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   “Portem l’Eucatistia, el Cos del Senyor als pobles, però no 
podem copnsagrar; escoltem a la gent, però no podem 
confessar” (Lucero Guillén, missionera seglar) 

 

“Proposem definir el pecat ecològic com una acció o 

omissió contra Déu, contra el proïsme, contra la comunitat i 

contra l’ambient” (Proposta 3 del Sínode) 
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EDITORIAL 
 

US PRESENTEM EL NÚMERO 253 DE PAX DE GENER 2020 

 

ELS GERMANS S’EXPRESSEN... 

ELS GERMANS ES COMUNIQUEN... 
 

PAX VOL SER UN MITJÀ D’EXPRESSIÓ I DE COMUNICACIÓ ENTRE  ELS GERMANS 

Us presentem al PAX n. 253 corresponent a gener 2020. Volem que sigui beneficiós per a tothom. Ens 
sentim obligats a donar relleu al SÍNODE DE L’AMAZÒNIA que, segons s’ha dit, tindrà o haurà de tenir 
repercussions en tota l’Església, la societat, la política i a tot el planeta. Sembla que els mateixos 
indígenes han afirmat: “La persona més lúcida del Sínode ha estat el Papa, i això ens dóna esperança”. I 
un Sinodal ha dit: “El Papa ha estat el principal impulsor de les reformes i de la renovació”.  

De fet, el Papa Francesc ha volgut que hi hagués la màxima llibertat d’expressió. Volent fer un llistat de 
títols dels més de 100 articles apareguts sobre el Sínode, se n’han seleccionat 45 que se us presenten en 
les pàgines de links, amb l’avantatge de que podeu clicar els que us cridin més l’atenció. Només llegint 
els títols s’adquireix una àmplia informació. Ara haurem d’esperar l’Exhortació Apostòlica que el Papa 
ha promès donar-nos abans d’acabar aquest any. 

Encara estem en l’any jubilar del tricentenari de la Pasqua definitiva del nostre Fundador: per aquest 
motiu es va seguint la menció ara ja del tercer Superior General, que va seguir les petjades de La Salle, 
el G. Claude. També hi ha un article que vol fer un repàs del procés de «l’esperit de fundació de 
l’Institut», doncs nosaltres amb el «mateix esperit hem de refundar-lo per avui i per demà». Altres dos 
articles sobre l’oració proposada pel Fundador i un comentari aclaridor del “POR SIEMPRE”, que repetim 
sovint i que complementa el “VIVA JESÚS EN NUESTROS CORAZONES” del PAX anterior.  

Hi ha força varietat en les aportacions: comunicacions de diferents Germans sobre actuacions d’interès 
com Tutti Fratelli, informació dels Arxius del nostre Sector... Se segueix el torn d’entrevistes por ordre 
cronològic. Hi ha un ressò del centre “Les Orentes” que acull uns afectats d’Alzheimer, tenint el seu 
centre en l’antiga vaqueria, adequadament condicionada. Es fa explícit el record del nostre volgut degà 
Germà Severino Blanco (e.p.d.). I no explicito més col·laboracions que vosaltres podreu apreciar per la 
seva diversitat. 

PAX segueix la seva línia de comunicació entre el Germans i d’actualització de la nostra mentalitat 
d’acord amb els temps actuals, tractant de discernir els signes dels temps i així poder respondre-hi.  

Hi ha altres articles de diverses persones que estan molt en consonància amb el procés dels temps 
actuals, tant d’informació com de reflexió, que ens poden interpel·lar. Estem en una època que hem de 
seguir ‘aprenent’ constantment... Hem d’aprendre a viure pels temps actuals, que són constantment 
nous. 

Desitjant sempre el bé en el present i en el futur personal, comunitari i institucional, 

Els Consell de Direcció de PAX 

GG. Lluís Diumenge, Josep Maria Pons, Carles Giol, 

Jaume Palom, Miquel Xancó i Jaume Pujol 
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PRESENTACIÓN DEL DOCUMENTO 
FINAL DEL SÍNODO 

Entre los temas que se examinaron figuraban la misión, 
la inculturación, la ecología integral, la defensa de los 
pueblos indígenas, el rito amazónico, el papel de la mujer 
y los nuevos ministerios, especialmente en las zonas 
donde el acceso a la Eucaristía es difícil 

Vatican News 

 

Cinco capítulos, más una introducción y una 
breve conclusión: así se articula el 
Documento Final de la Asamblea Especial 
para la Región Panamazónica, distribuido en 
la tarde del 26 de octubre, por voluntad 
expresa del Papa. Entre los temas que se 
examinaron figuraban la misión, la 
inculturación, la ecología integral, la defensa 
de los pueblos indígenas, el rito amazónico, el 
papel de la mujer y los nuevos ministerios, 
especialmente en las zonas donde el acceso a 
la Eucaristía es difícil. 

 

Conversión: este es el hilo conductor del Documento Final del Sínodo Panamazónico. Una conversión que se 
declina en diferentes sentidos: integral, pastoral, cultural, ecológica y sinodal. El texto es el resultado 
del "intercambio abierto, libre y respetuoso" que tuvo lugar durante las tres semanas de trabajos del 
Sínodo, para contar la historia de los desafíos y potencialidades de la Amazonía, el "corazón biológico" del 
mundo extendido a lo largo de nueve países y habitado por más de 33 millones de personas, de las cuales 
cerca de 2,5 millones son indígenas. 

Sin embargo, esta región, la segunda más vulnerable del mundo debido al cambio climático provocado por 
el hombre, se encuentra "en una carrera desenfrenada hacia la muerte" y esto requiere urgentemente -
reitera el documento- una nueva dirección que permita salvarla, so pena de un impacto catastrófico en todo 
el planeta. 

 

Capítulo I - Conversión integral 
Desde el principio, el documento exhorta a una "verdadera conversión integral", con una vida sencilla y 
sobria, al estilo de San Francisco de Asís, comprometida a relacionarnos armoniosamente con la "casa 
común", la obra creadora de Dios. Esta conversión llevará a la Iglesia a ser "en salida", para entrar en el 
corazón de todos los pueblos amazónicos. La Amazonía, de hecho, tiene una voz que es un mensaje de vida 
y se expresa a través de una realidad multiétnica y multicultural, representada por los variados rostros que 
la habitan. El "buen vivir" y el "hacer el bien" son el estilo de vida de los pueblos amazónicos, es decir, vivir 
en armonía consigo mismos, con los seres humanos y con el ser supremo, en una sola intercomunicación 
entre todo el cosmos, para forjar un proyecto de vida plena para todos. 

Claves teológicas para el Sínodo de la Amazonía 
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Los dolores de la Amazonía: el grito de la tierra y el grito de los pobres  

Sin embargo, el texto no calla los muchos dolores 
y la violencia que hoy hieren y deforman la 
Amazonía, amenazando su vida: 

La privatización de los bienes naturales; los 
modelos de producción depredadores; la 
deforestación que afecta a casi el 17% de toda 
la región; la contaminación de las industrias 
extractivas; el cambio climático; el narcotráfico; 
el alcoholismo; la trata; la criminalización de los 
líderes y los defensores de la Amazonía; y los 
grupos armados ilegales. 

Es amplia y amarga la página sobre la migración en la Amazonía, que se articula en tres niveles: la movilidad 
de los grupos indígenas en territorios con circulación tradicional; el desplazamiento forzado de los pueblos 
indígenas; la migración internacional y los refugiados. Para todos estos grupos, es necesario una pastoral 
transfronteriza en grado de incluir el derecho a la libre circulación.  El problema de la migración, se lee, debe 
ser afrontado de manera coordinada por las Iglesias de frontera. Además, se debe pensar un trabajo pastoral 
permanente para los migrantes que son 
víctimas de la trata. 

El Documento Sinodal también llama la 
atención sobre el desplazamiento 
forzado de las familias indígenas en los 
centros urbanos, subrayando que este 
fenómeno requiere "una atención 
pastoral transfronteriza". De ahí la 
exhortación a crear equipos misioneros 
que, en coordinación con las 
parroquias, se ocupen de este aspecto, 
ofreciendo liturgias inculturadas y 
promoviendo la integración de estas 
comunidades en las ciudades. 

 

Capítulo II - La conversión pastoral 
Es central, además, la referencia a la naturaleza misionera de la Iglesia: la misión no es algo facultativo -
recuerda el texto- porque la Iglesia es misionera y la acción misionera es el paradigma de toda la obra de la 
Iglesia. En la Amazonía, debe ser "samaritana", es decir, debe salir al encuentro de todos; "magdalena", es 
decir, amada y reconciliada para anunciar con alegría a Cristo resucitado; "mariana", es decir, debe generar 
hijos a la fe "inculturada" entre los pueblos a los que sirve. 

Es importante, pues, pasar de una "visita" pastoral a una "presencia permanente" pastoral y, por ello, el 
Documento sinodal sugiere que las congregaciones religiosas del mundo establezcan al menos un puesto de 
avanzada misionero en cualquiera de los países amazónicos. 

 

El sacrificio de los misioneros mártires 

El Sínodo no olvida a los numerosos misioneros que dieron su vida para transmitir el Evangelio en la 
Amazonía, cuyas páginas más gloriosas fueron escritas por los mártires. Al mismo tiempo, el Documento 
recuerda que el anuncio de Cristo en la región se hizo a menudo en connivencia con los poderes opresores 
del pueblo. Por eso, hoy la Iglesia tiene la "oportunidad histórica" de distanciarse de las nuevas potencias 

Cuidar la Amazonía 

El grito de la tierra, el grito de los pobres 
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colonizadoras, escuchando a los pueblos amazónicos y ejercitando su actividad profética "de manera 
transparente". 

Diálogo ecuménico e interreligioso 

En este contexto, se concede gran importancia al diálogo, tanto ecuménico como interreligioso: "camino 
irrenunciable de la evangelización en la Amazonía" - dice el texto sinodal - debe partir, en el primer caso, de 

la centralidad de la Palabra de Dios para 
iniciar caminos reales de comunión. En el 
frente interreligioso, en cambio, el 
Documento anima a un mayor 
conocimiento de las religiones indígenas y 
de los cultos afrodescendientes, para que 
cristianos y no cristianos, juntos, puedan 
actuar en defensa de la casa común. Por 
eso, se proponen momentos de 
encuentro, estudio y diálogo entre las 
Iglesias amazónicas y los seguidores de las 
religiones indígenas. 

 

La urgencia de la pastoral indígena y la pastoral juvenil  

El documento señala, además, la urgencia de una pastoral indígena que tenga su lugar específico en la Iglesia: 
es necesario crear o mantener, de hecho, "una opción preferencial por los pueblos indígenas", dando 
también mayor impulso misionero entre las vocaciones indígenas, porque la Amazonía también debe ser 
evangelizada por los amazónicos. Se da lugar, luego, a los jóvenes amazónicos, con sus luces y sus sombras: 
divididos a mitad entre tradición e innovación, inmersos en una intensa crisis de valores, víctimas de tristes 
realidades como la pobreza, la violencia, el desempleo, nuevas formas de esclavitud y las dificultades para 
acceder a la educación, a menudo terminan en prisión o mueren por suicidio. 

Sin embargo los jóvenes amazónicos tienen los mismos sueños y esperanzas que los otros chicos 
del mundo y la Iglesia, llamada a ser una presencia profética, debe acompañarles en su camino, 
para evitar que su identidad y su autoestima sean dañadas o destruidas. 

En particular, el Documento señala la evangelización a través de un “ministerio juvenil renovado y audaz”, 
con una pastoral siempre activa, centrada en Jesús. Los jóvenes, de hecho, lugares teológicos y profetas de 
esperanza, quieren ser protagonistas y la Iglesia Amazónica quiere reconocer su espacio. De ahí la invitación 
a promover nuevas formas de evangelización también a través de los medios sociales y a ayudar a los jóvenes 
indígenas a lograr una sana interculturalidad. 

 

Pastoral urbana y familias 

El texto conclusivo del Sínodo 
se detiene luego en el tema de 
la pastoral urbana, con una 
mirada particular en las 
familias: en las periferias de la 
ciudad, ellas sufren de pobreza, 
desempleo, falta de vivienda, 
además de numerosos 
problemas de salud. Por lo 
tanto, es necesario defender el 
derecho de todas las personas a 
la ciudad como un disfrute 
equitativo de los principios de 
sostenibilidad, democracia y 

Amazonas 

Caminata llevando esculturas indígenas 
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justicia social. Es necesario “luchar - se lee en el texto- para que las "favelas" y "villas miserias" tengan 
asegurados los derechos básicos fundamentales”. Y central debe ser también la institución de un "ministerio 
de acogida" para una solidaridad fraterna con los migrantes, los refugiados y las personas sin hogar que viven 
en el contexto urbano. En este ámbito, las comunidades eclesiales de base ofrecen una valiosa ayuda, "un 
don de Dios a las Iglesias locales de la Amazonia". Al mismo tiempo, se invita a las políticas públicas a mejorar 
la calidad de vida en las zonas rurales, para evitar el traslado incontrolado de personas a la ciudad. 

 

Capítulo III - Conversión cultural 
La inculturación y la interculturalidad son 
herramientas importantes para lograr una 
conversión cultural que lleve al cristiano a ir al 
encuentro del otro para aprender de él. Los 
pueblos amazónicos, en efecto, con sus 
“perfumes antiguos” que contrastan la 
desesperación que se respira en el continente 
y con sus valores de reciprocidad, solidaridad y 
sentido de comunidad, ofrecen enseñanzas de 
vida y una visión integrada de la realidad capaz 
de comprender que toda la creación está 
conectada y de garantizar, por tanto, una 

gestión sostenible. La Iglesia se compromete a ser aliada de los pueblos indígenas -reitera el texto sinodal- 
especialmente para denunciar los atentados perpetrados contra sus vidas, los proyectos de desarrollo 
depredador etnocidas y ecocidas y la criminalización de los movimientos sociales. 

 

Defender la tierra es defender la vida 

"La defensa de la tierra -se lee- no tiene otra finalidad que la defensa de la vida" y se basa en el principio 
evangélico de la defensa de la dignidad humana. Por lo tanto, es necesario defender los derechos a la libre 
determinación, la demarcación de territorios y la 
consulta previa, libre e informada de los pueblos 
indígenas. Un punto específico está dedicado a los 
pueblos indígenas en aislamiento voluntario (Piav) 
o en aislamiento y contacto inicial (Piaci), que hoy 
en día, en la Amazonía, suman unas 130 unidades y 
son a menudo víctimas de la limpieza étnica: la 
Iglesia debe emprender dos tipos de acción, una 
pastoral y otra de incidencia, para que los Estados 
protejan los derechos y la inviolabilidad de los 
territorios de estos pueblos. 

 

Teología india y piedad popular 

Desde la perspectiva de la inculturación -es decir, de la encarnación del Evangelio en las culturas autóctonas- 
se da espacio a la teología india y a la piedad popular, cuyas manifestaciones deben ser apreciadas, 
acompañadas, promovidas y algunas veces purificadas, ya que son momentos privilegiados de evangelización 
que deben llevar al encuentro con Cristo. El anuncio del Evangelio, en efecto, no es un proceso de 
destrucción, sino de consolidación y fortalecimiento de aquellos sembradores del Verbo presentes en las 
culturas. De ahí el claro rechazo a la "evangelización al estilo colonial" y al "proselitismo", en favor de un 
anuncio inculturado que promueva una Iglesia con rostro amazónico, en pleno respeto e igualdad con la 
historia, la cultura y el estilo de vida de las poblaciones locales. 

La Tierra se agota 
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En este sentido, el Documento del Sínodo propone que los centros de investigación de la Iglesia estudien y 
recojan las tradiciones, lenguas, creencias y aspiraciones de los pueblos indígenas, fomentando su trabajo 
educativo sobre la base de su propia identidad y cultura. 

Crear una Red de comunicación eclesial Panamazónica 

También en el campo de la salud - continúa el Documento - este proyecto educativo deberá promover el 
conocimiento ancestral de la medicina tradicional de cada cultura. Al mismo tiempo, la Iglesia se compromete 

a ofrecer asistencia sanitaria allí donde el 
Estado no llega. Es fuerte también la 
demanda de una educación a la solidaridad, 
basada en la conciencia de un origen común 
y un futuro compartido por todos, así como 
de una cultura de la comunicación que 
promueva el diálogo, el encuentro y el 
cuidado de la "casa común". En lo 
específico, el texto sinodal propone la 
creación de una red de comunicación 
eclesial panamazónica, una red escolar de 
educación bilingüe y nuevas formas de 
educación, también a distancia. 

 

Capítulo IV - Conversión ecológica 
Ante "una crisis socio-ambiental sin precedentes", el Sínodo invoca una Iglesia amazónica capaz de promover 
una ecología integral y una conversión ecológica según la cual "todo está íntimamente conectado". 

 

Ecología integral, único camino posible                                                                              

La esperanza es que al reconocer "las heridas causadas por el ser humano" al territorio, se busquen "modelos 
de desarrollo justo y solidario". Esto se traduce en una actitud que vincule el cuidado pastoral de la naturaleza 
con la justicia para las personas más pobres y desfavorecidas de la tierra. La ecología integral no debe ser 
entendida como un camino extra que la Iglesia puede elegir para el futuro, sino como la única manera posible 
de salvar a la región del extractivismo depredador, del derramamiento de sangre inocente y de la 
criminalización de los defensores de la Amazonía. La Iglesia, en cuanto “parte de una solidaridad 
internacional”, debe favorecer y reconocer el rol central del bioma amazónico para el equilibrio del clima del 
planeta y animar a la comunidad internacional a aportar nuevos recursos económicos para su protección, 
fortaleciendo las herramientas ya desarrolladas por la convención marco de las Naciones Unidas sobre el 
Cambio Climático. 

 

La defensa de los derechos humanos es una exigencia de fe       

Defender y promover los derechos humanos, 
además que un deber político y una tarea social, 
es una exigencia de fe. Frente a este deber 
cristiano, el Documento denuncia la violación de 
los derechos humanos y la destrucción 
extractiva; asume y apoya, también en alianza 
con otras Iglesias, las campañas de desinversión 
de las compañías extractivas que causan daños 
sociales y ecológicos a la Amazonía; llama a una 
transición energética radical y la búsqueda de 
alternativas, y propone el desarrollo de 
programas de capacitación para el cuidado de la 

Ecología integral para salvar el mundo 

Comunidades eucarísticas 
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"casa común". Se pide a los Estados que dejen de considerar la región como una despensa inagotable, al 
tiempo que piden un "nuevo paradigma de desarrollo sostenible" socialmente inclusivo que combine el 
conocimiento científico y el tradicional.  Los criterios comerciales, es la recomendación, no deben estar por 
encima de los criterios ambientales y de los derechos humanos. 

Iglesia aliada de las comunidades amazónicas         

La llamada es a la responsabilidad: todos estamos llamados a la custodia de la obra de Dios. Los protagonistas 
de la atención, protección y defensa de los pueblos son las mismas comunidades amazónicas. La Iglesia es su 
aliada, camina con ellos, sin imponer una forma particular de actuar, reconociendo la sabiduría de los pueblos 
sobre la biodiversidad contra toda forma de biopiratería. Se pide a los agentes pastorales y a los ministros 
ordenados que se formen en esta sensibilidad social y ambiental, siguiendo el ejemplo de los mártires de la 
Amazonía. La idea es crear ministerios para el cuidado de la casa común. 

 

Defensa de la vida       

El documento reafirma el compromiso de la Iglesia en la defensa de la vida "desde la concepción hasta su 
ocaso" y en la promoción del diálogo intercultural y ecuménico para contener las estructuras de muerte, 
pecado, violencia e injusticia. La conversión ecológica y la defensa de la vida en la Amazonía se traducen para 
la Iglesia en una llamada a "desaprender, aprender y reaprender para superar así cualquier tendencia hacia 
modelos colonizadores que han causado daño en el pasado". 

 

Pecado ecológico y derecho al agua potable      

Propuesta la definición de "pecado ecológico" como "una acción u omisión contra Dios, contra el prójimo, la 
comunidad y el ambiente", contra las futuras generaciones y contra la virtud de la justicia.  Para reparar la 
deuda ecológica que los países tienen con la Amazonia, se sugiere crear un fondo global para las comunidades 
amazónicas, a fin de protegerlas del deseo depredador de las empresas   y multinacionales. 

El Sínodo recuerda la necesidad “urgente” de desarrollar políticas energéticas que reduzcan drásticamente 
las emisiones de dióxido de carbono (CO2) y de otros gases relacionados con el cambio climático, promuevan 
la energía limpia y monitoreen la cadena de suministro, también sobre el acceso al agua potable, derecho 
humano básico, fundamental y universal, y condición para el ejercicio de los demás derechos humanos. 

Proteger la tierra significa favorecer la reutilización y el reciclaje, reducir el uso de combustibles 
fósiles y plásticos, cambiar hábitos alimenticios como el consumo excesivo de carne y pescado, 
adoptar estilos de vida sobrios y sembrar árboles. 

En esta perspectiva, se inserta la propuesta de un Observatorio Social y Pastoral Amazónico que trabaje en 
sinergia con el CELAM, la CLAR, CARITAS, la REPAM, los episcopados nacionales, las iglesias locales, las 
Universidades Católicas, la CIDH, otros actores no eclesiales en el continente y los representantes de los 
pueblos indígenas. También se propuso la creación de una oficina amazónica dentro del Dicasterio para el 
Servicio de Desarrollo Humano Integral. 

 

Capítulo V - Nuevos caminos de conversión sinodal     
Superar el clericalismo y las imposiciones arbitrarias, fortalecer una cultura de diálogo, escucha y 
discernimiento espiritual, responder a los desafíos pastorales. Estas son las características en las que debe 
basarse la conversión sinodal, a las que la Iglesia está llamada para avanzar en armonía, bajo el impulso del 
Espíritu vivificador y con audacia evangélica. 

 

Sinodalidad, ministerios, papel activo de los laicos y de la vida consagrada         

El desafío es interpretar los signos de los tiempos a la luz del Espíritu Santo e identificar el camino a seguir en 
el servicio del diseño de Dios. Las formas de ejercer la sinodalidad son variadas y deberán ser 
descentralizadas, atentas a los procesos locales, sin debilitar el vínculo con las Iglesias hermanas y con la 
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Iglesia universal. La sinodalidad se traduce, en continuidad con el Concilio Vaticano II, en la 
corresponsabilidad y la ministerialidad de todos, en la participación de los laicos, hombres y mujeres, 
considerados "actores privilegiados". La participación de los laicos, tanto en la consulta como en la toma de 
decisiones en la vida y misión de la Iglesia -explica el Documento Final- debe ser fortalecida y ampliada a 
partir de la promoción y atribución de "ministerios a hombres y mujeres de forma equitativa". Evitando 
personalismos, quizás con cargos rotativos, “el Obispo pueda confiar, por un mandato de tiempo 
determinado, ante la ausencia de sacerdotes en las comunidades, el ejercicio de la cura pastoral de la misma 
a una persona no investida del carácter sacerdotal, que sea miembro de la comunidad". La responsabilidad 
de este último, se especifica, recaerá en el sacerdote. El Sínodo apuesta entonces por una vida consagrada 
con rostro amazónico, a partir del fortalecimiento de las vocaciones autóctonas: entre las propuestas se 
destaca la itinerancia de los consagrados, junto a los más empobrecidos y excluidos. Se pide también que la 
formación se centre en “la interculturalidad, la inculturación y los diálogos entre espiritualidades y 
cosmovisiones amazónicas”. 

 

La presencia y la hora de la mujer    

Un gran espacio en el Documento está dedicado a la presencia y la hora de la mujer. Como sugiere la sabiduría 
de los pueblos ancestrales, la madre tierra tiene un rostro femenino y en el mundo indígena las mujeres son 
"una presencia testimonial y responsable en la promoción humana". El Sínodo aboga por que se escuche la 
voz de las mujeres, para que sean consultadas, participen en la toma de decisiones, contribuyan a la 
sinodalidad eclesial, asuman con más fuerza su liderazgo en la Iglesia, y que ésta lo reconozca y promueva 
reforzando su participación en los consejos pastorales o "incluso en instancias de gobierno". Como 
protagonistas y guardianas de la 
creación y de la casa común, las 
mujeres son a menudo "víctimas 
de la violencia, física, moral y 
religiosa, incluido el feminicidio". 

El texto reafirma el compromiso 
de la Iglesia en la defensa de sus 
derechos, especialmente con 
respecto a las mujeres migrantes. 
Al mismo tiempo, reconoce la 
"ministerialidad" confiada por 
Jesús a las mujeres y pide una 
"revisión del Motu Proprio 
Ministeria quædam de San Pablo 
VI, “para que también mujeres, adecuadamente formadas y preparadas, puedan recibir los ministerios del 
Lectorado y el Acolitado, entre otros a ser desarrollados”. Específicamente, en aquellos contextos en los que 
las comunidades católicas están dirigidas por mujeres, se requiere la creación del "ministerio instituido de la 
mujer dirigente de la comunidad”. 

El Sínodo destaca cómo las numerosas consultas en la Amazonía han solicitado el "diaconado 
permanente para las mujeres", un tema muy presente durante los trabajos en el Vaticano. 

El deseo de las participantes en la Asamblea es compartir las experiencias y reflexiones que han surgido hasta 
ahora con la "Comisión de Estudio sobre el Diaconado de las Mujeres" creada en 2016 por el Papa Francisco 
y esperar los resultados. 

 

Diaconado permanente        

Se define como “urgente” la promoción, formación y apoyo a los diáconos permanentes. El diácono, bajo la 
autoridad del obispo, está al servicio de la comunidad y hoy se ve obligado a promover la ecología integral, 
el desarrollo humano, el trabajo pastoral social y el servicio de los que se encuentran en situación de 
vulnerabilidad y pobreza, configurándolo al Cristo Servidor. Es necesario, por tanto, insistir en una formación 

Las mujeres del Sínodo 
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permanente, marcada por el estudio académico y la práctica pastoral, en la que participen también la esposa 
e hijos del candidato. El programa de formación, precisa el Sínodo, debe incluir temas que favorezcan el 
diálogo ecuménico, interreligioso e intercultural, la historia de la Iglesia en la Amazonía, el afecto y la 
sexualidad, la cosmovisión indígena, la ecología integral y otros temas transversales que son típicos del 
ministerio diaconal. El equipo de formadores estará conformado por ministros ordenados y laicos. Se debe 
fomentar la formación de futuros diáconos permanentes en las comunidades ribereñas e indígenas. 

 

Formación de los sacerdotes    

La formación de los sacerdotes debe ser inculturada: es necesario preparar pastores que vivan el Evangelio, 
conozcan las leyes canónicas, sean compasivos siguiendo el ejemplo de Jesús: cercanos a las personas, 
capaces de escuchar, sanar y consolar, sin tratar de imponerse, manifestando la ternura del Padre. También 
en el área de la formación para el sacerdocio se espera la inclusión de disciplinas como la ecología integral, 
la ecoteología, la teología de la creación, las teologías indias, la espiritualidad ecológica, la histórica de la 
Iglesia en la Amazonía, la antropología cultural amazónica. El Sínodo recomienda que los centros de 
formación se inserten preferentemente en la realidad amazónica y que se ofrezca a los jóvenes no 
amazónicos la oportunidad de hacer parte de su formación en la Amazonía, fomentando así las vocaciones 
misioneras. 

 

Participación en la Eucaristía y en las ordenaciones sacerdotales 

La participación en la Eucaristía es fundamental para la comunidad cristiana. Sin embargo – señala el Sínodo 
– muchas de las comunidades eclesiales del territorio amazónico tienen enormes dificultades para acceder a 

ella. Pueden pasar meses o 
incluso años antes de que un 
sacerdote pueda regresar a 
una comunidad para celebrar 
la Eucaristía, ofrecer el 
sacramento de la 
reconciliación o ungir a los 
enfermos de la comunidad. 
Apreciando el celibato como 
un don de Dios en la medida 
que este don permite al 
discípulo misionero, 
ordenado al presbiterado, 
dedicarse plenamente al 
servicio del Pueblo Santo de 

Dios y renovando la oración para que haya "muchas vocaciones" que viven en el celibato, aunque " esta 
disciplina no sea exigida por la naturaleza misma del sacerdocio " y considerando la vasta extensión del 
territorio amazónico y la escasez de ministros ordenados, el documento final propone " establecer criterios 
y disposiciones por parte de la autoridad competente”, para “ordenar sacerdotes a hombres idóneos y 
reconocidos de la comunidad, que tengan un diaconado permanente fecundo y reciban una formación 
adecuada para el presbiterado, pudiendo tener familia legítimamente constituida y estable, para sostener la 
vida de la comunidad cristiana mediante la predicación de la Palabra y la celebración de los Sacramentos en 
las zonas más remotas de la región amazónica”. Se especifica que “a este respecto, algunos se pronunciaron 
por un abordaje universal del tema”. 

 

Organismo eclesial regional postsinodal y Universidad Amazónica         

El Sínodo se propone rediseñar la organización de las Iglesias locales desde un punto de vista panamazónico, 
redimensionando las vastas áreas geográficas de la diócesis, agrupando a las Iglesias particulares presentes 
en la misma región y creando un Fondo Amazónico para el sostenimiento de la evangelización con el fin de 

Inculturación + interculturalidad 
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hacer frente al "costo amazónico". En este contexto, se inserta la idea de crear un Organismo Eclesial Regional 
Postsinodal, articulado con la REPAM y el CELAM, para asumir muchas de las propuestas que surgieron del 
Sínodo. En el campo de la educación, es necesaria la creación de una Universidad Católica Amazónica, basada 
en la investigación interdisciplinaria, la inculturación y el diálogo intercultural y basada principalmente en la 
Sagrada Escritura, en el respeto de las costumbres y tradiciones de los pueblos indígenas. 

 

Rito Amazónico       

Para responder de manera 
auténticamente católica a la 
petición de las comunidades 
amazónicas de adaptar la 
liturgia valorando la 
cosmovisión, las tradiciones, 
los símbolos y los ritos 
originarios, se pide al citado 
Organismo de la Iglesia en la 
Amazonía que constituya una 
comisión competente para 
estudiar la elaboración de un 
rito amazónico que “exprese el 
patrimonio litúrgico, teológico, 
disciplinario y espiritual 

amazónico”. Este se sumaría a los 23 ritos ya presentes en la Iglesia Católica, enriqueciendo la obra de 
evangelización, la capacidad de expresar la fe en una cultura propia y el sentido de descentralización y 
colegialidad que puede expresar la Iglesia Católica”. También se propone enriquecer ritos eclesiales con el 
modo en que estos pueblos cuidan su territorio y se relacionan con sus aguas. 

Finalmente, para favorecer el proceso de inculturación de la fe, el Sínodo expresa la urgencia de formar 
comisiones para la traducción y redacción de textos bíblicos y litúrgicos en las lenguas de los diversos lugares, 
“preservando la materia de los sacramentos y adaptándolos a la forma, sin perder de vista lo que sea 
esencial”. La música y el canto también deben ser fomentados a nivel litúrgico. Al final del Documento se 
invoca la protección de María, Madre de la Amazonía, venerada con diversas advocaciones en toda la región. 

 

El Sínodo llega a su fin 

A la salida del Sínodo 
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Las 20 propuestas imprescindibles del 
Documento final del Sínodo para la 
Amazonía 26/10/2019 

 
Vaticano 

 

 Los obispos aprueban pedirle al Papa ordenar como sacerdotes a 
hombres casados y abrir el diaconado a las mujeres  

 Documento final del Sínodo de los Obispos para la región 
Panamazónica íntegro en español (PDF) 
https://drive.google.com/file/d/1ijycW6C69CW1SptNYItpCc_n_NMkLUkz/view?usp=sharing 

 Consulta toda la información sobre el Sínodo de los Obispos para la 
región Panamazónica  
 

Los padres sinodales que componen la Asamblea Especial 

para la Región Panamazónica han dado luz verde al 

Documento final tras una intensa jornada de votaciones 

de los 120 puntos sobre los que se ha dialogado durante 

tres semanas de trabajo. ¿El resultado? Decenas de 

propuestas que a partir de ahora están en manos del 

papa Francisco para que se conviertan en punto de 

partida para una futurible exhortación apostólica. 

 Vida Nueva recoge las 20 sugerencias más significativas 

que buscan, tal y como señala el texto, actuar con “urgencia” para “abrir nuevos caminos para la Iglesia en 

el territorio”. ¿El objetivo? “La única conversión al Evangelio vivo, que es Jesucristo, se podrá desplegar en 

las dimensiones interconectadas para motivar la salida a las periferias existenciales, sociales y geográficas de 

la Amazonía. Estas dimensiones son: la pastoral, la cultural, la ecológica y la sinodal” (19).  

 

1. Puerta abierta a la ordenación de hombres casados  

El documento final del Sínodo reclama, “en el marco de ‘Lumen gentium’ 26”, la posibilidad de “ordenar 

sacerdotes a hombres idóneos y reconocidos de la comunidad, que tengan un diaconado fecundo y reciban 

una formación adecuada para el presbiterado, pudiendo tener familia legítimamente constituida y estable, 

para sostener la vida de la comunidad cristiana mediante la predicación de la Palabra y la celebración de los 

Sacramentos en las zonas más remotas de la región amazónica” (111). Este argumento ha recibido 128 votos 

a favor y 41 en contra. Es el punto que más resistencia ha suscitado del total de 120 ítems que se han votado.  

 

2. A favor del diaconado femenino y del ministerio de “la mujer dirigente de la 

comunidad”  

Aunque el documento final no pide explícitamente la aprobación del diaconado permanente femenino, sí lo 

hace de forma implícita al hacerse eco del alto número de consultas en el que se ha solicitado y deja en 

manos del Papa y de la comisión creada a tal efecto por Francisco “sus resultados” (103). Junto a esto, los 

padres sinodales sí reclaman que las mujeres “puedan recibir los ministerios del lectorado y acolitado, 

https://drive.google.com/file/d/1ijycW6C69CW1SptNYItpCc_n_NMkLUkz/view?usp=sharing
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entre otros a ser desarrollados”, además de que “sea creado el ministerio instituido de ‘la mujer dirigente 

de la comunidad’”.  

Esta propuesta ha recibido el refrendo de 137 obispos, frente a 30 que se han manifestado en contra. 

 “Reconocemos la ministerialidad que Jesús reservó para las mujeres” (102), recuerdan los obispos, que 

considera “necesario fomentar la formación de mujeres en estudios de teología bíblica, teología 

sistemática, derecho canónico, valorando su presencia en organizaciones y liderazgo, dentro y fuera del 

entorno eclesial”.  

 

3. Definir un nuevo pecado: el pecado ecológico  

Los padres sinodales quieren incluir “el pecado ecológico” entre la lista de faltas para los cristianos. 

“Proponemos definir el pecado ecológico como una acción u omisión contra Dios, contra el prójimo, la 

comunidad y el ambiente” (82), han aprobado los obispos del Sínodo. “Es un pecado contra las futuras 

generaciones y se manifiesta en actos y hábitos de contaminación y destrucción de la armonía del ambiente, 

transgresiones contra los principios de interdependencia y la ruptura de las redes de solidaridad entre las 

criaturas y contra la virtud de la justicia”, explicitan.  

 

4. Instaurar un Organismo Eclesial Regional para la Amazonía  

Los padres sinodales piden al Papa crear “un organismo episcopal que promueva la sinodalidad entre las 

iglesias de la región” (115) que permita trabajar en red en tanto que sea “permanente y representativo que 

promueva la sinodalidad”. Junto a ello, conscientes del poder y alcance de los medios de comunicación, los 

padres sinodales respaldan la creación de “una red de comunicación eclesial panamazónica” (61), apunta el 

texto.  

El documento final también insta a Francisco a “crear un Observatorio socioambiental pastoral, 

fortaleciendo la lucha en defensa de la vida” (85), que trabaje en alianza con organismos latinoamericanos 

de la Iglesia como CELAM, CLAR, Cáritas, REPAM, los Episcopados, las universidades católicas, sociedad, civil 

y pueblos indígenas.  

“Proponemos crear ministerios especiales para el cuidado de la ‘Casa común’ y la promoción de la ecología 

integral a nivel parroquial y en cada jurisdicción eclesiástica, que tengan como funciones, entre otras cosas, 

el cuidado del territorio y de las aguas, así como la promoción de la encíclica ‘Laudato si’” (82), expone 

también el texto sinodal.  

 

5. Crear un rito amazónico propio Junto a los 23 ritos existentes y reconocidos 

por la Iglesia universal  

El Sínodo propone “constituir una comisión competente para estudiar y dialogar, según usos y costumbres 

de los pueblos ancestrales, la elaboración de un rito amazónico que exprese el patrimonio litúrgico, 

teológico, disciplinario y espiritual amazónico” (119).  

 

6. Una Iglesia que denuncie “los atentados” contra los indígenas y su tierra  

El documento final sentencia que “la Iglesia se compromete a ser aliada de los pueblos amazónicos para 

denunciar los atentados contra la vida de las comunidades indígenas, los proyectos que afectan al medio 

ambiente, la falta de demarcación de sus territorios, así como el modelo económico de desarrollo depredador 

y ecocida” (46). Es más, se recuerda que “la defensa de la tierra no tiene otra finalidad que la defensa de la 

vida”.  

A renglón seguido, el texto llama a “defender los derechos a la libre determinación, la demarcación de 

territorios y la consulta previa, libre e informada”, teniendo en cuenta que “para la Iglesia, la defensa de la 
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vida, la comunidad, la tierra y los derechos de los pueblos indígenas es un principio evangélico, en defensa 

de la dignidad humana” (47).  

En este sentido, se dedica un punto especial a los Pueblos Indígenas en Aislamiento Voluntario, que no 

superan el centenar en la Amazonía, con quienes también se compromete la Iglesia en la defensa de sus 

derechos, en especial, la inviolabilidad de sus territorios, a través de “acciones de incidencia” (50) hacia los 

Estados.  

 

7. “Rechazamos una evangelización de estilo colonialista”  

“Rechazamos una evangelización de estilo colonialista” (55), sentencia el Documento final del Sínodo 

Panamazónico, al igual que todo “proselitismo” (56). Frente a ello se plantean “procesos claros de 

inculturación de nuestros métodos y esquemas misioneros”. Se propone a los centros de investigación y 

pastoral que estudien “las tradiciones de los grupos étnicos amazónicos” para defender su identidad y cultura 

a través de “acciones educativas” (57) que favorezcan la inculturación. Para ello, urge conocer “sus lenguas, 

sus creencias y aspiraciones, sus necesidades y esperanzas”. Estos planes educativos han de tener “la 

ecología integral como eje transversal”.  

“La Iglesia tiene la oportunidad histórica de diferenciarse de las nuevas potencias colonizadoras 

escuchando a los pueblos amazónicos para poder ejercer con transparencia su actividad profética” (15), se 

expresa.  

 

8. La ecología integral como único camino posible  

En el Documento final se asevera que “la ecología integral no es un camino más que la Iglesia puede elegir 

de cara al futuro en este territorio, es el único camino posible, pues no hay otra senda viable para salvar la 

región” (67). “Es urgente enfrentarnos a la explotación ilimitada de la ‘Casa común’ y de sus habitantes”, 

reclaman los obispos sinodales, para lo que llaman a la comunidad internacional a proporcionar más recursos 

económicos, “un modelo de desarrollo justo y solidario” y herramientas para frenar el cambio climático.  

“Resulta escandaloso que se criminalice a los líderes e incluso a las comunidades, por el solo hecho de 

reclamar sus mismos derechos”, denuncia, a la par que subraya que promover los derechos humanos “no es 

un deber político o una tarea social, sino también y, sobre todo, una exigencia de fe” (70).  

Conscientes del limitado campo de acción de la Iglesia, los padres sinodales reflexionan: “Tal vez no podemos 

modificar inmediatamente el modelo de un desarrollo destructivo y extractivista imperante, pero, sí 

tenemos la necesidad de saber y dejar en claro: ¿dónde nos ubicamos? ¿al lado de quién estamos?” (70).  

 

9. Una Iglesia defensora de los derechos de los indígenas 

El Documento hace especial incidencia en la necesidad de que la Iglesia se comprometa con los derechos 

de los habitantes de la Amazonía, bien en los espacios rurales o en las ciudades, con una especial atención 

a los migrantes y a los jóvenes. “Es necesario defender el derecho de todas las personas a la ciudad” (35), 

apunta el texto, desde los principios de “sostenibilidad, democracia y justicia social”. Así se destaca el papel 

de las comunidades de base y se insta a la Iglesia local a “estar presente en los espacios de participación de 

políticas públicas donde se articulan acciones para revitalizar la cultura, la convivencia, el ocio y la 

celebración” (36). 

“Debemos luchar para que las ‘favelas’ y las ‘villas miseria’ tengan asegurados los derechos básicos 

fundamentales”, se asevera, para lo que sugieren instituir un “ministerio de acogida” en las comunidades 

urbanas para migrantes, refugiados, personas sin hogar…  

 

10.  Contra las compañías extractivas y por una transición energética “radical”  



~ 16 ~ 
 

Los padres sinodales dan un paso al frente en su compromiso en la defensa de los Derechos Humanos con 

algunas denuncias en voz alta sobre la explotación de las multinacionales: “Denunciamos la violación de los 

Derechos Humanos y la destrucción extractiva. Asumimos y apoyamos las campañas de desinversión de 

compañías extractivas relacionadas al daño socioecológico de la Amazonía, comenzando por las propias 

instituciones eclesiales y también en alianza con otras iglesias. Llamamos a una transición energética radical 

y a la búsqueda de alternativas” (70). En esta misma línea, reclaman “una economía solidaria y sostenible, 

circular y ecológica” (73) a los Estados en los territorios amazónicos con la participación de los pueblos 

indígenas “proponiendo modelos de aprovechamiento del bosque en pie” (71).  

 

11.  Crear un fondo mundial para reparar la deuda ecológica  

Otra iniciativa pionera de este Sínodo es la “creación de un fondo mundial para cubrir parte de los 

presupuestos de las comunidades presentes en la Amazonía que promueven su desarrollo integral y 

autosostenible” (83) con el fin de “reparar la deuda ecológica que tienen los países con la Amazonía”. A partir 

de ahí, también se sugieren “hábitos saludables” (84) y “estilos de vida sobrios” como cambiar “la cultura del 

consumo excesivo”, promover el reciclaje, la reforestación, reducir la dependencia de combustibles fósiles y 

usos de plásticos…  

 

12.  Descentralizar las estructuras de la Iglesia para una mayor sinodalidad  

El Documento final reclama “audacia evangélica” (91) para lograr una Iglesia sinodal que se traduce en una 

petición de reformar las estructuras eclesiales para sean “descentralizadas en sus diversos niveles 

(diocesano, regional, nacional, universal), respetuosas y atentas a los procesos locales, sin debilitar el vínculo 

con las demás Iglesias hermanas y con la Iglesia universal” (92). ¿El objetivo? “Una sincronía entre la 

comunión y la participación, entre la corresponsabilidad y la ministerialidad de todos”. 

Los obispos defienden “una conversión que promueva la creación de estructuras en armonía con el cuidado 

de las creación, una conversión pastoral basada en la sinodalidad, que reconozca la interacción de todo lo 

creado. Conversión que nos lleve a ser una Iglesia en salida que entre en el corazón de todos los pueblos 

amazónicos” (18). “Nuestra conversión pastoral será samaritana, en diálogo, acompañando personas con 

rostros concretos de indígenas, de campesinos, de afrodescendientes y migrantes, de jóvenes, de habitantes 

de las ciudades”, apostillan.  

 

13.  Más voz, voto y liderazgo de los laicos 

“Reconocemos la necesidad de fortalecer y ampliar los espacios para la participación del laicado, ya sea en 

la consulta como en la toma de decisiones, en la vida y en la misión de la Iglesia (94) defienden los obispos 

en aras de la “correspondencia de todos los bautizados”. Es más, se llega a afirmar que el obispos pueda 

confiar, por un mandato de tiempo determinado, ante la ausencia de sacerdotes en las comunidades, de la 

cura pastoral de la misma a una persona no investida de carácter sacerdotal, que sea miembro de la 

comunidad” (96). Eso sí, se apostilla a continuación que “deberán evitarse personalismos y por ello, será un 

cargo rotativo”. Del mismo modo se reclama una mayor promoción y una mejor formación del diaconado 

permanente (104). 

En otro punto se reclama “que se confieran ministerios para hombres y mujeres de forma equitativa” (95) 

El texto aprobado llama a respetar la piedad popular de los pueblos amazónicos, evitando la clericalización, 

impulsando el papel de los laicos desde “una catequesis apropiada” (53). Los padres sinodales aprecian 

también el desarrollo de “la teología india, una teología de rostros amazónico” (54). 

  

14.  Más inculturación y ecología integral en la formación de seminaristas y 

sacerdotes  
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El Documento final plantea una mayor inculturación y ecología integral en los programas de formación “de 

los futuros presbíteros de las iglesias en la Amazonía (108), que aborde la historia de los pueblos indígenas, 

la espiritualidad ecológica, las teologías indias…  

15.  Promover los sacerdotes indígenas  

Los padres sinodales plantean al Papa que es “urgente dar a la pastoral indígena su lugar específico en la 

Iglesia” (27), lo que pasa por “definir, elaborar y adoptar acciones pastorales que permitan desarrollar una 

propuesta evangelizadora en medio de las comunidades indígenas”. Así proponen “una pastoral indígena y 

de la tierra” con una “especificidad propia” desde “una opción preferencial por los pueblos indígenas”. En 

sentido, se subraya la necesidad de “organismos diocesanos de pastoral indígena”, así como “sacerdotes y 

ministros” indígenas.  

 

16.  Reforzar la atención educativa y sanitaria de la Iglesia “donde el Estado no 

llega”  

“La Iglesia asume como tarea importante promover la educación en salud preventiva y ofrecer asistencia 

sanitaria en lugares donde la asistencia del Estado no llega” (58), subraya el Documento.  

 

17.  Constituir una red escolar indígena y una Universidad Católica Amazónica  

El texto insta al Papa a incrementar la labor educativa eclesial, “empoderando a las personas con un sano 

sentido crítico” (59). Para hacerlo realidad, dan la idea de “una red escolar de educación bilingüe para la 

Amazonía –similar a Fe y Alegría– que articule propuestas educativas que respondan a las necesidades de las 

comunidades, respetando, valorando e integran en ellas la identidad cultural y la lingüística” (62).  

Los obispos del Sínodo aterrizan hasta tal punto en el Documento final que plantean establecer una 

Universidad Católica Amazónica “basada en la investigación interdisciplinaria (incluyendo estudios de 

campo), en la inculturación y en el diálogo intercultural” (114).  

 

18.  Traducir la Biblia a lenguas indígenas con otras confesiones cristianas  

El Documento hace una apuesta por diálogo interreligioso, pero, sobre todo, por el ecumenismo, o lo que 

es lo mismo, por tender puentes entre la Iglesia católica y pentecostales, carismáticos y evangélicos. ¿Cómo? 

“La centralidad de la Palabra de Dios en la vida de nuestras comunidades es factor de unión y diálogo” (24), 

señala el documento final que propone algunas medidas: “En torno a la Palabra se pueden dar tantas 

acciones comunes: traducciones de la Biblia a lenguas locales, ediciones en conjunto, difusión y distribución 

de la Biblia y encuentros entre teólogos y de teólogos y teólogas católicos y de diferentes confesiones” (24).  

 

19.  Crear una red itinerante de misioneros ante las distancias kilométricas  

Ante las enormes dificultades de desplazamiento en la Amazonía, el Sínodo ha puesto en valor el trabajo de 

los equipos misioneros itinerantes que se dedican a la llamada “pastoral de visita”. “Proponemos una red 

itinerante que reúna los distintos esfuerzos de los equipos  que acompañan y dinamizan la vida y la fe de las 

comunidades” (40), se lee en el documento final, que abran “caminos de incidencia política para la 

transformación de la realidad”.  

 

20.  Más congregaciones misioneras en el Amazonas  

El Documento final también invita a las congregaciones religiosas “que aún no están involucradas en 

misiones” a que establezcan “al menos un frente misionero en cualquiera de los países amazónicos” (40).  



~ 18 ~ 
 

Discurso del Papa Francisco a 
los pueblos amazónicos en 
Puerto Maldonado 
 

Redacción ACI 

El Papa Francisco dirigió un extenso y sentido discurso esta 

mañana en Puerto Maldonado, en el departamento peruano de 

Madre de Dios, a los pueblos amazónicos en el que pidió 

respetar y promover a estos grupos étnicos, ante las diversas 

amenazas que padece la Amazonía. 
 

A continuación, el texto completo del Santo Padre: 

Queridos hermanos y hermanas: Junto a ustedes me brota el canto de San Francisco: «Alabado seas, mi 
Señor». Sí, alabado seas por la oportunidad 
que nos regalas con este encuentro. Gracias 
Mons. David Martínez de Aguirre Guinea, 
señor Héctor, señora Yésica y señora María 
Luzmila por sus palabras de bienvenida y sus 
testimonios. 

En ustedes quiero agradecer y saludar a 
todos los habitantes de Amazonía. Veo que 
han venido de los diferentes pueblos 
originarios de la Amazonía: Harakbut, Esse-
ejas, Matsiguenkas, Yines, Shipibos, 
Asháninkas, Yaneshas, Kakintes, Nahuas, 

Yaminahuas, Juni Kuin, Madijá, Manchineris, Kukamas, Kandozi, Quichuas, Huitotos, Shawis, Achuar, Boras, 
Awajún, Wampís, entre otros. 

También veo que nos acompañan pueblos procedentes del Ande que se han venido a la selva y se han hecho 
amazónicos. He deseado mucho este encuentro, quise empezar por aquí la visita a Perú. Gracias por vuestra 
presencia y por ayudarnos a ver más de cerca, en vuestros rostros, el reflejo de esta tierra. 

Un rostro plural, de una variedad infinita y de una enorme riqueza biológica, cultural, espiritual. Quienes no 
habitamos estas tierras necesitamos de vuestra sabiduría y conocimiento para poder adentrarnos, sin 
destruir, el tesoro que encierra esta región, y se hacen eco las palabras del Señor a Moisés: «Quítate las 
sandalias, porque el suelo que estás pisando es una tierra santa» (Ex 3,5). 

Permítanme una vez más decir: ¡Alabado seas Señor por esta obra maravillosa de tus pueblos amazónicos y 
por toda la biodiversidad que estas tierras envuelven! Este canto de alabanza se entrecorta cuando 
escuchamos y vemos las hondas heridas que llevan consigo la Amazonía y sus pueblos. Y he querido venir a 
visitarlos y escucharlos, para estar juntos en el corazón de la Iglesia, unirnos a sus desafíos y con ustedes 
reafirmar una opción sincera por la defensa de la vida, defensa de la tierra y defensa de las culturas. 

Probablemente los pueblos amazónicos originarios nunca hayan estado tan amenazados en sus territorios 
como lo están ahora. La Amazonía es tierra disputada desde varios frentes: por una parte, el neo-

https://www.aciprensa.com/noticias/el-papa-en-peru-clama-ante-el-drama-de-los-pueblos-amazonicos-y-la-amazonia-66955
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extractivismo y la fuerte presión por grandes intereses económicos que apuntan su avidez sobre petróleo, 
gas, madera, oro, monocultivos agroindustriales. 

Por otra parte, la amenaza contra sus territorios también viene por la perversión de ciertas políticas que 
promueven la «conservación» de la naturaleza sin tener en cuenta al ser humano y, en concreto, a ustedes 
hermanos amazónicos que habitan en ellas. 

Sabemos de movimientos que, en nombre de la conservación de la selva, acaparan grandes extensiones de 
bosques y negocian con ellas generando situaciones de opresión a los pueblos originarios para quienes, de 
este modo, el territorio y los recursos naturales que hay en ellos se vuelven inaccesibles. 

Esta problemática provoca asfixia a sus pueblos y migración de las nuevas generaciones ante la falta de 
alternativas locales. Hemos de romper con el paradigma histórico que considera la Amazonía como una 
despensa inagotable de los Estados sin tener en cuenta a sus habitantes. 

Considero imprescindible realizar esfuerzos para 
generar espacios institucionales de respeto, 
reconocimiento y diálogo con los pueblos nativos; 
asumiendo y rescatando la cultura, lengua, tradiciones, 
derechos y espiritualidad que les son propias. 

Un diálogo intercultural en el cual ustedes sean los 
«principales interlocutores, sobre todo a la hora de 
avanzar en grandes proyectos que afecten a sus 
espacios». El reconocimiento y el diálogo será el mejor 
camino para transformar las históricas relaciones 

marcadas por la exclusión y la discriminación. 

Como contraparte, es justo reconocer que existen iniciativas esperanzadoras que surgen de vuestras bases y 
de vuestras organizaciones, y propician que sean los propios pueblos originarios y comunidades los 
guardianes de los bosques, y que los recursos que genera la conservación de los mismos revierta en beneficio 
de sus familias, en la mejora de sus condiciones de vida, en la salud y educación de sus comunidades. 

Este «buen hacer» va en sintonía con las prácticas del «buen vivir» que descubrimos en la sabiduría de 
nuestros pueblos. Y permítanme decirles que si, para algunos, ustedes son considerados un obstáculo o un 
«estorbo», en verdad, ustedes con sus vidas son un grito a la conciencia de un estilo de vida que no logra 
dimensionar los costes del mismo. 

Ustedes son memoria viva de la misión que Dios nos ha encomendado a todos: cuidar la Casa Común. La 
defensa de la tierra no tiene otra finalidad que no sea la defensa de la vida. Sabemos del sufrimiento que 
algunos de ustedes padecen por los derrames de hidrocarburos que amenazan seriamente la vida de sus 
familias y contaminan su medio natural. 

Paralelamente, existe otra devastación de la vida que viene acarreada con esta contaminación ambiental 
propiciada por la minería ilegal. Me refiero a la trata de personas: la mano de obra esclava o el abuso sexual. 

La violencia contra las adolescentes y contra las mujeres es un clamor que llega al cielo. «Siempre me angustió 
la situación de los que son objeto de las diversas formas de trata de personas. Quisiera que se escuchara el 
grito de Dios preguntándonos a todos: “¿Dónde está tu hermano?” (Gn 4,9). ¿Dónde está tu hermano 
esclavo? [...] No nos hagamos los distraídos. Ni miremos para otra parte.  Hay mucha complicidad. ¡La 
pregunta es para todos!». Cómo no recordar a Santo Toribio cuando constataba con gran pesar en el tercer 
Concilio Limense, cito: «que no solamente en tiempos pasados se les hayan hecho a estos pobres tantos 
agravios y fuerzas con tanto exceso, sino también hoy muchos procuran hacer lo mismo…» (Ses. III, c.3), fin 
de la cita. Por desgracia, después de cinco siglos estas palabras siguen siendo actuales. 

Las palabras proféticas de aquellos hombres de fe —como nos lo han recordado Héctor y Yésica—, son el 
grito de esta gente, que muchas veces está silenciada o se les quita la palabra. Esa profecía debe permanecer 
en nuestra Iglesia, que nunca dejará de clamar por los descartados y por los que sufren. 

De esta preocupación surge la opción primordial por la vida de los más indefensos. Estoy pensando en los 
pueblos a quienes se refiere como «Pueblos Indígenas en Aislamiento Voluntario» (PIAV). 
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Sabemos que son los más vulnerables de entre los vulnerables. El rezago de épocas pasadas les obligó a 
aislarse hasta de sus propias etnias, emprendieron una historia de cautiverio en los lugares más inaccesibles 
del bosque para poder vivir en libertad. Sigan defendiendo a estos hermanos más vulnerables. 

Su presencia nos recuerda que no podemos disponer de los bienes comunes al ritmo de la avidez y del 
consumo. Es necesario que existan límites que nos 
ayuden a preservarnos de todo intento de destrucción 
masiva del hábitat que nos constituye. 

El reconocimiento de estos pueblos —que nunca pueden 
ser considerados una minoría, sino auténticos 
interlocutores— así como de todos los pueblos 
originarios nos recuerda que no somos los poseedores 
absolutos de la creación. 

Urge asumir el aporte esencial que le brindan a la 
sociedad toda, no hacer de sus culturas una idealización 

de un estado natural ni tampoco una especie de museo de un estilo de vida de antaño. Su cosmovisión, su 
sabiduría, tienen mucho que enseñarnos a quienes no pertenecemos a su cultura. 

Todos los esfuerzos que hagamos por mejorar la vida de los pueblos amazónicos serán siempre pocos. Son 
preocupantes las noticias que llegan sobre el avance de algunas enfermedades. Asusta el silencio porque 
mata. Con el silencio no generamos acciones encaminadas a la prevención, sobre todo de adolescentes y 
jóvenes, ni tratamos a los enfermos, condenándolos a la exclusión más cruel. Pedimos a los Estados que se 
implementen políticas de salud intercultural que tengan en cuenta la realidad y cosmovisión de los pueblos, 
promoviendo profesionales de su propia etnia que sepan enfrentar la enfermedad desde su propia 
cosmovisión. 

Y como lo he expresado en Laudato si’, una vez más es necesario alzar la voz a la presión que organismos 
internacionales hacen sobre ciertos países para que promuevan políticas de reproducción esterilizantes. 

Estas se ceban de una manera más incisiva en las poblaciones aborígenes. Sabemos que se sigue 
promoviendo en ellas la esterilización de las mujeres, en ocasiones con desconocimiento de ellas mismas. 

La cultura de nuestros pueblos es un signo 
de vida. La Amazonía, además de ser una 
reserva de la biodiversidad, es también 
una reserva cultural que debe preservarse 
ante los nuevos colonialismos. 

La familia es, lo dijo una de ustedes, y ha 
sido siempre la institución social que más 
ha contribuido a mantener nuestras 
culturas. En momentos de crisis pasadas, 
ante los diferentes imperialismos, la 
familia de los pueblos originarios ha sido 
la mejor defensa de la vida. Se nos pide un 
especial cuidado para no dejarnos atrapar 
por colonialismos ideológicos disfrazados de progreso que poco a poco ingresan dilapidando identidades 
culturales y estableciendo un pensamiento uniforme, único… y débil. Escuchen a los ancianos, por favor, ellos 
tienen una sabiduría que les pone en contacto con lo trascendente y les hace descubrir lo esencial de la vida. 
No nos olvidemos que «la desaparición de una cultura puede ser tanto o más grave que la desaparición de 
una especie animal o vegetal. Y la única manera de que las culturas no se pierdan es que se mantengan en 
dinamismo, en constante movimiento. ¡Qué importante es lo que nos decían Yésica y Héctor: «queremos 
que nuestros hijos estudien, pero no queremos que la escuela borre nuestras tradiciones, nuestras lenguas, 
no queremos olvidarnos de nuestra sabiduría ancestral»! La educación nos ayuda a tender puentes y a 
generar una cultura del encuentro. La escuela y la educación de los pueblos originarios debe ser una prioridad 
y compromiso del Estado; compromiso integrador e inculturado que asuma, respete e integre como un bien 
de toda la nación su sabiduría ancestral, y así nos lo señalaba María Luzmila. 
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Pido a mis hermanos obispos que, como se viene haciendo incluso en los lugares más alejados de la selva, 
sigan impulsando espacios de educación intercultural y bilingüe en las escuelas y en los institutos 
pedagógicos y universidades. 

Felicito las iniciativas que desde la Iglesia Amazónica peruana se llevan a cabo para la promoción de los 
pueblos originarios: escuelas, residencias de estudiantes, centros de investigación y promoción como el 
Centro Cultural José Pío Aza, el CAAAP, el CETA, novedosos e importantes espacios universitarios 
interculturales como el NOPOKI, dirigidos expresamente a la formación de los jóvenes de las diversas etnias 
de nuestra Amazonía. 

Felicito también a todos aquellos jóvenes de los pueblos originarios que se esfuerzan por hacer, desde el 
propio punto de vista, una nueva antropología y trabajan por releer la historia de sus pueblos desde su 
perspectiva. También felicito a aquellos que, por medio de la pintura, la literatura, la artesanía, la música, 
muestran al mundo su cosmovisión y su riqueza cultural. Muchos han escrito y hablado sobre ustedes. 

Está bien, que ahora sean ustedes mismos 
quienes se autodefinan y nos muestren su 
identidad. Necesitamos escucharles. Queridos 
hermanos de la Amazonía, ¡cuántos misioneros 
y misioneras se han comprometido con sus 
pueblos y han defendido sus culturas! 

Lo han hecho inspirados en el Evangelio. Cristo 
también se encarnó en una cultura, la hebrea, 
y a partir de ella, se nos regaló como novedad a 
todos los pueblos de manera que cada uno, 
desde su propia identidad, se sienta 

autoafirmado en Él. No sucumban a los intentos que hay por desarraigar la fe católica de sus pueblos.[6] Cada 
cultura y cada cosmovisión que recibe el Evangelio enriquece a la Iglesia con la visión de una nueva faceta 
del rostro de Cristo. 

La Iglesia no es ajena a vuestra problemática y a vuestras vidas, no quiere ser extraña a vuestra forma de vida 
y organización. Necesitamos que los pueblos originarios moldeen culturalmente las Iglesias locales 
amazónicas. 

Al respecto me dio mucha alegría que uno de los trozos del Laudato si fuera leído por un diácono permanente 
de vuestra cultura. 

Ayuden a sus obispos, misioneros y misioneras, para que se hagan uno con ustedes, y de esta manera 
dialogando entre todos, puedan 
plasmar una Iglesia con rostro 
amazónico y una Iglesia con 
rostro indígena. 

Con este espíritu convoqué el 
Sínodo para la Amazonía en el 
año 2019, cuya primera reunión 
como consejo presinodal será 
aquí, hoy, esta tarde. 

Confío en la capacidad de 
resiliencia de los pueblos y su 
capacidad de reacción ante los 
difíciles momentos que les toca 
vivir. 

Así lo han demostrado en los diferentes embates de la historia, con sus aportes, con su visión diferenciada 
de las relaciones humanas, con el medio ambiente y con la vivencia de la fe. Rezo por ustedes y por su tierra 
bendecida por Dios, y les pido, por favor, que no se olviden de rezar por mí. Muchas gracias. 
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“HEM CREAT UNA EMERGÈNCIA CLIMÀTICA 

QUE AMENAÇA SERIOSAMENT LA VIDA”  

Hi ha contaminació constant en l’ús incessant de combustibles sòlids i 

en la pràctica d’arrebossar boscos, elevant les temperatures globals 

Cal reflexionar sobre l’elecció diària d’aliments, consum, ús de l’aigua, 

de l’energia, envasos i de tants d béns materials sovint imprudents 

Cal tenir en compte les generacions de joves, que ens seguiran a nosaltres 

que, sobretot ells, en sofriran les conseqü 
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Por una Iglesia con rostro amazónico, pobre y servidora, profética y 
samaritana 

Exclusiva RD:”Éste es el nuevo 
'Pacto de las Catacumbas por la 
Casa Común" 
 

"Nosotros, los participantes del Sínodo Pan-Amazónico, 
compartimos la alegría de vivir entre numerosos pueblos 
indígenas, quilombolas, ribereños, migrantes, comunidades en 
la periferia de las ciudades de este inmenso territorio del 
Planeta" 

Pacto de las Catacumbas por la Casa Común 

Por una Iglesia con rostro amazónico, pobre y servidora, 
profética y samaritana 

Luis Miguel Modino, Corresponsal 

Nosotros, los participantes del 
Sínodo Pan-Amazónico, 
compartimos la alegría de vivir 
entre numerosos pueblos 
indígenas, quilombolas, 
ribereños, migrantes, 
comunidades en la periferia de 
las ciudades de este inmenso 
territorio del Planeta. Con ellos 
hemos experimentado la fuerza 
del Evangelio que actúa en los 
pequeños. El encuentro con 
estos pueblos nos desafía y nos 
invita a una vida más simple de 
compartir y gratuidad. Influidos 
por la escucha de sus gritos y 
lágrimas, acogemos de corazón 
las palabras del Papa Francisco: 

“Muchos hermanos y hermanas en la Amazonía cargan cruces pesadas y esperan el consuelo 
liberador del Evangelio, la caricia amorosa de la Iglesia. Por ellos, con ellos, caminemos juntos”. 

Recordamos con gratitud a los obispos que, en las Catacumbas de Santa Domitila, al final del Concilio 
Vaticano II, firmaron el Pacto por una Iglesia servidora y pobre. Recordamos con reverencia a todos los 
mártires miembros de las comunidades eclesiales de base, de las pastorales y movimientos populares; líderes 
indígenas, misioneras y misioneros, laicos, sacerdotes y obispos, que derramaron su sangre debido a esta 

Firmando el nuevo Pacto de las Catacumbas 
Firmando el nuevo Pacto de las Catacumbas 
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opción por los pobres, por defender la vida y luchar por la salvaguardia de nuestra Casa Común. Al 
agradecimiento por su heroísmo, unimos nuestra decisión de continuar su lucha con firmeza y valentía. Es 
un sentimiento de urgencia que se impone ante las agresiones que hoy devastan el territorio amazónico, 
amenazado por la violencia de un sistema económico depredador y consumista. 

Ante la Santísima Trinidad, nuestras Iglesias particulares, las Iglesias de América Latina y el Caribe y de 
aquellas que son solidarias en África, Asia, Oceanía, Europa y el norte del continente americano, a los pies de 
los apóstoles Pedro y Pablo y de la multitud de mártires de Roma, América Latina y especialmente de nuestra 
Amazonía, en profunda comunión con el sucesor de Pedro, invocamos al Espíritu Santo y nos 
comprometemos personal y comunitariamente a lo siguiente: 

 

Sínodo para la Amazonía 

1.  Asumir, ante la extrema amenaza 
del calentamiento global y el agotamiento 
de los recursos naturales, un compromiso 
de defender en nuestros territorios y con 
nuestras actitudes la selva amazónica en 
pie. De ella provienen las dádivas del agua 
para gran parte del territorio 
sudamericano, la contribución al ciclo del 
carbono y la regulación del clima global, 
una incalculable biodiversidad y una rica 
socio diversidad para la humanidad y la 
Tierra entera. 

2. Reconocer que no somos dueños de 
la Madre Tierra, sino sus hijos e hijas, formados del polvo de la tierra (Gen 2, 7-8), huéspedes y peregrinos (1 
Ped 1, 17b y 1 Ped 2, 11), llamados a ser sus celosos cuidadores y cuidadoras (Gen 1, 26). Por tanto, nos 
comprometemos a una ecología integral, en la cual todo está interconectado, el género humano y toda la 
creación porque todos los seres son hijas e hijos de la tierra y sobre ellos flota el Espíritu de Dios (Génesis 1: 
2). 

3. Acoger y renovar cada día la alianza de Dios con todo lo creado: "Por mi parte, estableceré mi alianza contigo 
y tu descendencia, con todos los seres vivos que están contigo, aves, animales domésticos y salvajes, en 
resumen, con todas las bestias de la tierra que salieron del arca contigo” (Gen 9: 9-10; Gen 9: 12-17). 

4. Renovar en nuestras iglesias la opción preferencial por los pobres, especialmente por los pueblos originarios, 
y junto con ellos garantizar el derecho a ser protagonistas en la sociedad y en la Iglesia. Ayudarlos a preservar 
sus tierras, culturas, lenguas, historias, identidades y espiritualidades. Crecer en la conciencia de que deben 
ser respetados local y globalmente y, en consecuencia, alentar, por todos los medios a nuestro alcance, a ser 
acogidos en pie de igualdad en el concierto mundial de otros pueblos y culturas. 

5. Abandonar, como resultado, en nuestras parroquias, diócesis y grupos toda clase de mentalidad y postura 
colonialistas, acogiendo y valorando la diversidad cultural, étnica y lingüística en un diálogo respetuoso con 
todas las tradiciones espirituales. 

6. Denunciar todas las formas de violencia y agresión contra la autonomía y los derechos de los pueblos 
indígenas, su identidad, sus territorios y sus formas de vida. 

7. Anunciar la novedad liberadora del evangelio de Jesucristo, en la acogida al otro demás y al diferente, como 
sucedió con Pedro en la casa de Cornelio: “Usted bien sabe que está prohibido que un judío se relacione con 
un extranjero o que entre en su casa. Ahora, Dios me ha mostrado que no se debe decir que ningún hombre 
es profano o impuro” (Hechos 10, 28). 

8. Caminar ecuménicamente con otras comunidades cristianas en el anuncio inculturado y liberador del 
evangelio, y con otras religiones y personas de buena voluntad, en solidaridad con los pueblos originarios, 
los pobres y los pequeños, en defensa de sus derechos y en la preservación de la Casa. Común. 
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9. Establecer en nuestras iglesias 
particulares una forma de vida sinodal, 
donde los representantes de los pueblos 
originarios, misioneros, laicos, en razón de 
su bautismo y en comunión con sus 
pastores, tengan voz y voto en las asambleas 
diocesanas, en los consejos pastorales y 
parroquiales, en resumen, en todo lo que les 
cabe en el gobierno de las comunidades. 

10. Comprometernos en el 
reconocimiento urgente de los ministerios 
eclesiales ya existentes en las comunidades, 

llevados a cabo por agentes pastorales, catequistas indígenas, ministras y ministros de la Palabra, valorando 
especialmente su atención a los más vulnerables y excluidos. 

11. Hacer efectivo en las comunidades que nos han confiado el paso de una pastoral de visita a una pastoral de 
presencia, asegurando que el derecho a la Mesa de la Palabra y la Mesa de la Eucaristía se haga efectivo en 
todas las comunidades. 

12. Reconocer los servicios y la real diaconía de la gran cantidad de mujeres que dirigen comunidades en la 
Amazonía hoy y buscar consolidarlas con un ministerio apropiado de mujeres líderes de comunidad. 

13. Buscar nuevos caminos de acción pastoral en las ciudades donde actuamos, con el protagonismo de laicos y 
jóvenes, con atención a sus periferias y migrantes, trabajadores y desempleados, los estudiantes, 
educadores, investigadores y al mundo de la cultura y de la comunicación. 

14. Asumir frente a la avalancha del consumismo con un estilo de vida alegremente sobrio, sencillo y solidario 
con aquellos que tienen poco o nada; reducir la producción de residuos y el uso de plásticos, favorecer la 
producción y comercialización de productos agroecológicos y utilizar el transporte público siempre que sea 
posible. 

15. Ponernos al lado de los que son perseguidos por el servicio profético de denuncia y reparación de injusticias, 
de defensa de la tierra y de los derechos de los pequeños, de acogida y apoyo a los migrantes y refugiados. 
Cultivar amistades verdaderas con los pobres, visitar a los más simples y enfermos, ejerciendo el ministerio 
de la escucha, del consuelo y del apoyo que traen aliento y renuevan la esperanza. 

 

Conscientes de nuestras debilidades, nuestra pobreza y pequeñez frente a desafíos tan grandes y graves, nos 
encomendamos a la oración de la Iglesia. Que nuestras comunidades eclesiales, sobre todo, nos ayuden con 
su intercesión, afecto en el Señor y, cuando sea necesario, con la caridad de la corrección fraterna. 

Acogemos de corazón abierto la invitación del cardenal Hummes a ser guiados por el Espíritu Santo en estos 
días del Sínodo y en nuestro regreso a nuestras iglesias: 

“Déjense envolver en el manto de la Madre de Dios y Reina de la Amazonía. No dejemos que nos 
venza la auto-referencialidad, sino la misericordia ante el grito de los pobres y de la tierra. Se 
requerirá mucha oración, meditación y discernimiento, así como una práctica concreta de 
comunión eclesial y espíritu sinodal. Este sínodo es como una mesa que Dios ha preparado para sus 
pobres y nos pide a nosotros a que seamos los que sirven la mesa". 

Celebramos esta Eucaristía del Pacto como "un acto de amor cósmico". “¡Sí, cósmico! Porque incluso 
cuando se lleva a cabo en el pequeño altar de una iglesia de aldea, la Eucaristía siempre se celebra, en cierto 
modo, en el altar del mundo". La Eucaristía une el cielo y la tierra, abraza y penetra toda la creación. El mundo 
salido de las manos de Dios regresa a Él en feliz y plena adoración: en el Pan Eucarístico "la creación tiende a 
la divinización, a las santas nupcias, a la unificación con el mismo Creador". "Por esta razón, la Eucaristía es 
también fuente de luz y motivación para nuestras preocupaciones por el medio ambiente, y nos lleva a ser 
guardianes de toda la creación". 

Catacumbas de Santa Domitila, Roma, 20 de octubre de 2019 
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Un mensaje papal inaugura el simposio internacional convocado por Sant Egidio y  

el Arzobispado de Madrid 

 

Francisco, al encuentro de Madrid: "Todos debemos 
unirnos para gritar que la paz no tiene fronteras" 
 

Jesús Bastante 

 

"Los muros caen cuando son “asediados” con la oración y no con las armas, 
con los anhelos de paz y no de conquista, cuando soñamos con un futuro 
bueno para todos" 

"Si se busca el bien de los pueblos y del mundo, es insensato cerrar espacios, 
separar a los pueblos, o más aún, enfrentar a unos con otros, negar 
hospitalidad a quien lo necesita" 

Se esperaba con impaciencia, pero nadie se había atrevido a 
confirmarlo. Finalmente, el Papa Francisco envió un mensaje al 
cardenal de Madrid Carlos Osoro, que se leyó durante la 
inauguración del  Encuentro "Paz sin fronteras", que esta tarde 
se ha abierto en el Campo de las Naciones de Madrid. Unas 
palabras emocionantes, con un mensaje claro y nítido: "Estamos 
viviendo un momento difícil para el mundo. Todos debemos 
unirnos –diría que con un mismo corazón y una misma voz–, 
para gritar que la paz no tiene fronteras". 

En su mensaje, enviado al cardenal Osoro el Papa saluda a los 
representantes de todas las confesiones religiosas presentes en 
el simposio, organizado por la Comunidad de Sant Egidio y el 
Arzobispado y que convierte a Madrid en la capital mundial de 
la paz, y recuerda cómo, hace treinta años, "cayó el Muro de 
Berlín y se puso fin a esa lacerante división del continente que 
causó tanto sufrimiento". 

"Desde Berlín a toda Europa del Este se encendieron ese día nuevas esperanzas de paz, que se extendieron 
por todo el mundo. Fue la oración por la paz de tantos 
hijos e hijas de Dios la que contribuyó a acelerar esa 
caída", recordó Bergoglio, quien apuntó que "los muros 
caen cuando son “asediados” con la oración y no con 
las armas, con los anhelos de paz y no de 
conquista, cuando soñamos con un futuro bueno para 
todos. Por eso es necesario rezar siempre y dialogar en 
la perspectiva de la paz: ¡los frutos vendrán! No 
tengamos miedo, porque el Señor escucha la oración de 
su pueblo fiel".  

 

Diálogo, encuentro, negociación 

Sin embargo, en pleno siglo XXI, añadió Bergoglio, "hemos presenciado, con gran tristeza, el desperdicio de 
ese don de Dios que es la paz, dilapidado con nuevas guerras y la construcción de nuevos muros y barreras". 

https://www.religiondigital.org/jesus_bastante/
https://preghieraperlapace.santegidio.org/pageID/31076/langID/it/Evento-in-streaming.html
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"Después de todo -añadió-, sabemos bien que la paz ha de aumentar sin cesar de generación en generación, 
con el diálogo, el encuentro y la negociación". Por ello, insistió, "si se busca el bien de los pueblos y del 
mundo, es insensato cerrar espacios, separar a los pueblos, o más aún, enfrentar a unos con otros, negar 
hospitalidad a quien la necesita". 

"La casa común no soporta muros que separen y 
enfrenten a los que viven allí. En cambio, necesita 
puertas abiertas que ayuden a comunicarse, a 
encontrarse, a cooperar para vivir juntos en paz, 
respetando la diversidad y reforzando los vínculos 
de responsabilidad". 

"La paz es como una casa con muchas estancias en 
la que todos estamos llamados a habitar. La paz no 
tiene fronteras. Siempre, sin excepción", subrayó 
el Pontífice, haciendo suyo el mensaje de San Juan 
XXIII. 

 

BIENAVENTURANZAS DE “LA PAZ SIN FRONTERAS” 

Cardenal Carlos Osoro Sierra 

 

"Todos nosotros deseamos comprometernos y buscar 
por todos los medios, hacer comprender que la 
fraternidad es el fundamento y el camino de la paz", 
proclamó el cardenal de Madrid, quien regaló a los 
participantes unas nuevas Bienaventuranzas. Estas 
son: 

1. Bienaventurados cuando escuchamos a quienes han sufrido en su carne la experiencia 
denigrante de la guerra, que muy a menudo viven a nuestro lado. 

2. Bienaventurados cuando descubrimos que la guerra constituye una grave y profunda herida que 
se inflige a la fraternidad entre los hombres, aunque se haga en lugares distantes a nosotros. 

3. Bienaventurados cuando ante tantos conflictos en el mundo, ninguno de ellos los vivo desde la 
indiferencia, sino que afectan a mi vida.  

4. Bienaventurados quienes se sienten cercanos a quienes viven en tierras donde las armas 
imponen el terror, la destrucción, y les hacen sentir su cercanía. 

5. Bienaventurados los que mediante la oración, el servicio a los heridos, a los que pasan hambre, 
a los desplazados, refugiados o viven con miedo, les hacen sentir su amor. 

6. Bienaventurados quienes convencidos de lo que significa la paz para los hombres, hacen llegar 
a cuantos siembran la violencia y la muerte, la noticia y la llamada a que renuncien al exterminio 
del hermano. 

7. Bienaventurados quienes asumen las vías del diálogo y el encuentro, del perdón y de la 
reconciliación para construir a su alrededor la paz y devolver la confianza y la esperanza. 

8. Bienaventurados quienes dedican la vida a hacer descubrir que el enemigo es un hermano al 
que tampoco podemos exterminar, sino que debemos convencer que no niegue el derecho a vivir 
del otro y de una vida plena para todos.    

https://twitter.com/archimadrid/status/1173267606700269568
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EL FUTURO DE LA HUMANIDAD Y DE LA 

TIERRA ESTÁ LIGADO A LA AMAZONÍA 

 

Entrevista a Leonardo Boff de Pierluigi Mele, publicada en RAI-Confini el 05-09-2019 

 

Leonardo Boff: “La Amazonía está viviendo meses dramáticos. De enero 

a hoy, comparando con 2018, los incendios en la región aumentaron en 

un 145%. Un número devastador. La comunidad internacional se está 

movilizando. ¿Cómo clasificaría usted el comportamiento de la 

comunidad internacional?” 
 

La reacción fue muy fuerte y decisiva. El problema es que nuestro presidente no tiene modales civiles, no 
observa el protocolo oficial que subyace en la relación entre las autoridades. Ha ofendido al presidente 
francés Macron y a la canciller alemana Merkel. Es una persona mala y estúpida. No entiende nada de nada 
sobre el Amazonas ni sobre los indios. Quiere ocupar sus reservas naturales para el agronegocio y la minería. 
Pero cuando el problema toca la billetera, todo cambia. El presidente escuchó que los europeos ya no quieren 
soja y carne de Brasil, que el tratado comercial entre la Comunidad Europea y el Mercosur no se realizará sin 
un cambio radical de la política en relación con la Amazonía. Entonces cambió un poco su discurso. 

 

Bolsonaro, desvariando, culpa salvajemente a las ONGs. ¿Cómo están las cosas? 

Bolsonaro quiere reinventar Brasil en el marco de un ultraliberalismo 
radical. El modelo es la edad media religiosa, premoderna y 
preiluminada. Prácticamente ha desmantelado todo lo que Lula y Dilma 
hicieron en beneficio de los pobres. Ahora hay hambre en Brasil. Y el 
presidente, absolutamente paranoico, sale en televisión para decir que 
en Brasil no hay hambre. Un millón de familias han pasado de la 
pobreza a la miseria durante el año pasado y sufren hambre 
sistemáticamente. 

Todos los consejos de estado en las diversas esferas de la sociedad han 
sido abolidos.  

En resumen: “la era de la estupidez ha entrado en Brasil”. La sociología 
y la filosofía han sido prohibidas en universidades y otros cursos. Esto 

es para tener un pueblo que no piensa. Brasil, en esta lógica, puede convertirse en un país de parias, como 
la India. 

 

Sabemos que en las bases de las políticas locas del gobierno existe la ideología “extractiva”, pero también 
existe el “soberanismo”, es decir, “el Amazonas es de Brasil”. Esto dice Bolsonaro. ¿Es así, Leonardo? 

En este punto, Bolsonaro no tiene cultura ecológica. Creo que incluso los miembros del G7 tienen sólo una 
cultura ecológica “verde”, no como la del Papa Francisco que es una ecología “integral”. 

He argumentado en varios lugares en estos términos, en el sentido de la nueva visión de la ecología. Desde 
la perspectiva de los astronautas que ven la Tierra desde fuera de la Tierra, todos dicen: la Tierra y la 
humanidad forman una sola entidad. No existe el planeta Tierra por un lado y la humanidad por el otro. 
Ambos forman una sola realidad. El ser humano es la porción inteligente, amorosa y sensible de la Tierra. 
Somos la Tierra, por eso el “hombre” viene de “humus”, tierra fértil, o “adam” en hebreo, o “tierra” en árabe. 



~ 29 ~ 
 

Somos más que hijos e hijas de la Madre 
Tierra... Somos la propia Tierra, que piensa, 
que ama, que cuida de todas las cosas. Esta 
es una idea de la mayoría de cosmólogos y 
astrofísicos.  

Otro punto. Vivimos en la nueva fase de la 
Tierra, el proceso de planetización. Todos 
estamos en la misma Casa Común. 
Regresamos del exilio después de millones 
de años y ahora estamos todos juntos en un 
solo lugar, en el planeta Tierra.  

La Tierra no es de nadie. Es un bien común 
de toda la humanidad y de toda la comunidad de vida (animales, árboles, microorganismos, etc.). La 
Amazonía es parte de la Tierra; Brasil no es el señor de la Amazonía. La Amazonía es de toda la Tierra, de 
toda la humanidad. Brasil posee sólo la gestión de esta parte, y la administra mal y de forma poco 
responsable. Hoy sabemos que la Amazonía, que abarca 9 países, es fundamental para el equilibrio del 
planeta, del sistema climático, de la absorción de dióxido de carbono, y además, regula el ciclo de lluvias en 
el mundo. Esto significa que toda la humanidad tiene una responsabilidad sobre la Amazonía, no es sólo de 
Brasil. El futuro de la vida en la Tierra se juega en la conservación o destrucción de la Amazonía. No estoy 
seguro de si los miembros del G7 tienen esta visión “integral” del problema. 

Otro punto importante: en estas discusiones nunca se ha hablado de los pueblos indígenas, los habitantes 
originarios de estas tierras. Conocen el ritmo de la selva, saben cómo preservarla. Son nuestros maestros y 
doctores, no los científicos que tienen una visión desde afuera. La belleza del documento del Papa Francisco 
sobre el Sínodo Panamazónico es hacer que los nativos sean los protagonistas principales a fin encontrar 
soluciones verdaderas y sostenibles para este inmenso bioma (ecosistema). 

 

Más allá de estas ideologías (extractivas y soberanistas), ¿cuáles son las “estructuras de pecado” que están 
devastando la Amazonía? 

Las estructuras de pecado son la motosierra, la devastación sistemática de la selva por las maderas valiosas, 
por la biodiversidad, por 
elementos importantes para 
la medicina y especialmente 
por las “tierras ricas”, 
elementos fundamentales 
para la nueva tecnología 5G. 
Pero el mayor pecado es el 
exterminio de etnias enteras, 
la ocupación de sus reservas, 
la contaminación de los ríos 
debido a la extracción del oro. 
Muchos indígenas mueren de 
enfermedades porque la 
gente del agronegocio no 
quiere tratarlos y curarlos. 

 

¿Qué está haciendo la Iglesia Católica para defender la Amazonía? 

La Iglesia Católica es, ciertamente, junto con otras iglesias históricas como los luteranos, una presencia 
constante y exigente en defensa de los pueblos originarios. Existe el Consejo Misionero Indígena (CIMI), que 
ha estado trabajando sistemáticamente en la protección de los pueblos indígenas desde hace 30-40 años. El 
documento del Sínodo Panamazónico hace otro discurso. No se trata de convertir a las culturas sino de 



~ 30 ~ 
 

evangelizar en las culturas para que pueda surgir una iglesia con rostro indígena. En este sentido, se piensa 
en la ordenación de sacerdotes indígenas para crear esta nueva forma de iglesia que no sea simplemente 
una adaptación de las iglesias europeas. 

 

El Papa Francisco, como sabemos, ha convocado para el próximo octubre un importante Sínodo sobre la 
Amazonía. En el muy denso y profundo “Instrumentum laboris” hay una propuesta para promover una 
“ecología integral” en la Amazonía. ¿Qué significa esto? 

El sínodo es una derivación y aplicación de la encíclica Laudato Si’. Esto significa que debemos respetar este 
enorme bioma (ecosistema) en los 9 países, en su singularidad, en sus culturas, en sus idiomas. Así como los 
primeros cristianos hicieron su síntesis de la fe cristiana con la cultura greco-latina, así también la Amazonía 
deben hacer su camino. Crear realmente una eclesiogénesis. No será una iglesia occidental, sino indígena, 
afrolatinoamericana, con elementos de la tradición europea de la época colonial. Precisamente en este 
documento se proponen nuevos caminos pastorales para la Iglesia en la Amazonía. Por ejemplo, hay una 
parte que puede llevar a una nueva visión de los ministerios. En especial el ministerio ordenado. Los 
conservadores están atacando este punto.  

 

¿Piensa usted que el Sínodo será capaz de resistir? 

El Papa Francisco tiene una enorme 
libertad interior y valor para abrir 
nuevos caminos. Yo creo que serán 
consagrados verdaderos presbíteros 
indígenas. Apoyo al obispo Erwin 
Kräutler, amigo del Papa, que 
defiende también ordenar mujeres. 
Dice que, en su diócesis –una de las 
mayores del mundo, a orillas del río 
Xingú–, las mujeres hacen todo lo 
que hace un sacerdote. ¿Por qué no 
permitir también la ordenación 
presbiteral de las mujeres? 

Grandes teólogos como Karl Rahner 
y Luigi Sartori escribieron que no hay 
ningún dogma o doctrina que impida dar este paso. Todas las otras iglesias, incluidos los judíos, lo han hecho 
ya. La iglesia católica romana no puede seguir siendo una isla de patriarcalismo y antifeminismo. El Espíritu 
insta a la Iglesia a tomar esta decisión, por amor a los pueblos más alejados del mundo. Deus potuit, decuit, 
ergo fecit. [Dios podía hacerlo, y era bueno hacerlo... luego lo hizo]. 

 

Última pregunta: el Papa Francisco está dando un giro a la Iglesia en el sentido de la “Iglesia en salida” y 
de la sinodalidad. Sabemos que los enemigos de Francisco, que no son sólo eclesiásticos, están haciendo 
todo lo posible para limitar la fuerza de sus reformas. ¿Crees que el camino tomado por Francisco es 
irreversible? 

Creo que el Papa Francisco ha inaugurado una nueva genealogía de papas de fuera del antiguo cristianismo 
europeo, donde vive sólo el 25% de los católicos. Nosotros en las Américas somos el 64%. Los otros están en 
África y Asia. Ha llegado el momento, en mi opinión, de que el camino del cristianismo en el mundo 
globalizado se haga a partir de estas nuevas iglesias, que tienen ya su madurez, su teología y su liturgia. Los 
que están en contra del Papa y el Sínodo son todos “herejes”, en el sentido original de la teología. La herejía 
no fue inicialmente una cuestión de doctrina sino de unidad de la Iglesia. Los que están en contra del Sínodo 
y del Papa Francisco rompen esta unidad. Son realmente herejes en el sentido verdadero y original de la 
palabra. 
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DESPRÉS DE 300 ANYS, SEGUINT LES PETJADES DEL FUNDADOR 

 

 

 

 

 

 

 

G. Jaume Pujol i Bardolet 

 

El G. Claude (Jean-Pierre Nivet) va néixer a Châtillon-sur-Loing (Sens) el 
1690. Va entrar al Noviciat de Saint Yon als 36 anys, el 8 de juny de 1726, 
després d’haver viscut com bon burgès, bon propietari i lloctinent de 
terres. El G. Irénée, Director del Noviciat, tenia molta cura de les 
vocacions tardanes i mostrà sempre molta confiança amb el novici G. 
Claude. El 1730 va fer els seus compromisos definitius. I en el mateix any 
designat com Director de Novicis a Avignon. 

Amb la dimissió del G. Timothée com a Superior General que li fou 
acceptada degut a seu delicat estat de salut (de fet va morir el 7 de 
febrer de 1752), l’any 1751 es convocà el 7è Capítol General, amb 55 
capitulants, en el que fou elegit com a Superior el G. Claude a l’edat de 
61 anys.  

El G. Irénée que tenia molta influència a l’Institut es planyia de que els 
nous Germans se’ls enviava massa aviat a les escoles sense la suficient 
preparació pedagògica i espiritual i això va fer que es limités el nombre 
d’obres i sobretot de pensionats. Es van determinar els pensionats que 
existirien i no se’n admertrien cap més al menys de moment. Només hi 

hauria pensionats a Saint Yon, Marseille, Mirepoix, Die, Montpellier, Saint-Omer, Montargis, Angers i 
Maréville. En aquesta última localitat s’hi creà un nou noviciat. 

En el 8è Capítol General de 1761, amb 45 capitulants, tenint en compte els seus 71 anys, i veient el pes dels 
problemes que se li presentaven, el G. Claude volgué presentar la dimissió que no li fou acceptada i també en 
aquest Capítol fou reelegit. 

 

La situació político-social en els 16 anys de Generalat del G. Claude 

En els 31 anys de Generalat del G. Timothée, l’Institut vivia una tranquil·litat relativa. Però ara la persecució 
s’havia desencadenat cada vegada més violenta amb la 
intenció d’enderrocar l’Institut a França. 

A la mort del G. Timothée l’Institut era molt pròsper. Durant 
els seus 31 anys de Generalat s’havia triplicat el nombre de 
cases i també l’espiritualitat dels Germans havia resistit 
favorablement a totes les proves i tenien el favor popular. 
L’obra de les escoles es desenvolupava sense dubtes ni 
sacsejades. Els bisbes feien demandes a Saint Yon perquè 
s’obrissin escoles en llurs diòcesis. El futur semblava ple de 
promeses. Però, després d’un temps de pau s’acostaven 
temps de tempestes. 
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Però, sota el regnat de Lluís XV es visqué una triple oposició, jansenista, parlamentària i filosòfica que naixia 
en el secret dels cors i pel desig de desfer-se de tota influència de l’Església que es percebia molesta. I aquesta 
oposició serà causa de la caiguda de la monarquia i de la influència religiosa en el segle XVIII. Els jansenistes, 
el filòsofs i el parlamentaris es posaren d’acord entre ells per a influir en l’opinió pública inquietant les persones 
i no volent cap pausa fins que el tron i l’altar siguin enderrocats. I així atacaven l’Església i també l’Institut que 
tenia ja una preponderància a França. 

Els Germans van ser calumniats i perseguits fins arribar aquesta situació 
al rei Lluís XV. Els filòsofs i parlamentaris com La Chalotais i Voltaire 
atacaven l’Església i l’Institut fins a una actitud permanent de burla. Però 
tots aquesta atacs no van aconseguir els objectius que perseguien contra 
l’Església i l’Institut. Tot feia part d’una treball per anar enderrocant 
l’Església. 

Lluís XV havia 
reprimit les 
pretensions dels 
jansenistes i d’acord 
amb el Papa havien 
intentat silenciar-los 
amb la Butlla 

Unigenitus. Però tan aviat morí el Papa esclatà una 
insurrecció jansenista amb atacs contra el rei i l’Església. 
Per altra banda, de 1760 a 1770 fou l’època dels filòsofs i 
els parlamentaris. Voltaire n’era un membre destacat. 
Sorgiren nombrosos llibres irreligiosos. Era, doncs, molt 
normal que l’Institut fos blanc dels atacs que es 
multiplicaren contra l’Església i contra Jesucrist. 

En aquestes circumstàncies difícils el G. Claude va decidir-se per una actitud de fermesa de les institucions 
existents abans de crear-ne de noves; van prosperar els antics pensionats i les antigues escoles elementals. 
També va assenyalar la fundació de 14 noves escoles.  

Irritats de que els Superiors posessin en guarda els Germans contra aquestes doctrines, els jansenistes van 
calumniar Saint Yon amb insults i van portar les seves acusacions fins Lluís XV. Saint Yon i les altres obres dels 
Germans van ser atacades per filòsofs i parlamentaris.  

La Chalotais, procurador general del parlament de Bretanya va ser un adversari rotund dels “Iontains” , tal com 
se’ns designava als Germans. Les Frères yontains i seguidament les Frères ignorantins. “Cal fer desaparèixer 
els Ignorantins, els Germans de llargues mànegues... doncs aquests divertits ensenyen al poble a fer anar la 
ploma, útil molt perillós en certes mans... El poble vol estudiar. El bé de la societat demana que els 
coneixements del poble no vagin més enllà de els seves ocupacions... Els Germans de les Escoles Cristianes 
ensenyen a llegir i a escriure a persones que només haurien d’aprendre a fer anar el xerrac i el ribot. Envieu-
me sobretot Germans ignorantins per a conduir les arades i que es cuidin dels bous”. 

Però gràcies al bon govern del G. Claude i a la solidesa els Germans, els atacs jansenistes, filòsofs i 
parlamentaris no van aconseguir intimidar-los. 

 

L’obra pedagògica 

Certament que el G. Claude no va fer una promoció de noves obres i no va estendre l’Institut com ho feu el G. 
Timothée, però va saber animar noves iniciatives pedagògiques:  

Una biblioteca escolar es fundà a Montauban per medi d’un canonge benefactor, en la que els llibres havien 
de ser prestats gratuïtament al públic: aquest benefactor també va assegurar una subvenció anual pel Germà 
encarregat de l’ordre de la biblioteca i registrar els llibres prestats i els retornats. 

Els cursos de dibuix començats a París pel mateix Fundador es van desenvolupar en sentit professional. Quan 
en 1753, la marquesa de Tessay assignà una pensió al Germà encarregat d’aquest ensenyament, va posar com 
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a condició que els infants serien conduits fins a un grau de perfecció de tal manera que poguessin tenir èxit en 
diverses professions que reclamen hàbils dibuixants. 

A Cherbourg els alumnes dels Germans posaren a disposició dels infants el jardí per ensenyar-los el cultiu de 
la terra, d’aquesta manera reberen un ensenyament a la vegada teòric i pràctic d’agronomia, inaugurant 
d’aquesta manera i sense fer soroll una escola d’agronomia. 

El progrés en l’ensenyament es continuava constantment i al mateix temps les escoles romanien 
profundament cristianes. L’Institut romania amb fidelitat tant com obra d’educació religiosa que com obra 
d’educació. 

L’Arquebisbe de Rouen digué als Germans: “Jo conec  tot el bé que feu en les escoles que us són confiades i 
amb quina utilitat ho sou pel públic”. 

 

La vida religiosa 

Les orientacions del G. Claude contribuïen a que la intensitat de la vida espiritual dels Germans assegurés la 
fidelitat a l’Església i a l’esperit de sant Joan B. de La Salle. Les cases dels Germans no eren riques, però posseïen 
el que és més valuós: un sentit profund de la vida cristiana manifestat amb una generositat d’entrega. Nascuda 
d’una fe incrementada per la meditació de les grans veritats religioses i d’una gran estimació a les doctrines 
del Fundador, aquesta vida els impulsava a l’abnegació, a l’obediència per Déu i pels alumnes, acceptant fins i 
tot els sacrificis més durs. Les meditacions del Fundador hi contribuïen certament. 

Deia el polític de Toulouse Granet el 1764 amb amargor: “Res no és més fàcil que l’establiment d’escoles de 
caritat, quan es tenen directors disposats a volar per arreu on són cridats acontentant-se amb una modesta 
paga de 200 lliures anuals per persona”. 

Monsenyor Saulx de Tavannes, arquebisbe de Rouen digué parlant de Saint Yon: “M’he sentit edificat per la 
disciplina i la regularitat que es viu en la vostra comunitat. Jo sé tot el bé que feu en les escoles que us són 
confiades i de la gran utilitat que sou pel públic... Establiments tan saludables no poden sostenir-se que per la 
gràcia de la subordinació que hi ha d’haver de part dels Germans amb els Superiors i dels Directors de cada 
casa”. 

Deia el G. Claude: Els bons religiosos no senten repugnància en llur ocupació: es troben molt honrats perquè 
Jesucrist els aprecia en la seva missió i precisament va regnar els apòstols que li apartaven els infants que se li 
acostaven. 

També hi hagué problemes dels que calia prendre una resolució. El G. Mesmin responsable de l’internat forçós 
de Saint Yon era un home molt dur amb alguns nois i molt complaents amb d’altres i això provocà una autèntica 
rebel·lió i que alguns es fuguessin de l’internat, cosa que va produir que dos Germans els perseguissin pels 
carrers fent espectacle davant la gent; hi hagué d’intervenir també l’exèrcit. S’hagué de substituir el G. Mesmin 
com a Director del centre. 

A l’abril de 1767, per instàncies d’alguns de la Cúria, l’arquebisbe Rochefoucauld va fer una visita a Saint Yon. 
Tot va ser sense cap problema. Però poc després l’arquebisbe feu un conjunt d’observacions referents al 
govern de l’Institut. S’havia d’avisar per la celebració dels Capítols Generals, s’havia de presentar el registre de 
les deliberacions per a ser aprovades; anualment s’havia de sotmetre pel G. Superior i els seus Assistents un 
“informe general de comptes”. D’assumir aquestes prescripcions hauria reduït l’Institut a una Congregació 
diocesana. El G. Claude es negà a transcriure el text de les deliberacions dels Capítols Generals. La Butlla de 
Benet XIII de l’aprovació de l’Institut donava plena autonomia als Superiors. 

Cal doncs remarcar que fou una època en que els Germans van ser refusats, com les altres Congregacions 
religioses, i això no els va conduir a cap infidelitat al seu deure d’educadors i de religiosos. 

 

FINALMENT 

El G. Claude sentint els seus 77 anys, trobava que la responsabilitat era pesada per a ell i havia resolt presentar 
la dimissió. Convocà el 9è Capítol General pel 17 de maig de 1767 dies després del refús a l’Arquebisbe de 
Rouen, amb assistència de 46 Capitulants. El dia anterior, diumenge 17, s’havia ocupat dels oficis i les 
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pregàries. El dia següent els Capitulants escoltaven al G. Claude els motius de la seva decisió de dimitir: “La 
multitud d’assumptes de l’Institut demanen un Superior jove d’una gran potència de treball intel·lectual i de 
molta activitat”. Pertany als Germans d’elegir un Superior més jove que, per l’edat, no se sentissin aviat a una 
nova elecció. Els fets eren plausibles. Tot lamentant aquesta decisió i amb gran reconeixement al G. Claude 
procediren a l’elecció d’un nou Superior en la persona del G. Florence. 

Però el G. Claude encara va viure 8 anys més, retirat del govern de l’Institut i vivint una vida exemplar. Morí 
als 85 anys. Va ser enterrat a Saint Yon. 

 

H. AGATHON. Las 12 virtudes del BUEN MAESTRO… 
H.  Paco Chiva 

 

Seguramente has oído hablar de las “12 virtudes 
de un buen maestro”. San Juan Bautista De La 
Salle las nombró, el Hno. Agathon las explicó y 
ahora a nosotros nos sirven de inspiración para 
trabajar nuestra identidad. 

Hoy no está de moda hablar de virtudes, en todo 
caso de valores. Nos da un poco de apuro hablar 
de “buen comportamiento” o “buenos hábitos”. 
Nunca como antes hemos tenido criterios para 
discernir qué es lo correcto y lo incorrecto, lo 
bueno y lo malo y, sin embargo, aunque la teoría 

la podamos tener clara, la práctica es otra cosa. Vivimos en sociedades líquidas, de pensamiento débil, donde 
todo es cuestionable y se lleva ser cínico… Pero ni antes ni ahora es lo mismo ser paciente que impaciente, 
decir la verdad que mentir, ser diligente que perezoso, construir que destruir… no es lo mismo. 

Así que te ofrecemos en este artículo la posibilidad de saber un poco más de alguna virtudes lasalianas (por 
supuesto, no son exclusivas de los lasalianos) pero nos han configurado en nuestros 300 años de historia. Y, 
seguramente, lo van a seguir haciendo. 

Podéis encontrar el texto íntegro de las Doce virtudes del H. Agathon en español descargando el link: 
https://drive.google.com/file/d/1y0oK8pzPYfr3le9B1q7pWzmK2Fn9npgI/view?usp=sharing 

  

Si hace 300 años estos textos se dirigían a los Hermanos, hoy los leemos educadores religiosos y seglares, de 
más de 80 países diferentes. En nuestros centros educativos no todos son 
maestros o profesores, también hay un buen grupo de personas que 
realizan tareas de contabilidad, secretaría, recepción, cargos de 
administración. No desarrollan su labor en el aula, pero sí realizan la misión 
lasaliana en las oficinas. Durante más de 250 años esta labor también fue 
realizada íntegramente por Hermanos. 

Hemos seleccionado las virtudes para una buena secretaria o 
administrativa. Cada participante en la formación eligió individualmente 
sus 12 virtudes, luego por parejas y posteriormente en grupos pequeños 
fuimos acordando una única lista de 12. Aquí les ofrecemos un sencillo 
trabajo en Power Point, que después de una oportuna presentación, 
explica cada virtud con ejemplos y contraejemplos. Deseamos que 
cualquier de ustedes pueda sentirse conectado, pueda criticar y 
enriquecer el listado. Recuerden que lo más importante aquí no es el texto, 
sino la práctica. Un buen hábito es una fuerza interior que nos hace más 
valiosos y más cercanos a la disfrutar de la felicidad. 

https://espiritualidad.lasalle.es/author/adminpaco/
https://drive.google.com/file/d/1y0oK8pzPYfr3le9B1q7pWzmK2Fn9npgI/view?usp=sharing
https://espiritualidad.lasalle.es/wp-content/uploads/2019/07/Las-12-virtudes-buen-administrativo.pptx


~ 35 ~ 
 

 

 

 

 

 

 

La Salle va fundar superant el context dels segles XVII-XVIII 

Avui, a nosaltres ens cal refundar en el context del segle XXI 

 

Jaume Pujol i Bardolet, fsc 

 

1. LA SALLE FA EL SEU ITINERARI PERSONAL DES DEL CONTEXT DEL S. XVII 

Les característiques de la societat francesa del segle XVII eren les següents: 

 Situacions familiars difícils: esperança de vida de 25 anys, doncs el 25% dels nadons morien abans 
del primer any de vida, un altre 25% morien abans de 25 anys i un altre 
25%  abans dels 45 anys. La meitat dels matrimonis no duraven més de 
15 anys i les segones núpcies eren freqüents. El 75% dels casats eren 
orfes i hi havia pocs avis. Era freqüent l’abandó de nadons en les portes 
de les esglésies, convents, ajuntaments... El 10% de la població de França 
eren captaires. 

 Existència de «classes u ordres» socials. Classe alta, mitja i baixa que 
s’havia de respectar com voluntat de Déu. Els tres estats existien tant en 
la noblesa com en la clerecia i en la burgesia. 

 Situació d’ignorància i analfabetisme. El 71% dels homes i el 89% de 
les dones eren analfabets. Les escoles existents eren de molt baixa 
qualitat, amb mestres sense cap mena de preparació i tenint a més altres 

ocupacions com sagristans de la parròquia. Hi havia també una visió molt negativa de l’infant. Mentre 
hi havia un petit sector conscient de la importància de l’escola, un gran sector pensava que si tothom 
aprenia a llegir i a escriure, ¿qui aniria a treballar?  

 Ignorància religiosa i supersticions en diferents aspectes de la vida. Com que hi havia manca de 
coneixements mèdics i de possibilitats d’higiene per evitar malalties i la mort, es feia recurs a 
supersticions i a portar amulets per llençar les males sorts. 

 Abandó dels fills i riscs socials i morals. Els pares estaven preocupats per guanyar el sosteniment de 
la família i això feia que no poguessin prendre cura dels fills, els quals podien fàcilment degenerar en 
«llibertins» amb tota mena de perills físics i morals. 

 Absència d’educació humana i d’urbanitat. Doncs no hi havia qui els pogués educar. 

 Situació sòcio-professional sense esperança i gran fragilitat econòmica. Sense cap assegurança en 
cas de malaltia. Hi havia dos classes de pobres: els «mals pobres» (paràsits, ganduls, vagabunds) i els 
«bons pobres» (vells, viudes, infants). S’havia de cercar solució per a les dues categories. 

 

2. SITUACIÓ POLÍTICO-SOCIAL 

França, en el segle XVII, era el país més poblat d’Europa, encara que només comptés amb 20 milions 
d’habitants i París amb mig milió. Les fronteres eren fluctuants i poc definides. 
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El poder real, és absolut i s’organitza a Versalles. Lluís XIV nomena els intendents del regne, regeix el 
desenvolupament econòmic i nomena també la policia general per assegurar el nou ordre i la tranquil·litat 
dels habitants. El rei podia inclús fiscalitzar les decisions del Papa (gal·licanisme). Hi havia bisbes i teòlegs 
gal·licans a la Sorbona. Però els Jesuïtes i els Sulpicians es van mostrar sempre units a les decisions del Papa. 

Pràcticament, el rei elegia els bisbes presentant una llista de sacerdots al 
Papa. El bisbe esdevenia senyor d’un territori i representant del rei en 
l’exercici de certes funcions judicials. Les Lletres Patents d’autorització dels 
Ordes i Congregacions religioses per part del rei, constituïen un mitjà de 
control i de filtre. 

Les parròquies eren divisions, a la vegada, administratives i religioses. En el 
si de les parròquies es realitzaven els cens i el recaptament dels impostos, 
barri per barri. 

Les barreres duaneres eren nombroses, les crisis econòmiques destructores: 
periòdicament i quasi per tot arreu, es moria de fam com a conseqüència de 
males collites i epidèmies. 

La Salle supera la barrera del gal·licanisme, del jansenisme, del quietisme i 
del protestantisme, vigents a França, considerant que el profà i el religiós constitueixen una unitat d’un «tot 
per a Déu». Igualment, tindrà dificultats amb els rectors de parròquies i bisbes, entre ells l’arquebisbe de 
París, defensant sempre la submissió al Papa. 

 

3. LA SITUACIÓ DELS POBRES 

S’admetia l’existència de classes socials: alta, mitja, baixa i captaires. Eren considerats pobres els captaires, 
els artesans i els petits botiguers i part de la noblesa del camp. Aquests realitzaven els viatges i desplaçaments 

a peu, doncs a cavall o amb calessa els era molt car. 

Els artesans s’organitzaven amb «confraries» (cossos d’oficis o gremis): 
carnissers, boters, matalassers, fusters, paletes, etc. Feien jornades de treball de 
14 hores diàries i sis dies per setmana. No hi havia vacances, ni festes laborables 
pagades. 

Encara que hi hagués una burgesia interessada en alleujar les misèries, també 
existeix un retrat dels nous rics ridiculitzats en les faules de La Fontaine, Bruyère 
i Molière. 

Hi ha desigualtats socials. Vauban pren la defensa del pobre davant del rei: “M’ha 
semblat que mai s’ha tingut a França la suficient defensa de la classe modesta... És la part més desatesa del 
regne; però, és ella la més considerable pel nombre i pels serveis reials i efectius que rendeix. És la part més 
baixa del poble que pel seu treball i comerç... l’enriqueix... Els reis... mai no podrien posar massa cura per a 
la conservació i l’increment d’aquest poble que els ha de ser molt estimat”. 

Bossuet parla de la imminent dignitat dels pobres, els preferits de Jesucrist. També, gran part dels nobles i 
burgesos menystenien els pobres i els consideraven com inferiors. La Salle dirà que considerava els seus 
mestres per sota dels seus lacais, però per les seves conviccions de fe va reaccionar de manera molt exemplar 
convivint amb ells.  

Existia l’«almoina general»: famílies benestants que reservaven la «part del pobre»; monestirs que servien 
de magatzems en temps de carestia. L’administració preveia la «taxa dels pobres» que havien de pagar tots 
els no indigents. S’imposaven fortes multes als rics a favor dels pobres. Els mestres de les escoles tenien 
l’obligació d’admetre els alumnes que no podien pagar; però, els pobres i els rics no es barrejaven en la vida 
social. 

Hi havia insalubritat en els habitatges, sense calefacció i les cristalleres eren sovint de paper engreixat i hi 
havia absència d’instal·lacions higièniques. 

 

http://1.bp.blogspot.com/_ESbFXBbL1dM/SxAxZ2Fbb2I/AAAAAAAAAAg/S9HdZufmyJ8/s1600/luis_xiv_de_francia.jpg
http://killuminati2012.files.wordpress.com/2009/12/pobres.jpg
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4. REFERENT A L’ESCOLA 

L’escola esdevenia privilegi de pocs. La Salle subvertirà aquest principi volent que sigui l’escola de tots, 
preferentment per als pobres però barrejats amb els nens de famílies 
benestants. Per a La Salle l’escola és un mitjà de transformació social. 

Per una part, la situació dels mestres era precària: cobraven quelcom per 
viure. Faltaven escoles i els mestres no tenien formació ni se sentien 
vocacionats; es produïa absentisme de mestres i nens, els mancaven recursos 
i hi havia despreocupació dels pares. 

La Salle promou un afany innovador, fomenta l’interès per l’escola i desitja 
comunicar valors humans i cristians, mitjançant una educació integral. 
Estableix l’escola gratuïta sota els auspicis de la Providència, a través de 
fundacions i d’ajudes parroquials, des de la seva experiència de fe. 

Es tractava d’escoles populars en les que es veia necessari l’aprenentatge 
d’un ofici, rudiments de lectura i escriptura. Més que un «saber» importava 
un «saber fer» per a ser útils en la vida. 

L’escola de La Salle canvia el paradigma existent de «mestres sagristans», que ensenyaven a llegir primer en 
llatí, degut a que els nens havien de cantar a la parròquia. 

 

5. REFERENT A LA VIDA CRISTIANA I A L’ESGLÉSIA 

L’Església fixava 20 dies de festa d’obligació, a més dels diumenges, per a disminuir el cansament laboral. Els 
servents o criats, ni tant se val tenien festa els diumenges. A les escoles 
parroquials es considerava «normal» la Missa diària. Al segle XVII es 
respirava un aire de cristiandat, de fe, d’amor de Déu i del proïsme. Però 
també hi havia increença i superstició. 

La Salle va escriure sobre la superstició al segle XVII: “Els que pequen 
contra la religió són... els bruixots que fan pacte amb el dimoni per a 
servir-se de certes coses contra el seu ús o virtut natural, els que dicten 
certificats o sortilegis, els que se serveixen amb mal fi de les coses santes, 
com de l’aigua beneita, els que invoquen els dimonis i que, fent pacte amb 
ells, se serveixen de la seva ajuda. Cal comptar entre els supersticiosos els 
qui atribueixen efecte a alguns actes per la manera de fer-los...” (Deures 
d’un Cristià, p. 114). 

Hi ha tensions i polèmiques doctrinals des del gal·licanisme, jansenisme, 
quietisme i protestantisme. 

La Salle no dubte en parlar de “temps calamitosos” i prefereix atenir-se a les directrius del Papa. Desconfia 
de teories extremes. Proporciona als seus alumnes i mestres, llibres prudents de doctrina segura. El que és 
polèmic li sembla sospitós o, al menys, inoportú. Recomana als Germans d’atenir-se a tot el que és de fe en 
l’Església. Pretén assegurar l’«obra de Déu». 

 

6. CONTEMPORANIS DE LA SALLE 

Beat Nicolau ROLAND (1642-1678) 

Canonge de Reims i Director Espiritual de sant Joan B. de La Salle, fundador de les 
Germanes del Santíssim Nen Jesús per a l’educació de les nenes. Tingué gran interès 
per les escoles populars. Suggerí a La Salle de fer el mateix per als nens que ell havia 
fet per les nenes, cosa que no aconseguí de veure en vida, degut a que va morir jove 
quan tenia 36 anys. 

Però, en nomenar a La Salle marmessor testamentari i sol·licitar-li que es fes càrrec de 
les Germanes del Nen Jesús, contribuí a proporcionar-li una rica experiència religiosa 

http://www.poster.net/murillo-bartholome-esteban/murillo-bartholome-esteban-trauben-und-melonenesser-2408465.jpg
http://www.lasalle2.org/ClipArt/Iconog/icon65.jpg
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i escolar, al mateix temps que el preparava directament per a la fundació de l’Institut dels Germans de els 
Escoles Cristianes. 

 

Adrià NYEL (1621-1687) 

Seglar, natural de la diòcesi de Laon i ecònom general de l’Hospital de Rouen i 
organitzador de les escoles populars de la ciutat. Fundà quatre escoles en barris de 
Rouen i s’esforçà per a formar mestres que lliuressin llurs persones als pobres 
acontentar-se amb el necessari per viure. 

L’any 1679 arriba a Reims acompanyat d’un jove, amb la intenció de funda unes escoles 
al servei de parròquies. S’entrevistà amb La Salle i aquest es veié precisat a fer-se càrrec 
dels mestres de Reims. Ara La Salle se sent compromès en una vocació que mai no hi 
havia pensat. 

 

 

Beat Nicolau BARRÉ (1621-1686) 

Religiós de l’Orde dels Mínims (de sant Francesc de Paula), fou professor de teologia a 
París i a Rouen i Conseller espiritual de San Joan B. de La Salle. Molt lliurat als pobres: 
redactà Reglament de les Germanes de la Providència de Rouen i de les Dames de Sant 
Maur (Dames Negres), dedicades a les nenes. 

Molt sensible a la voluntat de Déu, aconsellà a La Salle a distribuir els seus béns als pobres 
i en no comptar sinó en la Providència per al manteniment de les escoles. 

 

 

Carles DÉMIA (1637-1689) 

Prevere de la diòcesi de Lyon. Tractava de multiplicar escoles i dotar-les de reglaments 
durables. Organitzà el Seminari de sant Carles per a formar clergues i mestres d’escola. 
Suscità la fundació de les Germanes de sant Carles per a l’educació de les nenes. Les seves 
“Admonicions als Senyors Regidors Municipals” van sensibilitzar les autoritats civils i 
religioses a favor de l’educació dels pobres. Va presentar la qüestió escolar com d’interès 
nacional, que repercutí en l‘opinió pública i fou causa de vocacions. En un dels seus últims 
manifests cità l’obra de La Salle. 

 

Charles-Maurice LETELLIER (1642-1710) 

Arquebisbe de Reims i germà del Ministre Louvois. El seu pare va ser ministre i canceller 
de Lluís XIV. Col·laborà estretament amb sant Joan B. de La Salle en l’establiment de les 
Germanes del Nen Jesús de Reims. 

Volgué impedir que Salle renunciés a la canongia perquè volia tenir-lo entre els seus 
consellers habituals. S’oposà durant temps a que La Salle convisqués amb els mestres 
perquè creia que suposava rebaixar la dignitat sacerdotal. Feu l’impossible perquè la 
fundació de les Escoles Cristianes no sortís de la diòcesi. Finalment, La Salle aconseguí 

convèncer a l’arquebisbe. 

 

Louis-Antoine de NOAILLES (1651-1729) 

Arquebisbe de París, favorable al gal·licanisme i es mostrà versàtil en les seves reaccions 
davant del jansenisme. En principi simpatitza amb La Salle i l’afavoreix. Aconsella al rei 

http://www.lasalle2.org/ClipArt/Iconog/icon18.jpg
http://www.biografiasyvidas.com/especial/educacion/fotos/nicolas_barre.jpg
http://upload.wikimedia.org/wikipedia/commons/1/13/Charles_Demia.jpg
http://upload.wikimedia.org/wikipedia/commons/thumb/0/06/Noailles,_Louis_Antoine.jpg/200px-Noailles,_Louis_Antoine.jpg
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d’Anglaterra, exiliat després d’un cop d’Estat político-religiós, que confiï a La Salle l’educació d’uns joves 
irlandesos que l’han acompanyat a França per a salvaguardar la fe catòlica. 

Més tard, escolta unes crítiques contra La Salle. Nomena en el seu lloc un altre superior. Li prohibeix d’establir 
una escola normal per a la formació de mestres en les proximitats de París. Davant d’aquesta situació accepta 
la invitació de l’arquebisbe de Rouen per traslladar allà el noviciat. 

 

 

7. DAVANT D’AQUEST CONTEXT 

COMPROMISOS SIGNIFICATIUS DE LA SALLE 

La vida de La Salle està impregnada per la convicció de “complir en tot la voluntat de Déu”. Considera a questa 
voluntat divina a través dels esdeveniments i també dels consells dels seus Directors espirituals, així com de 
l’estudi i de l’experiència.  Podem citar els seus compromisos vitals: 

1. Immersió en el món dels pobres. 

No solament es dedica als pobres, sinó que es fa 
pobre com ells i com els seus mestres. Parlar de la 
Providència als seus mestres resulta difícil tenint La 
Salle bens patrimonials i una prebenda de canongia. 
Repartirà el seu patrimoni als pobres i ni tan sols ho 
destina a les escoles. Si aconsella als seus mestres la 
confiança en la Providència, creu que ha de 
compartir llur situació. 

 

2. Indefectible amor a l’Església. 

En el segle XVII hi ha corrents gal·licans, protestants, 
jansenistes i quietistes; l’arquebisbe de París i 
d’altres bisbes són favorables a alguns d’aquests 
corrents ocasionant querelles doctrinals. La Salle 
aconsellarà que es mantinguin apartats d’aquestes 
qüestions i que “deixin als savis les disputes sàvies”, 
amb la finalitat d’impartir als nens les doctrines 
sòlides i sempre amb comunió amb el Papa. La Salle 
va escriure en el seu testament: “Que sobretot tinguin absoluta submissió a l’Església... que no se 
separin el més mínim del nostre Santíssim Pare el Papa i de l’Església romana, recordant-se sempre 
que he enviat dos Germans a Roma amb la finalitat de demanar a Déu la gràcia de que la Societat es 
mostri sempre enterament submisa a la Santa Seu”. 

 

3 Abandó total a Déu. 

El 1690 hi hagué un vent de deserció  entre alguns Germans. L’ensenyament és penós i els recursos 
escassos. Hi ha bons mestres que moren joves. Tenen l’oposició de les altres escoles i dels mestres 
cal·lígrafs. S’estengué el desànim. Davant d’aquesta situació després d’un retir d’oració i de reflexió, 
La Salle emet un vot heroic, amb altres dos Germans, “de mantenir les escoles encara que es veiessin 
obligats a viure d’almoina i de només de pa”. 

 

4. Compromís perpetu amb els Germans. 

El 1694 La Salle es compromet amb vots perpetus amb 12 Germans “per a tenir junts i per associació 
les escoles gratuïtes en favor dels pobres”. Ell mateix se sotmet a l’obediència dels Superiors i del Cos 
de l’Institut.  

http://images.google.es/imgres?imgurl=http://www.lasalle.org.co/images/sanjuan1.jpg&imgrefurl=http://www.lasalle.org.co/distrito/queeslasalle.html&usg=__0vIsOC98kjc6Vnt15Pub-vdpDxc=&h=350&w=280&sz=52&hl=es&start=2&um=1&itbs=1&tbnid=2mFN2mcoPG_N_M:&tbnh=120&tbnw=96&prev=/images?q%3DLa%2BSalle%2B%2By%2Blos%2Bpobres%26um%3D1%26hl%3Des%26sa%3DN%26rls%3Dcom.microsoft:es:IE-SearchBox%26rlz%3D1I7GGLL_es%26tbs%3Disch:1
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LA ORACIÓN QUE NOS PROPUSO EL FUNDADOR 

Y NUESTRA ORACIÓN, HOY 

 

El H. Antonio Temprado, residente en Es Pont d’Inca, nos manda este texto que 
aquí reproducimos y que nos puede ayudar para mejorar en cada uno de nosotros 

el “PRIMERO Y PRINCIPAL DE LOS EJERCICIOS DIARIOS” como dijo el Fundador y 
nos han repetido todos los sucesivos textos de la Regla 

H. Antonio Temprado 

 

Introducción: *Ya es el 2º retiro de la ARLEP que 
hemos elegido…*Yo he preferido los 2 aquí 
porque es Personal y en Silencio… *Menos 
charlas y + tiempo para Meditar… *En Semana 
Santa hay muchos textos, lecturas y 
celebraciones que nos ambientan lo suficiente 
para estos días tan especiales… *Importa que 
nuestra vida Espiritual avance algo, o mucho, 
con todo lo que hagamos… *Son días para Orar 
y Meditar de modo más intenso que durante el 
año… *Cada uno tenemos la posibilidad de 
buscar cómo y dónde nos irá mejor para 
aprovechar nuestros tiempos personales: en el 

oratorio, la habitación, el mirador del 2º piso, caminando, sentado en una roca frente al mar… *Me atrevo a 
sugerir algo según lo que yo mismo voy a hacer… *Si os sirve, bienvenido sea, si no, a la papelera… *Son 
temas sobre la Oración-Meditación. 

 

Tres frases para estos días: *1ª-No hay superior historia de Amor, que la de Jesucristo en la Cruz… *2ª-Antes 
pensaba que el mejor modo de representar el Amor era con el corazón, luego he comprendido que es con 
una Cruz, porque el corazón puede un día dejar de latir, pero Aquél que estuvo en la Cruz nunca dejará de 
amarnos…*3ª-No fueron los clavos los que sostuvieron a Jesús en la cruz, fue el Amor. 

 

Esquema de la EMO compuesto por La Salle, relativos a la Meditación: Lo 
recordamos brevemente… *Son 21 actos… *Repartidos en 3 partes: 1ª la 
Presencia de Dios… 2ª un Misterio, Virtud o Máxima… 3ª para Finalizar… 
*La 1ª y 2ª parte tienen 9 actos cada una, casi iguales, la 3ª solo tiene 3… 
*Señala 6 modos de Presencia de Dios, agrupados de 2 en 2: A1 su 
Presencia en todas partes… A2 donde 2 o más se reúnen en nombre de 
Jesús… B1 en nosotros porque en Él subsistimos… B2 en nosotros por su 
Gracia y por su Espíritu… C1 en la iglesia como Su Casa… C2 en la 
Eucaristía… *Tanto la 1ª como la 2ª parte constituyen el cuerpo de la 
Meditación, y puede desarrollarse en 3 niveles: Por reflexiones 
Numerosas… Por Pocas reflexiones prolongadas… Por simple Atención. 

 

Nuestro Itinerario meditativo: *Un día más o menos lejano aprendimos a 
Meditar… *Algo nos sirvió en aquél entonces, y algo Crecimos en ese 
camino… *Luego tal vez pasamos a otros métodos distintos del de La 
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Salle… *Incluso quizá abandonamos la meditación: ocupamos ese tiempo en lecturas, hacer otras cosas… 
*Siempre es bueno revisar cómo meditamos: incluso reaprender a hacerlo… *Porque hemos acmbiado, los 
tiempos también han cambiado…*Y sin embargo necesitamos meditar, personalmente y para nuestra 
misión… *Como en todas las cosas, a meditar aprendemos y avanzamos meditando… *Sabemos muchas 
cosas sobre meditación, hemos leído y oído hablar sobre ella, asistido a charlas y retiros… *Se trata sobre 
todo de Practicar lo que se sabe… *Saber no es suficiente para tener experiencia de ese saber.  

 

Orar: *En el mundo hay unos que no oran, otros hacen oración vocal, hay quienes además meditan, algunos 
llegan a contemplar… *De esas 4 posibilidades cuáles son 
aquellas en las que yo suelo sentirme mejor... *Oración 
vocal, meditación, contemplación, no se excluyen entre sí… 
*Pero suelo tener mi preferencia por una, sin abandonar las 
otras… *En la vocal me puede ir mejor cuando son cantos, 
textos bíblicos, oraciones de santos o de la Iglesia, de 
autores recientes… *En todo caso la oración vocal siempre 
es y será buena como preparación inmediata para las otras 
dos… *Y si es de modo comunitario, tanto mejor: pues crea 
un ambiente propicio para todos los participantes… 

*También me puedo preguntar si, fuera de la comunitaria, no suelo hacer oración personal… *Pues esta 
oración fuera del horario común, Indica, en parte, que cuando voy a la comunitaria me siento libre y no asisto 
solo como una obligación… *Es un signo de que quiero estar cercano, en el mismo bloque, con Dios y con mis 
Hermanos. 

 

Meditar: *Es un peregrinar especial de la propia vida… *Su Fruto es, antes que exterior, es algo interno de la 
persona que medita: su modo de ser: le cambia según lo 
meditado: hay un impacto personal… *También el ambiente de 
la sociedad que nos rodea, y con el que nos relacionamos, 
Influye en nuestro modo de pensar y hacer… *Así, teniendo 
cada día un rato, por pequeño que sea, de contacto fuerte con 
Dios-Jesús-su Palabra, algo se nos pegará de Él… *Dependerá 
mucho de la intimidad como vivamos ese tiempo y esa 
relación… *En la revista Pax de enero 2017, el H Jaume Pujol 
nos recuerda el método de la rumia del que habla Clodovis 
Boff… *Consiste en “Rumiar” profunda e insistentemente una 

frase en forma de mantra o jaculatoria, saboreándola y haciéndola resonar dentro de sí… *Esa rumia es lo 
que La Salle nos enseña: de tomar un texto Bíblic

o que me diga algo, y reflexionar sobre él… *No son reflexiones exegéticas sino más bien afectivas… *Como 
también dice el H. Miquel Xancó en el mismo Pax, aunque en este 
caso habla del duelo por haber perdido a alguien: no se trata de 
“entender” todo, sino de “aceptar”. 

 

Contemplar: *Es hacerse como arcilla suave… *Y ponerse en manos 
del alfarero… *Para eso hace falta silenciar el cuerpo y también la 
mente… *En este punto, La Salle pide una interiorización máxima: 
la llama recogimiento… *Esto supone llegar a simplificar mucho 
nuestro modo de orar… *Dios no es Complicado, si acaso lo somos 
nosotros en nuestra relación con Él… *”Si no sois como niños, no 
entraréis…”, nos dice Jesús… *Es mucho más obra de Dios que 
nuestra… *¿No seremos un poco pelagianos?... *Por otra parte nos 
hemos vuelto ignorantes de nuestra Capacidad de contemplar en la 
oración… *Lo hacemos, sin darnos cuenta, en la vida natural… 
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*También nos es posible en la vida espiritual, posible y necesario, me atrevo a decir… *Sabemos que Dios 
está siempre presente en nuestra vida… *Los que no solemos estar tan presentes somos nosotros… *Y el 
meollo de toda oración pide que haya dos presencias que se hacen presentes: una con “P” mayúscula y otra 
con “p” minúscula, pero que ésta no sea tan minúscula. 

Simple Atención: *El H. Guillermo Félix prefería traducirlo por “atención Sencilla”…*Es simplemente el tercer 
nivel de Oración: el de la contemplación, el menos complicado… *Si La Salle lo propone es sin duda porque 
él había llegado hasta ahí… *Y lo insinúa como la cumbre de su Método, a unos principiantes aun, en el arte 
de Orar… *No lo hace para que lo practiquen ya entonces… *Es el punto de llegada, la cima del “Monte”… 
*Es obra del Espíritu, más que una conquista personal… *Lo que a ellos corresponde es el haber trabajado su 
propia tierra humana en la oración vocal, y en la oración mental, durante los dos estadios de reflexiones 
Numerosas y reflexiones cortas, éstas mantenidas por largos tiempos de silencio interior… *No olvidemos 
que La Salle fue muy activo, tal vez más que si hubiera seguido como canónigo o se hubiera hecho monje… 
*Y escribe para unos Hermanos que pasarán su vida en plena actividad apostólica… *Eran aquellos tiempos, 
de Cristiandad… *Pero ¿Hoy?, que nos falta tiempo para hacer tantas cosas y a veces tan complicadas y 
¡Urgentes!… *No olvidamos que nuestra obra es “Su Obra”, y “Sin Mí, nada podéis hacer”. 

Colofón: Martín Descalzo dice que un año asistió a la Resurrección de los Ortodoxos en Jerusalén: la noche 
anterior la basílica ya estaba abarrotada de creyentes: 
unos oran, duermen otros, esperan todos. Llegada el 
alba, el patriarca ortodoxo entra en el edículo del 
sepulcro de Jesús y se cierran sus puertas. A las 6 de la 
mañana se abre un ventanuco de esa capillita y por él 
aparece el brazo del patriarca con una antorcha 
ardiendo. Los diáconos encienden la suya en esa 
antorcha y van distribuyendo su luz entre los fieles. 
Sale el patriarca del sepulcro y alegre grita fuerte: 
¡Cristo ha resucitado!... Toda la comunidad responde 
a una voz ¡¡Aleluya!! Y los fieles, como un río de fuego, 
se distribuyen por las calles de la ciudad con sus 
antorchas llameantes clamando ¡Cristo ha resucitado, 

aleluya! Y añade al final: “Esto deberíamos hacer los cristianos el día de Pascua. Y algo semejante a lo largo 
del año litúrgico”… 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

“El Método de Oración, como tal, era, sin duda conocido y usado por los Hermanos desde que 

mucho antes de que Juan Bautista de La Salle escribiese esta «explicación» (entre 1717 y 

1718). En efecto, se recogió, como uno de los trataditos en la llamada «Colección Pequeña», 

que pudiera remontarse a 1693. Y si se recogió en dicha obrita, significa que ya existía antes 

y que se enseñaba a las personas que se incorporaban a la Sociedad durante los meses de 

preparación que precedían a su ministerio. En el Memorial sobre el Hábito (MH 0,0,7) que se 

remonta, según los indicios, a 1689 o 1690, se dice de los sujetos que se preparaban para 

incorporarse al Instituto: «se forma en la oración mental y en los demás ejercicios de 

piedad». 

¿Esta formación a la oración mental significa que el santo Fundador había ya preparado, para 

estas fechas, el esquema de las tres partes y de los veintiún actos que forman el Método de 

Oración, y que los jóvenes y los Hermanos lo utilizaban. Parece que así ocurría, en efecto, 

pues en el Directorio para dar cuenta de conciencia, recogido en la Colección de 1711, el 

Hermano debe indicar «cómo se ocupa en la oración mental: si se hacen los actos de la 

preparación…» (CT 8,2,14). Es una clara alusión a que el Método de Oración estaba en uso”. 

(Obras completas, I, p. 199). 
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Viva Jesús en nuestros corazones 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

H. Antonio Botana 

LA SEÑAL DE LA COMUNIDAD  

Esta sencilla oración aparece en los orígenes del Instituto, 
concretamente en la «Práctica del Reglamento Diario» y en las 
primeras versiones de la Regla.  

«La PRD (Prática del reglamento diario) que poseemos lleva la fecha 
de 1713 -señala el Hno. Antonio Temprado-. Pero sabemos que 
es anterior a 1705... , pues La Salle había escrito otros reglamentos 
más sencillos en Vaugirard y la Calle Nueva, donde pudiera ya 
constar esta consigna establecida entre los Hermanos».  

 En el mismo capítulo se dice que dicha expresión se 
utilizará también al finalizar la meditación de la mañana. 
Pero, aunque la invocación nació como primera oración de 
los Hermanos al levantarse, fue convirtiéndose en la forma 
habitual de concluir diversos actos de la comunidad.  

 

 

Una llamada a discernir su voz, a 
ser profetas; a ser profetas, 
como Abraham, portadores del 
proyecto de Dios.  

 

EN LAS ESCUELAS  

Como señala el Hno. Luke Salm, en las oraciones que el Fundador prescribe para las escuelas no aparece 
la invocación «Viva Jesús en nuestros corazones», ya que fue instituida como signo de identidad de la 
comunidad. Pero, con el tiempo, los Hermanos comenzaron a utilizarla también en las escuelas para 
finalizar las oraciones establecidas. 

«De nuestros orígenes nos vienen expresiones que nosotros utilizamos frecuentemente -señala el H. 
Antonio Botana-, todas ellas con una carga emotiva fuerte porque se refieren a aspectos importantes 
de nuestra identidad, ya sea en su dimensión comunitaria, educativa, espiritual... ». Tal vez la más 
familiar de todas ellas, y la que mejor nos representa, sea la breve oración: «Viva Jesús en nuestros 
corazones. Por siempre».  

Para la mayoría de los lasalianos, la pequeña invocación «¡Viva Jesús en nuestros corazones!» (VJENC) 
resulta tan familiar que forma parte de nuestra identidad lasaliana, hasta el punto de que bien podría 
considerarse el lema que expresa el fundamento de nuestra vida y de nuestra misión.  

 

 

Expresa el fundamento de 

nuestra vida y nuestra misión. 

«Los Hermanos se levantarán en todo tiempo a las cuatro y media. El 

encargado de despertar se levantará tan pronto como suene el 

despertador, cuando menos un cuarto de hora antes de las cuatro y 

media; y, a la primera campanada, el Hermano director o aquel quien 

hubiera encargado, dirá en voz alta, de modo que pueda ser oída de 

todos: ¡Viva Jesús en nuestros corazones! Y los demás Hermanos 

contestarán: ¡Por siempre! Esta es la señal de Comunidad» (RC 27,1) 
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Lo contrario sucedió con otra de las expresiones emblemáticas, «Acordémonos de que estamos en la santa 
presencia de Dios», que, aunque en un principio solo se utilizaba en la escuela, acabó instaurándose en la 
vida de la comunidad.  

La expresión «VJENC» pudo ser utilizada en la 
escuela por los primeros Hermanos; así podría 
colegirse de la siguiente cita de la «Guía de las 
Escuelas»:  

Es probable - afirma el Hno. Daoud Kassabary que - 
en este breve momento de oración los primeros 

Hermanos utilizaran la citada invocación. 

 

PRESENTE EN LA HISTORIA  

El Hno. Antonio Temprado aporta algunos datos de la presencia de esta invocación a lo largo de la 
historia del Instituto:  

Que Jesús anime nuestras vidas y anunciemos el Evangelio con nuestra forma de vivir en comunidad. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

EN EL CORAZÓN DE LA EXISTENCIA  

Cuenta el Hno. Daoud Kassabry que un alumno le planteó la siguiente cuestión: «¿Qué queremos expresar 
cuando decimos «Viva Jesús en nuestros corazones». «Quedé lo suficientemente sorprendido como para 
contestarle -añade el Hno. Daoud-, así que devolví la pregunta a los alumnos y me asombraron sus 
respuestas».  

A nosotros, ¿qué es lo que realmente queremos expresar cuando pronunciamos la invocación «Vïva Jesús 
en nuestros corazones - ¡Por siempre!?». 

 Pronunciada al final de las oraciones, señala el Hno. Luke Salm, mantiene viva en los Hermanos la fe 
en la presencia de Jesús, más allá de la oración formal; nos recuerda que todo cuanto procede del 
corazón, especialmente el sentido de la Misión, cobra fuerza y significado por la presencia 
permanente de Jesús en lo íntimo de nuestro ser. 

Al entrar en clase se quitarán el sombrero y 
tomarán agua bendita con mucho respeto. 
Llegados al centro de la clase se inclinarán ante el 
crucifijo se arrodillarán, harán la señal de la santa 
cruz y luego una breve oración» (GE 1,2,3).  

 

 Durante el generalato del H. Agathon tenemos la primera oración expresamente indulgenciada 
para los Hermanos. Es plenaria anual, y de 40 días cada vez que los Hermanos la dicen al 
encontrarse (Recueil de Bulles, p. 48: Pío V en 1786).  

 Para mantener la uniformidad en nuestras casas, el Hno. Anaclet decide que todos los recreos 
comiencen y acaben con el «VJENC».  

 Al abrirse la Causa de La Salle se comenzó a invocarle como Venerable, Beato y Santo. Pero la 
invocación final fue siempre «VJENC». 

 En la Regla de 1946, con el H. Athanase Émile, el «VJENC» sigue sustancialmente el mismo de la 
PRD (Práctica del Reglamento Diario) y de las Reglas y Constituciones. 

 Con el H. Nicet Joseph hay un ensayo de decirlo en latín: «Jesus in cordibus nostris vivat! Semper». 

Duró poco tiempo. 

 Las Reglas «ad experimentum» nacidas del Capítulo que eligió al H. Charles Henry citan una sola 
vez el «VJSNC», precisando que es señal de la comunidad. 

 Con el H. Pablo Basterrechea tendremos exactamente el mismo texto que en 1966. 

 Llegado el H. John Jonhston la nueva Regla será aprobada por la Iglesia, El nº 68a recoge el 
«VJENC» en una formulación de nuevo enriquecida, esta vez por un recuerdo también muy 
lasaliano: «Los Hermanos ven en la invocación «VJSNC» utilizada como señal de la Comunidad, 
un recuerdo de la presencia de Jesucristo en medio de ellos». (H. Antonio Temprado, Lasaliana 
17-1-A67). 
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 La fórmula también nos ayuda a ser fieles al mandato evangélico de hacef de toda nuestra vida una 
oración… 

Al pronunciar estas palabras proclamamos que queremos identificarnos con Jesús para adoptar actitudes y 
valores y vivir comprometidos, como él, con el sueño de Dios para nuestro mundo. 

 Esta expresión nos invita a encontrar en nuestro interior la vitalidad y la creatividad que animó a 
Jesús a descubrir y vivir su misión. 

 También expresa nuestra dimensión comunitaria. No 
decimos en «mi corazón», sino en «nuestros 
corazones», para que Jesús anime nuestras vidas y 
anunciemos juntos el Evangelio nuestra firmeza de 
vivir en comunidad. 

 Es una invitación a abrirnos al Espíritu de Dios, que 
quiere hablarnos al corazón y comunicar sus deseos y 
proyectos; una llamada a discernir su voz, a ser 
profetas; a ser como Abraham, portadores del 
proyecto de Dios, descubridores de nuevas tierras y 
horizontes. 

 Con este grito de amor pedimos a Jesús que anide en 
el corazón de nuestra existencia, que transforme 
nuestras actitudes profundas y que, a través de 
nosotros, actúe en los niños y jóvenes. El corazón es 
un símbolo poderoso considerado sede de las 
emociones y, sobre todo, del amor, -que va más allá 
de la emoción porque implica la entrega de uno 
mismo. 

 Finalmente, esta invocación nos permite mirar el futuro con esperanza, confiados en la promesa de 
Cristo: «Yo estoy con vosotros todos los días hasta el fin del mundo» (Mt 28,20). 

 
 
YA NO SOY YO QUIEN VIVO 

El «Viva Jesús en nuestros corazones», 
es la primera invocación de cada mañana,  
que decimos los Hermanos de La Salle 
al comenzar nuestra oración. 
Si cada día, desde el inicio,  
te sientes habitado por Jesús, 
ya posees en ti la raíz de la vida 
y el principio de la ilusión… 
Desde el fondo de tu ser 
oirás al Fundador que te dice: 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
«Que Jesús viva siempre 
de asiento en tu alma, 
para que sea Él quien ore en ella 
y la lleve a Dios (Med. 62,3)… 
Ven Espíritu de Jesús,  
a poseer mi corazón, 
a animar todas mis acciones, 
de modo que pueda decir: 
«ya no soy yo quien vivo; 
es Cristo quien vive en mí» 

(Hno. José L. Hermosilla. Lasaliana 19-I-A-72)  

Expresa nuestra dimensión comunitaria. 
No decimos: «en m i corazón, 
sino en nuestros  corazones». 

El Hno. Aidan Kilty, consejero para la RELEM animaba recientemente a los novicios a «seguir 
cultivando una relación profunda y personal con Jesús. Con esta relación -les dijo-, tendréis la llave 
para abrir el significado de vuestras vidas».  

En la meditación para la vigilia de la Navidad, el Fundador dirige a los Hermanos las siguientes 
palabras: «Si queréis aprovechar la venida de Jesucristo a vosotrosJ es preciso que le permitáis que 
sea dueño de vuestro corazón (MF 85,2,2).  

Es lo que deseamos a todos los Hermanos y lasalianos: Que «Viva Jesús en nuestros corazones, por 
siempre».  
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PRESENTACIÓ DEL SALM 85 
La fidelitat brollarà de la terra i es trobarà amb l’amor 

 
G. Ramon Grau i Estany 

 
 És un Salm molt escaient a un col·lectiu, una Comunitat, un grup o un poble en oració. No apareixen 
peticions individuals.  

A l’origen d’aquest Salm, els estudiosos hi entrelluquen el poble d’Israel manifestant la seva joia pel retorn a 
la pàtria després de setanta anys d’exili babilònic. La joia agraïda, evident en els primers versets [2-4], es veia 
enterbolida per les angoixes i incerteses que oferia un territori tant temps abandonat, i les intrigues internes 
i enveges que, òbviament, es generaven. [5-7]. L’autor del  Salm  dedica la segona part [8-14] a garantir la 
bona disposició del Senyor, i ho fa de manera entranyable i bellíssima, personalitzant i donant vida i acció: 

▪ a la fidelitat que brollarà de la terra i es trobarà amb l’amor,  

▪ a la pau que es fondrà en una abraçada amb la bondat,  

▪ a la justícia que  presidirà la vida del poble, al recer d’una harmonia estable.   

 

 No és massa agosarat reconstruir la litúrgia del Salm: ( així ho fa la Bíblia de Montserrat). 

 

   Un primer cantor descriu la felicitat  immediata del retorn ( versets 2-4) 

   Un segon cantor remarca les aprensions del present (versets 5-7) 

 Tot el poble respon amb una insistent deprecació (verset 8) 

   El primer cantor comunica  al  poble que Yahweh ha atès la seva súplica (9-10) 

   El segon cantor explana el efectes benèfics que se’n deriven (versets 11-13 

 Tota la congregació en fa una proclamació esperançada. (verset 14) 

 

 La renovació del pla de Déu és el fil conductor d’Aquest Salm: 

- El bes de la justícia i la pau és requisit imprescindible per esperar la presència  del Senyor enmig de tota 
congregació de persones: Poble, Comunitat, Institució [el mot original (kabot): glòria de Yahweh, 
significava la seva presència sensible] . 

- Les benediccions del Senyor s’anomenen: pau [shalom] com a fruit madur i conclusió  de la justícia, i 
fidelitat [emet: honestedat, veritat] com a font i origen d’aquesta mateixa justícia. 

- El salmista ens ofereix una lliçó: Quan es dóna precedència a allò que es espiritual sobre allò merament 
temporal, el Senyor afavoreix també el afers humans.  “ Quan la fidelitat germinarà de la terra....el Senyor 
mateix donarà prosperitat, i les nostres terres donaran el seu fruit” [12] 

- La gràcia i la fidelitat [ hesed weemet = l’amor i la fidelitat ] definitives ens han vingut per Jesucrist: La 
Llei fou donada per Moisès, però la gràcia i la veritat han vingut per Jesucrist. Jn. 1:17  En Ell l’amor de 
Déu es feu visible, la justícia i la pau s’abraçaren. 

- La vinguda de Crist i la missió de l’Església no sols atenyen a l’ordre espiritual, també estableixen 
compromisos de justícia social, de benestar i de progrés temporal. 
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SALM 85 
Pau!: Plenitud, benestar, seguretat, 

harmonia entre els homes 
 

 
2 Heu afavorit, Senyor, el vostre país 

heu restablert la situació dels vostres fidels; 
3 heu perdonat totes les culpes al vostre poble, 

heu estès un vel sobre els seus pecats, 
4 el vostre enuig s’ha apaivagat, 

us heu desdit del vostre rigor. 

 
5 Déu, salvador nostre, renoveu-nos; 

assereneu-vos i no us enutgeu. 
6 ¿ Estareu sempre disgustat amb nosaltres ? 

¿ Mantindreu indefinidament el vostre enuig ? 
7 ¿ És que no ens retornareu la vida, 

perquè el vostre poble retrobi en vós l’alegria ? 
 

8 Senyor, feu-nos veure el vostre amor 

i doneu-nos la vostra salvació. 

 
9 Vull escoltar el què em diu el Senyor: 

“ Anuncia la pau al seu poble 

i als qui l’estimen, 

als que es converteixen de tot cor “ 
10 El Senyor és a prop per salvar els seus 

fidels, 

i la seva presència habitarà el nostre 

país. 
 

11 La fidelitat i l’amor es trobaran, 

s’abraçaran la bondat i la pau; 
12 la fidelitat germinarà de la terra 

i la justícia guaitarà des del cel. 
13 El Senyor mateix donarà prosperitat, 

i les nostres terres donaran el seu fruit. 
 

14 La justícia anirà al seu davant, 

i la pau li seguirà les petjades.  
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TEXTOS BÍBLICS AFINS AL SALM 85 
 
2 

Sl. 44:4 No fou amb l’espasa que ocupàreu el país, no fou el braç dels guerrers que donà la victòria; 
va ser la vostra mà i el vostre braç i la claror de vostra mirada, perquè Vós els estimàveu. 

Sl. 77:8,9 ¿És que el Senyor ens ha abandonat per sempre? ¿Ha deixat, per sempre, d’estimar-nos? 

 

3,4 

Sl. 32:1 Feliç el qui ha estat absolt de la culpa i ha vist com un vel cobria el seu pecat. 

Sl. 32:5 Ara reconec el meu pecat, ja no t’amago més la meva culpa. 

 

5 

Sl. 80:14 Déu de l’univers, renoveu-nos, feu-nos veure la claror de la vostra mirada i serem salvats. 

 

6 

Sl. 77:8 ¿És que el Senyor ens ha abandonat per sempre? 

 

7 

Ez. 37:4,5  Ossos secs escolteu la paraula del Senyor: Jo us infondré esperit i recobrareu vida. 

Sl. 71:20 Salva’m encara la vida, torna’m a treure de la tomba profunda. 

 

10 

Is. 32:16 La meva salvació és a punt d’arribar; és a punt de revelar-se el meu triomf. 

Is. 61:11 Com la terra fa créixer la brotada i el jardí fa germinar la llavor, el Senyor, Déu sobirà, farà 
germinar la salvació davant totes les nacions. 

11 

Is. 32:16 El dret habitarà l’estepa, en el jardí regnarà la justícia. El fruit de la justícia serà la pau; la 
serenor i la seguretat en seran la seva collita per sempre. 

Is. 59:14 La bona fe ensopega pels carrers i la honradesa no sap com entrar. 

 

12,13 i 14 

Is. 45:8 Cel, deixa caure la rosada i que els núvols deixin caure la bondat! Que la terra s'obri per fer 
brotar la salvació i que la bondat germini alhora. 

Is. 55:10 Tal com la pluja i la neu cauen del cel i no hi tornen, sinó que amaren la terra i la fecunden... 
així serà la paraula que surt dels meus llavis... realitzarà la missió que jo li havia confiat. 

Rm. 14:17 El Regne de Déu no consisteix en aquest menjar o en aquella beguda, sinó en la justícia, la 
pau i el goig de l’Esperit Sant. 
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Primer taller bíblic curs 2019-20 
La Carta Apostòlica de Sant Jaume 

G. Josep Espuny i Crespo 

 

El 8 de novembre ens vam aplegar a Bonanova un grup d’uns 40, entre Associats i Germans; 
l’objectiu del taller d’enguany és un acostament a la Carta de St. Jaume. El G. Antoni Perera 
en fou el conferenciant 

 La primera part del taller es va dedicar a contextualitzar el text des del punt de vista tècnic.  

 Jacob (Jaume) era un nom freqüent a Palestina en temps de Crist, i una de les cartes 
catòliques (les que no tenen un destinatari específic) s’atribueix a un autor anomenat així. 
Dels dos Jaumes apòstols, el germà de Joan no pot ser, ja que va morir molt aviat; per tant, 

tradicionalment s’ha considerat que és el germà del Senyor, com l’anomenen els Evangelis. Tot i això, alguns 
especialistes ho dubten per raons d’estil i de fons teològic, i suggereixen que pot tractar-se d’un text 
pseudoepigràfic. Sigui com sigui, la datació tindrà a veure amb aquesta dada: si realment va ser escrit per 
Jaume, germà del Senyor, podria ser dels anys 50 (en tot cas, abans del 62, any de la seva mort). Si fos 
pseudoepigràfic, podria datar-se més tard, cap al 70-80. Quant als destinataris podem considerar que van ser 
els jueus i alguns pagans conversos que estaven a la Diàspora. 

 La valoració de la Carta ha estat oscil·lant. Per començar, no va ser immediatament acceptada en el canon 
escripturístic; el mateix Luter tampoc la valorava gaire perquè hi trobava a faltar elements bàsics del 
cristianisme, a més del relleu excessiu que, en la seva opinió, es dóna a la llei. Tampoc a la litúrgia hi és massa 
present. Modernament, tanmateix hi ha hagut un cert moviment de reivindicació, entre altres motius per 
l’èmfasi que es dóna a la justícia, sense oblidar que, al capdavall, és un text que en general parla més de 
l’actuació que de la reflexió. 

 El gènere literari és epistolar, si més no l’aparença i el nom que se li ha donat sempre és el de “carta”, per 
l’estructura que té. Com s’ha dit, és poc doctrinal i més aviat catequètica. S’hi percep una certa influència de 
la literatura sapiencial i, tot i que el nom de Crist apareix poques vegades, hi ha un ressò evangèlic innegable. 

 La segona part del taller va ser el comentari dels dos primers capítols (1,1-2,26), aprofundint alguns aspectes. 
Resumim, sobretot, els temes: 

- Uns dels importants és la paciència, mot que hi apareix sovint i que cal entendre en un context 
d’espera escatològica com eren aquells primers anys del cristianisme (si més no en alguns àmbits). 
D’aquí aquesta exhortació. 

- La temptació, amb l’ambigüitat que sempre comporta aquest mot, movent-se entre el sentit de 
“prova”/situació que manifesta el valor d’una persona o un grup, o d’altra banda la suggestió d’una 
tendència al mal. 

- La saviesa de Déu, paraula de veritat (1,19) que cal demanar en la pregària i que suposa decidir-se i 
no moure’s en l’ambigüitat. 

- L’autèntica religió és paraula i fets. Per això és fa una crítica als favoritisme i la parcialitat a l’hora de 
considerar el proïsme (2,1-2,8). 

- Déu escull els pobres, que seran rics en la fe i hereus del seu reialme (2,5). 

- A l’hora de valorar l’autèntic compromís religiós el criteri moralitzant no és el més significatiu. La fe 
i les obres han d’anar juntes (2, 14-26); encara que la teologia paulina i la de Jaume adopten 
perspectives diferents a l’hora d’aprofundir aquesta afirmació, sí que ambdues coincideixen en 
considerar que ha de ser la fe la que vivifiqui les obres. 

 En resum, i més enllà dels dubtes que encara suscita, la Carta de Jaume es sustenta en un pòsit ple de 
ressons bíblics, tant de l’Antic Testament com dels Evangelis. 
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TUTTI  FRATELLI 

G. Xavier Fortuny i Llobera 

 

Del 8 de setembre al 5 d’octubre tingué lloc a Roma (Casa Generalizia dei Fratelli delle Scuole Cristiane) una 
experiència de formació intercongregacional  per a religiosos laïcals:  

 60 participants, dels quals, 6 Gns. de La Salle:  
o Michael Curran (Irlanda),    
o Hernán Crespo (Colòmbia),  
o Augusto Gonzáles (Perú),   
o René Churqui (Bolívia), 
o Ferdinand Biziyaremy (Rwanda)  
o Xavier Fortuny (Catalunya) 

 

 15 Instituts / Congregacions: 
o Germans de la Caritat 
o Germans de Nostra Senyora de la 

Misericòrdia 
o Germans de Sant Gabriel 

(Monfortians) 
o Germans de Sant Joan de Déu 
o Germans de la Instrucció Cristiana 

(Menesians) 
o Germans del Sagrat Cor (Corazonistes) 
o Missioners Combonians del Cor de 

Jesús 
o Congregació del Sacratíssim Cor de 

Jesús 
o Germans de les Escoles Cristianes (La 

Salle) 
o Germans Cristians d’Edmund Rice 
o Germans de la Sagrada Família 
o Germanets de Jesús 
o Germans Maristes 
o Germans de Sant Patrici 
o Germans de la Presentació  

 

 33 països: Rwanda, Filipines,  RD Congo, Burundi, Índia, Tanzània, Togo, Congo Brazaville, Camerun, 
Argentina, Colòmbia, Espanya, Haïtí, Uganda, Xile, Madagascar, Wallis (Oceania), Senegal, Canadà, 
Portugal, Irlanda, Perú, Bolívia, Austràlia, Zàmbia, Sierra Leone, Kenya, Equador, Brasil, Nigèria, 
Samoa, USA, Ghana. 

Les ponències eren presentades en una de les llengües (anglès, francès o espanyol) amb traducció 
simultània. Els treballs de grup, per grups lingüístics. 

 
Els 5 objectius, crec que assolits abastament,  han estat: 

1. Generar un espai de relació  entre les famílies religioses que participen de les reunions del grup (ja 
constituït) “Tutti Fratelli”. 

2. Oferir una plataforma de formació permanent que inclogui una iniciació al servei del lideratge i de 
l’animació. 
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3. Dotar als participants d’eines per a provocar canvis positius en les comunitats de Germans davant de 
les noves realitats de la Vida Religiosa. 

4. Aprofundir en el document “Identitat i missió del religiós germà en l’Església” (de la congregació per 
als  instituts i les societats de vida religiosa, -CIVCSA- 2015). 

5. Enfortir el  grup “Tutti Fratelli” (que treballa a Roma) amb religiosos que promoguin la comunió entre 
els religiosos germans en els seus llocs d’origen. 

Els continguts desenvolupats al llarg de les quatre setmanes i que donaven compliment als objectius,  anaven 
combinant les ponències generals amb treballs de grups més reduïts : 

 

Setmana 1a. : Identitat i missió del religiós Germà. 

 Va consistir en compartir les experiències que han configurat la identitat i la missió dels Germans 
participants  il·luminades amb el document de la CIVCSA, i analitzar les implicacions de la identitat i 
missió  del Germà en l’animació de comunitats religioses i pastorals. Ho va animar el Gmà. Emili Turú 
(Marista). 

 

Setmana 2a.: Es van tractar 2 temes: 

 1.- Una nova espiritualitat per al religiós Germà. Va consistir en un treball integrador d’una 
espiritualitat apostòlica amb una de més contemplativa. Les dinàmiques van ser presentades i 
animades pel Gmà. Óscar Martín (Marista). 

 2.- La comunitat de Jesús i Jesús com a animador de la comunitat. El Gmà. Paulo Dullius (La Salle) ens 
va presentar, a través d’una interpretació bíblica, les característiques de la comunitat cristiana i les 
actituds de Jesús com a animador de la comunitat. 

 

Setmana 3a.: El lideratge, el discerniment i l’acompanyament.  

El ponent i dinamitzador va ser el Gmà. Martin Kennealy (Germà de la Presentació) que ens va fer 
reflexionar sobre  aquestes habilitats  en l’animació de les comunitats. El dimecres vam assistir a 
l’audiència general del Papa Francesc a la Plaça de sant Pere. 

 

Setmana 4a.: Desafiaments actuals per al religiós Germà.  

 Diversos ponents ens van ajudar a fer una reflexió sobre els desafiaments que la societat actual  
proposa als religiosos Germans i, davant d’aquests, els animadors de comunitat poden ajudar als seus 
Germans. Les ponències van ser: 

 Secularització i interculturalitat (Méthode Gahungu, Salesià) 

 Cura i protecció d’infants i adults vulnerables (Hans Zollner, Jesuïta) 

 Cultura vocacional (Alberto Parise, Combonià) 
Altres temes que es van tractar van ser: abús de menors, Germans desapareguts, ús personalista dels 
béns i  comunitats “multi-missió”. 

L’última jornada es va fer present un bon grup dels Superiors Generals amb els que vam poder 
compartir les experiències gratificants d’aquesta sessió “Tutti Fratelli”. Va concloure tot amb una 
celebració d’enviament en la que se’ns va lliurar i posar un “davantal”, com a símbol del Germà que 
serveix  als seus Germans de la comunitat; no en va, el dibuix o icona que ha presidit la formació ha 
estat el gest de Jesús rentant els peus. 
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Convivència amb el Gmà. Sup. General i 

personal de la casa. Ponència. 

Els grup de Germans de La Salle 
M. Curran – A. Gonzáles – F. Biziyaremy –  X. Fortuny – R. Churqui – H. Crespo 

 

Convivència amb el G. Superior General i 

Germans de la casa 

  I   

El grup de Germans de La Salle 
M. Curran-A. Gonzáles-F. Biziyaremy-X. Fortuny-R. Churqui-H. Crespo 
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De turisme per Roma (Vaticà) amb el Gmà. 

Jean Paul Valle (colombià) del Sagrat Cor 
El grup de participants 

Ponència. Gmà. Emili Turú, Marista Grup de Gns. de parla hispana 

El grup de participants després de l’acte final d’enviament 

amb el davantal volem significar que estem en disposició de servir 
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Crònica del Germà Javi Núñez des de París on 
està estudiant teologia pastoral i catequètica 
ISPC al Theologicum, la Facultat de Teologia i 
Ciències Religioses de l’Institut Catholique de 
París. La seva comunitat es troba a La Salle-Saint 
Nicolas, a Issy-les-Moulineaux. 

 

Cap a l’abril de 1692, Joan Baptista de La Salle va llogar una propietat prop  la parròquia de Vaugirard, llavors 
fora de París, a uns 3 km de Sant Sulpici. 

La casa de Vaugirard va ser el lloc d'importants fets en la fundació dels Germans de les Escoles Cristianes: 
Vot heroic, pronunciat per De La Salle, Drolin i Vuyart; creació del noviciat; primers vots perpetus emesos per 
dotze Germans; elecció d'un superior; primera redacció de les Regles de l'Institut ... Tot i que era una casa 
molt austera es convertí en lloc de recés, de trobada, de formació, de repòs i descans per als Germans. 

Cada dia vaig al carrer Vaugirard a l’Institut Catholique i passo pel carrer Princesa i per Sant Sulpici. En l’any 
del Tricentenari és un privilegi poder estudiar i estar a prop dels mateixos llocs on ho va fer el nostre Sant 
Fundador. Si agaféssim el carrer Vaugirard des de París i seguim recte arribem a Issy-les-Moulineaux. Així que 
el meu dia a dia gira al voltant del carrer Vaugirard, amb tot el significat que té per a nosaltres. 

 

 

LA COMUNITAT FEC LA SALLE-SAINT NICOLAS 

El 2 de setembre vaig aterrar a l’aeroport d’Orly per anar a 
l’encontre del que serà el meu Vaugirard durant els pròxims 
2 cursos. M’esperava el Germà Jean-Pierre Guittard, Director 
de la Comunitat de La Salle- Saint Nicolas a Issy-les-
Moulineaux. És la comunitat que em va assignar el Germà 
Visitador de França, Germà Jean-René Gentric, en 
coordinació amb el Germà Visitador de l’Arlep. 

La Comunitat està formada per sis Germans, comptant-me: 
GG Nicolas Capelle (75 anys), Jacques d’Huiteau (72), Jean-François Dubois (84), Jean-Pierre Guittard (82), 
Brice Hien (39), Javi Núñez (49). La comunitat és senzilla, heterogènia, internacional, dinàmica i estable a la 
vegada.  

Els GG. Nicolas Capelle i Jacques d’Huiteau tenen responsabilitats institucionals al Districte de França. El 
Germà Nicolas Capelle és l’actual Visitador Auxiliar per a Bèlgica Sud que a partir de juliol ha passat a 
pertànyer al Districte de França. El Germà Jacques d’Huiteau és el Delegat de Tutela per a l’Ensenyament 
Superior. Com tots dos saben espanyol els primers dies m’han anat donant un cop de mà quan ha calgut. Tot 
i que hem quedat des del primer dia que sempre es parla en francès. 

El Germà Brice, oriünd de Burkina Fasso, forma part de l’Equip directiu del centre. El seu temps gira al voltant 
de l’escola on coordina una secció i és tutor. Participa activament en la pastoral del centre i dona suport a 
l’internat. És una persona molt propera, alegre i dinàmica, a l’escola se l’estimen molt i és un gran actiu. 
Estem fent amistat. 
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La realitat física i diverses circumstàncies han fet que el Germà Jean-François estigui bastant delicat de salut. 
De moment és autònom. També porta un grup d’adults ex-alcohòlics des de fa més de 30 anys. És molt 
simpàtic. M’ha captivat quan parla del dolor com de la passió del Crist, amb una serenitat que testimonia 
l’amor i la tendresa de Déu.  

Al Germà Jean-Pierre sembla que no li passin ni els anys ni les ganes d’ajudar i fer coses. Sembla que tingui 
deu anys menys, li agrada cuinar i fer pastissos (em recorda molt a un bon expert Germà de La Salle Comtal), 
està disponible per a fer suport escolar o a l’internat quan cal, acompanya grups en algun desplaçament, 
forma part de la pastoral del centre, col·labora amb la parròquia i quasi cada dia vaig descobrint alguna cosa 
que també fa, sort que està jubilat perquè no para.  

La comunitat és autònoma de l’escola respecte al menjar, la neteja i el dia a dia, tot i que es passa una pensió 
per Germà. Respecte als àpats tenim distribuïts els sopars i alguns dinars. A mi em toquen els dimecres i un 
diumenge al mes. Ja els he fet plats diferents bastant reeixits, però seguirem aprenent i buscant receptes.  

Les pregàries, del matí i del vespre, també les hem repartides entre tots, per dies sencers, a mi em toquen 
els divendres. S’intenta que no coincideixi amb els sopars, així un fa de Marta i un altre de Maria i queda més 
repartit. És a dir que si prepares el sopar no prepares la pregària el mateix dia. L’eucaristia de diumenge les 
fem en llocs diversos, els més propers Saint Benôit i Saint Etienne.  

La comunitat té forma circular, al voltant d’una terrassa on estenem la roba i on hem sopat alguna vegada, 
els dies que ha fet bon temps. Ara normalment al menjador. El passadís dona la volta a la comunitat que té 
forma circular. A l’entrada de la comunitat hi ha la cuina, el menjador, un rebost i un petit office on esta la 
rentadora i la planxa. Una senyora passa dos cops per setmana, dues hores, a fer les estances comunes i a 
planxar, cadascú de nosaltres, però, es fa la seva pròpia habitació i la seva roba.  

Hem fet ja unes reunions comunitàries per posar-nos d’acord en les qüestions organitzatives. També estan 
fent l’hora lasal·liana seguint un itinerari de lectures a partir del Marche en ma présence (Camina en la meva 
presència) amb motiu del Tricentenari. 

És una comunitat molt oberta. Habitualment venen a compartir àpats o alguna pregària professors i amics. 
Hem convidat els mossens de les parròquies properes. També han passat altres persones que fan reunions 
diverses com Angela o Peter de La Salle Onlus Solidaritat de Roma, el Germà José Ma Pérez del San Pío X, 
Germans de França i d’arreu.  

Hi ha espai per si algú vol venir a veure’ns, dues habitacions. 

 

 

LA SALLE-SAINT NICOLAS, ISSY-LES-MOULINEAUX 

La Salle-Saint Nicolas és un institut de secundària obligatòria i postobligatòria. Fan un 
programa inicial formatiu per aquells joves que no tenen titulació. Ofereixen formació 
contínua. També tenen BTS, el que seria entre un CFGS i un primer cicle universitari. I un 

internat amb uns 130 estudiants del propi centre i alguns estudiants universitaris que són més grans.  

Té matrícula viva i els alumnes són de situacions socials diverses. Hi ha un bon nombre d’alumnes becats de 
famílies senzilles, habitualment amb recursos mitjans.  

La pastoral sembla tenir certa vitalitat. Hi ha un coordinador de pastoral anomenat adjoint à la pastoral i un 
equip que va fent propostes. Encara no conec ben bé com estan organitzats. Però ja m’ha agradat alguna 
iniciativa com la visita i descoberta de la comunitat per part dels més joves i nous a l’institut, els de 6è. La 
jornada va girar al voltant de la bondat. Al matí feren jocs i coneixença entre ells i, després de dinar i estar 
jugant una bona estona al parc, van venir una trentena d’alumnes a la comunitat. Vam fer un petit tour per 
grupets de 10 amb tres germans, entre ells jo mateix. Cada Germà va compartir amb ells una xerradeta entorn 
a què és un Germà de La Salle. Acabàrem amb una trobadeta tots junts a la capella, amb una reflexió i un 
cant amb guitarra i violí.  
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Poc a poc els aniré descobrint una mica més. He quedat amb el coordinador d’ajudar-lo puntualment i a partir 
de gener alguns divendres concrets, a part de trobades i celebracions (que el violí l’he portat i ja he començat 
a tocar). Crec que fan bona feina, encara que no tothom sap que és una escola de La Salle van fent esforços 
per donar-se a conèixer cada vegada que tenen ocasió. Quan hi ha alguna celebració en l’escola tots els que 
podem hi participem i és quelcom molt valorat pel professorat i la direcció.  

 

 

LA UNIVERSITAT: L’INSTITUT CATHOLIQUE DE PARÍS 

És impressionant poder estar a l’Institut Catholique de París (ICP) més en 
el Tricentenari. He anat descobrint el nivell teològic i catequètic que hi ha, 
a part de molt alt, l’he trobat molt actualitzat i molt obert als nous temps.  

El primer dia vaig anar a la secretaria del ISPC (tot va amb sigles en aquest 
país, Institut Supérieur de Pastoral Catéchétique) que pertany a la Facultat 
de Teologia i Ciències Religioses, anomenada Theologicum de l’Institut 
Catholique de París. Acabem de celebrar el 130 aniversari. Vaig aprofitar 
per treure’m el carnet d’estudiant (m’ha fet gràcia als 49 anys), la veritat 
és que és necessari per entrar en les dependències de la universitat i fer 

alguns tràmits (com el restaurant universitari que després en parlem). Tot en ordre per començar el Diplôme 
Supérieur de Pastoral Catéchétique que podria acabar sent Llicència Canònica en Teologia, Licence canonique 
en Théologie - Spécialisation en Théologie catéchétique et pratique.  

La primera setmana inicial va tenir tres jornades. La primera dedicada a l’acollida i a començar a conèixer els 
companys i el claustre, amb un cafè de benvinguda. Familiaritzar-nos amb les diferents seus del Campus i el 
quotidià de l’ICP. La segona es va dedicar a un tema d’actualitat: el sínode per l’Amazònia. A partir de tres 
ponències i un diàleg posterior. La tercera jornada va ser una visita i descoberta a la catedral basílica de Saint 
Denis i la necròpolis reial, així com una conferència sobre l’abat Suger i l’antiga abadia reial de Saint Denis. 

A partir del 16 de setembre van començar les classes amb normalitat. Ja a les portes del darrer mes de classes. 
Al gener presentar treballs i fer exàmens.  

Els meus estudis estan dividits en dos cursos que a la seva vegada estan dividits en dos semestres, per tant, 
quatre semestres he de fer en aquests dos cursos escolars. El present semestre tinc set matèries més algunes 
formacions puntuals, seminaris, tallers, formacions específiques i reunions de tutoria. Per això l’horari 
setmanal varia entre 20 a 24 hores.  

Les matèries que faig giren al voltant de la teologia, la pastoral i la catequesi. Estic descobrint la catequesi 
des d’una formació sòlida i profunda. La metodologia combina recerca individual i en grup, exposicions, 
lectures reflexives compartides i de discussió, classes magistrals, estudi comparat, treballs personals i en 
grup, i una memòria final que cal defensar. La memòria del primer any ha de ser un esquema de la memòria 
del segon perquè sigui validada i rebi les aportacions del tribunal.  

La memòria ha de tractar un tema d’aprofundiment i d’un cert interès per a l’alumne, però des d’una 
perspectiva que es justifiqui i demostri tot allò treballat en els estudis teològics, pastorals i catequètics. Estic 
mirant que sigui un tema interessant i pràctic a la vegada, que tingui a veure amb La Salle Arlep i La Salle 
França. De manera que es pugui veure les intuïcions que nosaltres també estem ja treballant així com 
aquelles que potser ens podrien servir per millorar algun aspecte o bé aprofundir en altres. Tot buscant 
sinèrgies i preguntes que ens ajudin a millorar i a seguir plantant i suggerint viure l’Evangeli a l’estil lasal·lià. 
Però encara estic a les beceroles.  

Les matèries són certament de nivell. Especialment trobo que ho són antropologia cristiana, que ho fa 
combinant teologia dogmàtica, teologia fonamental i l’antropologia. Així com sociologia i catequesi, que em 
descobreix un nou món. Hem fet un equip de recerca sobre com està sent rebuda a les parròquies i a les 
escoles catòliques l’encíclica Laudato Si. Aquest fet m’ha permès apropar-me i conèixer realitats diverses de 
parròquies i escoles de La Salle. Així he conegut iniciatives ben diferents i reeixides com la iniciativa d’église 
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verte que aplega més de 350 comunitats eclesials protestants i catòliques, així com moltes altres a nivell 
escolar.  

De les matèries també és remarcable problemàtiques catequètiques contemporànies que treballa tant la part 
històrica de la catequesi, com la seva evolució actual i les respostes pràctiques que podem donar avui, segons 
uns paràmetres que estem estudiant. Així com Lectura teològica i catequètica, on comentem textos de Sant 
Agustí, Ciril de Jerusalem, De Voragine, Luther, Trento, Jungmann, J. Colomb, Vaticà II entre d’altres. Molt 
interessants. Em fan estar alerta i tenir parada l’orella constantment. Els preparem personalment, fem una 
exposició per torns i els comentem plegats. El segon semestre seran textos contemporanis.  

M’agraden Bíblia i catequesi, em recorden a les classes amb el Germà Miquel Xancó de llenguatge bíblico-
simbòlic. Aquest curs fem interpretació del Nou Testament i aplicació catequètica. El curs vinent treballarem 
l’Antic Testament. Es veu que el professor els va alternant. També m’agrada Església, modernitat i transmissió 
de la fe, des d’un punt de vista històric i el context. A part hi ha Metodologia que ajuda a organitzar-se i a 
conèixer els paràmetres acadèmics que es demanen. 

Els meus companys a la universitat són d’orígens ben diferents. Són d’Àfrica centroafricana o costa de Benin, 
un xavierà d’Haití, tots sacerdots, un diaca maronita del Líban, dues germanes vietnamites (de congregacions 
diferents) i jo mateix, l’únic d’Europa. Estem fent bones amistats i és una gran riquesa cultural i personal. 

He conegut un restaurant universitari darrera del carrer Princesa, al costat de Sant Sulpici, que fa uns preus 
molt i molt bons, tenint en compte que és París. Un menú del plat del dia, amb un petit entrant i postra va 
dels 3,30€ als 4,30€, segons el que agafis. Està molt i molt bé. Cal tenir carnet universitari i treure’s una 
targeta seva que cal anar carregant de saldo.  

Tot es fa evidentment en francès, les classes, els apunts, les indicacions, tot. Per això també m’he apuntat a 
fer francès. Al principi la idea era poder fer les classes a l’Institut de Langue Française de l’ICP, però per 
incompatibilitat d’horaris no ha estat possible el primer trimestre, ho faré el segon i tercer trimestre. Així que 
m’he apuntat a un curs a l’Alliance Française. M’han anat molt bé les classes d’aprofundiment, en van bé per 
reforçar i donar més fonaments al francès.  

L’ambient del campus és molt i molt viu. Torno a sentir-me jove. Em deixo portar per l’ambient estudiantil. 
Molts dies treballo a la biblioteca i em va molt bé perquè l’única preocupació és estar a l’alçada dels estudis, 
treballar força i aprendre. 

L’aprenentatge no està sent només a nivell intel·lectual. Moltes de les lectures, dels comentaris, de les 
reflexions em porten a contrastar la meva vida de Germà de La Salle al servei de la missió educativa lasal·liana. 
Em venen idees, pensaments i sentiments que poden servir tant a nivell personal, com lasal·lià, en el present 
i en el futur. Espero seguir treballant, formant-me i seguint fent profit per continuar la feina quan torni. 

Em quedaria explicar moltes altres vivències com la trobada de les Fraternitats La Salle de França, el cap de 
setmana de reflexió “una mirada innovadora sobre el femení amb Pierre Teilhard De Chardin”, la Missa que 
pren el seu temps amb els jesuïtes, el recés comunitari al monestir benedictí de Saint Joseph, la relació amb 
la Maison La Salle, el París cultural, el Café-Pastoral...  

A qui vol, li envio la crònica mensual. Segueixo fent camí, agraït per la oportunitat. Amb el desig de fer una 
bon treball personal i formatiu cares al futur, tot preparant-me en teologia, pastoral i catequesi. Pregueu per 
mi, jo prego per vosaltres, per les comunitats lasal·lianes i la missió educativa La Salle. Endavant!  
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1.  

Hacerse uno  

con el pueblo rumano 
 

H. Jesús Sagredo, publicado por Vida Nueva, n. 3.142, 1-7.09.2019 

H. Jesús Sagredo, de La Salle, de 77 años, nacido en Briviesca (Burgos), 

reside en la comunidad de Pildesti 

La Salle está presente en Rumanía desde 1861. Entre los 
años 1871-1898 y 1948-1989 se dieron dos pausas, 
aunque la última podríamos calificarla como "una 
presencia en las catacumbas", fueron los años 
posteriores a 1948, cuando el régimen comunista 
suprimió la Congregación. Con la caída del comunismo 
en 1989, La Salle vuelve a recobrar su personalidad 
jurídica en el país. Actualmente la presencia educativa 
y pastoral se tiene en dos centros: uno en la ciudad 
universitaria de lasi, para adolescentes y jóvenes con 
problemas de adaptación, y otro en zona rural, en el 
pueblo de Pildesti, en el que funciona desde 2001 un 

centro educativo y social en el que se imparte el bachillerato técnico en las especialidades de Construcción 
y obras públicas y de Electrónica y automatización. En este centro es donde me encuentro, en un pueblo con 
apenas 4.000 habitantes; todos ellos católicos.  

No obstante, la labor de La Salle es más amplia que la docente. La preocupación por la labor pastoral ha 
sido una constante. La comunidad de Pildesti sigue animando, desde el comienzo, los grupos de jóvenes de 
la Acción Católica y de niños y jóvenes del movimiento scout, este último atiende a 175 miembros. También 
nos ocupamos de un grupo de padres del que ha surgido una pequeña comunidad formada en el espíritu 
del laico lasaliano y que se llama Comunidad Signum Fidei.  '  

El hecho de haber sido reprimida la manifestación 
de la fe en tiempos del comunismo, ha motivado 
una explosión de la religiosidad del pueblo en su 
manifestación externa. He sido testigo de 
excepción de este renacer, pues llevo en Rumanía 
desde 1991. La vitalidad de la Iglesia católica 
rumana en estos años se ha manifestado en un 
florecimiento de las vocaciones. Una de las 
realidades hermosas ha sido la construcción de nuevos templos. Ejemplo de ello es la grandiosa iglesia de 
Pildesti, levantada entre 1996 y 2012 por trabajadores de nuestro pueblo.  

Una forma de religiosidad es la atención que la diócesis de lasi ofrece a los necesitados. Ha creado centros 
para niños y jóvenes marginados o con problemas de integración, casas para ancianos, servicio a domicilio 
para enfermos e impedidos, un centro médico de día, ambulatorios, etc. También la presencia de las 
congregaciones religiosas de la diócesis en los campos asistenciales y educativos para los más necesitados es 
encomiable.  

Por el contrario, el ambiente aquí es muy clerical y no se entiende la vocación del consagrado no sacerdote, 
aquí lo llaman calugar, que traducido en lenguaje paladín significa: 'religioso lego'. Cuando vine a Rumanía, 
la referencia que tenía la gente era la del 'lego' franciscano, es decir del que era cocinero, panadero, 
hortelano o portero del convento. Este puede ser uno de los motivos por el que las congregaciones laicales 
de varones difícilmente atraen candidatos. 

He sido testigo del 

renacer de religiosidad 

en Rumanía 
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Francesc Torralba 

 

 

 

 

 

Una extraordinària facultat de la interioritat 
humana es la imaginació. La imaginació ens 
capacita per construir mons, per edificar visions, 
per projectar, en la realitat quotidiana, el regne de 
la fantasia.  

La memòria ens habilita para recrear el viscut, 
para reconstruir-lo, malgrat de que aquesta tasca 
mai no és exacta ni neutre, doncs l’oblit fa efecte 
en ella, així com en el teixit emocional. La 
imaginació ens permet inventar, crear, realitzar 
quelcom nou, quelcom mai no aconseguit en el 
passat. Som éssers repetitius, mimètics i 
previsibles, però no estem fatalment obligats a 

repetir els nostres errors, a reiterar les nostres estupideses.  

Escriu Jaume Balmes: “No es limita la imaginació a la reproducció de les sensacions passades, sinó que, 
prenent en elles el que convé, forma conjunts ideals als que res no correspon amb la realitat. Aquesta 
força de combinació és la base de les arts mecàniques i liberals: sense ella l’home no faria mai res de 
nou, estaria limitat a copiar la naturalesa d’una manera fixa, invariable, sense afegir ni treure res; la 
geometria, que necessita contínuament de combinacions de figures purament imaginàries, seria també 
impossible”. 

Disposem de capacitat per innovar, per obrir una sendera en la història tant personal com col·lectiva i 
començar quelcom d’inèdit. S’hi requereix audàcia, però també dels nous productes que la imaginació 
sigui capaç d’elaborar a partir dels materials que guarda l’ésser humà en la seva memòria.  

En l’educació de signe tradicional, la imaginació fou pràcticament desnonada, mentre que la memòria 
fou hipervalorada. Un bon estudiant era un nen capaç de repetir la lliçó. En l’educació contemporània, 
en canvi, la imaginació és hipertrofiada, mentre que la memòria és pràcticament menyspreada, amb 
l’argument que tot està en la xarxa digital, i per això no és necessari esforçar-se per a retenir-ho en la 
memòria. 

Aquesta mentalitat constitueix un greu error, perquè solament és possible imaginar a partir del retingut 
en la memòria, descomposant i recomposant  els elements que s’hostatgen en ella en una seqüència 
totalment nova. 

Educar la interioritat significa estimular la imaginació, activar el poder de crear, de construir, d’edificar, 
de generar quelcom de nou: una idea, un pensament, una tesi, un projecte, un objecte que no existeix. 
La imaginació ens capacita per a engendrar la novetat, el que trenca la continuïtat de la història i 

Transcrivim un article de Francesc Torralba sobre la imaginació i la vida 

interior, molt adient pel lema del nostre curs 2019-2020 



~ 60 ~ 
 

planteja una verdadera disrupció. 

Tenim capacitat per a donar a llum a un ésser nou, un ésser que no sigui la mera prolongació del 
caràcter dels seus pares. Aquesta capacitat infon esperança en la condició humana, doncs referma la 
idea de que no tot està perdut, que quelcom pot canviar per a bé. 

La precarietat estimula la imaginació. Quan un es troba en una situació de vulnerabilitat, es veu 
impulsat a buscar solucions, a improvisar, a assajar estratègies per a seguir endavant, amb això ha 
d’innovar, sortir del camp trillat, emprendre i tenir audàcia d’equivocar-se. La imaginació és la facultat 
que l’habilita per a buscar noves vies alternatives quan les clàssiques han fracassat estrepitosament.  

La precarietat activa la fantasia humana, mentre que el paternalisme educatiu la desactiva totalment. 
Quan l’educand té accés a tot el que es proposa, quan tota contrarietat li ha estat aplanada i tota 
adversitat apartada, la imaginació es debilita, perquè no ha de buscar cap alternativa. 

Quan es té tot a la seva disposició en el moment i en el lloc oportú perquè algú li ha fet la feina, el seu 
procés d’autonomia, d’emancipació en el sentit ple de la paraula, es retarda en el temps. Només si es 
transcendeix el paternalisme es possible activar la imaginació; només si va més enllà de la societat de 
l’excés  es viable el desenvolupament de la imaginació. La desmesura, la hybris, fent servir el vocable 
grec, mata la imaginació. 

Un altre factor que atrofia la capacitat d’interioritat humana és la hiperestimulació visual i auditiva. 
L’educand que tenim a les aules està summament ocupat amb els objectes tecnològics, amb els jocs 
que se li ofereixen per la pantalla, que no té temps per avorrir-se i, per tant, tampoc se li planteja de 
com salvar-se del tedi.  

Quan el tedi irromp, no queda altre remei que activar la imaginació, que estimular la creativitat per a 
trobar fórmules que el transcendeixin, però rarament es dóna, perquè l’educand està permanentment 
distret amb nous productes, amb nous formats. L’excés d’imatges, de jocs, d’alternatives, 
d’informacions, de sèries i de narracions audiovisuals atrofia la seva imaginació fins a límits 
inconcebibles. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

SOBRE EL TEMA DE LA IMAGINACIÓ RECORDEM EL QUE ENS DIU EL G. VISITADOR TITULAR 

Imaginar, en lasal·lià suposa “anar més enllà”, entenent-ho com ho formulava el 45è Capítol General: 

 Anar més enllà de la frontera geogràfica, a un lloc on no estiguem presents 
 Anar més enllà de la frontera personal, a un lloc que desafia la nostra comoditat i les capacitats 

personals 
 Anar més enllà de la frontera congregacional, a un projecte comú compartit 
 Anar més enllà de la frontera cultural o religiosa, a una obra on persones de diferents credos 

comparteixen la mateixa missió 
 Anar més enllà de la frontera de l’edat, a una labor de voluntariat amb els més vulnerables 
 Anar més enllà de la frontera del prestigi, a un projecte educatiu on apreciem el privilegi de 

treballar amb i per als més pobres 
 Anar més enllà de la frontera individualista, a compromisos comunitaris de servei 
 Anar més enllà de la frontera del descoratjament, a un espai d’esperança compromesa amb el 

projecte salvífic de Déu 
 Anar més enllà de la frontera de les estructures per a generar un espai de llibertat i creativitat 

apostòlica 
 Anar més enllà de la frontera del consumisme per a crear un món més just i solidari 

 
Els desafiaments d’avui són diferents d’altre temps. Son diferents. Tot això ens posarà en el 
disparador perquè prenguem decisions ja i les apliquem amb el major realisme possible. 
Amb esperança activa. 

Amb el pas del temps és encara més desafiadora la realitat demogràfica dels Germans. Els 
canvis en la societat es realitzen cada vegada de forma més vertiginosa. És una obvietat dir 
que no podem respondre d’igual manera. Els desafiaments són diferents. Tot això ens 
posarà en el disparador perquè prenguem decisions i les apliquem amb el major realisme 
possible. Amb esperança activa. 
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Entrevista al G. Antoni Baqueró i Coll 

 

 

 

PAX 

 

G. Antoni, seguint l’ordre cronològic se’t proposa una entrevista 
que sens dubte interessarà als Germans, doncs tu has tingut i 
tens encara un tren de vida molt laboriós. 

 

Ens vols parlar dels teus orígens? 

Accepto doncs i de bon grat i començo amb una mica d’història. 

Hug Roger III, darrer compte del Pallars,  va necessitar 9 dies de 
setge per derrotar els valents pallaresos d’Olp. No van cedir fins 
que una bombarda, portada des de Solsona, va fer caure les 
muralles del castell. Era la guerra anomenada del Pallars,  contra 
Ferran el Catòlic. Tal vegada jo i, els meus altres cinc  germans (3 
nois i dues noies), som  descendents d’aquests aguerrits 
pallaresos del petit poble d’Olp situat prop de Sort. Allí van lluitar 
els Germans Adrià Trescents per un costat i el Gmà. Daniel Orteu 

i Lluís de Llobet per l’altre. 

La meva infantesa, en temps de  República i guerra civil,  està poc present en la meva memòria. Sí recordo el 
moviment de camions plens de soldats i el comentaris sobre els nombrosos morts que hi havia en les 
muntanyes entre Sort i la Seu. També recordo les llàgrimes del pare quan llegia l’escrit que li va portar un 
amic; li anunciava la mort del seu fill gran, Josep, en els atacs que es van lliurar en les muntanyes properes a 
Tremp. La pena era gran i,  més encara, 
al pensar en el segon fill que també 
estava a la guerra. 

Acabada la guerra civil es tornà a obrir 
l’escola del poble, dirigida per una 
mestra.  Uns 15 nois i noies, entre 6 i 15 
anys, donàvem prou feina a la recent 
estrenada educadora. Amb tota la seva 
bona voluntat i enginy, aconseguia 
mantenir l’ordre en aquella nerviosa 
tropa i desvetllar l’interès per aprendre 
a llegir, escriure i conèixer els rudiments 
d’Aritmètica, Gramàtica i Geografia. El 
meu nivell de coneixements no devia ser 
gaire elevat al posar-me a la primera 
classe en arribar  a Cambrils.   

 

Com et va venir la idea de ser Germà de La Salle i quan vas anar al Noviciat Menor de Cambrils? 

Molt fàcil. Poc desprès dels tres anys  de guerra, va arribar a Enviny, venint de França, la família del Gmà 
Jaime Hilario (Ignasi Camp Domingo). Érem parents, tant per part del pare, com de la mare: Baqueró Domingo 
el pare i Coll Camp la mare. Els Camp havien viscut entre Pibrac i Béziers durant la guerra. El Gmà Jaime 
Hilario era Postulant a Béziers, motiu pel qual va anar directe a Cambrils. 

OLP 
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El 29 de desembre de 1943 arribava a Barcelona on vaig estar a casa d’uns parents fins el 5 de gener. Amb el 
meu germà i el germà del Gmà Jaime Hilario (es deia Enric, Professor de la Bonanova, que va morir el dia de 
la inauguració del nou teatre) arribava a Cambrils. La “diligència”, ens esperava puntualment a l’estació de 
tren per conduir-nos a la casa Sant Josep.  

Al dia següent, festa dels Reis. Vaig dinar en el rebedor amb els que em van acompanyar a Cambrils, el Gmà. 
Jaime Hilario i el Gmà. Fausto Procurador. Dinar de festa i, per la tarda, sessió musical, poesies i repartició de 
regals en el menjador del Petit Noviciat, part del qual es va convertir en escenari.   

Set de gener del 1944: començo una vida feliç, tranquil·la, sense problemes, amb bona relació amb tothom. 
És el meu temps de tres anys justos de novici menor, sota la direcció del Gmà. Ireneo Clemente i del Gmá. 
Eusebio, com a Sotsdirector que, a finals de curs, el va substituir el Gmà. Conrad. El Gmà. Eusebio va passar 
a l’Escolasticat, també com a Sotsdirector.  

El dia  de la Mare de Déu del Pilar del 1944, tingué lloc la benedicció de la capella. Els pintors Massaguer van 
fer realitat les precioses pintures de la capella que, encara avui, són l’admiració de tothom.   

 

I després cal el Noviciat, oi? (1947-1948) 

Després de 3 o 4 anys de Novici menor em tocava anar al Noviciat. El set de gener de 1947 baixava, amb un 
grup de 15 companys, al primer pis de la casa on hi havia el Noviciat. Cinc mesos de Postulantat a Cambrils i 
el 29 de maig, cap a Barcelona amb el tren. Sopar a Comtal i, tot seguit, Rambla avall per agafar el  “buque” 
que durant la nit ens portà a Palma de Mallorca.  

Amb la calma característica mallorquina, el trenet ens traslladà a Es Pont d’Inca. Ens esperava un mes de 
postulantat i un any de noviciat amb el Gmà. Arcadi de Director i el Gmà. Restituto López (Daniel), de 
Sotsdirector. Uns quants novicis i postulants  ja havien arribat el dia abans. 

El 28 de juny per la tarda, desprès d’un recés de vuit dies, sentíem el tradicional “Oh santo Hábito...“. Les 
sotanes, ben col·locades en una taula, rodejades de precioses flors que les feien encara més desitjades, eren 
el símbol del  canvi que es  produiria en breu, en el vestits i noms dels joves  postulants. 

L´any de Noviciat, sense gaires problemes ni preocupacions, va passar prou ràpid per arribar al 29 de juny, 
festivitat de Sant Pere, per fer la primera professió. Durant l’any de Noviciat hi va haver la beatificació del 
Gmà. Benilde a Roma. El nostre Director, Gmà. Arcadi, va assistir a la beatificació.  

 

Escolasticat (1948-1951) 

Acabat el Noviciat, tot eren presses i ganes per anar a l’Escolasticat de Cambrils. A última hora de la tarda del 
primer de juliol de 1948 arribàvem a Cambrils per iniciar els tres anys d’Escolasticat. Teníem el Gmà. Eliseo 
José como a Director i els Germans Lluís, Royuela i Felipe, com a grans i eficaços col·laboradors en la formació 
del nombrós grup de joves Germans. 

Van  passar de pressa  tres anys entre pregàries, solemnes celebracions litúrgiques, estudis, assatjos de cant, 
treballs de tota mena en l’extensa finca, dijous d’estiu a la platja i alguna excursió a la Mare de Déu de la 
Roca, pantà de Riudecanyes o Escornalbou.  

 

Primer període a Bonanova (1951-1960) 

A mitjans de setembre de 1951, era destinat al col·legi de la Bonanova juntament amb el Gmà. Àngel Cirera 
i Jaume Mestre. En arribar el Gmà. Plàcid, Director, ens va batejar novament: Hno. Estanislao Leoncio, se 
llamarà Hno. Leoncio. Hno. Alfredo Pedro, se llamarà Hno. Pedro. Encara algun Germà i antics alumnes em 
diuen, Hno. Pedro. 

Un inici amb les dificultats disciplinàries pròpies d’un principiant que, en alguns moments, necessitaven els 
consells del Gmà. Alfonso, Prefecte.  
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Els primers estius a Bonanova els vaig passar a Vielha; hi havia nois del col·legi de colònies. Colònies  una 
mica especials, però de les que,  tant nois com famílies, n’estaven encantats. Desprès de quatre estius a 
Viella, vingueren els estius a la Rectoria Velha.  

 

A Cambrils com a Professor (1960-1963) 

EL nombre de Petits Aspirants era elevat. Per aquest 
motiu hi havia el grup dels petits al Sagrat Cor i el dels 
més grans al’Apirantat Major, a la Casa Sant Josep. Els 
tradicionals i freqüents canvis de Germans a mig estiu, 
em va afectar també a mi, (era l’estiu del 1960). Deixava 
amb certa enyorança Bonanova per formar part de la 
Comunitat de l’Aspirantat Major. El Director era el 
Gmà.Fermí Mas. 

Al finalitzar el curs, nou Director i nous estils de vida, sota 
la direcció del Gmà. Joaquim Morató. Vaig estar tres anys 
com a Professor de l’Aspirantat en aquest primer 
període. 

 

Nova etapa a Bonanova (1963-1964) 

El Gmà. Plàcid, gran impulsor de l’Escola d’Enginyers, em va destinar una altra vegada a Bonanova. Havien 
començat les classes de Peritatge Industrial .Vaig ser responsable de Primer curs. 

Un curs 1963-64, amb molta feina, però també amb 
alegries: recés a Sant Martí Sesgueioles dirigits el Gmà. 
Sixto Vicente, èxits esportius i concursos de cant per 
classes per santa Cecília. El festival de cant el van 
organitzar i dirigir, especialment, els Germans Francisco 
Aragüés i Ignacio Biain. En aquest gran festival, amb un 
grupet d’alumnes  i Germans, vàrem interpretar part de 
la sarzuela “la viejecita”, ben acompanyats per una 
qualificada orquestra. 

El primer premi del concurs consistí en una excursió al 
Montseny. El va guanyar la meva classe. En el menjador 
del restaurant, sense públic, varen repetir uns quants 

cants del nostre repertori i al tornar, ja prop de Sant Celoni, un camió va xocar contra el nostre autocar. No 
ens va poder dur a Barcelona. El tren va ser la solució, però el retard va inquietar a famílies i direcció del 
Col·legi. Per sort, cap ferit. 

 

Tercera i darrera etapa  a Cambrils (1964-1968) 

Canvi de Provincial el 1964 i el Gmà. Plàcid va tenir que cedir a les 
exigències del nou Provincial, Gmà. Miguel Royuela. Vaig estrenar-
me de Director, el més jove del Districte en aquell moment. Vaig 
reemplaçar, cosa difícil, al Gmà. Morató, que va passar a Director de 
l’Escolasticat. 

Amb la valuosa ajuda dels Germans: Joaquim Porrera, Alnoth 
Alemán, Raül Calvo , Ramon Anglada, Antoni Palom  i Jaume Ribera, 
vàrem mirar de sintonitzar amb  els nous aires de renovació que es 
respiraven del Concili Vaticà II  i Capítol General.  

Els Aspirants van començar a  passar, part de les vacances de Nadal, 
amb la família. Dos estius vam fer colònies: un any a Manlleu i un 

El cor de la meva clase obtingué el 1er premi 

Estrenant bicicletes 

Curs 1966-67 

Curs 1966-67 



~ 64 ~ 
 

altre a Sant Marti Sesgueioles. A Manlleu, sense deixar els 
tradicionals moments de pregària i reflexió, reforçàrem 
matèries escolars, realitzàrem diversos tallers i un cop a la 
setmana sortírem d’excursió tot el dia.  

Les colònies a Sant Martí es van organitzar a l‘estil “Boys 
scout”,  orientats, en bona part, pel Gmà. Jaume Prat. El 
Gmà. Ramon Grau, Director de La Salle Reus, regalà 
l’uniforme d’escolta, a tots els aspirants. Molt feliç, distret i 
profitós, va ser  l’estiu al Molí de la Roda. La nota feble: la 
cuina. No teníem cap cuiner expert, i els àpats, no gaire 
apetitosos i no sempre cuits al punt, no foren cap problema 
davant la gana dels joves, cansats de córrer pel bosc. 
Tornàrem a Cambrils passant per Montserrat. El Gmà. Jesús 

Sirici, amb uns quants aspirants, feren la primera pujada a peu a 
Montserrat des de Sant Martí Sesgueioles. Cansats, però 
contents, es van reunir amb la resta de companys i Germans, camí 
de Cambrils.   

Vaig procurar que les festes de l’Aspirantat, amb la col·laboració 
de la Comunitat,  esdevinguessin  dies joiosos,  de sana diversió i 
que ajudessin en la formació dels joves que ens estaven 
encomanats. El dia començava  amb l’oració, reflexió i missa. Els 
estudis eren el plat fort  del dia, però entre concursos de cant, 
algunes sessions de cine, competicions esportives, passejos  i 
festivals gimnàstics, la jornada passava, com qui diu, 
desapercebuda. 

  

Director de Manlleu (1968-1972) 

El Col·legi La Salle Manlleu era  Col·legi Lliure Adoptat el 
curs 1967-1968 amb els Gmà. Santiago Temprado, 
Director Tècnic i,  El Gmá. Alfonso, Director. Una de les 
primeres accions que vaig emprendre va ser fer 
reconèixer el Batxillerat Elemental i després el Superior; 
aquest es va suprimir aviat. El Gmà. Modest Senmartí, 
gran expert Prefecte i bon coneixedor de l’ambient del 
Professorat i població, em va facilitar una tasca, nova, poc 
coneguda per a mi, i no sempre amb visió clara del que 
calia fer. 

L’ambient de la Comunitat i la relació amb el professorat, 
facilitaven la solució dels problemes diaris. El Gmà. Grau va 
encoratjar i, quasi obligar, a un bon grup de Germans a seguir 
estudis universitaris, cosa que motivà diversos canvis de 
Germans en la Comunitat.  

Els Germans Daniel Cabedo i Albí Gómez, impulsaren les 
competicions de Bàsquet, condicionaren la petita pista davant 
del menjador i recolzaren la construcció de la pista al costat 
del canal, terrenys que l’Ajuntament volia convertir en 
passeig. El primer de maig de 1972, fou inaugurat el 
monument al Gmà. Victori i la nova pista; era el dia de la 
trobada anyal dels Antics Alumnes. 

Aspirants fent catequesi 
al Port de Cambrils 

Quatre Directors successius 

de l’Aspirantat 

M’acomiado de l’AMPA de Manlleu 

 Excursió de la comunitat amb algún professor 
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Em va fer molta il·lusió la posada en marxa de l’Associació de Pares d’Alumnes.  Primer col·legi en tenir-la. La 
seva vinculació al col·legi s’enfortí cada dia més, especialment, en temps del Gmá. Josep Mª Sans com a 
Director. 

 

Temps en l’Escola d’Enginyers (1976-1986) 

El Gmà. Ars em reemplaçà a Manlleu i jo, un cop més, destinat a Bonanova en la incipient Escola d’Enginyers. 
Secretari fins el 1986. Vaig treballar  amb la millor bona voluntat al costat dels Gmà. Joaquim Porrera, Director 
i del Gmà Mateo, com el gran motor del que avui anomenem “Campus La Salle”.   

Les primeres promocions d’Enginyers tenien un control, al final dels estudis, de L’Escola de 
Telecomunicacions de Madrid. El 16 de febrer de 1996 s’aprovà un decret pel qual La Salle passava a 
dependre de la UPC. 

Per incorporar-nos a la Universitat vàrem elaborar, amb el Gmà. Joaquim, Director, un extens i detallat 
dossier amb: estatuts, històric dels estudis Tècnics en La Salle, programes, descripció dels locals i fotos, etc. 
El Rector ens va felicitar pel bon treball que li vam presentar; no va caldre cap modificació, tot perfecte. 

Amb el G. Daniel Cabedo, el meu treball com a Secretari i Professor, va augmentar al ritme que augmentava 
la consolidació de l’Escola i nombre d’alumnes. 

Disset anys laboriosos, feliços, de moltes alegries i gaudint de la companyia dels Germans: Porrera, Mateo, 
Martí, Cabedo, Serra, i Benet. 

 

Africa (1986-2003) 

Feia anys que havia demanat per anar a missions. Semblava que havia arribat el moment apropiat, però tenia 
recança. Quina  seria la vida en un ambient tant diferent del que aquí vivia? Les malalties, aliments, clima, 
etc. m’eren un interrogant. Manera de sortir de dubtes: anar a un projecte d’estiu. 

El meu primer contacte amb l’Àfrica, fou un curs per a mestres l’estiu 1984 a Dapaong. El promogué el Gmà. 
Fernando Izaguirre que era el Director de les Escoles Catòliques de la diòcesi.  

Com que la realitat africana no era tant negra com en un principi em semblava, vaig exposar al Gmà 
Diumenge, Visitador, la meva disponibilitat. Em digué: pots repetir el projecte de Dapaong el proper estiu 
(1985), i desprès ja en parlarem. Dit i fet. Un nou estiu com a professor de mestres, acompanyat aquesta 
vegada pel Gmà. Miquel Àngel Barrabeig. Al tornar, en un consell de Districte, es confirma la meva anada a 
l’Àfrica per temps indefinit. 

El 13 d’agost de 1986 aterrava a Costa d’Ivori. L’Escolasticat estava en la capital del país, Abidjan.  Per la tarda 
del dia següent  arribaren de Daloa els Germans 
Paco Matínez i Juan Rubio. El Gmà. Paco portava 
el document d’aprovació del Projecte del centre 
de Daloa per part de Misereor. El Gmà. Paco no 
veia els aspectes econòmics clars, se sentia 
pessimista i creia poc viable el projecte. El Gmà. 
Manuel Plumed, que va llegir-lo atentament, el 
valorà molt positivament. Va dir que l’oferta de 
Misereor era excel·lent  i que assignava una bona 
aportació econòmica per tres anys, els quals es 
renovarien segons la marxa del projecte. 
Renovació que no va fallar durant tots els meus 
anys a Daloa.  

Ja a Daloa, amb els cinc Germans de la comunitat, 
presidits pel Gmà. Plumed, analitzem acuradament 
el projecte de la nova escola. L’edifici, tot just 

acabat, necessitava un reforç en la seva  estructura. El Gmà. Jesús Egusquiza, Visitador del Districte Central, 

Primera promooció d’alumnes a Daloa 
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encarregà unes quantes bigues de ferro a ENDESA. Als primers dies del 1987 s’inicià el treball d’enfortiment 
de l’escola amb les bigues que havien arribat d’Espanya. 

Quinze anys a Daloa. Treballant en un projecte original i ben orientat per tal que els joves es poguessin obrir 
un camí en la seva vida. 

Amb els Germans i un professor seglar, no escatimàrem esforços per tirar endavant la nova obra:  buscar 
ajudes financeres, visites a Misereor (Alemanya), promotor del centre, contacte amb empreses locals i 
d’Abidjan, creació de la cooperativa i tallers fora del centre per antics alumnes i aprovació dels estatuts de la 
cooperativa pel govern civil.  

AGIR, organització francesa de tècnics jubilats, ens 
procurà, gratuïtament, excel·lents tècnics per al 
reciclatge dels Professors i formació dels alumnes. Els 
directius de l’empresa Panasonic, amb fàbrica a Abidjan, 
van visitar l’escola i acceptaren alumnes per a realitzar 
pràctiques en la seva empresa. Tres dels alumnes amb 
contracte fix. 

Part important de la meva activitat a Daloa, fou la 
catequesi de joves els dissabtes i d’adults els diumenges 
abans de la missa. La cerimònia del Baptisme, Primera 
Comunió, Confirmació i Matrimoni d’adults, eren 
esdeveniments importants i molt solemnes. Aquestes 

celebracions i les misses dels dies festius, podien durar dos o tres hores: els cants i danses me les feien més 
suportable, però també m’ajudaven a comprendre millor l’esperit que animava els fidels. El mes de novembre 
de 1986, la diòcesi de Daloa celebrà, amb gran esplendor, els 50 anys de l’arribada dels primers missioners a 
la ciutat. 

Un altre punt que recordo amb satisfacció: atendre i acollir els diferents grups de cooperants voluntaris a 
l’estiu. Vaig mirar de fer la seva estada agradable i que 
poguessin dur a terme el projecte previst. El projecte 
del grup presidit per Germà Laurentino Fernández, 
realitzà un doble treball, molt útil i pràctic: 
l’arranjament d’una font pel poblat i l’inici de 
l’alfabetització d’adults del mateix poblat; durant uns 
anys per les tardes, els alumnes de la  nostra escola van 
fer, molt eficaçment,  de Professors d’aquesta gent 
gran.   Els projectes d’estiu  són un bon recolzament  
per a PROIDE, per a les campanyes de sensibilització i 
per a fer conèixer l’obra missionera dels Germans.  

Desprès de 15 anys a Daloa vaig passar al CELAF a 
Abidjan. El canvi em fou una sorpresa poc agradable. La meva residència va ser la Comunitat dels Germans 
Professors del CELAF. Hi havia també els Escolàstics de tercer curs. La feina consistí en posar en marxa la  
nova sala d’Informàtica, ajudar als alumnes en el seu aprenentatge informàtic i preparar un programa de 
notes. La gran diferencia d’ocupació, respecte a Daloa, no va impedir que passés dos anys ben content. 

 

Destí final:  Barcelona 2003 -....) 

Passats dos anys a Abidjan, em trobo a la Barceloneta. La mort del Gns. Fernando i Padró, en poc temps, 
condicionen la reestructuració de la Comunitat. S’incorporen a la Barceloneta els Germans Salvador Collo i 
Josep Ignasi Farrés. Finalment desapareix la Comunitat. El meu nou destí és Comtal. Durant un parell d’anys 
segueixo treballant en la Secretaria de la Barceloneta. Ara, els divendres pel matí col·laboro  en l’escola Cintra 
i, els dilluns i dimecres, en l’alfabetització d’adults en el centre que Càritas té en el carrer Pepe Rubiales a la 
Barceloneta. Les dues activitats m’agraden i m’hi trobo a gust amb els companys i alumnes. 

 

Alfabetització d’adults a Daloa 

Pràctiques d’electrònica a Daloa 
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M’agrada la muntanya 

No puc acabar sense 
mencionar un aspecte de la 
meva vida que m’ha donat 
molts dies de felicitat. Es 
tracta de les excursions en 
companyia d’altres 
Germans. En mig d’un bosc, 
al fons d’una vall o al cim 
d’una muntanya, 
contemplant les meravelles 
de la naturalesa,  és fàcil 
entonar càntics de lloança al 
Senyor. 

Les primeres excursions van 
ser amb la Comunitat 
d’Enginyeria. El centre 

principal, la casa de Bagà. En 
tornar de l’Àfrica continuo amb els Germans Martí, Mateo i Chimenos, seguint Grs, explorant la Serralada del 
Litoral, la Cerdanya i molts altres indrets de la nostra terra.  

L’excursió que més recordo és la realitzada a finals de juliol del 2009  amb el Gmà. Joan Lluís Casanovas i 
Gmà. Perera per les Penyes Altes del Moixeró i llacs de Meranges. Va ser la darrera excursió del Gmà. Joan 
Lluís amb Germans. Ens  deixava al mes següent en el silenci de la muntanya. 

Resumint aquest recorregut de la meva vida, haig de dir que m’he sentit molt feliç. Dono gràcies al bon Déu 
pels favors que m’ha  atorgat, i per tants i tants bons amics que m’han ajudat a seguir sempre endavant, joiós 
i esperançat.   

 

Lloant el Senyor en mig del bosc 

Excursió a les Penyes Altes del Moixeró 

Grup d’adults el dia del Baptisme 

Penyes Altes del Moixeró 

Baptisme d’un catecúmen 
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Tercer curs amb la cooperant Sas Daloa 

Cantant en una excursió al Montseny Aspirants a Sant Martí Sesgueioles 

Acompanyant Exercicis Espirituals 

A l’Àfrica amb els més petits Colònies a Vielha 

Marxa-peregrinació del grups de catequesi Joves catecúmens, cami de l’església pel Baptisme 
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La Família SALA 
A rel de l’article “Els Germans Sala, una vida de servei”, publicat en el PAX anterior, alguns Germans s’han 
interessat per la meva família. Hi corresponc de bon grat amb aquest article. 

G. Joan Sala i Coll 

En Ramon SALA LLUSSÀ es casà amb la Dolors PLA BAYONA i 
tingueren tres fills: Josep Maria, Lluís i Maria. El Josep María 
entrà al Seminari i esdevingué sacerdot. Fou el vicari de 
Santpedor fins a la seva mort. El Lluís volia seguir el seu germà 
però el pare s’hi oposà ja que calia continuar la tradició 
familiar esdevenint així l’hereu de la família. Ell ho acceptà i 
d’ell i de  l’Encarnació COLL SOLER, la seva esposa, nasqueren 
6 fills (4 nens i dues nenes),  tres dels quals contragueren 
matrimoni i els tres restants esdevingueren religiosos. 
Contarem breument la biografia dels tres religiosos. 

 

La Germana Montserrat SALA COLL, Vedruna 

La Germana Montserrat Sala nasqué el 8 de setembre del 1935 poc abans del gran enfrontament de la guerra 
civil que tingué un gran ressò a Santpedor. Els seus pares tingueren molts mals de cap per protegir-la i tenir-
ne cura durant aquells moments tan difícils. Essent la major dels seus germans ella esdevé naturalment llur 
referència com una segona mare, acompanyant-los, donant consells, sofrent amb ells quan sofrien i alegrant-
se de les seves alegries o èxits. Fou un referent fort per als seus germans quan passaren moments crítics. 

Tot i essent la més gran, va ser l’última en entrar a una congregació religiosa. En tenir l’edat va treballar en 
dues fàbriques de teixits a Santpedor mateix. Va entrar a les Germanes Vedrunes de Vic i hi va fer la professió 
religiosa. Molt aviat, després d’una formació d’infermera a Igualada va ser destinada a Berga on hi ha passat 
pràcticament tota la seva vida desplegant el seu amor i entrega als malalts i altres persones necessitades com 
ho feu santa Joaquima de Vedruna. 

El seu lloc de treball era el departament dels Raigs X, un servei molt poc desitjat que exercí amb alegria i 
competència. El compaginava amb el servei 
voluntari a la residència dels vells ubicada a la 
cinquena planta de l’hospital, de la qual  fou 
responsable fins a la seva jubilació. Tenia molta 
cura de que cada malalt que li venia , tingués la 
visita del metge corresponent. 

Era una persona humil, senzilla, dona de 
pregària i molt devota a Maria la seva patrona. 
Sempre a punt per servir, tractava a la gent 
amb molta delicadesa. Tenia el do de saber 
confortar als malalts i els vells, i els mostrava 
una gran tendresa. Es feia estimar de tothom. 
Els metges i el personal hospitalari la tenien en 
gran estima. De fet tenia el do de posar pau 
arreu on era, i això era de manifest en el propi 
hospital. “Amb ella, segons les paraules de les seves Germanes, tothom es trobava bé i en pau”. Una de les 
seves Germanes,  la descriu com “persona de pau i portadora de pau arreu on era”. 

No cal dir que aquesta delicadesa i bondat les volcà d’una manera especial amb la seva comunitat, buscant 
sempre el bé de les seves Germanes, tant a nivell corporal com a nivell espiritual, sobretot amb les Germanes 
malaltes. Això feu que fou designada en diferents etapes com a Superiora de la comunitat, servei que exercí 
molt humilment.  
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Destaca el seu fervor religiós. Preparava la litúrgia amb molta cura, preparant vetlles i cants, portava la 
Comunió als malalts a domicili. Era la responsable del servei religiós de l’Hospital. Parlava sovint de les  

missions en les que hi tenia dos dels seus germans. Escrivia molt a la Germana Pulgarín que havia tingut en 
la seva comunitat i que va estar 38 anys en diferents països d’Àfrica. Els seus escrits respiraven amor atent, 
vida de fe i vida de l’Esperit, animant sempre a través de la paraula i la pregària. 

Envoltada de les seves Germanes, la Montserrat esperà a morir l’arribada de la seva cunyada que, al veure-
la li digué: “Quan arribis al Cel, dóna una abraçada a la Glòria” . Ella obrí els ulls, li somrigué i morí en els seus 
braços amb aquesta pau que tan havia escampat.  (La Glòria era la seva neboda que havia mort d’accident 
feia poc, al tornar de la missa dominical). 

 La seva mort, l‘11 de juny del 2010, fou com un crit d’agraïment i de dolor i tot un testimoni de fe. Gent de 
tota mena i molt nombrosa, de creences molt diverses, que l’havien conegut a l’hospital, li donaren un últim 
homenatge. 

 

El Germà Josep Maria SALA, claretià 

Un dissabte de desembre de 1955, un Pare Claretià es va presentar a la parròquia de Santpedor i es va fixar 
en el nen Josep Mª de l’Horta que cantava a l’escolania. S’informà sobre ell, va anar a casa seva i va parlar 
amb els seus pares, Lluís i Encarnació, explicant-los el què és ser missioner. Va oferir al nen de participar en 
unes colònies d’estiu que ells organitzaven. Hi va anar de bon grat i en va sortir entusiasmat. De manera que 
demanà d’anar més enllà. 

Així doncs és com va començar el curs escolar del 56-57 estudiant la  primària a Cervera, en el petit seminari 
dels Claretians. Més endavant  va escollir ser Germà i no  Pare Claretià. Feu la professió religiosa a Vic a la 
casa mare de la Congregació del P. Claret el 26 de juliol de 1963. 

Com a Germà coadjutor ajudava a les feines domèstiques i en les esglésies de diferents comunitats on va ser 
enviat: Vic, Montgat, Sant Boi, Barcelona i Girona. 

A Montgat un dels seus delers era fer la catequesi als nens de les famílies d’immigrants que hi venien en els 
anys 60-61. El desig de ser missioner com el seu 
germà Joan, feia temps que el perseguia. Però una 
consigna rebuda en els anys de la seva formació el 
va marcar: “ No demanis mai res però tampoc 
refusis res i Déu et guiarà”. Es referia al lloc on 
podia treballar. Varen passar els anys. Una vegada 
va rebre una demanda dels seus Superiors de 
Roma que demanaven voluntaris per anar a les 
Missions del Brasil. Va ser l’ocasió per parlar del 
seu desig de ser missioner als seus  Superiors i els 
va expressar per escrit tot aquest anhel que tenia 
des de petit. 

És així com el 4 de febrer del 1977 fou enviat a la 
missió  de Itapací, de l’Estat de Goiàs al Brasil. El P 
Josep Mª Collell fou el seu company. El 1982 fou 
enviat a la diòcesi de Guajarà-Mirim, a l’Estat de 
Rondònia, on el bisbe francès D. Geraldo, només 

tenia dos capellans. Els començaments foren difícils: pèssimes comunicacions, mancances de tota mena. Va 
començar a donar  classes de religió a les escoles estatals després d’una formació adequada, tasca que farà 
durant més de 30 anys. També visitava les famílies dels nens més problemàtics i pobres. Aquest contacte 
amb la gent senzilla, que progressivament anà ampliant a d’altres casos, ha sigut la seva principal alegria: 
visites a persones malaltes o velles,  a famílies necessitades... trobant alegria en ajudar-les en el què calgués. 
Cal dir que la majoria de la població es trobava en zona nova, en les “línies” que el govern anava cedint als 
voluntaris per colonitzar noves àrees de la immensa Amazònia i on tot estava per fer. 
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Actualment, ja jubilat de l’escola, continua experimentant que val la pena  posar-se al servei de la gent més 
pobre. Això dóna sentit a la seva vida. Aquest servei ho concreta en petits gestos d’amor: donar reforç escolar 
a nens endarrerits, tallar els cabells, cosir alguna peça de roba (de jove va treure el títol de sastre), construir 
amb ells alguna caseta rudimentària o millorar la que tenen, jugar amb la mainada i alegrant-los. Amb 42 
anys al Brasil ja té el seu cor allà, on pot fer més serveis que aquí. De manera que, per ara,  no pensa tornar.  

 

Germà Joan SALA, de La SALLE 

Nascut el 16 de desembre de 1944 en ple període 
d’estretors degut als efectes de la postguerra civil, és 
el quart de la família. Després del parvulari amb les 
Germanes del Sagrat Cor, va anar com els seus 
germans, a  l’escola Llissac dels Germans de les 
Escoles Cristianes. S’hi va trobar molt a gust, en 
particular amb el Germà Jordi (Pere Madrenas) a la 
classe dels mitjans. El seu tarannà el captivà. Es 
recorda en particular la presentació molt vivent de 
l’evangeli que feia cada diumenge a l’escola després 
de la missa dominical, seguit de l’estona de dibuix  i 
a les tardes, el partit  de futbol. I també els pessebres 
que feia amb tanta creativitat i profusió de 
llumenetes. Tot això serà com un reclam que marcarà 
més endavant la seva orientació professional. 

En una visita del Germà Lluís Escobet, el Joan no va 
dubtar en aixecar el braç quan demanà qui volia ser Germà (que per a ell volia dir ser com el Germà Jordi) i 
fou així que als seus 10 anyets, el 25 de juliol de 1955, després de les gestions normals amb els seus pares, el 
nen va  anar a Cambrils on hi havia el “Petit Noviciat” dirigit pel Germà Conrad, de Santpedor, gran amic 
d'infància del seu pare. Enmig de tanta colla de nens ben avinguts i  amb formadors experimentats el nen anà 
creixent, inclòs en el esperit aventurer. Fins al punt que, quan un dia un Germà vingut de lluny els va parlar 
amb el cor obert i molta imaginació sobre les Missions, on, els deia, era el lloc per excel·lència on Déu buscava 
joves decidits per anunciar a tots els homes la bona nova de l’Evangeli, el jovenet Joan, sense pensar-s’ho dos 
cops, aixecà la mà, proposant-se ell també com a missioner.  Tot va anar molt ràpidament amb l'acord dels 
pares i cap a Les va anar, a la Vall d’Aran. S’hi va estar dos anys: del 1957 fins al 1959 amb una bona colla de 
nois de tota Espanya,  que també volien ser missioners. Allà va aprendre els rudiments del francès, ja que 
estaven destinats a les missions de parla francesa. Una altra etapa va ser Saint Maurice l’Exil, a uns 30 km al 
sud de Lyon a França on fou immergit en la llengua francesa.   

El Noviciat el feu a Bordighera, en un antic col·legi-internat francès desplaçat a Itàlia,  tocant a la frontera amb 
França i transformat en un Noviciat missioner. Els joves novicis rebien una formació adequada per a la vida 
de Germà, l’arrelament de llur fe en una Església que vivia el Concili Vaticà II, l'aprofundiment de llur amistat 
amb Jesús, i amb uns coneixements inicials sobre  les religions del món en aquell temps. És allà on el 15 
d’agost de 1963 el jovenet santpedorenc esdevé Germà de la Salle al fer la professió religiosa.  Eren 16 joves 
tots ells ja destinats a indrets diferents del món de parla francesa. La majoria espanyols, però també n’hi havia 
de grecs, hispanoamericans, africans de l’actual Burkina Faso i algun francès: un resum d’aquest món on 
serien enviats per evangelitzar a través de l’educació, un cop acabada la formació.  

L’inici de la formació acadèmica la feu  a França durant 3 anys: acabar el batxillerat i iniciar la formació 
universitària científica. Un cop acabada aquesta etapa, amb tres altres Germans joves emprengueren el viatge 
cap a Madagascar en vaixell. La travessia durà uns 20 dies amb parades obligades pel fet que el modern “VILLE 
de ROUEN” era un  vaixell mixt força ràpid,  de càrrega i passatgers. Cada dia feia 750 km. Parades a Port Said, 
Djibuti i Aden. Si la travessia del mar Roig fou una pesadesa per la tranquil·litat de les aigües supercalentes, 
la travessia des de la “corne de l’Afrique” (en sortir del Mar Roig vorejant Somàlia), fou una moguda de ca 
l’ample: la popa on ens trobàvem, pujava i baixava de 5 m. sense parar amb balanceig inclòs. Gairebé tothom 
estava marejat. A mig camí les amarres dels contenidors es varen trencar i perillaven de caure a l’aigua. Aquest 
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incident fou un respir per a tots ja que el vaixell s’aturà en ple oceà per tal d’afermar la càrrega. Però una hora 
després, en re-emprendre la marxa, ja tornàvem a estar marejats  a causa de  les grans  onades.  

L'arribada a Tamatave, port principal de Madagascar, fou el 7 de setembre del 66. Un any per aprendre la 
llengua del país i a ensenyar s’ha dit. Varen ser vuit anys ben atapeïts, durant als quals vaig poder acabar la 
carrera científica tot ensenyant al jovent malgaix.  

A 1975 vaig ser enviat a Togoville, al Togo, i 3 anys després em demanen que faci convalidar els diplomes a 
Espanya per tal de poder ensenyar-hi també. Foren dos anys d’anada i tornada gairebé diaris a Bellaterra des 
de La Salle Manresa tot ensenyant-hi parcialment. Un cop acabat em demanaren d’anar a Sant Joan Despí 
per a la formació dels Germans joves  i poc després, al Noviciat de San Asensio, a la Rioja, on els Germans de 
Catalunya i del Districte de Bilbao s’ajuntaren per a la formació de llurs Germans joves. Varen ser uns anys 
d’acompanyament a joves amb inquietud vocacional, i d’apertura als corrents nous del post Concili. 

El 1986 altra vegada vaig reemprendre el camí de les Missions a Madagascar. Aquesta vegada l’estada durarà 
fins el 2017 amb responsabilitats molt variades: formació dels futurs Germans (i també de les Germanes 
Guadalupanes de La Salle), actiu docent, responsabilitats en escoles, formació de professorat... Una de les 
tasques més duradores ha estat  l’assessorament de les Germanes Guadalupanes de la Salle que venint de 
Mèxic  iniciaren  el seu camí en terres africanes el 1991. Això durà  fins al 2017, data vaig ser enviat a Costa 
d’Ivori. En 25 anys les Germanes Lasal·lianes  han progressat d’una manera esplèndida fins al punt que en el 
2017 ja eren més de 50 Germanes i han fundat dues missions al continent: a Benin i  a Ruanda on tenen ja un 
noviciat amb 6 novícies.  

Des del 2017 em trobo doncs a Costa d’Ivori, a Abidjan, per treballar junt amb una comunitat Regional de 4 
Germans al servei dels Lasal·lians de tota l’Àfrica. Els 300 Germans  de La Salle estem implantats en 26 països 
africans amb una mitja d’edat de 47 anys. En l’actualitat, la meva tasca principal és la de vetllar pel bon 
funcionament econòmic de les cases de formació dels Districtes francòfons i del seguiment dels projectes de 
desenvolupament promoguts per  la Regió Lasal·liana Africana.  
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Gala en beneficio de los afectados 

de Alzheimer. Solidaridad a favor del 

centro “Les Orenetes”  
 

H. Jesús Linares García 

 

El reconocido artista pintor cambrilense, DAVID 
CALLAU FERRÉ presentó su primera Gala del 
Alzheimer en nuestra casa de Sant Josep, La 
Salle de Vinyols i les Arcs. Un pintor, que en su 
sesión solidaria, hacía hablar a sus pinceles, 
sentir los sentimientos y mover a un público 
motivado por su espíritu de donación con los 
que sufren en el silencio de su mirada acuosa de 
su interioridad. 

Las manos de David, junto a su pintura, se oía la 
belleza de la música y la improvisación en una 
noche cargada de arte y amor hacia aquellos/as 

arañados por el tiempo y las circunstancias. 

Este año, 2019, David, sigue con su acto solidario “Ens donem la mà, Nos damos la mano” hacia los que 
sufren en el silencio de sus vidas. Su pintura en un ambiente modernista, acompañado de un cielo bordado 
de estrellas, hace de su pintura un romance de poesía silenciosa, pero llena de sensaciones hacia los que 
viven sus noches obscuras. Su pintura, se acerca a los familiares del Alzheimer, remitiéndoles un mensaje de 
paz, pinceles que hablan en esta noche, soñadores de ideas, algo así como un bodegón de cariño. 

Esta noche, el público (más de 400 personas), motivados todos por la solidaridad, llenó los jardines que 
adornan los claustros; en el primero, se encontraba el gran acontecimiento: David, autoridades de Vinyols, 
Cambrils, Salou… y nuestro Gmà. Visitador Auxiliar Josep Canal. En general, hablaron del gran acto en favor 
del Alzheimer y, el Gmá. Canal, expuso, cómo 
Callau, “protagonista d’una part dels 300 anys 
Lasal·lians, ens ajudarà a viure amb creativitat 
els 3 valors lasal·lians: fe, fraternitat i servei.”  

David agradeció dichas palabras solidarias 
sobre el Alzheimer, y empezó su magistral obra, 
con sus pinturas, brocha, manos mágicas, lluvia 
de colores… En este instante, hizo su aparición 
la gran promesa del violín con sus medallas de 
oro y de prodigio, nos regaló con unas piezas 
clásicas, expresión de sus dedos que hacen 
cantar las cuerdas; su protagonista era Jennifer 
Panebianco.      

David, esta noche de globos de color, amistad y cariño, ha hecho un sueño de agradecimiento, un sueño de 
manos unidas, que se enlazan en un mensaje de fraternidad. 

Mientras David terminaba su hermoso y gigante cuadro, en salas contiguas, la gente podía presenciar una 
hermosa exposición de fotos; todas ellas, imágenes visuales de Lucía Stocco; figuras, que sin hablar, 
expresaban con sus ojos, sus vivencias interiores, personas que hicieron de sus vidas obras de arte. Sus ojos 

David Colau pintando durante la velada 

David Colau agradece las palabras del G. Josep 

Canal 
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eran hermosos álbumes de historias, atisbaduras de su 
riqueza interna, creada para los demás, con sus luces y 
sombras. A veces, sus miradas, expresan gritos de lucha y 
entrega en sus labores diarias; a veces, parecen ser 
dolorosas para los suyos. Lucía Stocco ha montado una 
exposición de grandes valores de unos ancianos 
arquitectos de sus vidas; sus miradas, quieren ser puentes 
entre el ayer y el hoy. Esfuerzo, trabajo y cruces, con un 
hoy relajado en medio de los nacidos en épocas de vacas 
gruesas, vacas de prosperidad y el sí-sí en todo. En otras 
fotos aparece el servicio escondido a los pies de los suyos, 
bien a la cabecera del necesitado, para el bien de todos. 
La gozosa intimidad también se encarnó en sus vidas 

Gracias a TODOS/AS por el color, la música, voces, 
exposición, dulces, bebidas, sensaciones estéticas, 

ayudas, comunicaciones audiovisuales…Para TODOS/AS feliz noche en el acto solidario: 

 

       “ENS DONEM LA MÀ… NOS DAMOS LA MANO” 

Un abrazo para David creador del evento y mi deseo, que el próximo año, se realice el tercer encuentro de 
pintura, música y solidaridad contra el ALZHEIMER. Soñar es un deporte barato. Si así lo crees, así será. 

 

PINTURAS DEL ARTISTA DAVID COLAU 

La exposición de fotos de los mayores 

de 90 años de Cambrils 
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Ressó en el Diari de Tarragona 

Despliegue de solidaridad en Cambrils para 
luchar contra la enfermedad del olvido 

 

La Associació de Familiars d’Alzheimer Costa Daurada 

celebra una gala en el centro de día Les Orenetes, en la Casa 

Sant Josep, con el objetivo de recaudar fondos para la entidad 

Diari de Tarragona, Cristina Sierra 

 
 

La Casa Sant Josep de la Salle de Cambrils se vistió ayer por la noche de gala para acoger el acto solidario 
«Nos damos la mano», organizado por la Associació de Familiars d’Alzheimer Costa Daurada. Un evento 
solidario que tenía como objetivos informar y sensibilizar sobre la afectación de esta enfermedad y 
recaudar fondos para la entidad, que tiene su 
centro de día Les Orenetes en estas 
dependencias. 

Más de 400 personas aportaron su grano de 
arena a la causa en una velada que superó con 
creces las expectativas de los organizadores. 
«Este año hemos visto que la gente se ha 
mobilizado mucho más y se ha interesado por 
saber cómo pueden colaborar con nosotros. El 
año pasado teníamos mucho miedo y vinieron 
200 persona. Para esta edición contamos con la 

El artista cambrilense David Callau pintó un cuadro conmemorativo en directo. Foto: Fabián Acidres 
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ayuda de muchas más empresas y esperamos superar los 3.000 euros que se recaudaron en la primera 
gala», apuntaba al Diari la coordinadora del centro, Carmen Barros. 

La gala contó con la espectacular voz de Alba Robles, acompañada por el el guitarrista Marc Segarra, así como 
la actuación de la violinista Jennifer Panebianco y su padre, Afredo Panebianco. Uno de los momentos más 
emotivos fue cuando el artista David Callau deleitó a los presentes pintando una obra de arte en directo. 
El cambrilense, que también tenía varios de sus cuadros expuestos por el recinto, dejó sin palabras al pintar 
un lienzo de tamaño considerable en tiempo récord mientras Robles interpretaba Imagine de John Lennon. 

 

Este año hemos visto que la gente se ha 
movilizado mucho más 

Carmen Barros, Coordinadora del Centro 

Otro momento cargado de simbolismo fue cuando la 
joven Elisabeth leyó una carta que había escrito hace un 
tiempo a su abuelo Frederic, que sufrió esta 
enfermedad que tacharon como «el ladrón del 
recuerdo». Asimismo hubo una exposición fotográfica 
de Lucía Stocco y piscolabis dulce y salado a cargo de 
empresas locales. «Estamos muy contentos porque los 
artistas han querido colaborar de manera desinteresada 
y los precios de los cuadros son asequibles para que las 
personas los puedan comprar», señalaba la 
coordinadora. 

 

Dos años del centro 

Este pasado junio se cumplieron dos años de la apertura del centro Les Orenetes. Un aniversario que ha 
coincidido con su reciente inclusión en las Prestaciones Económicas Vinculadas para familias que tienen a 
cargo personas dependientes de la Generalitat. Este programa permite que a estas familias se les asigne un 
centro de día para el familiar enfermo y pueda acceder a esta asistencia mediante servicios sociales. 

En la actualidad, la asociación tiene 9 plazas cubiertas de las 16 disponibles. «Vienen familias de Cambrils, 
Salou, Barcelona o incluso el País Vasco. Las 
familias que vienen a veranear aquí pueden 
venir al centro y hacer el mismo horario que 
hacen en sus ciudades», comentaba Barros. 
El horario del espacio es de las 9 de la mañana 
a las 19 horas en verano y en invierno se 
cierra a las 18 horas. 

El equipamiento tiene una superficie de 185 
metros cuadrados y los pacientes cuentan 
con una sala de fisioterapia, otra de descanso 
con televisión, dos salas polivalentes, 
enfermería y baños adaptados. Unas 
prestaciones que buscan estimular las 
capacidades cognitivas y físicas para 
fortalecer las aptitudes de las personas y 
retrasar el deterioro a través de ejercicios 
físicos y mentales, paseos al aire libre o 
actividades lúdicas. 

La cantante Alba Robles y el guitarrista Marc 

Segarra deleitaron a los asistentes con su música 

en directo. Foto: Fabián Acidres 

Carmen Barros, Coordinadora de  

“Les Orenetes” 
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Ressó en un Diari Txec 

Pintura, Música i Solidaritat 

contra l’Alzheimer 
Diari Txec 

 

Sovint no calen grans actes majestuosos ni 
luxosos perquè l’èxit de públic estigui assegurat. 
Només cal que estigui fet amb el cor i des del cor. 
Aquest diumenge, la Casa Sant Josep (La Salle) a 
Vinyols i els Arcs s’ha fet petita per albergar la marea 
humana solidària. Se celebrava la segona gala 
solidària contra l’Alzheimer. 

Els jardins de La Salle s’havien convertit en un 
autèntic formiguer. La posada en escena ha estat 
senzilla i a l’hora espectacular. El maridatge entre la 

música, l’art i el sentiment han deixat clar que ens preocupem dels altres, malgrat la vida desenfrenada que 
ens obliga a viure totes les civilitzacions consumistes. El reconegut i magnífic pintor cambrillenc David Callau 
ha estat l’encarregat del muntatge. 

En més d’una ocasió, el públic present – moltes 
persones ocupades i preocupades amb la malaltia – han 
quedat bocabadades amb la rapidesa, senzillesa i 
personalitat del quadre que l’artista va pintar en 
directe. Dues mans que s’unien decorades per la màgia 
i el simbolisme de les flors. Sota l’eslògan ‘Ens donem la 
mà’, els organitzadors han volgut apel·lar a la 
sensibilitat més íntima d’un públic que coneix prou les 
conseqüències de l’Alzheimer, sigui directa sigui 
indirectament. 

A banda dels missatges i del recolzament dels 
representants polítics – hi havia regidors de Cambrils, Vinyols i els Arcs i Salou – la 
violinista Jeniffer Panebianco, la cantant Alba Robles i el pianista Marc Segarra han posat ritme a un acte 
carregat d’emoció i sentiment. El públic podia gaudir també d’una exposició amb els ‘nostres’ avis que, 
malgrat una vida viscuda, la memòria se’ls esfuma. A aquests i per a aquests, Lucía Stocco ha preparat, amb 

molta cura, una exposició fotogràfica, on 
darrere cada gest, cada mirada i cada somriure 
amaga una història de vida. 

A banda de les donacions per l’Associació de 
Familiars de malalts d’Alzheimer de la Costa 
Daurada (AFACD), els assistents podien 
adquirir ‘petits tresors’ sorgits de la mà de 
David Callau, qui coneix a la perfecció el valor i 
la necessitat de col·laborar amb aquestes 
causes. L’any passat, en la primera gala, 
l’AFACD va poder adquirir el seu primer cotxe 
adaptat, gràcies a la col·laboració i implicació 

de diferents entitats. 
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Totes les ajudes són fonamentals. El nostre granet de sorra serveix per poder donar a aquells que estan 
perdent la memòria l’escalf que sovint la societat materialista se n’oblida. Ja estem tots convocats a la tercera 
gala, però fins aleshores cal continuar fent memòria que ningú ha de caure en l’oblit i menys aquells que, en 
molts casos, han donat i han fet molt per nosaltres. És indispensable ‘donar la mà’. Va, som-hi. No costa res. 

  

  

Anna Robles i Marc Segarra Emi Martínez, Regidora Social de Vinyols 

Alocució del G. Josep Canal 

Carmen Barros, Coordinadora de  
“Les Orenetes” 

Helène Arcelin, Regidora del Benestar 

Social de Cambrils 

Jennifer Panebianco 

Maria Elsy Pimentel Elisabeth Castro Llorente 
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H. Federico Pérez 
 

 
En el Diurnal Lasaliano (Laudes de los Santos Mártires de 
Asturias) leo el texto de la Meditación 155,3: 
 
Todo el agradecimiento que ha de esperarse por haber 
instruido a los niños, sobre todo a los pobres, son las 
injurias, los ultrajes, las calumnias, las persecuciones y 
aun la muerte. No esperéis otra, si tenéis a Dios como 
mira en el ministerio que os ha confiado. 
 
Tres días antes, La Vanguardia hablaba del 40º 
aniversario de la Fundació Gavina al Raval. Allí se hablaba 
de Ana: 
 
Dels 20 nens del carrer només en queden vius dos. Jo era 

la líder. Em vestia de noi, portava els cabells curts i una navalla per protegir-me. Al meu pare no el 
vaig conèixer. El germà Adrià em va ajudar. Ell va ser el pare que no he tingut. 

 
El texto precisa que Ani se refiere a Adrià Trescents, religioso y precursor del trabajo de calle como educador 
social quien, con Conxita Matas, fue el impulsor de la Gavina.  
 
En este caso, como en tantos otros, la “profecía” de La Salle ha dejado de ser realidad. 
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NUESTRO ADIÓS AL H. SEVERINO BLANCO 

El Hno. Severino nos ha dejado, mejor 

dicho lo han subido al cielo 
 

G. Santi Mateu i Bertran 

 

En la meditación de La Salle para el Evangelio del día de ayer, La Salle 
escribe para los Hnos. cómo hemos de preocuparnos por nuestros 
alumnos.  La Salle ve en cada alumno que asiste a nuestras aulas al 
necesitado que acude a su amigo en plena noche, pidiéndole tres 
panes. Ante las necesidades del tipo que sean, La Salle ve en cada 
Hermano al enviado por Dios para satisfacer estas necesidades. 

Por todo ello pide que sus Hermanos se formen, que se preparen, 
que estén dispuestos a dejarlo todo para servir a sus hermanos 
pequeños, sus alumnos. Y que además los tengan presentes en sus 
meditaciones, en sus oraciones y en sus deseos para con Dios. 

Severino a tus doce años, no creo que fueras capaz de imaginarte, 
todo lo que Dios ponía en tus manos. Has llegado casi a los cien. Tu 
larga vida se ha consumido en la escuela, en tu vida intensa en el 
campo literario y las letras clásicas.  

Pertenecías al grupo que hicisteis la formación en Francia, a causa de 
la revolución que ensangrentaba aquellos lugares de (no recuerdo el nombre…). Allí tomaste el Hábito de 
Hermano. Y te dieron, te dio el Hno. Superior General Junien Victor, su segundo nombre. Así lo explicabas en 
tus recuerdos. Y en tus primeros años como profesor eras conocido por el Hno. Víctor. 

 Personalmente te recuerdo de aquellos diez años que estuve contigo en la Salle Gràcia. En el comedor, en la 
misma mesa del comedor, donde   me recitabas textos enteros de San Juan de la Cruz. Aunque no eras de 
fáciles sentimientos, resonaban muy 
fuertemente en tu interior y se hacían 
presentes en tus vivarachos ojos.  Tenías 
una gran cultura humanística. Casi cada día 
te preguntaba por algo y siempre tenías la 
respuesta correcta. 

Tu espiritualidad estaba amarada de la 
poesía de San Juan de la Cruz. Todavía me 
resuena aquellos versos: 

“¿Adónde te escondiste, amado, 
y me dejaste con gemido? 
Como el ciervo huiste, 
habiéndome herido, 
salí tras ti clamando y eras ido. 
Oh bosques y espesuras 
plantadas por la mano del amado, 
oh prado de verduras 
de flores esmaltado  
decid si por vosotros ha pasado… 
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Fuiste un Hermano de escuela. En La Salle Gràcia cuando te decían si podías participar en el CERCLE, salías 
siempre con: “Yo soy Hermano de escuela. Dejadme de monsergas. Y se notaba que eras de León”. 

Tus frases eran recias, pero sabías saborear las buenas cosas que se ofrecían en la mesa y en los buenos 
caldos de orujo de tierras gallegas y leonesas. 

Tus alumnos te querían por tu saber y saber educar. Aquí están presentes aquellos alumnos tan queridos de 
Figueres. Os reuníais cada año para celebrarlo en torno a una mesa. 

Ya en la cumbre de tu vida, te has refugiado en la soledad. Aquí en Cambrils, te has ido aislando y gastando 
los últimos soplos de vida. La Salle nos dice que los que entregaron toda su vida para acoger a los necesitados, 
serán honrados para siempre. Y tú, te pasaste la vida repartiendo el pan de la cultura y de la palabra de Dios. 
Todos estos años te han subido al cielo y en un cerrar y abrir de ojos, te encuentras en la presencia de Dios, 
rodeado por La Salle, por todos tus Hermanos, tus familiares y todos tus antiguos alumnos. Que así sea. 

 

 

La comunitat Sant Josep  prega davant del G. Severino Blanco 
 

H. Desiderio Pérez Ramos 

 

Coincidimos con el H. Severino, ya hace unos 
cuantos años, en La Salle Girona y La Salle 
Comtal.  Entre los años 1976-1980 ejercí de 
Director de colegio y comunidad en Santa 
Coloma de Farners con la colaboración de cuatro 
Hermanos y tres o cuatro seglares. Nuestra 
relación con nuestro vecino colegio de Girona 
fue inmediata. Tanto el H. Director (Víctor) 
como de la comunidad nos recibían de mil 
amores. Muchos domingos éramos invitados a 
la comida. Siempre respondíamos con los 
postres de Santa Coloma. Para más cercanía nos 
venía por las tardes el H. Pablo Álvarez 
(entonces Jaime) a dar sus clases de ciencias de 
bachillerato superior, hasta que acabaron los 
CLA (Colegios Libres Adoptados). Todo ello bajo 

la positiva mano de Víctor. El año 1969 fui destinado a La Salle Comtal, después de seis años en Reus, bajo la 
tutela del H. Ramon Grau, con la finalidad de seguir la universidad. Mi gozo en un pozo duró poco. A 
continuación el H. Severino fue Director de Comtal. Los años pasaban y dediqué mi tiempo, bajo la 
experiencia del H. Severino al muy complejo Centro con cerca de 1.800 alumnos. Aún nos preguntamos hoy 
sobre tal situación en tan reducido espacio. Fui Prefecto de la 2ª. Etapa de EGB. Recibí la ayuda incondicional 
tanto del H. Director Severino como de la comunidad, entonces formada por una veintena de Hermanos; las 
faenas de la casa la llevaban los HH. veteranos con el H. Millás al frente, y un grupo de unos 10 HH. Jóvenes 
atendían las clases y sus estudios. El espíritu comunitario que vivíamos siempre fue positivo, tanto en el 
comedor donde nos encontrábamos a mediodía y por la noche como en los otros momentos del día. Nuestro 
paso por Las Vilas en el verano y cerca de un mes, también muy reconfortante con el H. Nicasio al frente. 
Nuestra vida religiosa siempre muy activa, tanto a nivel comunitario como escolar y todo bajo la tutela 
silenciosa y eficaz del bueno de Severino.  

Nuestra relación con la Comunidad de Bruño también fue muy rica bajo la dirección de los HH. Josep Bagué 
y Joan Oliva. 

Gracias, Víctor, por tu presencia y servicio.    
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Evocació Germà Víctor, Severino Blanco  

 G. Jaume Palom Izquierdo 

  

Vam conviure plegats a la Bonanova  com a professor de Preu el cursos  1973-75, a Gràcia 1989 a 1993  i 
1999-2001, i a la Casa Sant Josep des del 23.07.2018 fins avui. 

Citaré alguns punts concrets. 
El comentari de l’arribada a 
Fortianell. Al Saló d’actes 
dels Fossos foren obsequiats 
amb una sessió de cine 
sonor... Quina novetat... La 
rebuda ben cordial a 
l’Aspirantat, l’acció eficaç del 
G. Teixidó en sortir a la 
segona expedició de 
Fortianell a França per la 
Junquera.  

L’estimació especial que li 
manifestà en aquella ocasió 
el G. Superior General,  
Junien Victor, a Fonseranes. 
Essent Postulant li digué que 
li volia fer un obsequi 
personal per a la seva Presa 

d’Hàbit.  “Et diràs Frère Victor com jo, perquè superaràs totes les dificultats i seràs fidel vencedor, victoriós, 
en totes les proves de la teva vida com Novici, Escolàstic, Germà fins al final. Això demano per tu fins al final 
de la teva vida”. Aquest auguri feliçment avui es va evident. Deo Gratias.  

A Gràcia recordo especialment la qualitat de l’ensenyament  de Llengua i Literatura castellana per part dels 
professors de claustre com dels seus alumnes ja que jo feia la classe de Religió a COU. 

Era comprensiu amb aquells Germans que estudiaven a la Universitat. Donava algunes curtes observacions 
amb ànim constructiu i des de la delicada comprensió fraternal vers els formadors i els joves Germans 
estudiants. Gràcies. 

Estant vivint jo a Montcada (1999-2008) el professor Nicolás, ja gran, estava acabant el Magisteri a 
Blanquerna.  Portava una pedra a la sabata: La 
Gramàtica. L’Inspector em va demanar el seu 
títol. Li digué la veritat. L’Inspector em digué: 
“Seria convenient que pel curs vinent fos 
mestre”. Li vaig comunicar al G. S. Blanco. Home 
culte i molt llest replicà: Ho arranjarem. 

Al cap d’uns dies el mestre de Montcada em 
digué que en acabar cada classe vespertina, 
repassarien amb el G. Blanco plegats el 
contingut de la Classe explicada. I va reeixir. 
Quan li vaig comunicar la seva mort sobtada per 
un accident in itinere la seva vídua va cobrar 
puntualment íntegra la pensió de viudetat. Havia 
permès l’Inspector que seguís aquells mesos en 
el Pagament Delegat. Quan li vaig comunicar la 
meva gratitud i de la família digué... La misericòrdia forma part també del pensament educatiu del Fundador. 
“Nicolás se lo había ganado...” 
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Cada dia abans d’esmorzar i de dinar  ell al menjador de la infermeria li recordava alguna anècdota personal 
de la seva fructífera trajectòria. Li arrencava un somriure i començava l’àpat amb una mica més de gana... 
Els dies importants li recordava la seva promoció de 5è de Batxillerat a Figueres el curs 1943-44. Els alumnes 
llegien, comentaven i entenien la Divina Comèdia de Dante en el toscà original i alguns ja grans en repetien 
fragments de memòria i oralment a Cambrils, com a punt obligat de les postres, al Restaurant totes les 
primaveres de 2015 a 2018; aquells joves ja eren octogenaris. Alguns assistiren al funeral i enterrament 
l’endemà de la seva mort.   

 

 

 

  

 



~ 84 ~ 
 

  



~ 85 ~ 
 

Evocació dels Germans de Bruño, 80 anys després 

UNA HISTÒRIA MAI EXPLICADA 
PRIMERS DIES DE NOVEMBRE DE 1936 

L’enterrament martirial del Sr. Félix Poza 

i l’alliberament del G. Cecili, Francesc Pola 

G. Jaume Palom Izquierdo 

 

Els pares i els tiets Ramon Doménech i Jou i Romualda Izquierdo Cervera evitaren que fos afusellat el G. 
Cecili Mª, Francesc Pola i Sainz, resident de la mateixa fonda on estaven els Germans de la Casa Provincial, 
però no amb el Beat G. Crisòstom Llorach, màrtir, Director de la Casa Provincial, Apoderat de l’IPSA i 
Administrador del Districte de Barcelona (Catalunya, València i Terol). A més era el responsable de l’Editorial 
I Llibreria Bruño de Barcelona.  

Amb el Sr. Llorach  foren assassinats els Beats GG. de la Casa Provincial, refugiats a la pensió del C/ Sagristans 
de Barcelona, Cándido Alberto (José Ruiz 
de la Torre) i Leónides (Francesc Colom 
González) Director de Santa Coloma de 
Farners i els empleats de Comtal i/o de la 
Casa Provincial, Juan López i Fèlix Poza 
Poza. Aquest darrer espera la resurrecció al 
cementiri de la Casa Sant Josep. 

Quan el pare estigué cert del seu cruel 
afusellament en grup a la corba de les 
monges a la carretera de Sarrià a 
Vallvidrera, ja tenia a punt la documentació 
del Sr. Llorach, G. Crisòstom que havia 
obtingut de les autoritats del Consolat 
francès, per anar a França, en vaixell, com 

ciutadà francès, en barco de cabotatge i poder informar de la situació greu dels GG. perseguits a Barcelona i 
rodalia al G. Wenceslau, procurador de la Bonanova fins el 20 de juliol de 1936, i fent la funció de Visitador 
des de França acollint els Germans del Districte de Barcelona que arribaven a peu, en taxi, en vaixell de 
cabotatge...  

Aleshores el pare feu una ronda per les comissaries de la ciutat, dels cementiris i dels dipòsits de cadàvers 
dels hospitals públics. Finalment els identificà als cinc afusellats a la “morgue” de l’Hospital Clínic. I en nom 
del Consolat francès reclamà el dret de ser enterrats amb dignitat.  

El pare i la mare van anar a la Casa de las Mantas del C. Jonqueres per comprar cinc llençols de lli, de llit de 
matrimoni, per amortallar-los dignament. El Sr. Cònsol va llogar cinc nínxols al cementiri de Montjuic i va 
demanar al pare que presidís el dol dels cotxes fúnebres arrastrats per cavalls que, darrera de la bandera de 
França republicana i laica, els acompanyarien funcionaris de carrera del mateix consolat el dia 4 de novembre  
de 1936 tot travessant ells a peu la quadrícula de l’Eixample, les Rambles i el camí de Can Tunis fins al 
cementiri.  

El  Sr. Fèlix Poza Poza, a la fonda, declarà als milicians de la F.A.I. que es deia Francesc Pola Sainz i així salvà 
la vida al G. Francesc Pola. I fou assassinat el Sr. Félix Poza. L’enterrament de tots cinc es faria a la tarda del 
dia 4 de novembre de 1936.  

Aquells dies el Sr. Pola  no sortia de la casa dels meus pares d’Àusias Marc 5. A l’hora del dinar comentà el 
pare que ell mateix aniria a l’acte civil de l’enterrament des del Clínic al Cementiri aquella mateixa tarda. Li 
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agafà una crisi d’angoixa indescriptible, fins al paroxisme. Fora de sí mateix deia amb veu forta i repetia, molt 
nerviós, una i altra vegada:  

- Sr. Palom si vostè hi va el detindran i l’afusellaran. Després vindran per mi a aquesta casa seva 
que m’acull i em mataran a mi i a la seva esposa. Què serà dels seus tres fills...?  

Com no s’avenia a escoltar el pare i havia pressa, les tardes a novembre són grises, tristes i humides, va trucar 
per telèfon al funcionari amic Sr. Fonquernie i li explicà la situació. Ho entengué i ho comunicà al Cònsol que 
ho comprengué. El pare quedà a casa mantenint el clima necessari de serenor. Quan el pare va demanar 
similar documentació per al germà Pola, el Consolat demanà al pare que no el deixés sol per Barcelona fins 
que pugés al vaixell francès comercial. I així fou. 

En acabar la guerra el consolat francès va retornar als ‘Hermanus de Catalunya’ els nínxols i els cinc cadàvers 
al Germà Wenceslau, Visitador Provincial; ell convocà l’acte de trasllat el pare, a d’altres Germans, i als 
familiars dels dos seglars els Srs. Juan López i Félix Poza Poza. I disposà el seu trasllat a la Casa Sant Josep,  
ara la meva comunitat, dins de caixes de fusta forrades per dins en Zinc. Els familiars del Sr. López, però 
demanaren que fos enterrat al nínxol familiar i així es feu. Quan el tres de setembre de 1959 es feu el trasllat 

dels màrtirs des del 
Cementiri de Montjuic 
no es va poder fer 
perquè els quatre 
cossos afusellats, sense 
oxigen per l’aïllament 
del zinc, estaven encara 
incorruptes.  

Més tard les restes 
martirials dels tres 
Germans foren 
traslladades a un dels 
sis sepulcres de la 
cripta martirial de 
l’Església major del 
Casal La Salle de 
Veciana, molt a prop de 
S. Martí  Sesgueioles.  

En un humil nínxol del 
cementiri de Sant 
Josep, en un recó, el 
benemèrit FÉLIX POZA 
POZA espera de la 
resurrecció. 

 VERITABLEMENT 
ASSOCIAT a tants 
Germans que serví i 
estimà fins el final a 
Comtal i a la Casa 
Provincial, al carrer 
Més Alt de Sant Pere, a 

la fonda del Carrer dels Sagristans on no abandonà els Germans, a la txeca de Sant Elies on fou empresonat, 
al revolt de les monges, al vessant del Vallès, a Vallvidrera, a la morgue de l’Hospital Clínic on fou abandonat 
el seu cos, al cementiri de Montjuïc fins a la nostre casa cambrilenca on reposa en pau.  

A l’Arc Triomfal de la capella Major de Sant Josep, de ambrils,  també en un racó, però dalt del grup dels 
Mossens es conserva la pintura del seu rostre, feta pel Sr. Massagué, com la resta de les pintures murals de 
l’absis.  

Se senyala amb una fletxa el lloc de la pintura del Sr. Félix Poza 
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G. Ramon Font i Serra 

 

Fa un any escrivia a la nostra revista PAX: "Del Gironès 
al Bages"! Poc ha durant la meva estada a Manresa. 
Amb un anyet n´hi ha hagut prou. Quan en un 
determinat lloc, un, pels motius que sigui, no s´hi troba 
bé... el millor que pot fer és emigrar. I això és el que he 
fet. A totes les edats van bé els canvis d´aire, sobretot 
quan aquests no són gens agradables... I tinguem 
l´edat que tinguem, tenim dret a ser feliços... 

I, ara, al Barcelonès i a la seva capital Barcelona. Aquí, 
m´hi trobo molt bé gràcies a Déu i a tots. La feineta que 
faig és agradable i entretinguda, la companyia dels 
Germans també, les rodalies fantàstiques... Què més 
vull? Doncs, que duri... 

TANCANT PORTES... 

"Tancant portes"... diu una veueta en els autobusos més nous, cada vegada que la gent ha pujat i baixat... 

Aquesta veueta m´ha portat a la següent reflexió.  

"Tancant portes, tancant comunitats"... "Cada loco con su tema" dirà algú... Doncs sí... Això de tancar 
comunitats és una de les meves dèries... Sé que potser s´ha de fer, però quan es viu en carn pròpia, dol i dol 
molt. 

Bé, la reflexió és la següent: l´estiu passat a casa nostra no es va tancar cap comunitat, sí a d´altres indrets 
del Districte. Dues d´elles, si no recordo malament, eren comunitats dites de Pastoral... 

Segueix la reflexió: A casa nostra fa uns cinc anys aproximadament (juny 2015) es va tancar la comunitat de 
Gràcia. Dos anys després es va reobrir amb un altre nom. La finalitat per la qual es va obrir era per ser la 
comunitat Pastoral. Dos anys després "el cap de pastoral" se´n va a París i ara "la cap de pastoral" resideix en 
un altre lloc... 

El temps vola... però em sembla que les planificacions són, més aviat de curta volada, de curta durada... 

Era necessari reobrir Gràcia amb la corresponent despesa que diuen va ocasionar??? Potser sí. Ara hi ha anat 
un nou Director, l’únic Germà Director de tot el Sector, i es trobaria que si no s´hagués re-obert... on aniria? 
Potser m´estic embolicant... no??? 

 

A VOTAR... 

Fa molts anys hi havia un programa televisiu titulat "A jugar". M´he recordat d´ell, no perquè votar sigui un 
joc, que potser sí que ho és... sinó perquè l´any 2019, entre votacions generals a l´estat espanyol i votacions 
districtals, Déu n´hi do... 

Deixant les dues votacions estatals a part, n´hem fet tres per escollir els nostres representants al III Capítol 
Districtal... 

No deixa de ser xocant: a menys Germans, més votacions... Potser sí que d´aquesta manera hi haurà més 
representativitat... Encara que, i això em dol i em fa pensar molt, la representació de Catalunya serà molt 
minsa numèricament parlant. Com a molt, només cinc Germans. Què està passant? Què ens està passant? 
Què els està passant? 
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NOMÉS QUATRE... 

Doncs sí, només hi ha quatre Germans en els Equips Directius de les nostres escoles lasal·lianes i catalanes. 

En l´actualitat hi ha a Catalunya dotze escoles sense comunitat de Germans. En una d´elles - Barceloneta - hi 
ha el G. Josep Espuny a l´equip. 

A onze escoles hi ha comunitat de Germans. 
Només en tres hi formen part: G. Joan Carles, 
Director de Gràcia, G. Jesús To, Comtal i G. Xavier 
Fortuny, Reus... 

En vuit escoles els Germans no hi estan 
representats i mirant les llistes alguns i ben 
qualificats hi podrien estar... Això també em dol 
i ens hauria de doldre!!! Encara estem i som 
vius!!! Per què ens enterren abans d´hora? Per 
què permeten que ens enterrin abans d´hora? 

Ah! Em consta que una comunitat es va 
assabentar llegint les llistes en una determinada 
cartellera, d´una altra comunitat,  del nom del 
sotsdiredctor del seu centre...  I això que estem 
en l´era de la ràpida comunicació... 

Una petita reflexió, per acabar, que llegia en el comentari de l´evangeli d´un  diumenge:  "sobren observances 
i reglamentacions i falta humanitat, sobren lleis canòniques i manquen lleis humanes..." 

Hem començat ja el 2020... Seguim fent camí esperançats i il·lusionats! 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

BARCELONÈS 

GOZAR CON EL OTRO 

Una expresión transparente y natural de la actitud de benevolencia interior es ser capaces de alegrarse 

con las alegrías de los demás, de participar sinceramente de ellas, de estar contento por lo que le pone 

contento y lo hace crecer. “El alma grande entiende lo que no experimenta: la enfermedad estando sano, 

el dolor siendo feliz, la muerte estando vivo”. Pero donde se ve sobre todo la grandeza de ánimo es en la 

libertad que permite participar en la alegría de los demás. 

Esta es otra forma de compartir que se manifiesta en el ministerio de la con-gratulación, un ministerio 

sencillo y bastante desconocido. Si pensamos un poco, ¿verdad que nos es más fácil dar el pésame que 

felicitar? Pues compartir la alegría no es nada común, porque siempre hay esa pizca de envidia que nos 

impide participar en los momentos buenos del hermano, de subrayarlos, de manifestar cuánto nos 

alegran. O lo hacemos en los momentos solemnes y oficiales, como si fuese una obligación, cuando la 

vida de cada día nos ofrece la mar de ocasiones de compartir y apreciar las cosas bellas - por pequeñas 

que sean – que nuestros hermanos hacen, dicen y organizan. 

Pensándolo bien, es más difícil gozar con el que goza que llorar con el que llora, porque hay que ser 

interiormente libre para sentir la empatía que nos hace vibrar por lo bueno del otro. Es puro amor, no 

simple y pura compasión. Por eso se puede decir que alegrarse con la alegría de los demás es “sobre todo 

un signo indiscutible de nuestra vida espiritual” y de su calidad. 

Pero es, además, un fuerte antidepresivo que viene muy bien tanto al individuo como a la comunidad, 

pues evita la excesiva introversión con sus inútiles fantasmas y sus funestas consecuencias (desde el dolor 

de estómago hasta el malhumor depresivo) y nos hace descubrir que los motivos para estar contentos 

son muchos más y mucho más reales que esos fantasmas. En definitiva, una cosa es clara, y es que si 

compartiésemos más alegría en nuestras comunidades, habría bastantes menos depresiones.      

Amadeo Cencini 
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L’ARXIU DEL SECTOR DE CATALUNYA 
 

G. Ramon Font i Serra 
Fotos del G. Jesús Borràs i Coca 

 

D´entrada dic nostre perquè, en ell, hi ha la història, molt documentada, del nostre Districte de Barcelona 
primer i després de Catalunya des de la seva fundació fins la creació de l’ARLEP el 2010. Hi ha també l´incipient 
història d´aquests quasi bé deu anys del Districte d´Espanya - ARLEP -. 

Abans d´entrar en matèria i explicar, resumidament, el 
que hi ha, cal agrair, ben cordialment, al G. Jesús 
Borràs la meravellosa feina que ha fet durant aquests 
darrers anys a l´antiga Casa Provincial i ara al Casal Sant 
Gervasi amb el corresponent trasllat de tot el material. 

Ell, pràcticament tot sol, l´ha organitzat, informatitzat, 
ordenat... Hi ho ha fet de manera ben desinteressada, 
dedicant-t´hi moltes hores. Es nota que ho ha fet amb 
molt afecte, que aprecia els documents i les persones 
que hi ha al darrere, que han fet viva la nostra història. 
Que per molts anys pugui continuar aquesta 
interessant obra. Gmà. Jesús, moltíssimes gràcies! 

I ara, una breu explicació de tot el que hi ha ordenat en armaris, mòduls, lleixes... 

Hi trobem una gran i extensa documentació sobre la IPSA (Instrucció Popular S.A) des de la seva fundació fins 
la seva dissolució. Tres armaris plens de documents ben classificats i ordenats. 

Centres Oberts: Aquí s´hi troba la història de les nostres escoles que estan en funcionament en la actualitat, 
des de la Barceloneta fins Torreforta. Cada escola té una sèrie de caixes, dintre de les quals hi han diverses 
carpetes totes elles enumerades i classificades amb documentació, projectes, plànols, llistats, peticions... 

 

Centres Tancats: Formen part d´aquest apartat totes les escoles que per diverses raons s´han tancat. La més 
antigues és l´escola d´Agullana i la de Llívia. Altres es van tancar a principis dels anys setanta del segle passat, 
per exemple: Oliana, Santpedor, La Pobla de Lillet, Puigreig... Totes elles, també, amb la corresponent 
classificació. 

 

Comunitats Tancades: Aquí hi 
trobarem les diverses comunitats que 
s´han anat tancant aquests darrers 
anys, però que segueixen en 
funcionament les escoles, per 
exemple: Girona, Tarragona, 
Torreforta, Cassà de la Selva, 
Palamós.... amb tot el que fa 
referència només a  les comunitats de 
Germans. 

Dintre del mateix apartat hi ha la 
història de les diverses cases de 
formació des de la fundació del 
Districte. 
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Aquí hi trobem: els diversos Aspirantats de Cambrils a les cases del Sagrat Cor i Sant Josep. Els noviciats a 
Cambrils, Es Pont d´Inca, Sant Martí Sesgueioles, Sant Joan Despí, San Asensio, Griñón i l´Escolasticat a 
Cambrils i Barcelona. Els diversos Postulantats... 

Déu n´hi do la quantitat de caixes que hi ha i tot ben 
ordenat i classificat  per anys i llocs. 

 

Animació Districtal: Aquí s´hi veu reflectida la vida 
del Districte pràcticament des dels seus orígens.  

Per tant es tracta d´un gran apartat històric que va 
des del 1878 fins el 2010. 

Fem una mica d´història. Els Germans arriben a 
Espanya l´any 1878. L´any següent es funda la 
comunitat de Comtal, un any després Manlleu i a 
continuació Cassà de la Selva... 

Des del 1878 fins al 1892 hi haurà un sol Districte 
amb el G. Justinus com a Visitador. L’any 1892 es 
crea el Districte de Barcelona amb el G. Lange com 
a Provincial fins el 1905. Durant vint anys (1905-
1925)  serà Provincial el G. Michel. Tres anys (1925-
1928) el G. Pedro Luis, més tard Assistent, animarà 
el districte català. Del 1928 al 1936 el Beat Germà 
Leonardo José, màrtir, li tocarà animar una etapa 
difícil, que la continuarà, amb gran encert, el G. 
Wenceslao Juan durant deu anys (1936-1946). 
Durant nou anys (1946-1955) serà el G. Eusebio 
Félix l´animador, acabant el seu servei amb la 
divisió del Districte de Barcelona i la creació del 
Districte de València-Palma. 

Comença una nova etapa que la majoria de 
nosaltres hem conegut. El primer Visitador va ser el G. Joan Santaeulària (1955-1963). Els següents cinc anys 

(1963-1968) ens anima el G. Abraham Royuela. Del 1968 al 1974 
ho va fer el G. Ramon Grau. Tot seguit i durant set anys, el G. 
Àngel Cirera (1974-1981). Set anys el G. Lluís Diumenge (1981-
1988). A l´acabar el seu mandat, l’incia el G. Joaquim Morató amb 
una durada de sis anys (1988-1994). Durant vuit anys estaran al 
front del Districte el G. Frederic Gay (1994-2002) i el G. Josep 
Martí (2002-2010).  

Del 2010 al 2020 dos Visitadors, però del districte ARLEP. G. Jesús 
Miguel Zamora (2010-2017 i l´actual G. José Román Pérez. 

Doncs bé, la història de tots aquests anys, amb el nom de tots els 
Visitadors mencionats, amb l’animació i problemàtica 
corresponents, les vivències, les alegries, documents, peticions, 
la intrahistòria... tot està recollit dintre d´una bona col·lecció de 
caixes i de carpetes, testimonis de la vida i l´obra del nostre 
Districte, durant més de 140 anys! 

És emocionant, per exemple, llegir les circulars del G. Leonardo... 
En elles es veu tota la problemàtica de l’època, les solucions que 
es donaven als diversos problemes... 

L´arxiu segueix amb una sèrie de caixes amb documents de tipus 
pedagògics, pastorals, econòmics... 



~ 91 ~ 
 

L´activitat del Districte, amb els seus comentaris, aportacions... la podem veure amb la col·lecció de la revista 
PAX des dels seus orígens 1960 fins el 1997 i la nova col·lecció a partir del 2012. 

No hi manquen les biografies dels nostres Germans Difunts. Les primeres daten del 1936 amb el format de 
"Notices nécrologiques".  Les biografies de tots els Germans de Catalunya estan perfectament ordenades en 
caixes amb el nom i l’any de defunció. També n´hi ha moltes de Germans dels altres sectors. 

 

L´apartat corresponent al nostre l´Institut consta dels següents apartats: 

Cahiers lasalliens... quasi bé hi són tots. 

Butlletins de l´Institut des de l´any 1907 fins 
l´actualitat. 

Circulars dels Germans Superiors Generals des de 
l´any 1875 fins avui. 

Circulars i documents de l´Assistència d´Espanya 
(1966-1976). 

Hi trobem els nou volums de la història de l´Institut de 
George Rigault, algun volum de Blain i Maillefair... 

Diverses edicions de les Regles Comunes i de Govern 
del nostre Institut. 

Llibres sobre les meditacions del nostre Sant 
Fundador. 

Tractats sobre el Mètode d´Oració Mental. 

Manuals de pietat, devocionaris... 

Tesis doctorals, escrits i llibres d´alguns Germans 
sobre la vida, pensament i obra del Sant Fundador. 

Vides de Germans Sants: Miquel, Benilde... 

Emocionant és tota la història de la guerra civil (1936-
1939) catalogada en volums sobre la revolució i el 
martiri dels Germans, meravellosa obra feta pel G. 
Joaquim Donato. 

Altres documents que fan referència als Germans i al 
Districte són: 

Els projectes comunitaris i els històrics de les comunitats. 

Els registres de les comunitats tancades. 

Memòries escolars i revistes dels centres. 

Molts àlbums amb fotografies de fets importants: centenaris, inauguracions, festes districtals... 

Col·leccions de segells i de monedes realitzades per alguns Germans. 

L´arxiu acaba amb una documentació sobre els Germans que en un moment donat van deixar la Congregació 
des del 1936 fins avui i una altra referent als nostres Germans difunts que va del 1939 fins a l´actualitat. 

El nostre Arxiu és el reflex de la nostra història. Tots contribuïm a fer-la viva, dinàmica, lluminosa... Llums i 
ombres, de tot hi ha, hi són presents... 

Darrere de cada paper, escrit, document, volum, carpeta, caixa... hi podem veure i trobar la suor, el treball. 
les il·lusions... de molts Germans, de moltes persones... 

El nostre sentit agraïment a totes elles perquè, amb el seu esforç, dedicació i animació, en han permès veure, 
viure i estimar la història del Districte de Catalunya!   
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CRÓNICA GUINEANA 2019 
H. Juan Antonio Rivera 

 

No estaba en mis proyectos pisar tierra africana, pero al no tener la 
oportunidad de ir como en los ocho años anteriores por tierras 
caribeñas, se abrió una nueva oportunidad en el continente africano 
que no desaproveché y, a buen seguro, ha resultado provechosa o, al 
menos, eso me parece. 

Guinea es un pequeño país de África Central Oeste de unos 28.000 
km2 y de alrededor de un millón de habitantes. Es el país de mayor 
renta per cápita del continente negro con unos 20.000 $ per cápita 
nominal. Tiene bastante bien las carreteras, pero su nivel de vida dista 
mucho del que debería tener por los recursos que posee y su reducida 
población. 

País donde la vivienda tradicional y el poblado coexisten con edificios 
construcciones modernas. 

 

Huellas lasalianas 

Los dos primeros Hermanos llegaron a Guinea en Julio de 1958, 
cuando el aire de la independencia estaba calentándose hasta que culminó el 12 de octubre, una década más 
tarde con la proclamación de la República de Guinea Ecuatorial. 

En general, los hermanos han dejado una huella muy profunda en la corta vida de este país africano. Son 
muchas las anécdotas que el H. Josean Villalabeitia relata en su libro “El Señor nos dio hermanos”. 50 años 
en Guinea Ecuatorial”.  Recojo aquí la del H. Pablo que enseñaba a los más pequeños y al que le resultaba de 
mucha ayuda en clase con un “monitor” llamado Teodoro. Era uno de los diez monitores que se tenían y que 
le ayudaba en clase, en la enfermería, en los paseos, etc. Al tiempo que seguían casi todos en las clases 
nocturnas del propio Centro. Uno de estos monitores era Teodoro Obiang Nguema Mbasogo, actual 
Presidente de la República de Guinea Ecuatorial. 

 

Casa Madre de los Hermanos en Guinea - Edificio Enrique Mbo 

Los Hermanos de La Salle fueron pioneros en Guinea Ecuatorial en la creación y mantenimiento de un amplio 
abanico de instituciones educativas y catequéticas como: 

- El Instituto Laboral La Salle. En principio 
estaba llamado a ser una escuela de “artes 
y oficios”. Empezó a funcionar como 
bachillerato en la modalidad agrícola 
ganadera. 

- El Instituto Nacional de Enseñanza Media 

- La Escuela de Aprendices 

- La Escuela Normal de Bata 

- La Escuela de Catequistas de Bata 

- Catequesis en barrios y poblados de Bata 

- Creación de la Legión de María 

- Etc. Casa Madre de los HH. de Guinea 
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Es reconocible a simple vista el buen nombre que a nivel educativo ha tenido y sigue teniendo La Salle en 
Guinea Ecuatorial. Actualmente nuestro Centro de Lea está entre los tres primeros centros de todo el país 
que mejores resultados saca en las pruebas de selectividad. 

 

Mi tarea 

Ha estado centrada en los siguientes campos: 

- Curso de Coaching para alumnos de Formación 
Profesional de  Bomudi 

- Curso de Coaching para profesores de nuestros centros 
de Lea y Bomudi 

- Clases recuperación de Lengua y Literatura para los 
alumnos de 1º y 2º de Bachillerato. 

- Curso de Técnicas de Estudio para alumnos de 
Bachillerato. 

- Entrevistas personales a los alumnos que lo solicitaban. 

 

Destaco mi “vuelta a la escuela clásica” (la de la VCA), que no la de 
la ya famosa NCA, con 61 alumnos en el aula (1º Bto), bien 
apretaditos, y no malotes del todo teniendo en cuenta el espacio y el clima tropical. La verdad que disfruté 
pese a que los resultados conseguidos no me acompañaran en el mismo grado que mis deseos de 
conseguirlos. 

Digno de destacar fueron los 12 estudiantes de 1º de Bachillerato que, por las tardes, dos días a la semana, 
siguieron unas sesiones para mejorar sus hábitos y técnicas de estudio. Lo iniciaron unos 21. Han creado su 
propio grupo de WhatsApp para continuar ayudándose entre ellos. Locos de alegría cuando se les entregó el 
Certificado correspondiente y se les regaló una camiseta que enseguida la vistieron para la foto. 

 

La población guineana 

Guinea Ecuatorial tiene una población muy joven (el 45% no supera los 15 años) con una tasa de natalidad 
en torno al 42 por mil y una mortalidad del 16 por mil. La esperanza de vida es de 49 años para los hombres 

y 53 para las mujeres. 

 

La familia 

Uno de los retos, desde mi punto de vista, que tiene la 
educación y la Iglesia en Guinea Ecuatorial es la familia. Tengo 
la impresión, aunque no datos exactos, de que encontrar una 
familia donde los hijos, los que haya, sean del mismo padre y 
de la misma madre es algo no muy frecuente.  

En el extremo de las rarezas, he podido conocer por testigos 
de primera mano de dos casos singulares: el primero de un 
señor de 57 años de edad, con 59 hijos. Naturalmente, de 
distintas mujeres. Los últimos hijos de una mujer marroquí. El 
otro caso, de un alumno del colegio con 47 hermanos, en las 
mismas circunstancias, de los que él sólo conocía a 25. 

¿Qué interrogantes pueden estar sugiriendo estas realidades 
para nuestra labor como educadores? Piensen un poco y les 
saldrán unos cuantos. 

Viviendas junto al colegio de Bata 
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La relación Iglesia-Estado 

La Iglesia católica en Cuba, comparte espacio con otras confesiones religiosas como la musulmana y multitud 
de sectas de todos los tipos y colores, aunque, con diferencia, es la 
mayoritaria en el país. 

“Nosotros, Pueblo de Guinea Ecuatorial, conscientes de nuestra 
responsabilidad ante Dios y la Historia” Así se lee en el Preámbulo de 
la Constitución de Guinea (2012).  

Por lo que sé, el presidente es católico, aunque tiene dos o tres 
mujeres y no vive con ninguna de ellas. La primera dama en un 
majestuoso palacio. Las otras, no lo sé.  

Sin embargo, las relaciones con la Iglesia católica son excelentes. 
Tiene por costumbre regalar un buen coche cuando un Obispo se 
ordena. Al actual Obispo de Bata le está construyendo un palacio 
episcopal junto a la Catedral. Financia también la construcción de 
algunos templos como la catedral de Mongomo, su pueblo natal. Paga 
a los maestros de los colegios privados llevados por la Iglesia, etc. 

¿Qué consecuencias pueden traer estos regalitos? La respuesta es 
bien sencilla.  

 

El Obispo que no quería ser Obispo 

En uno de los sábados libres que fuimos 
de paseo por el interior del país pudimos 
visitar al Obispo de Evinayón, un obispo 
con apenas un año “en el cargo”. Fue 
una entrevista en canal.  Participamos el 
H. Javier Rodríguez y el que escribe. No 
es un Obispo “al uso”, o, al menos, eso 
parece. Nos contó toda su vida, y sobre 
todo el momento en que se enteró 
primero por el Arzobispo de Malabo y 
luego por el Nuncio en Camerún, de que 
iba a ser Obispo. Él le dijo al Nuncio que 
no quería ser obispo, que no tenía 
cualidades, que era torpe para las 
relaciones sociales… Y aquél le dijo que 
la Iglesia se fijaba en los que no querían ser obispos. Y en un buen tono de humor le invitó a que eligiera a 
una persona de una lista de sacerdotes que sí querían ser obispos. 

Un obispo que estando en Evinayón de albañil construyendo una casita para reuniones y algunas habitaciones 
para huéspedes fue visitado por un alto cargo del gobierno y éste al verlo trabajar le donó un 1.000.000 de 
CFC (unos 1.500 €) que empleó para comprar cemento. 

Nos contó que tenía 18 sacerdotes en su diócesis, dos estudiando en el extranjero, dos sacerdotes mayores 
y el resto que estaban acostumbrados “a hacer lo que les daba la gana”. 

No cuento toda la entrevista porque sería abusar de la confianza del lector/a de esta crónica. Pero ya podría 
aprender más de uno… 

 

Momentos de vida comunitaria 

Fueron muchos los momentos sacros y profanos que pude compartir con los hermanos de Bomudi y, sobre 
todo, con los de Lea.  Todos con un gran sabor. 



~ 95 ~ 
 

- Uno de ellos fue el día de San Juan, mi onomástica.  

En la oración de la mañana ya el altar de nuestra capilla 
estaba adornado con un ramo de flores junto a la 
palabra felicidad y los honores y plegarias 
correspondientes. Y, luego, junto a los hermanos de 
Bomudi nos fuimos a celebrarlo con un baño y una 
comida en La Ferme, playa que le trae un especial 
recuerdo al H. Jesús Miguel Zamora, que, en una de sus 
visitas en su tiempo de Provincial, fue “acariciado” por 
una medusa. Bonito día 

 

Recuerdo con mucho agrado las sobremesas comunitarias 
en Bata especialmente tras las cenas: el papel de la mujer 
en la iglesia y en la sociedad africana y europea, la misión 
de los Hermanos, las vocaciones, las aventuras con los 
pasos fronterizos y las barreras, etc. El reloj que ya en 
África funciona despacio en estos momentos de la noche 
casi casi se paraba. Merecía la pena. 

 

- Salidas comunitarias. 

En estos dos meses no hubo muchas ocasiones para 
conocer el país, pero si fueron bien seleccionadas. Los 
lugares visitados fueron: la ciudad y la Catedral de 
Mongomo, ciudad natal del Presidente de la República de Guinea,  salidas a la playa de La Ferme y de la 
situada junto al Aeropuerto, Evinayón y parte del parque de Monte Alén, Mbini, con su magnífico puente y 
su gran “Iglesia Catedral” 

 

El Club de Poesía del Colegio La Salle Bata 

Es una iniciativa singular, preciosa, muy significativa por su entidad, por el contexto donde tiene lugar, por 
sus protagonistas, etc. En octubre, en la revista Educar Hoy, aparecerá una entrevista con dos de sus 
protagonistas. Esta es la foto testigo de esa entrevista. 

Remito al lector de esta crónica a que lo tenga en cuenta cuando aparezca la revista. 

 

La limpieza del Colegio 

Para mí fue una gran sorpresa cuando uno de mis primeros días en la clase se me ocurrió abrir la pequeña 
alacenita que había junto a la pizarra y vi todos los utensilios de la limpieza: escoba, recogedora, cubo, 
fregona, etc. Y vi que al final de cada mañana empieza la faena en las distintas clases. El momento cumbre 
fue al final del mes de junio, donde una mañana fue de limpieza general: sillas, mesas, suelos, paredes, 
revisión de libros, etc. 

El ambiente era de un día festivo: bromas, sonrisas, alegrías, buen humor... 

Es algo muy natural en nuestros dos colegios de Bata. De hecho, en Lea, solo hay una limpiadora oficial. Algo 
insólito si lo comparamos con nuestra realidad. 

 

¿Cómo son los gatos en Guinea? 

No he podido comprobarlo cómo son ni en la ciudad de Bata, ni en Mongomo, Mbini, Evinayón, ni por la 
carreteras que llevan a estos lugares.  Sé que los había porque algunas noches les escuchaba. Era raro que 

Sobremesas en Bata  
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no los viera en ninguno de esos lugares, pero es real.  Lo pregunté una y otra vez. Y de algunas lenguas llegué 
a escuchar: ¡Es que se los comen! No me ha dado tiempo comprobarlo. 

Y acabo la crónica 

Lo primero de todo es dar gracias a Dios por haberme dado la 
oportunidad de vivir esta experiencia guineana. Y también a 
la oferta que un día me hizo el H. José Román, una vez 
conocido que no iba a ir por tierras cubanas o dominicanas, 
como en los años anteriores. Gracias también a los Hermanos 
de Bata y de Bomudi con quienes he vivido estos dos meses 
en un verdadero ambiente fraterno. Han tenido conmigo todo 
tipo de detalles y esto cala hondo. Gracias, Hermanos. 

Las experiencias no son comparables ya que cada una tiene 
su propio sello de identidad. Cada una de ellas te hace 
cambiar la mirada de un modo diferente. Pero tu mirada se 
enriquece y te sirve para comprender mejor la realidad que 
luego tienes que vivir aquí. 

En Guinea, los Hermanos han dejado un legado valiosísimo en el ámbito educativo. Han ocupado lugares 
estratégicos tanto en el mundo de la escuela como en el de la catequesis urbana y en los poblados. Es para 
sentirse orgulloso, realmente. Colaborar en esta misión es continuar, aunque solo fuera por dos meses, el 
trabajo ingente y eficaz de estos Hermanos. 

Queda la gran incógnita de las vocaciones nativas lasalianas. Es triste comprobar que no haya quedado ningún 
Hermano guineano. ¿Por qué? Dios lo sabe. Actualmente hay un postulante y un prepostulante. Una 
esperanza que esperemos se haga realidad algún día para el bien del Instituto y del Distrito de África Central.  
Tengamos confianza. 

 

Muchas son las manos que hacen posible el "Proyecto Urubamba", 
especialmente los jóvenes que cada año vienen cargados de ilusión. 
Mérito especial tienen desde la Universidad Xavi Canaleta y David 
Badia. 

Gracias a Dios, a mis años, me encuentro lleno de ilusión,  y la salud 
que me acompaña. Aunque a nivel laboral estoy también jubilado 
en este país, sigo dando mis 20 horas de clase de religión en las 
distintas carreras de este Instituto público que regenta La Salle. 

Parte de la energía me la transmiten las personas sencillas que 
viven en las comunidades alto-andinas, allí donde realizamos los 
proyectos. De esta forma también estamos en la línea que nos 
señala tanto el Papa Francisco como el Hno. Robert Schieler de 
trabajar "Más allá de las fronteras". 

Otra gran parte de la energía que necesitamos para la misión, y que 
percibo recibir, la encuentro en el contacto diario con el Señor 
Jesús, sin olvidar a quienes presentan súplicas para que la Obra del 
Reino sea animada por el Espíritu. Mantengámonos unidos en la 

oración ante el Señor. 

A finales del mes de septiembre nos visitó durante unos días el Doctor Carlo Gallucci (Vicerrector de la 
Universitat Ramon Llull y Director de la Cátedra de la UNESCO) junto con su amable esposa Maria Núria. Ha 
podido ver la labor que realizamos en Urubamba y en las comunidades campesinas que acompñamos. Creo 
que ha quedado sumamente impresionado de la labor que se realiza conjuntamente con la Universidad. 
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Un heroico testimonio de solidaridad humanitaria 
 

 

 

Óscar Camps, fundador de PROACTIVA OPEN ARMS 

Europeo del año 2019 

 

 

 

 

 

ESTÁ OSCURECIENDO, Y EN MEDIO DEL MEDITERRANEO SE ESTÁ HUNDIENDO UN BARCO.  

La lancha neumática para 30 personas lleva a más de 100 a bordo, 
incluidos mujeres y niños. Varios están muertos; otros están muriendo 
por los gases del motor. Entre la multitud de cuerpos, jóvenes y ma-
yores se escurren bajo el agua que inunda la lancha por la mitad.  

Todos y cada uno han apostado por ir a Europa en busca de una vida 
mejor, y lo han arriesgado todo para ello. No hay capitán a bordo; ni 
cobijo, ni agua ni comida, ni siquiera combustible. Según se aproximan 
las nubes de tormenta y se encrespan las olas, la situación se va 
haciendo más desesperada. Entonces, cuando la lancha está a punto de 
hundirse, se oye el ruido de un motor. Se acerca un barco. Se oyen 
gritos con instrucciones: permaneced sentados, mantened la calma.  

La primera sensación cuando divisas una embarcación a la deriva o reci-
bes una alerta; afirma Camps, "es alegría porque sabes que puedes 
ayudar. Los problemas comienzan cuando están todos a bordo. Hay 
heridos, bebés, problemas con el barco, no hay sitio suficiente ni dónde 
ir. Cada misión de rescate es un drama humano. Nunca sabes lo que va 
a ocurrir”.  

Camps ha estado implicado en muchos de esos dramas humanos. Sabe demasiado bien el precio que pueden 
pagar los migrantes y refugiados en su huida desesperada de la guerra, la persecución y la pobreza en busca 
de una vida mejor en Europa. Como fundador de Proactiva 
Open Arms, organización sin ánimo de lucro dedicada a 
rescatar a los que están en peligro en el mar, se ha pasado 
los últimos tres años rescatando hombres, mujeres y 
niños y evitando que se ahogaran en el Egeo y el 
Mediterráneo. En la última estimación, ha salvado 59.395 
vidas.  

 

CAMPS TIENE UNA PROFUNDA CONEXIÓN CON EL MAR,  

Óscar Camps de 56 años y padre de cuatro hijos, creció en Badalona, al norte de Barcelona. Su casa mira al 
mar al final de una larga playa. En la otra punta, las oficinas de Proactiva y los barcos que utiliza para rescatar 
a refugiados.  

“LA PRIMERA SENSACIÓN 

CUANDO VES UN BARCO A LA 

DERIVA ES ALEGRÍA, PORQUE 

PUEDES AYUDAR” 

“Óscar Camps, EUROPEO DEL AÑO READER’S DIGEST, es el 24º ganador 

de este premio anual que reconoce a un exclusivo grupo de europeos 

cuya extraordinaria labor ayuda a hacer del mundo un lugar mejor” 
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"De niño solía venir aquí con mi abuelo”; dice mientras camina por la playa. "Entonces no había socorristas, 
sino un grupo de nadadores fuertes y mayores que solían vigilar y mi abuelo era uno de ellos. Me enseñó 
mucho sobre el mar, aunque pasó mucho tiempo antes de que tuviera algo que ver con el rescate de vidas”.  

Camps tenía veintipocos años y regentaba un negocio de alquiler de coches cuando fue a visitar a un 
amigo y se encontró al portero de la finca en el suelo en la calle. "No sabía qué hacer: no se movía. 
Llamé a todos los timbres, pero nadie me podía ayudar. Lo subí al coche y lo llevé al hospital. Cuando 
llegué, estaba muerto. Me afectó muchísimo”.  

Días después, se apuntó a un curso de la Cruz Roja y eso le llevó a trabajar para la Cruz Roja durante 
seis años. En diciembre de 1999, decidió combinar la respuesta de emergencias con su amor por el mar 
y puso en marcha una empresa de socorristas de playa.  

Proactiva se convirtió en una empresa de socorrismo de éxito, con 600 empleados en cuatro ciudades. 
Pero una vez más, el sentido de la compasión y del deber de Camps lo llevaron a cambiar de rumbo.  

El 2 de septiembre de 2015, un barco cargado de 
refugiados sirios se hundió en el Egeo. Camps 
estaba en su casa viendo la televisión cuando las 
noticias ofrecieron la imagen de un niño de tres 
años, Alan Kurdi, cuyo cuerpo ahogado había sido 
arrojado por el mar a una playa turca.  

"Mi hijo tenía la misma edad: me quedé impactado. 
Tenía que hacer algo. Escribí al Gobierno español, 
al griego, a las organizaciones de ayuda, a 
embajadas... a todo el mundo, ofreciendo nuestro 
equipo de rescate y recursos humanos especializa-
dos a su disposición. Nadie respondió”. 

Así que cogió sus ahorros, y con una persona de su equipo, Gerard Canals, voló a la isla griega de Lesbos.  

Ese año, Lesbos se había convertido en la principal escala para las personas que huían de la guerra, la 
violencia y la inestabilidad política de Oriente Medio y Asia. Decenas de miles llegaron a las costas de la 
isla tras realizar el peligroso trayecto cruzando el Egeo desde Turquía. Cientos murieran ahogados. 
Cuando llegaron a Lesbos, la situación era caótica. 

  

"DOS MIL, TRES MIL MIGRANTES Y REFUGIADOS”  

Llegaban todos los días desde Turquía. Ninguna de las grandes ONG había llegado todavía, solo voluntarios y 
una pequeña organización local”, recuerda.  

"A los refugiados les habían dicho que rajaran las lanchas neumáticas antes de llegar a tierra para que 
no los mandaran de vuelta. Las embarcaciones se estaban hundiendo y la gente caía al mar. Cundió el 
pánico. Oías gritar pidiendo ayuda a 100 metros de la orilla y nadie los ayudaba. Horrible”.  

Haciendo caso del consejo de los responsables de derechos humanos en Lesbos, Camps puso en marcha 
una ONG para poder quedarse a largo plazo. Se unieron dos 
socorristas, y más tarde una docena. Se convirtieron en el equipo 
al que recurrir para las operaciones de rescate en toda la costa 
norte de la isla. Unos 75.000 refugiados llegaron ese invierno.  

"Nos centramos en el mar y tratamos de garantizar que la gente 
no se ahogara. Una vez en la orilla, volvíamos al mar. No 
comíamos ni dormíamos bien, estábamos mojados y con frío y 
teníamos cortes por todas partes”. 

Al principio todo lo que llevaban eran trajes de neopreno, silbatos, aletas y camisetas de socorristas. 
"Nadábamos hasta los restos de las embarcaciones, pero no podíamos recoger a todos. Las madres se 
ataban a los niños al pecho para mantenerlos a salvo mientras cruzaban el estrecho. En el agua, las 
cabezas de los niños quedaban bajo la superficie: Se ahogaban”. 

“LAS PERSONAS 

LLORABAN, AGOTADAS 

TUVE QUE TOMAR 

DECISIONES EN 

SEGUNDOS DE A QUIÉN 

SALVAR 

Camps salvando personas en la isla de Lesbos 



~ 99 ~ 
 

Mientras cuenta la historia, se le quiebra la voz. "Las personas lloraban agotadas. Tenía que decidir en 
segundos a quién salvar. Recogía a dos niños y volvía a buscar al grupo de cinco que había dejado atrás, 
pero al llegar solo quedaban dos: ¿dónde están los otros? ¿Dónde están los padres? Cada acción tiene 
consecuencias, y me perseguirán el resto de mi vida”. 

 

EN MARZO DE 2016, LA UNIÓN EUROPEA FIRMÓ UN ACUERDO  

En este acuerdo otorgaba a Turquía 
dinero y concesiones políticas para 
que reforzara sus fronteras y 
mantuviera en el país a las personas 
que buscan asilo. La ruta de huida 
hacia Grecia se vio restringida.  

En otro lugar, se estaba desarrollando 
otra tragedia humana. En parte 
debido a la guerra civil, en Libia el nú-
mero de migrantes y solicitantes de 
asilo que intentaba cruzar la ruta más 
peligrosa y larga de 300 millas a 
través del Mediterráneo desde Libia a 
Italia se había disparado. En 2016, 
más de 181.000 personas llegaron a 
las costas de Italia desde el norte de 
África. Miles se ahogaron.  

 Camps y su equipo cambiaron su centro de acción al Mediterráneo, pero necesitaban barcos de rescate. 
A través del crowdfunding, encontraron tres: un viejo pesquero, el Golfo Azzurro; su buque insignia 
Open Arms, y un barco llamado Astral: "Era un yate de los años 70 de un italiano: un playboy'; afirma 
Camps con una sonrisa. "Lo contrario a lo que necesitábamos, pero lo usamos para salvar 14.000 vidas 
durante el verano de 2016':  

"No tenemos capacidad para acoger a muchas personas durante mucho tiempo. Tenemos que llamar al 
Centro de Coordinación de Rescate Marítimo para solicitar un traslado o permiso para entrar en un puerto: 
y eso puede llevar horas o días. Mientras, seguimos recibiendo más alertas y tenemos que responder. Las 
embarcaciones abarrotadas se pueden hundir en un día si el tiempo cambia. Ha habido veces que hemos 
llegado y no hemos encontrado nada”.  

Una vez finalizado el rescate, está la cuestión de dónde llevar a los rescatados. Camps se ha vista envuelto 
en la crisis política, incluido el argumento de que los barcos que rescatan a migrantes son un "factor de 
atracción" para migrantes y traficantes.  

Mientras, grupos de derechas y partidos políticos populistas que 
se oponen a la inmigración están en auge en toda Europa. Los 
gobiernos del sur de Europa están cerrando sus puertos.  

Nada de eso evita que las personas huyan de la guerra, la pobreza 
y la persecución intentando cruzar el Mediterráneo. Pero 
significa que los barcos de Proactiva, que han salvado del mar a 
personas, son echados de los puertos. Como resultado, personas 
que necesitaban asistencia han muerto a bordo, y eso enfurece 
a Camps.  

En un acuerdo entre Italia y Libia respaldado por la UE, pero condenado por Naciones Unidas, los 
guardacostas libios patrullan ahora el mar metiendo a los migrantes que atrapan en centros de detención. 
EI pasado marzo, amenazaron con abrir fuego al barco de Proactiva Open Arms no entregaba a las mujeres 
y niños de entre las 218 personas que había recogido fuera de las aguas territoriales libias. La tripulación 
se negó y navegó hasta Sicilia, donde fueron acusados de tráfico ilegal y el barco fue confiscado. 

“ES UNA NORMA DEL 

DERECHO INTERNACIONAL 

SALVAR A ALGUIEN EN 

APUROS EN EL MAR. 

ESTAREMOS DONDE 

ESTÉN” 

Junto a su equipo de Open Arms, Camps ha rescatado a 

59.000 migrantes en los últimos tres años y medio 
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Estas acciones fueron condenadas por el director de campaña de Amnistía Internacional en Europa, 
FotiFilippou: "En vez de ser criminalizadas por intentar salvar a refugiados y migrantes... las ONG que salvan 
vidas en el mar deberían ser apoyadas'; dijo. 

"He recibido amenazas de muerte en cinco idiomas por rescatar a los migrantes”; afirma Camps. ÉI y su  
equipo no dejarán de hacer lo que creen. "Es una norma del derecho internacional salvar a cualquiera en 
apuros en el mar. Estaremos donde nos necesiten”. 

 

CAMPS TIENE UN PEQUEÑO BARCO DE SU PROPIEDAD.  

No lo saca mucho pero cuando necesita estar solo para pensar, lo deja atracado y se sienta en él. "Vemos 
muchas cosas”; afirma. "Al principio lloré mucho, con amigos por teléfono, con mi familia”. Cuando nos 
dimos cuenta de lo duro que iba a ser emocionalmente, pedimos ayuda”. 

 En la actualidad, las tripulaciones de rescate reciben apoyo psicológico de gestión de crisis y estrés 
postraumático. "Experimentas mucha emoción, adrenalina, testosterona: mucho de todo”, afirma Camps.  

"Al volver a casa solo podía pensar m que mi equipo seguía allí, en el mar. Fue difícil para mí, para mi muer 
y familia, para el negocio. He cambiado a todos 
los niveles”.  

Entre misión y misión, pasa el tiempo 
debatiendo sobre migración y migrantes con 
jefes de gobierno, medios de comunicación del 
mundo entero, el Parlamento Europeo, incluso el 
Papa (dos veces), explicando las consecuencias 
de las malas políticas, pidiendo ayuda, llamando 
a la acción.  

"Óscar es un hombre de acción dispuesto a 
defender sus creencias”; afirma Peter Bouckaert, 
director de emergencias de Human Rights 
Watch. “Se alzó en pro de la solidaridad y la 
humanidad, los pilares de la Unión Europea, 
mientras los líderes europeos cerraban sus 
puertas y miraban para otro lado, y gracias a su 
actuación se han salvado miles de vidas”.  

Mientras espera a que los gobiernos lleguen a 
una solución europea duradera e integradora para acoger a los migrantes Camps asegura “Para ser 
socorrista, el mejor rescate es el que no es necesario”. 

Proactiva Open Arms Àfrica, trabaja ya con ONG asociadas en Gana y Senegal. Ponen énfasis en los peligros 
y falta de oportunidades de los migrantes que quieren comenzar una nueva vida en Europa. Al tiempo, 
proporcionan herramientas y tratan de ayudar a mejorar sus vidas en origen.  

Los europeos deben acostumbrarse a la migración y aprender a coexistir, argumenta Camps. "Las 
organizaciones medioambientales protegen a las ballenas y luchan contra la pesca excesiva, pero no hay 
grupos que defiendan los derechos humanos en el mar. Nos gustaría estar en este agujero negro de las rutas 
migratorias marítimas por todo el mundo, en países que no acatan las leyes internacionales y donde no hay 
nadie para denunciarlo, donde las personas pierden la vida y no hay médicos o periodistas que lo cuenten".  

CAMPS AFIRMA QUE LA TRIPULACIÓN suele oír música en el barco, sobre todo 'Imagine’, de John Lennon.  

"Somos simples socorristas con dinero recaudado a través de las redes sociales”, afirma Camps. "Si podemos 
hacer tanto con tan poco, piensa en lo que pueden lograr 28 gobiernos”. 

Óscar Camps, EUROPEO DEL AÑO READER'S DIGEST, es el 24º ganador de este premio anual que 
reconoce a un exclusivo grupo de europeos cuya extraordinaria labor ayuda a hacer del mundo 
un lugar mejor. 

Camps creó Proactiva en 1999 como 

empresa de socorrismo 
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SE HUNDE LA IGLESIA; ¿SE HUNDE? 
Jorge Costadoat, sj Horeb 496 

 

 

La institución eclesiástica ha puesto a la Iglesia al límite de su tolerancia. Las razones están a la vista: abusos 
y encubrimientos. Pero hay razones que no están a la vista. Estas, en gran medida, son las causas de los 
fracasos evidentes del clero. 

Hace ya mucho rato que la incomunicación entre la jerarquía 
eclesiástica y los cristianos comunes es profunda. Además, crece. El 
Papa Francisco ha hecho enormes esfuerzos por actualizar el Evangelio 
en una cultura que se dispara en todas las direcciones. Ahora intenta un 
cambio estructural: desea dar participación a los laicos en la elección de 
los obispos. 

¿Será para mejor? Habrá que verlo. Si los electores son laicos 
clericalizados el fracaso será seguro. 

Apuesto a una mejor alternativa. El Magisterium, la labor de los 
obispos de enseñar y discernir en el pueblo creyente la voz de Dios, de 
guiarlo y de mantenerlo unido, se haya desprestigiado porque las 
autoridades no parecen escrutar en los acontecimientos actuales, en los 
cambios culturales y en las vidas de los cristianos algo nuevo que 
pudiera servir para re comprender el Evangelio de Jesús. 

La mejor alternativa, en mi opinión, es que independientemente de los procedimientos electorales para 
hacer que los laicos participen en la elección de los obispos, la institución eclesiástica aprenda de otros 
magisterios eclesiales, tradicionalmente ignorados y censurados. 

Las autoridades eclesiales deben aprender del Magisterium mulierum. Me refiero al aprendizaje profundo, 
emocionalmente pluridimensional, resiliente, de las mujeres. Estas tienen una experiencia de Dios desde el 
embarazo hasta el momento tremendo, para algunas, de sepultar a sus hijos. Ellas, más que nadie, saben qué 
es agarrarse de Dios cuando un niño se enferma. Visitan a la tía vieja. Aguantan al marido de la depresión. En 
estas cristianas hay una experiencia de Dios convertida en aprendizaje que es indispensable enseñar. Las 
mujeres madres, esposas, profesionales, cajeras de supermercados o políticas tiene un modo de creer en 
Dios particular. Tantas veces los hombres lo necesitamos para atinar en lo grande y en lo chico. Lo 
agradecemos. Magisterium mulierum: enseñanza de las mujeres. 

En estrecha relación con este, existe un Magisterium 
diversarum personarum: la enseñanza de los 
separados, de los divorciados, de los que fracasaron en 
un primer, segundo o tercer matrimonio, se 
recuperaron y volvieron a empezar. Pudieron ser 
tragados por el mar. Pero tuvieron la suerte de que los 
botara la ola. Salieron gateando por la arena. Tragando 
agua salada. Recogieron lo que quedó de la casa que se 
les desplomó: un sillón, unos libros, algunas fotos de 

tiempos mejores. Son los que anhelan ver a sus hijos el día que les toca. Son mucho más pobres que antes, 
tuvieron que aprender que se puede vivir con menos y lo enseñan a sus críos. A muchas de estas personas 
su fe las sacó adelante. No sabían qué era creer. Habían recibido una educación religiosa demasiado 
elemental. Les faltaba pasar por la cruz. ¿Cuánto necesita el resto de la Iglesia a esta gente? ¿Se les puede 
seguir impidiendo comulgar en misa? Basta. Los sobrevivientes de sus matrimonios tienen mucho que 
enseñar. Si su Magisterium no termina modificando la doctrina oficial de la Iglesia, la Iglesia se hunde. 

Este magisterio es un caso de otro mucho más amplio: el Magisterium reconstructarum personarum. Me 
refiero a la enseñanza de toda suerte de cristianos cuya fe en Dios los reconstruyó como personas. Traigamos 
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a la memoria a los empresarios que se recuperaron de una quiebra, a los cesantes que tras haber caído en el 
alcohol se rehacen en Alcohólicos Anónimos, en los jóvenes que luchan por salir de la droga, en las víctimas 
de abusos sexuales que sacaron coraje quién sabe de dónde para contar su historia y exponerse a que no les 

creyeran. También pueden contar los pecadores a secas: 
sinvergüenzas, infieles empedernidos, políticos tramposos, 
libidinosos incontinentes, traficantes. Estos y aquellos, en 
la medida que su mucha o poca fe les haga ver más, ver una 
conversión que ni siquiera han alcanzado, ver algo que 
pudiera servir para que otros vivan mejor que ellos, 
aquilatan un saber, una verdadera sabiduría, sin la cual 
Jesús no habría sido el Cristo. 

Los laicos elegirán a los obispos. ¿Qué laicos? La Iglesia se hunde en gran medida porque la institución 
eclesiástica, el Magisterio oficial, cree saberlo todo y lo enseña a peñascazos. Los laicos fidelizados por miedo 
a los curas no servirán de electores. 

Espero que el colapso eclesial actual sea superado en la raíz. Lo será, tal vez, si el aprendizaje de todos, 
especialmente el de los marginados, es tomado verdaderamente en cuenta. 

 

AMPLIACIÓ D’UN NOVICIAT A L’ÀFRICA OCCIDENTAL 

G. Joan Sala i Coll 

 “Supposo que ja sabeu que enguany, des 

de setembre tenim dos indrets de 

Noviciat francòfon, en la mateixa ciutat 

de Bobo Dioulasso (Burkina Fasso). Com 

que no cabien tots en la mateixa casa –

ara són 36 novicis amb 5 formadors-, 

després de moltes gestions, s’ha passat 

el segon any a Nasso, en un antic noviciat 

dels Pares  de sant Vicenc de Paúl que, 

des de fa pocs anys, han trasllasadat el 

Noviciat a França. Les instal·lacions són molt recents i adequades, i ideals per al nostre 

Noviciat. 

Està a prop del nostre actual Noviciat, a 15 minuts en moto. Els dos indrets formaran 

un sol Noviciat amb un sol Director, però amb un Director adjunt pel segon any.  

A la Conferència de Visitadors s’ha parlat de la implantació definitiva del Noviciat 

francòfon. La decisó ara està en mans del Districte de l’Àfrica de l’Oest. El lloc proposat 

també està a prop de Bobo Dioulasso (a uns 15 ó 20 Km., a Kiri) i es proposa fer-ho per 

etapes. Ja veieu que tenim propostes diferents de les d’Europa. Es preveu que 

l’Escolasticat es torni a  omplir novament. 

El problema que més preoupa, però, i sense que ens tregui la son, és l’estabilitat política 

dels països del Continent i sobretot del Shael, i ara, també la incertesa en les eleccions 

a Costa d’Ivori. Esperem que no hi hagi rebombori”. 
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"Llegir a Ramon Llull és una 

veritable artesania 

meditativa" 
Glòria Barrete –CR 

 

El llarg i encara pendent procés de canonització del beat Ramon Llull no és obstacle per continuar 
aprofundint en la seva figura i pensament. Al contrari, és un repte i una motivació que va copant 
actes, congressos i publicacions. El darrer exemple ha tingut lloc aquest dijous al vespre a l'Aula 
Magna de la Facultat de Teologia de Catalunya, que ha acollit la sessió 'El beat Ramon Llull, font 
d’inspiració i de recerca'. Aquest matí a la Sagrada Família també s'ha celebrat una jornada 
acadèmica sobre Ramon Llull i Antoni Gaudí. 

L'acte de dijous ha estat exemple del diàleg entre fe i cultura, present en la figura de Llull. Un motiu 
de satisfacció, ha explicitat el bisbe de Mallorca, Sebastià Taltavull, i ocasió "per aprofundir en un 
literat amb cor creient". Un somni fet realitat, ha explicat Taltavull, "per poder acostar-se al beat 
amb nous coneixements". 

Taltavull ha reconegut que la figura de Llull ha adquirit molta importància en els darrers temps. Un 
home de fe, ha explicat, "fins i tot en matèries més seculars, i amb un fort pensament missioner". 
L'acte també ha servit per presentar algunes obres de Llull acabades d'editar i publicar. Taltavull 
s'ha interrogat sobre el sentit que pren avui, en ple món digital, acostar-se a una pregària com les 
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de Llull del segle XIII. "Llull és per a tothom qui estigui assedegat", ha explicat, "però cal fer silenci i 
escoltar perquè llegir a Llull pot ser una veritable artesania meditativa". 

Per al bisbe de Mallorca les obres de Llull presentades aquest dijous són una resposta "per acostar 
Llull al poble senzill", i alhora un revulsiu per continuar coneixent la seva figura. "Cal saber-ne més i 
escriure més sobre ell, sobre el Llull creient, ja que el llegat de Llull és eina d'evangelització avui". 

 

Llull, "prolífic i immens" 

La directora dels Serveis Territorials a 
Barcelona del Departament de Cultura 
de la Generalitat de Catalunya, Àngels 
Torras, que assitia a l'acte en nom de la 
nova Consellera de Cultura, s'ha mostrat 
il·lusionada i agraïda per la figura de 
Ramon Llull, "una de les nostres 
meravelles", ha afirmat. Prolífic, 
immens, Llull és, per a Torras, un home 
"que pensa en un món d'espases", un 
home que "promou el diàleg i el diàleg 
interreligiós", que creu en la força de la 
paraula "i qüestiona inclús la seva veritat". 

El director de l'Institut de la Llengua i la Cultura de les Illes Balears, Francesc Rotger, ha volgut 
remarcar la feina "silenciosa" de l'edició de les obres presentades en l'acte. Una feina discreta però 
"una de les millors feines actuals en llengua catalana". Rotger, que té l'insòlit avantatge d'haver 
viscut a la casa de Ramon Llull, ha reconegut que Llull ha inspirat de tot, des de sèries de televisió, 
documentals, còmics, o fins i tot musicals. "Llull és tot el contrari a una figura momificada de fa set 
segles". 

El rector de la 'Maioricensis Schola Lullistica', Jordi Gayà, ha estat l'encarregat de presentar les dues 
primeres obres sobre Ramon Llull, 
concretament les obres Enchiridion 
Theologicum Lullianum i Raimondo Lullo e il 
nuovo dialogo tra cristinanesimo, ebraismo e 
islam (AUSP, 2019). 

En la primera obra es recullen els textos majors 
teològics de Llull sobre el diàleg, i s'entreveuen 
algunes línies principals del mètode apologètic 
de Llull sobre el diàleg a partir de certes 
preguntes com "què entenia Llull per missió, si 

hi havia algun model que pogués inspirar-lo?, o quines eren les motivacions conceptuals de Llull". 
El segon llibre compta amb 146 textos de Llull, reproduïts originalment.  

Gayà reconeix que Llull té moltes facetes, i que sovint la quantitat magna de la seva obra, 
extensíssima, "pot arribar a descoratjar". Afirma, però, que una obra com les presentades aquest 
dijous "pot ajudar a que Llull sigui encara més conegut avui arreu del món". 

Després d'una pausa musical a piano a càrrec de Joan-Francesc Cortès, ha estat el torn del director 
executiu de l’Aula Lul·liana de Barcelona i professor de la Universitat de Barcelona, Albert Soler, que 
ha presentat quatre obres més sobre Llull. Concretament les Actes del Congrés d’Obertura de l’Any 
Llull. «En el setè centenari de Ramon Llull: el projecte missional i la pervivència de la devoció», les 

https://www.catalunyareligio.cat/sites/default/files/styles/imatge3x3/public/node_images/img_4718.jpg?itok=Fa1BbPXb
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Actes del Congrés de Clausura de l’Any Llull. «Ramon Llull, pensador i escriptor» (Universitat de les 
Illes Balears i Universitat de Barcelona, 2017 i 2018), el volum Mil proverbis. Proverbis 
d’ensenyament de Ramon Llull (Patronat Ramon Llull, 2018), i el llibre Hores de Ramon Llull 
(Publicacions de l’Abadia de Montserrat, 2019). 

Exemple d'entesa 

Soler ha expressat que Llull ha estat sempre "un personatge de polèmica", però que això mostra 
"que és un home de frontera, però també és persona de consens, de trobada". Els llibres presentats 
aquest dijous són un exemple d'aquesta entesa i col·laboració, ja que s'han produït gràcies  a la 
col·laboració entre entitats i organitzacions diverses. "Tant debò Llull serveixi d'exemple com a 
entesa per a les persones", ha demanat Soler. 

El rector de l’Ateneu Universitari Sant Pacià, Armand Puig, ha sintetitzat el paral·lelisme evident 
entre Sant Francesc d'Assís i Ramon Llull, aquest darrer "dels pocs cristians conscients a l'època del 
que representava l'Islam". Per a Puig, tant Sant Francesc com Llul "van plantar en el cor de la història 
la llavor del diàleg". Cal avui, ha demanat, "tenir en compte aquests referents", i ha advocat perquè 
Llull es converteixi "en mestre de la Pau". 

L'acte l'ha clos el cardenal arquebisbe de Barcelona, Joan-Josep Omella. "Llull va traspassar les 
fronteres dels primers pensadors cristians", ha afirmat Omella, i ha recordat que "el Credo és 
l'espina dorsal del pensament de Llull". 700 anys després, ha explicat el cardenal, "ha arribat l'hora 
de reconèixer la seva santedat i reconèixer una figura sovint injustament oblidada". 

L'acte d'aquest dijous al vespre ha comptat amb una nombrosa representació de càrrecs eclesiàstics, 
religiosos i culturals, com l'arquebisbe d'Urgell i copríncep d'Andorra, Joan-Enric Vives; el director 
general d'Afers Religiosos de la Generalitat de Catalunya, Marcel·lí Joan; el degà de la Facultat de 
Teologia de Catalunya, Joan Planellas; el Vicerrector de Política Acadèmica i adjunt al rector de la 
Universitat Ramon Llull,  Jordi Riera; l'ex president del Parlament, Joan Rigol; el director general de 
Blanquerna - URL, Andreu Ibarz; el director general de la Institució Cultural del CIC, Carles Duarte; 
el postulador de la causa de Ramon Llull, Gabriel Ramis; el president de la Unió de Religiosos de 
Catalunya, Eduard Rey, o els bisbes auxiliars de Barcelona, Sergi Gordo i Antoni Vadell, entre 
d'altres personalitats destacades. 
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“Els corredors humanitaris” promoguts per 

la Comunitat de Sant’Egidio 
Comunitat de Sant’Egidio 

 

El 15 de març es van complir vuit anys de l’inici de la guerra de Síria. S’ha convertit en el conflicte més gran 
del segle XXI: 321.000 morts (març 2017), més dos milions de ferits i 12 milions de refugiats (6 d’ells 
desplaçats interns). Des de la segona Guerra Mundial no hi havia al món tantes persones forçades a marxar 
de casa. 

Dels 6 milions de refugiats que han abandonat Síria 
des de 2015, Turquia és, de llarg, el que n’ha rebut 
més: supera amb escreix els dos milions. El 
segueixen el Líban, amb 1,1 milions; Jordània, amb 
600.000; i l’Iraq, amb 250.000. Si la majoria de 
refugiats es concentra al voltant de Síria és per 
l’esperança de poder tornar a casa aviat. La Unió 
Europea es va comprometre al 2015 en reasentar 
160.000 refugiats en dos anys. Un any després del 
final del termini s’han complert menys del 35% 
dels compromisos d’acollida. 

L’anomenada crisi dels refugiats ha posat en evidencia la fragilitat de la construcció  Europea, la manca d’un 
consens pel que fa a l’acollida dels refugiats i la manca d’una política d’asil. Però el més inquietant després 
de la caiguda del mur de Berlin és que en els darrers anys s’han aixecat nous murs a Europa. Els primers es 
van aixecar a Ceuta i Melilla. A partir de 2013 hi ha hagut una acceleració: Bulgària ha construït un mur a la 
frontera amb Turquia, Hongria ha alçat una valla en la frontera amb Sèrbia i Croàcia al 2015. 

A causa de la guerra a Síria centenars de milers de refugiats han provat d’arribar a Europa recorrent 
l’anomenada “ruta dels Balcans” o s’han abandonat a la sort en els viatges de l’esperança en la Mediterrània. 
La guerra només ha fet que agreujar l’arribada d’immigrants pel Mediterrani. La frontera sud, la frontera del 
mar és la més ràpida, però també la més perillosa: comporta estar subjecte als traficants, és la més cara i 
comporta un risc més alt per la vida de les persones. 

El Papa Francesc en el seu primer viatge del Pontificat va anar a Lampedusa Allà va dir amb veu clara i forta 
que aquestes morts són “una vergonya” i va instar a la comunitat internacional a prendre responsabilitat. 
¡¡No ens podíem quedar amb els braços creuats!! 

Tres mesos després, el 3 d’octubre de 2013, 368 
refugiats eritreus van perdre la vida a pocs 
metres de la costa de Lampedusa. Tadese 
Fisaha, un dels 146 homes i 6 dones salvades 
pels pescadors d’aquesta illa, havia pagat 3000 
dòlars per un viatge de 24 hores. “Estaven ja 
prop de la costa –recorda- quan es va obrir una 
via d’aigua a la barca i va bolcar”. Ell va ser 
l’últim que van poder salvar. “Me sacaron del 
agua desmayado tirando de mi cinturón.” 

Des de l’any 2000 fins a la data d’avui hi ha mort 
més de 30.000 persones. Només l’any 2016 van ser 5.082 els morts, molts d’ells infants. Al 2017 es parla de 
més de 2000. Per altra banda, estem convençuts que no es troba seguretat alçant murs. L’anomenada “crisi 
dels refugiats” és només l’inici d’un itinerari de migració des del Sud del món que no s’aturarà. Davant 
d’aquesta situació no només cal més generositat, sinó que s’imposa també la necessitat de tenir una visió. 
Estem davant d’una qüestió que toca dos dels grans desafiaments pel futur del nostre continent: la qüestió 
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demogràfics (per una banda l’envelliment del nostre continent i per l’altre gestionar els nous fluxos 
migratoris) i construcció d’una societat del conviure. 

 

Una mica d’història 

A Roma, la Comunitat de Sant’Egidio ens vàrem preguntar, és que es pot entrar de manera diferent a Europa? 
Ens vam posar el problema de cercar un sistema d’entrada que no modifiqués la llei vigent i que donés una 
resposta que ens impliques. I així ens vàrem posar a treballar. Tothom deia: impossible, hi ha Schengen, el 
tractat de Dublín, impossible... És impossible acollir legalment i de manera segura els immigrants? 

L’estudi de la llei i l’experiència de 30 anys amb els refugiats ha permès a la Comunitat de Sant’Egidio trobar 
un instrument perquè els refugiats puguin entrar a Europa. 
L’article 25 del Reglament del tractat de Schengen (CE) nº 
810/2009 de 13 de juliol de 2009 que institueix el Codi 
comunitari de “regulació dels visats”. El tractat permet a 
cada Estat membre emetre “visats amb validesa territorial 
limitada”, "per motius humanitaris o d’interès nacional o en 
virtut d’obligacions internacionals". El visat també pot tenir 
validesa no limitada a l’estat d’emissió si d’altres estats ho 
permeten. 

L’octubre de 2014 Sant’Egidio va començar a estructurar el 
projecte. Donades les necessitats econòmiques que 
requereix el projecte vam decidir unir-nos amb l’Església 
Valdesa i la Federació d’Esglésies Evangèliques Italiana que 
posaven a disposició els fons del 8x1000 (IRPF). Aquest és 

un projecte ecumènic. La primera vegada que es fa una cosa així. Vàrem proposar un protocol d’entesa amb 
el Govern italià (Ministeris d’Interior i d’Exteriors) per als visats humanitaris. Es va firmar el 15 de desembre 
de 2015 i preveia l’arribada de 1.000 persones en dos anys, amb caràcter experimental. Un document jurídic 
de 10 folis. Aquest protocol constitueix un inici d’un model de fàcil replicabilitat en diferents països d’Europa 
i sostinguts per diferents entitats.  

A gener del 2016 es va firmar un altre protocol d’un corredor humanitari des d’Etiòpia cap a Itàlia, per a 
l’acollida de 500 refugiats més. En aquest cas promogut per la Comunitat de Sant’Egidio i la Conferència 
Episcopal Italiana. 

També s’han obert corredors humanitaris a França (500 refugiats), Bèlgica (150 refugiats) i recentment amb 
Andorra (20 refugiats). Son corredors humanitaris que connecten directament Europa amb Líban. A França, 
Sant’Egidio s’ha unit a la Federació Protestant de França, a la Conferència Episcopal Francesa, a l’Entraide 
Protestante i al Socors Catòlic.  

Fins a data d’avui, ja han arribat a Europa 2457 refugiats, 2013 dels quals a la Itàlia. 

 

Que són els corredors humanitaris? 

Els corredors humanitaris permeten una arribada “legal i segura” dels refugiats a Europa. Abans que res volen 
aturar les morts al Mediterrani. Garanteixen la seguretat ja sigui per qui arriba a Europa (ho fan en avió i no 
en pateres) i també pels ciutadans europeus (els controls es fan ja sigui al lloc d’origen com al lloc d’arribada). 
I tot això amb autofinançament dels promotors i sobretot, afavorint la integració i l’acollida i involucrant la 
societat civil. Aquest projecte és un projecte pilot que demostra que, fins i tot sense modificar el marc 
normatiu actual, es pot obrir un canal humanitari perquè els possibles sol·licitants d’asil obtinguin un visat 
d’entrada a Europa. 

De forma esquemàtica es poden subratllar aquests punts forts del model de “corredors humanitaris”. 

*CONNEXIÓ AMB LA SOCIETAT CIVIL I LES INSTITUCIONS. És un model mixt que permet aprofitar les energies 
que ja existeixen. No es crea cap nova estructura, sinó que s’aprofita la xarxa de solidaritat existent i l’impuls 
de la resposta de la societat civil. 
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*CORREDORS PER ALS REFUGIATS 
I PELS PAÏSOS D’ACOLLIDA. Es 
garanteix i es dóna resposta a una 
de les preocupacions més grans de 
la societat i del mateix estat: la 
seguretat. Es propicia un control 
de les persones tant en el país 
d’origen com en el moment 
d’entrada a Europa, tot fet sota el 
marc legal europeu vigent. 

*S’ACCELEREN ELS 
PROCEDIMENTS DE DEMANDA 
D’ASIL. Al país d’origen ja s’ha 
procedit a justificar la 
vulnerabilitat de les persones i 
s’ha concedit el visat humanitari 

temporal, la qual cosa escurça i facilita molt el tràmit de la demanda d’asil. 

*MENYS DESPESES. Fins ara el cost per a l’administració ha estat de zero euros. El cost real és la meitat que 
amb la utilització de les estructures públiques. S’aprofita el que ja existeix. Alhora és un gran estalvi pels 
refugiats perquè poden invertir en el seu futur els diners que abans havien d’utilitzar per pagar les màfies. 

*TEMPS D’ESPERA MÉS CURT. Es triga poc en tot aquest procediment. El temps és crucial per a una persona 
vulnerable i que fuig de la guerra.  

*REPLICABILITAT A TOTA EUROPA. Com ja s’ha explicat la utilització de l’article 25 és d’aplicació immediata. 
Aquest model el poden reproduir estats, ciutats i institucions. Hem fet la proposta a d’altres estats europeus 
i esperem que s’obrin nous corredors, a part dels ja anomenats. 

* AJUT A LA INTEGRACIÓ DES DEL PRIMER DIA. Aquest és un punt central del projecte. Donat que es tracta 
d’una iniciativa que parteix de la societat civil, en realitat, ordena i possibilita els fluxos d’integració que 
d’altres vegades de manera espontània es produeixen. Hi ha un contacte directe i immediat amb la població. 
Un cop arriben al país, els menors van a l’escola de manera immediata, els adults assisteixen als cursos 
d’idiomes, i s’insereixen en el sistema de recerca de treball. Les institucions acullen, però son les comunitats 
que en el dia a dia integren. Els corredors permeten posar a prova un mètode que té en compte la població 
civil. 

Sí, la vida canvia. Integrar és possible quan s’aprèn la llengua i la cultura del país, quan hi ha una bona acollida, 
quan es troben amics i pots conviure amb gent del lloc. Conviure no és fàcil, no és espontani... se n’aprèn. Els 
corredors humanitaris volen contribuir a la construcció de la societat del conviure. 

Més informació: 

 

 

 

 

 

 

 
Comunitat de Sant’Egidio (BARCELONA) 
Rere Sant Just, s/n - 08002 – Barcelona 
Tel. +34 93 441 81 23 
e-mail: info@santegidio.es 
www.santegidio.org 

http://www.santegidio.org/
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IGLESIA PECADORA 
 

Víctor Codina, sj 

 

Siempre hemos oído hablar de la santidad de la Iglesia, una Iglesia sin mancha ni arruga. En la cúpula de San 
Pedro del Vaticano se reproducen en latín y griego las 
palabras que según el evangelio de Mateo, Jesús dirigió a 
Simón Pedro luego de su profesión de fe mesiánica: “Tú 
eres Pedro, sobre esta piedra edificaré mi Iglesia y las 
puertas del infierno no prevalecerán contra ella” (Mateo 
16,18). En el Concilio Vaticano I se afirma que la Iglesia, por 
su santidad y propagación, es un gran signo de credibilidad. 

Todos ya sabíamos que la historia de la Iglesia no había sido 
tan gloriosa: cruzadas, inquisición, escandaloso poder 

temporal de los papas de la Iglesia de cristiandad, guerras de religión, división de las Iglesias, evangelización 
unida a la espada colonial, antisemitismo y un largo etcétera. 

Juan XXIII con el Concilio Vaticano II inició una gran reforma eclesial: vuelta a las fuentes de la fe cristiana, 
diálogo con el mundo moderno, ecumenismo, libertad de conciencia y religiosa, etc. Este movimiento 
conciliar, frenado en muchos aspectos en el invierno eclesial de los últimos años, ha sido retomado y 
profundizado con Francisco: Iglesia pobre y de los pobres, la alegría del evangelio, volver al Dios 
misericordioso, crítica al clericalismo y a las tentaciones de la curia vaticana, denuncia de un sistema 
económico que adora al dinero, mata pobres y destruye la naturaleza; no a los muros y al armamentismo, 
cuidado de la tierra, un sínodo sobre la Amazonía, visita a campos de refugiados, Iglesia en salida y hospital 
de campaña, etc. 

Y cuando comenzaba a florecer nuevamente la primavera eclesial, ha estallado ¿casualmente? la tormenta 
de los abusos sexuales y pederastia de sacerdotes, religiosos, obispos, nuncios y cardenales, el silencio 
encubridor de las cúpulas jerárquicas, escándalo repetidamente magnificado por los medios de comunicación 
con toda morbosidad de detalles. Las víctimas de estos abusos, hasta ahora vergonzosamente calladas, 
comienzan a hacer escuchar su estremecedora voz.   

El prestigio eclesial está por los suelos, caen grandes figuras e 
instituciones hasta ahora muy respetadas; la jerarquía comienza a 
hablar de tolerancia cero y de la necesidad de denunciar los abusos a 
la sociedad civil, han sido degradados y expulsados de sus cargos altos 
responsables eclesiales, alguna conferencia episcopal ha presentado 
su renuncia al papa Francisco, hay reuniones de emergencia en Roma 
para responder a esta grave situación. El pueblo cristiano se siente 
escandalizado y triste. Un viejo adagio latino afirma: Corruptio optimi, 
pessima, es decir, la peor corrupción es la corrupción de las cosas buenas, óptimas. La Iglesia ha pasado de 
ser un signo de credibilidad a ser el mayor obstáculo para la fe de muchos de nuestros contemporáneos. 

No vamos a negar la extrema gravedad de estos 
hechos, no es momento de presentar excusas, ni 
alegar que los abusos también suceden en otros 
ámbitos, sino que es tiempo de sentirnos confundidos 
y avergonzados, de pedir perdón a Dios y a las 
víctimas, de escucharlas, de buscar reparación y tomar 
serias medidas de cara al futuro: repensar la elección 

y formación afectivo-sexual de candidatos al ministerio ordenado, abrirse a nuevos ministerios, elaborar 

 

ECCLESIA 

CASTA ET MERETRIX 

http://blog.cristianismeijusticia.net/2013/04/02/entrevista-con-victor-codina-hace-50-anos-hubo-un-concilio-significado-del-vaticano-ii
http://blog.cristianismeijusticia.net/2018/08/27/cuando-comienza-y-acaba-el-invierno-eclesial
http://blog.cristianismeijusticia.net/2019/02/13/cumbre-antipederastia
http://blog.cristianismeijusticia.net/2019/02/13/cumbre-antipederastia
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protocolos para la protección de menores, denunciar la lepra del clericalismo machista que abusa de su poder 
sobre menores y mujeres, etc. 

Pero en este momento de confusión, quizás pueda ayudarnos el complementar las catequesis sobre la 
santidad de la Iglesia con una serena afirmación de que la Iglesia es humana y divina, santa y pecadora, que 
continuamente hemos de convertirnos y pedir perdón a Dios, como acontece en la liturgia eucarística: la 
Iglesia necesita siempre ser reformada. 

Hemos de recordar que, en el evangelio de 
Mateo, poco después de los versículos 
antes citados, cuando Pedro reprende al 
Señor ante el anuncio de la pasión, Jesús le 
dice que se aparte de su vista y le llama 
Satanás y piedra de escándalo (Mateo 
16,21). Pedro además también negó a 
Jesús en la pasión. También Pablo había 
sido perseguidor de la Iglesia. Esta es la 
Iglesia de Pedro y Pablo, una Iglesia de 
pecadores convertidos. 

Los llamados Santos Padres, obispos 
lúcidos y santos de los primeros siglos, 

dicen que la Iglesia es “casta y prostituta”. Y el gran teólogo Karl Rahner, al comentar la narración sobre la 
mujer adúltera a la que Jesús salva de ser apedreada (Juan 8, 1-11), afirma que esta mujer cortesana 
perdonada, representa a la santa Iglesia, la esposa de Jesús. 

Hemos de recordar que el Señor prometió a la Iglesia la venida del Espíritu y que en Pascua y Pentecostés el 
Espíritu santo descendió sobre ella y nunca la abandona. Esto significa que nunca el pecado ahogará la 
santidad de la Iglesia, santidad mucha veces oculta del pueblo fiel, de mujeres que llevan adelante la familia, 
de monjas que cuidan enfermos y ancianos, de sacerdotes misioneros que gastan su vida en tierras lejanas, 
de hombres y mujeres entregados a los demás, de movimientos obreros o indígenas que luchan por los 
derechos humanos, de tantos santos “de la puerta de al lado”. 

Ni terrorismo mediático, ni chantaje económico o político, ni encubrimiento jerárquico, ni escándalo 
farisaico, ni ingenuidad. No nos sorprendamos ni rasguemos las vestiduras. Somos pecadores, miembros de 
una Iglesia pecadora y santa a la vez, necesitamos pedir perdón a Dios y a las víctimas, necesitamos urgente 
conversión y acogernos a la misericordia del Señor: hemos de escuchar a las víctimas y desde su clamor 
reformar las estructuras eclesiales. Este puede ser un momento clave para una reforma eclesial a fondo. 

Pero en este proceso no estamos solos, nos acompaña el Espíritu del Señor. La Iglesia aparece en el credo en 
el tercer artículo, en nuestra profesión de fe en el Espíritu Santo: la Iglesia es santa por el Espíritu Santo. Y 
este Espíritu que siempre actúa desde 
abajo, en momentos de caos y 
confusión, es el que ahora clama desde 
la voz de las víctimas. Escuchémoslo. 

Se debería completar el texto de la 
cúpula vaticana y añadir que Pedro no 
solo es piedra fundamental de la Iglesia, 
sino también piedra de escándalo y 
Satanás. Pero a pesar de ello, el Señor 
resucitado perdonó a Pedro y le 
confirmó en su misión pastoral de 
apacentar sus ovejas (Juan 21, 15-17). La 
verdadera historia de la Iglesia no es la 
historia de los papas o de la jerarquía 
eclesiástica, sino la vida de los santos y 
santas, muchas veces miembros anónimos, del santo Pueblo de Dios. 

http://blog.cristianismeijusticia.net/2017/11/10/espiritu-cierra-abre-puertas
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“Els laics no són membres 

de l’Església de segona 

categoria” 
Jordi Llisterri-CR 

 

 “Necessitem cristians, laics i laiques, 
il·lusionats”. Això demanava aquest 
dissabte al matí l’arquebisbe de 
Tarragona, Joan Planellas, als participants 
de la setena Trobada Catalana d’Apostolat 
Seglar. La convocatòria de les delegacions 
d’Apostolat Seglar dels deu bisbats 
catalans a la Salle Bonanova de Barcelona 
tenia com a objectiu preparar el Congrés 
de Laics que es farà el febrer a Madrid. 

“Hem de recuperar la il·lusió i l’esperança. 
Nosaltres mateixos som el resultat del 

somni esperançat de Jesús”. Una crida necessària, tot i que molts dels assistents des de que eren joves senten 
parlar d’un protagonisme dels laics que no acaba d’arribar. 

En tot cas, l’arquebisbe Planellas ha fet una ponència de les que demana canviar mentalitats. Ha remarcat 
que el Concili Vaticà II diu de manera clara, “amb un text molt fort” que “l’Església no està verament fundada 
sinó hi ha un laïcat pròpiament dit treballant de conjunt amb la jerarquia”. 

Això mostra que “els laics no són membres de l’Església de segona categoria”. Com ha repetit diverses 
vegades, “en primer lloc som cristians i després som el que fem a l’Església”. “La dignitat de ser cristià està 
per sobre de qualsevol ministeri” però com deia Carles Cardó, això també demana “ser més exigents amb 
nosaltres mateixos”. 

  

La doctrina de sempre 

Planellas ha articulat un 
recorregut des dels pares de 
l’Església, el Vaticà II, el Concili 
Tarraconense i la proposta 
eclesial del papa Francesc. Una 
proposta del Papa que només 
“explicita el que és la doctrina 
de sempre, genuïna i autèntica, 
expressada en el Concili Vaticà 
II”. El problema és que sobre el 
laïcat “no sé fins a quin punt 
hem anat perdent consciència 
del que ja diu el Vaticà II”, 
celebrat fa més de mig segle.   

https://www.apostolatseglarbcn.org/2019/10/30/convocatoria-trobada-catalana-das-9-de-novembre-2018-a-sant-feliu/?cn-reloaded=1
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També ha fet referència a “l’escull de la clericalització 
dels laics”, quan “preocupats per la manca de forces els 
capellans es limiten a cercar col·laboradors a la 
parròquia amb el risc d’arrencar-los de la seva missió 
més pròpia d’esdevenir apòstols enmig del món”. En 
aquest sentit ha demanat un “canvi de mentalitat” i 
abandonar allò de “el que vostè digui, senyor rector”. 
Tot i que no ha fet referència al que també passa en 
l’altre extrem, quan precisament com ho ha dit el rector 
automàticament es posa en quarantena. 

  

El perfil genuí dels laics cristians 

Davant del Congrés “Poble de Déu ‘en sortida’”, Planellas ja conclòs que “el tercer mil·lenni ha de ser dels 
laics. Potser aquests és el missatge que l’Esperit envia a l’Església en els moments actuals. 

L’arquebisbe de Tarragona ha tancat l’aportació amb set propostes per recuperar “el perfil genuí dels laics 
cristians segons el Vaticà II”:  un seguidor de Crist; al servei del Regne de Déu; membre actiu i responsable; 
enviat al món; fonamentat en la Paraula de Déu i en l’eucaristia; vivint amb radicalitat evangèlica; i amb una 
formació constant. 

  

Trobada digital 

La trobada organitzada per la Comissió 
Interdiocesana d’Apostolat Seglar de Catalunya 
ha comptat amb un segon moment de debat per 
compartir el treball de preparació del Congrés del 
febrer que s’ha fet als bisbats. En aquest cas s’ha 
optat pel debat a través del mòbil, recollint els 
missatges amb un sistema digital que permet 
recollir l’opinió de tots els presents a la sala. 

Virtualment han quedat recollides i s’han anat 
projectant al moment les aportacions de més d’un 
centenar de participants. Les limitacions de la 

conversa digital s’ha completat amb les intervencions orals a la sala. Entre altres aspectes, s’han recollit les 
principals dificultats 
per assolir un 
veritable 
protagonisme del 
laics a l’Església i la 
necessitat d’un 
compromís real en el 
món. 

La celebració s’ha 
tancat amb 
l’eucaristia presidida 
pel bisbe auxiliar de 
Barcelona Sergi 
Gordo. En la 
benvinguda el bisbe 
ha remarcat la 
voluntat de “fer camí 
junts, tot i que no sempre sigui el més fàcil” i d’aconseguir “que els eslògans no quedin buits de contingut”.   
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"La publicidad, aunque ayude a crecer, quita libertad y veracidad a cualquier medio" 

 

Faus: "Los medios de comunicación no 
sirven hoy tanto a la verdad cuanto al capital" 

 
José I. González Faus 

 

"Descuidan los derechos llamados sociales (salud, vivienda, educación, trabajo) 
y se dedican mucho más a los derechos 'civiles', 

que son más secundarios pero que no molestan a los ricos" 

"El dolor injusto, sobre todo si es global, debería ser la noticia primera, 
la más amplia y más importante de unos medios honestos" 

"Las redes sociales se están convirtiendo en redes antisociales: 
de la mentira y la calumnia" 

 

Hace poco publiqué aquí mismo una breve antología 
de textos de periodistas titulada ¿Comunicación o 
manipulación? Los textos eran tan serios que me 
pareció pedían una reflexión sobre este poder tan 
absoluto de nuestros días que son los MCS. Sin afán de 
definitividad, sino solo de iniciar un diálogo, propongo 
unas que solo pretenden ser corregidas y completadas 
por otros lectores (ojalá periodistas algunos de ellos). 
Decisivas son las tesis, no mis comentarios. 

 

1. Los MCS no sirven hoy tanto a la verdad cuanto al Capital. 
Por eso descuidan los derechos llamados sociales (salud, vivienda, educación, trabajo) y se dedican mucho 
más a los derechos “civiles” que son más secundarios y no siempre tan claros como los anteriores, pero que 
no molestan a los ricos. Cuatro grandes agencias (Associated Press, France Press, Reuter y DPA) controlan 
prácticamente toda la información que reciben los Medios. ¿Es bueno esto? 

 

2. Los MCS funcionan hoy muchas veces como “iglesias” santas e infalibles. 
Vale de ellos lo que antaño decían muchos eclesiásticos conservadores sobre la “crítica a la Iglesia”: esa crítica 
era siempre una "falta de amor a la Iglesia" (en el caso de los MCS una falta de amor a la libertad). Y la culpa 
está siempre en el que critica, nunca en la institución criticada. 

Se les puede aplicar, por eso, lo que (en otro contexto) citaba J. L. Pardo en El País (03.08.2019): “ellos pueden 
criticarlo todo, pero nadie puede criticarles a ellos sin ponerse en el bando de los malvados”. 

 

3. Todo lo anterior se refiere a la estructura de los MCS no a quienes trabajan en ellos. 
En los MCS hay personas admirables y ejemplares, a veces verdaderos mártires de la verdad y de la libertad. 
A ratos lo pasan mal: pero ojalá sigan ahí porque ellos redimen a esta nueva “pseudoiglesia” tan poco creíble. 

 

4. La norma de los MCS debería ser aquella de Albert Camus: dar al pueblo lo que necesita saber, no 
lo que les gusta oír. 

https://www.religiondigital.org/jose_i-_gonzalez_faus/
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Pero claro: eso no produce dinero ni atrae publicidad. 

Un ejemplo curioso: ante la enorme importancia, seriedad, e interés del próximo sínodo sobre la Amazonía, 
llama la atención que lo único que ha interesado a los MCS ha sido la posible ordenación presbiteral de 
hombres casados. Eso parece revelar una cierta obsesión por el tema sexual, como si este fuera el único 
importante para el informador y como si los MCS, príncipes de un país donde “algo huele a podrido”, tuvieran 
hoy un dilema menos metafísico que el de Hamlet: “to fuck or not to fuck, that is the question”. Algo parecido 
podría decirse de un programa titulado “Corazón” (y que debería titularse más bien “Falta de corazón”), 
dedicado al chismorreo de amores y desamores, bodas y separaciones de las figuras sociales, que nos dice 
p.ej. que Lina Morgan "logró ocultar muchas relaciones". Un chismorreo que no deja de ser rastrero aunque 
esté dicho con aparente elegancia… Y que podría ir acompañado por una parodia de aquel villancico de los 
peces en el río: “se acuestan y acuestan y vuelven a acostar”… 

(N.B. Lo dicho no pretende negar la importancia universal de la ordenación de hombres casados: porque el 
derecho de las comunidades a poder celebrar la eucaristía, pasa por delante del derecho de la institución 
eclesial a imponer determinadas condiciones a los candidatos al presbiterado) 

 

Medios de comunicación 

5. El dolor injusto, sobre todo si es global, 
debería ser la noticia primera, la más amplia y 
más importante de unos MCS honestos.  

Para eso, lo primero que se pide a los medios es 
que sepan mirar. Pero prefieren cumplir aquello 
que cantaba Bob Dylan: “miran hacia otro lado”. 
Rehúyen encararse con el dolor y la injusticia del 
mundo que son lo que más debería ocuparles: 
pasan rápidamente sobre él, lo dan en dosis 
mínimas o lo trivializan. Mientras existan 
situaciones como las del Líbano, los muertos en 
el Mediterráneo, las muchachas explotadas, los 

salarios de hambre, las caravanas de migrantes por Guatemala y México, la precariedad laboral, los jóvenes 
que no pueden independizarse y todo ese inmenso dolor fruto de la injusticia de nuestra sociedad, los MCS 
pasarán sobre esos dramas como gato sobre brasas. Dedicarán más tiempo y más espacio si se trata de 
sufrimientos no causados, al menos inmediatamente, por la estructura social (terremotos, inundaciones, 
epidemias…). Y siempre ofrecerán al lector analgésicos abundantes de modas, deportes y otras mil 
curiosidades.  

 

6. Sobre el contenido de esa norma de qué es lo que el pueblo necesita saber, habrá siempre 
disparidades. 

Ello es inevitable dada nuestra limitación humana y la complejidad de lo real. De ahí la necesaria libertad y 
pluralidad entre los MCS. Esa pluralidad, con todos sus riesgos, es el único modo posible de evitar un 
“pensamiento único” que, por simplista y limitado, siempre resulta peor que las diferencias. 

 

7. Pero esas disparidades no deberían obedecer a intereses personales o grupales menos confesables, 
sino a las inevitables diferencias en el análisis de la realidad. 

No obstante las disparidades obedecen casi siempre a esos otros intereses menos confesables. Eso lo 
denuncian muchos MCS respecto de los demás, pero nunca lo reconocen en sí mismos. 

Un ejemplo sangrante es la comparación entre Venezuela y Honduras. En este segundo país están las cosas 
tan mal o peor que en el anterior. Pero de Honduras nadie dice nada, porque no es una dictadura de 
presuntas izquierdas sino de derechas rampantes cuyo “golpe jurídico de estado” fue amparado por los 
Estados Unidos. Las protestas de algunas voces eclesiásticas apenas traspasan las fronteras de ese país, pese 
al riesgo que corren. 



~ 115 ~ 
 

8. Hoy los MCS no necesitan mentir para distorsionar profundamente la realidad. Por eso, la 
información sobre cualquier tema está obligada a ser total: sin dar solo un aspecto de la realidad 
multipolar, silenciando los demás. 
 

La distribución de espacios, páginas, frecuencia de aparición o lenguajes asépticos que ocultan la realidad 
son las formas mediáticas de mentir hoy. 

Los ejemplos aquí son incontables: hablar 
de “interrupción del embarazo” tiene un 
sentido anodino que oculta toda la violencia 
ejercida sobre un ser vivo. En el caso del 
independentismo catalán, TV 3 ha sido un 
modelo de ese estilo, comparable a la 
televisión franquista, que solo dice lo que el 
oyente quiere oír, que oculta todas las 
verdades molestas, y solo informa de los 
aspectos ridículos o criticables de las otras 
posturas. 

En el caso repugnante de la pederastia ha 
habido Medios que solo han hablado de la 

pederastia clerical, como si les interesase mucho más atacar a la Iglesia que ayudar a las víctimas: sin dar 
apenas información de los otros casos (que son mucho más frecuentes) ni de la proporción de delitos en cada 
uno de los campos… 

 

9.  La libertad de expresión no puede convertirse en libertad de insulto o de mentira deliberada. Cada 
derecho, por importante que sea, termina donde comienza del derecho de otro. 

Pero a veces parece que la libertad de insulto y de faltar al respeto es la única libertad de expresión que hoy 
se defiende con uñas y dientes. La libertad de información parece menos importante. 

 

10. La publicidad, aunque pueda ayudar a crecer, quita libertad y veracidad a cualquier medio. 
Los valores que transmite la publicidad son siempre antivalores: pues se trata de apelar a lo más bajo del ser 
humano para conseguir una venta más fácil y más amplia. Periodistas admirables como Pepa Bueno o Àngels 
Barceló ven desautorizados todos los criterios éticos desde los que hablan, en cuanto dicen: “pasemos a la 
publicidad”. 

Hace algunos años aparecieron algunas voces criticando los anuncios de mujeres o empresas que ofrecían 
sexo. Un director de periódico declaró que si él quitaba esos anuncios tendría que cerrar el diario. Hoy, por 
fortuna y en cuanto me consta (pues no tengo acceso a todos) esos anuncios casi han desaparecido. Señal 
de que siempre es posible dar algún paso adelante. 

 

11. Las redes sociales se están convirtiendo en redes antisociales: de la mentira y la calumnia. 
Están además deformando al receptor. Pero este tema ya no sabría tocarlo yo que, por principio, preferí 
salirme de ellas, a pesar de los ruegos de la red para que regresara. La gente joven tiene aquí un campo de 
trabajo inmenso. 

 

12. Estas tesis son importantes porque creo que los MCS tienen un poder enorme en la configuración 
de las personas y de la sociedad: más que la familia y, en muchos casos, más que la educación. 

Creo que fue también A. Camus quien dijo que un país será lo que sean sus medios. En cualquier caso, los 
políticos del mañana habría de procurar ser mucho menos “hijos” o esclavos, y mucho más “independientes” 
de este inmenso poder. 
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San John Henry Newman, 

un cristiano (1801-1890). 
Canonización innecesaria, pero gratificante  

Fue un faro de vida, de pensamiento abierto, de buen hacer cristiano 
para todas las iglesias (católica, anglicana, luterana, ortodoxa) 

Un santo ecuménico 
Xabier Pikaza 

 

Su canonización no me parecía 
necesaria, pues su vida y pensamiento, 
con el nombre de J. Henry Newman o 
de "cardenal Newman", venía siendo 
un faro de vida, de pensamiento 
abierto, de buen hacer cristiano para 
todas las iglesias (católica, anglicana, 
luterana, ortodoxa), pues era todo eso: 
se hizo católico sin dejar de ser 
anglicano, ofreció su fidelidad a la Sede 
de Roma sin dejar de ser protestante, 

perteneció a la iglesia de occidente sin abandonar sus raíces orientales (ortodoxas). 

No necesitaba que se le canonizara, pero me alegro de ello, pero me gustaría añadir que no fue ni es un santo 
"romano", sino universal... un santo para todas las iglesias, para católicos, ortodoxos y protestantes, para 
ilustrados y postilustrados, el "cardenal más sabio" de la Iglesia del siglo XIX y de la del XX. Nadie supo escribir 
como él, interpretar como él la historia. 

No  se me ocurre un título mejor que llamarle simplemente cristiano. No me suena bien llamarle santo (al uso 
actual de ese término), ni le veo de aureola, ni de “sacerdote” o cardenal, sino de "simple cristiano". 
Sencillamente le veo como intelectual, hombre de diálogo, escritor y pensador, quizá el más significativo de 
los analistas cristianos del siglo XIX, una referencia fundamental para la iglesia del futuro, en diálogo con la 
modernidad y con la historia, con el "imperio británico" y con los pueblos que otros muchos querían colonizar 
a la fuerza. 

Fue un cristiano “inglés”, y en ese sentido “anglicano”. Estudió teología y fue predicador y profesor en la 
ciudad universitaria de Oxford, donde sus sermones y sus publicaciones tuvieron gran influjo entre profesores 
y estudiantes. Formó parte del «movimiento de Oxford» que quería poner de relieve el origen apostólico de 
la Iglesia de Inglaterra, destacando así sus relaciones con el catolicismo, entendido en sentido radical, como 
signo de universalidad. Fue inglés y británico, pero en sentido universal, desde las raíces medievales y 
modernas de la Universidad de Oxford, que fue su casa intelectual. 

Fue “católico”, pero no exclusivamente “romano”, sino que quiso formar parte de la Iglesia entera, iglesia de 
iglesias, con sus raíces patrísticas y “patriarcales” en Alejandría y Antioquía, en Roma y en Bizancio, y después 
en la reforma del siglo XVI, con la Iglesia de Inglaterra (Anglicanismo). 

Fue uno de los pensadores y escritores más conocidos de Inglaterra, uno de los grandes oradores de su tiempo, 
escribiendo en el inglés más perfecto que se había conocido. Se hizo católico en el sentido de "universal", pero 
sin renunciar a su historia anterior, a Bizancio ni a Antioquía, a Canterbury ni a Ginebra. En esa línea, el año 
1845 se convirtió al catolicismo, ordenándose sacerdote dos años después. 
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A partir de entonces vivió en Londres, donde estableció una comunidad u Oratorio de San Felipe Neri, 
dedicándose al estudio y a la publicación de libros de tipo teológico, histórico y espiritual. Es quizá la 
personalidad más destacada del catolicismo (e incluso de cristianismo) no sólo inglés, sino universal del siglo 
XIX, uno de los mayores escritores y pensadores cristianos de todos los tiempos. 

Después de su entrada en la Iglesia Católica, llevó una vida retirada, pues eran muchos los que, en las altas 
esferas de la Iglesia Romana, se sentían incómodos con su visión del catolicismo (y muchos anglicanos y 

protestantes pensaron que les había 
abandonado). Pero él no abandonó a nadie, 
sino que quiso integrar a todos, vinculando 
desde el evangelio las diversas línea de 
historia y presencia de la Iglesia (o, mejor 
dicho, de las Iglesias). Pero él no dejó su 
oración, su visión del misterio, su enorme 
pensamiento, abierto a un futuro que ha de 
ser de comunión y respeto entre todos los 
hombres. 

Pues bien, superando recelos de un lado y 
del otro, en un gesto de gran lucidez, cuando 

Newman tenía ya 88 años de edad y estaba casi a punto morir, el Papa León XIII le nombró Cardenal de la 
Iglesia Romana (el año 1889), ratificando así el valor universal de su testimonio cristiano. Personalmente, he 
sentido (y siento) el influjo de las obras históricas de Newman, con su visión de la primera iglesia (de las 
primeras iglesias, del siglo IV‒V), que mantuvieron la unidad en medio de grandísimas disputas y diferencias 
doctrinales y eclesiales. 

Vi vió con el dolor de la división de las iglesias, maduró en conocimiento de “comunión”, de diálogo abierto, 
de encarnación del Evangelio en las diversas culturas, dentro de una modernidad entendida como espacio y 
camino de maduración en libertad y diálogo. Habría disfrutado dialogando con el Papa Francisco; su vida y 
pensamiento sigue siendo (y será) testimonio de fidelidad y libertad cristiana, de unidad en la diversidad, de 
diálogo en amor entre todas las iglesias. Entre sus obras, traducidas casi todas al castellano, podemos 
destacar. 

1. Apología "pro vita sua". Historia de mis ideas religiosas (Madrid 1977). Éste es una especie de libro de 
“confesiones” donde Newman presenta el proceso de su pensamiento y de su vida cristiana, tal como vino a 
desembocar en su conversión al catolicismo. Es el mejor testimonio del ambiente religioso de Inglaterra en la 
primera mitad del siglo XIX, desde la perspectiva de un hombre de gran lucidez, que quiere formar parte de 
la Iglesia Universal, que ha existido desde la era apostólica, con disputas y luchas internas, pero sin perder su 
unidad. 

Así aparece el rasgo quizá más significativo de la visión religiosa de Newman: su forma de entender la 
“carnalidad” y universalidad de la Iglesia, que mantiene la comunión de Cristo en medio de conflictos 
incesantes; desde ese fondo, en un entorno religiosamente dividido, él decidió asumir la unidad católica, como 
signo de fidelidad a los principios de la Iglesia. 

2. El asentimiento religioso (Barcelona 1960). Obra clave del pensamiento cristiano donde Newman analiza 
el despliegue y la racionalidad de la fe, en un contexto social donde la Iglesia ha perdido ya su función 
dominante y donde los creyentes no pueden ya apoyarse sin más en la tradición y en la presión social del 
ambiente. Es la primera gran obra de teología escrita desde fuera del “sistema” religioso y eclesiástico que 
había dominado no sólo en la Edad Media sino en los comienzos de la Edad Moderna. 

Newman ha querido mostrar el sentido de la fe y su despliegue en un contexto social donde la mayoría no son 
creyentes, en un ambiente donde no puede utilizarse ya un tipo de racionalidad filosófica y social asumido 
mayoritariamente por la sociedad. El asentimiento religioso es “racional”, pero de otra manera, en clave de 
sentimiento interior, de intuición cordial y de búsqueda en la que se implica toda la persona. Newman publicó 
también muchas otras obras, sobre todo sermones, que han ido marcando los elementos básicos de la 
identidad cristiana en una época en la que tuvo que vivir aislado de la sociedad dominante e incluso de la 
Iglesia Católica, que sentía miedo de muchas de sus afirmaciones. 
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SALUD: LA COLIFLOR 
 

Dr. Joseph Mercola 

 

La coliflor es un miembro de la familia de los vegetales crucíferos que combaten 

el cáncer 

La coliflor es antiinflamatoria y rica en antioxidantes, además puede mejorar la 

salud de su corazón y su cerebro 

Comer coliflor le proporcionará a su cuerpo grandes cantidades de vitamina C, 

vitamina K, betacaroteno y muchos otros mientras que también apoya la digestión 

saludable y la desintoxicación. 

 

La coliflor es un miembro de la familia de los vegetales 
crucíferos, a menudo ensombrecido por su primo el brócoli 
verde. Sin embargo, este es un vegetal que merece una 
rotación regular en su alimentación, ya que contiene una 
impresionante variedad de nutrientes, incluyendo vitaminas, 
minerales, antioxidantes y otros fitoquímicos. 

Agregando a la atracción de la coliflor es su extrema 
versatilidad. La puede comer cruda, en ensaladas, o en 
diferentes platillos de cocina. La puede sazonar o hacer puré 
como una versión más saludable de "puré de papas". 

 

Los Mejores 8 Beneficios Saludables de la Coliflor 

Debido a sus efectos benéficos sobre numerosos aspectos de la salud, la coliflor puede fácilmente ser descrita 
como un súper alimento. Diez de sus beneficios más impresionantes son: 

 

1. Combate el Cáncer 

La coliflor contiene sulforafano, un compuesto de azufre que también ha demostrado matar las células madre 
de cáncer, retrasando así el crecimiento del tumor. Algunos investigadores creen que al eliminar las células 
madre del cáncer podría 
ser la clave para controlar 
el cáncer. 

Por ejemplo, las 
investigaciones han 
demostrado que la 
combinación de coliflor con 
curcumina (el compuesto 
activo en la especia 
cúrcuma) puede ayudar a 
prevenir y tratar el cáncer 
de próstata. 
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Un estudio publicado en la carcinogénesis también encontró 
que el sulforafano puede reducir la incidencia y el índice de 
tumores mamarios inducidos químicamente en 
animales. También inhibe el crecimiento del cultivo celular 
de cáncer de mama, lo cual podría causar la muerte celular. 

Otros compuestos de la coliflor también muestran efectos 
anticancerígenos. Según el Instituto Nacional del Cáncer: 

"Se ha encontrado que los indoles e isotiocianatos inhiben el 
desarrollo de cáncer en varios órganos en ratas y ratones, 
incluyendo el de vejiga, mama, colon, hígado, pulmón y 
estómago." 

 

2. Impulsa la Salud del Corazón 

Se ha encontrado que el sulforafano en la coliflor y otros 
vegetales crucíferos mejora significativamente la presión 
arterial y la función renal. Los científicos creen que los 
beneficios del sulforafano están relacionados con la mejora 
de la metilación del ADN, que es crucial para la función 
celular normal y la expresión génica adecuada, 
especialmente en el revestimiento interno de las arterias - 
que es propenso al daño - conocido como el endotelio. 

 

3. Es Antiinflamatorio 

Es necesario un cierto nivel de inflamación en su cuerpo para mantenerse saludable. Sin embargo, también 
es posible, y cada vez más común, que la respuesta inflamatoria se salga de control. 

Si su sistema inmunológico por error desencadena 
una respuesta inflamatoria cuando no hay alguna 
amenaza, esto podría ocasionar un daño significativo 
relacionado con la inflamación en el cuerpo, una 
condición relacionada con el cáncer y otras 
enfermedades, según que órganos estén siendo 
afectados por la inflamación. 

La coliflor contiene gran cantidad de nutrientes 
antiinflamatorios que ayudan a mantener la 
inflamación bajo control, incluyendo indol-3-carbinol 
o I3C, un compuesto antiinflamatorio que puede 
operar a nivel genético para ayudar a prevenir las 
reacciones inflamatorias en su nivel más 
fundamental. 

 

4. Es Rica en Vitaminas y Minerales 

La mayoría de las personas en Estados Unidos son altamente deficientes de este nutriente, necesario para 
que su cuerpo funcione. Comer coliflor regularmente es una forma sencilla de obtener estos nutrientes tan 
necesarios en su cuerpo. Por ejemplo, una porción de coliflor contiene el 77 por ciento del valor diario 
recomendado de vitamina C. También es una buena fuente de vitamina K, proteínas, tiamina, riboflavina, 
niacina, magnesio, fósforo, fibra, vitamina B6, ácido fólico, ácido pantoténico, de potasio, y manganeso. 

Coliflor al horno 

Coliflor con bechamel y queso 
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5. Mejora la Salud del Cerebro 

La coliflor es una buena fuente de colina, una vitamina B 
conocida por su papel en el desarrollo del cerebro. El 
consumo de colina durante el embarazo da increíbles 
beneficios a la actividad cerebral de los animales en el 
útero, lo que indica que puede mejorar la función 
cognitiva, mejorar el aprendizaje y la memoria. Incluso 
puede disminuir el declive relacionado con la edad de la 
memoria y la vulnerabilidad de su cerebro a las toxinas 
durante la infancia, así como proporcionar protección en 
los años futuros. 

 

6. Soporte de Desintoxicación 

La coliflor fortalece la capacidad de su cuerpo para desintoxicarse en múltiples maneras. Contiene 
antioxidantes que apoyan la desintoxicación. Fase 1. Junto con nutrientes que contienen azufre, importantes 
para las actividades desintoxicantes Fase 2. Los 
glucosinolatos en la coliflor también activan las 
enzimas de desintoxicación. 

 

7. Beneficios del Aparato Digestivo 

La coliflor es una fuente importante de fibra 
alimentaria para la salud digestiva. Pero eso no es 
todo. De acuerdo con World's Healthiest Foods (los 
Alimentos Más Saludables del Mundo). 

"Los investigadores han determinado que el 
sulforafano hecho de glucosinolatos en la coliflor 
(glucorafanın) puede ayudar a proteger el 
revestimiento del estómago. El sulforafano le ofrece 
este beneficio saludable al prevenir la proliferación bacteriana de Helicobacter pylori en el estómago o 
prevenir que esta bacteria se pegue en la pared del estómago". 

 

8. Antioxidantes y Fitonutrientes Galore 

Comer coliflor es como ganar la lotería de antioxidantes y fitonutrientes. Cargada de vitamina C, beta-
caroteno, kaempferol, quercetina, rutina, ácido 
cinámico, y mucho más. Los antioxidantes son la 
manera natural de proporcionarle a sus células la 
defensa adecuada contra el ataque de las especies 
reactivas de oxígeno (ROS). 

Siempre y cuando tenga estos micronutrientes 
importantes, su cuerpo será capaz de resistir el 
envejecimiento causado por la exposición diaria a 
los contaminantes, el estrés crónico y más. Si usted 
no tiene un suministro adecuado de antioxidantes 
para ayudar a eliminar los radicales libres, entonces 
podrá estar en riesgo de estrés oxidativo, lo que 
ocasionara tejidos acelerados y daño en los 
órganos. 

 

 

Coliflor con especias 

Coliflor al horno 

Coliflor al horno con queso 
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OBERTS A L’OPINIÓ DE CADASCÚ 

Divers 

 

Deia sant Agustí… 

 “Els pagans no veuen les nostres celebracions, però sí veuen les 
nostres obres”. Avui, en temps d’incertituds, podem omplir les 
nostres celebracions amb multitud de formes de solemnitat, que 
ens omplen de joia, de seguretat i satisfacció. En les celebracions 
litúrgiques cantem pensaments meravellosos que fins i tot 
semblen que són compromisos de la nostra part. Certament i 
n’estem convençuts que no n’hi ha prou amb això. És una reflexió 
per a nosaltres Germans i per a tots els nostres col·laboradors 
lasal·lians. Si volem refer la comunitat cristiana, marcada per la 

indiferència religiosa, com ens diu el Papa Francesc. Si volem engrescar els joves, no n’hi ha prou amb 
celebracions que ens omplen de satisfacció i de  joia. “Verba volant exempla trahunt”. O com també ens diu 
el Fundador: “L’exemple, en efecte, impressiona l’esperit i el cor molt més que les paraules. I els infants... es 
formen segons l’exemple dels seus mestres, inclinant-se més a fer els que els veuen fer que no els que els 
senten dir, sobretot quan les paraules no concorden amb les seves accions” (MTR 10, 3). 

G. Jaume Pujol i Bardolet 

 

Sobre qüestions pendents del Concili Vaticà II 

El Concili Vaticà II fou un Concili sobre l’Esglèsia (K. Rahner). El tema central fou la 
identitat de l’Església: l’Església és missionera, l’Església existeix per evangelitzar. Un 
altre dels aspectes assenyalats pel Concili és la crida de tots a la santedat, que té les seves 
arrels en el baptisme. Però, avui alguns teòlegs van reclamant que avui necessitem un 
Concili que parli de Déu. No solament que ens qüestionem, ¿Església què dius de tu 
mateixa?, sinó sobretot, ¿Església què dius de Déu?. És molt important el tema de Déu 
en la nostra societat postmoderna, caracteritzada per la tornada salvatge de la religió. 
Avui ja no vivim sota el eslogan: Crist sí, Església no; avui el tema és Religió sí, Déu no” 
(J.B. Metz). 

Juan Pablo García Maestro, expert del Concili Vaticà II 

 

 

Recuperar el concepte de proïsme... 

Pau VI en la clausura del Concili Vaticà II va recordar que tots els 
documents del Concili Vaticà II, s’han de llegir i interpretar-los a partir 
de l’espiritualitat sempre antiga i sempre nova del Bon Samarità. 
Aquesta espiritualitat ens porta a recuperar el concepte de proïsme, 
“qui és el nostre proïsme segons la visió de Jesús”. La pregunta no és 
qui és el meu proïsme, sinó de qui es va fer proïsme el que estava 
malferit a la vora del camí (Lc 10,36ss.). Proïsme sóc jo que surto pels 
camins i em faig proper. Per això direm que l’ètica de la compassió 

salvarà el món. Aquesta és la resposta que espera l’Església en aquests moments. 

Juan Pablo García Maestro, expert del Concili Vaticà II 
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Església Comunió i Església Poble de Déu 

L’Església Comunió i Església Poble de Déu s’ha de visualitzar en com es tracta 
als laics en l’Església i en les Parròquies. Perquè la meva experiència en les 
parròquies és que el laïcat és un gegant adormit que l’Església ha de despertar. 
Estem encara molt lluny de la definició que va fer Puebla (1978): “Els laics són 
homes i dónes de l’Església en el del món i en el cor de l’Església”. La  missió dels 
laics no és exclusivament en el món (ad extra), sinó intra l’Església. Com afirma 
el teòleg Karl Barth: “Si la missió dels laics no té altra finalitat que el servei de 
l’Església porta els estigmes de la mort”. ¿Com poden contribuir  els laics en la 

missió de l’Església? 

Juan Pablo García Maestro, expert del Concili Vaticà II 

Avui, ¿crisi de Déu? ¿crisi de l’home? 

La recepció del Vaticà II i la seva actualitat en aquest món, passa per acceptar 
que vivim en un crisi. No de l’Església, sinó de Déu. També d’una crisi de 
l’home. No és solament crisi de Déu sinó del debilitament de la  vida teologal 
dels creients. Una de les observacions fetes al Concili Vaticà II és l’escassetat 
de textos  conciliars de temes com l’experiència de Déu i la poca atenció a 
l’element místic del cristianisme. L’Església no podrà evangelitzar, si no es 

deixa d’evangelitzar-se ella mateixa i si les comunitats encara no són llocs d’oració i si no cultivem la mística 
d’ulls oberts... La crisi pot ser també benaurada, però viscuda des d’abaix, des dels pobres i dels qui sofreixen 
la cultura de la marginació. D’aquesta forma el cristianisme té futur. Aquesta és l’Església que desitja el Papa 
Francesc. “Una Església de sortida vers  les perifèries existencials i on els pobres són els prioritaris”. 

Juan Pablo García Maestro, expert del Concili Vaticà II 

 

Un dels més importants problemes en les comunitats: la manca de comunicació... 

Potser un dels més grans problemes de les comunitats sigui la manca de 
comunicació autèntica. Podem parlar molt sense dir res, podem sentir sense 
escoltar, podem repetir sense haver comprès, podem usar i abusar dels mitjans 
de comunicació sense comunicar res de nosaltres mateixos. Tenim el perill de 
fomentar un diàleg sense interès o de conversar de forma superficial. Ei diàleg 
quan és autèntic és sempre fecund perquè afecta els nivells més profunds de 
l’ésser humà. Però cal reconèixer que el diàleg interpersonal no neix 
espontàniament i exigeix un dur aprenentatge. Això significa que hem 
d’aprendre a mirar l’altre, a escoltar-lo, a respectar-lo, a demanar explicacions 
amb serenitat. El diàleg és imprescindible, però no és fàcil. Necessita una 

autèntica ascètica de renúncia i d’acceptació per saber escoltar, comprendre per a ser generosos. Escoltar a 
algú és sortir de sí mateix i d’intentar de veure la qüestió des del seu punt de vista, baixar les defenses i evitar 
prejudicis i sospites. 

Antonio Jiménez Ortiz 

La vida religiosa sigue inquieta 

Sí, la vida religiosa sigue inquieta. Mejor dicho, siguen inquietos muchos 
de sus miembros. Esto puede ser una buena señal, puede significar que 
sigue buscando y procurando su propia identidad y su misión. Pero, 
también puede ser una mala señal, lo será para quienes viven esa 
inquietud como zozobra y desasosiego, como malestar angustioso, como 
sentimiento de culpa. La conclusión es clara: la vida religiosa necesita 
religiosos y religiosas cada vez más responsables y menos atrapados por 
sentimiento de culpa. 

Felicísimo Martínez, OP 
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Relació entre ortodòxia i ortopraxis 

La autèntica praxis de la fe ha d’estar sostinguda per contingut de la fe, per una ortodòxia 
coherent i conseqüent. Perquè és el contingut de la fe, l’ortodòxia que ens assenyala vers 
on va el compromís concret que ens exigeix la fe. L’ortodòxia quedaria buida sense 
l’ortopraxis i l’ortopraxis quedaria sense nord sense l’ortodòxia. 

G. Jaume Pujol i Bardolet 

 

Testimonio de gratuidad y de gratitud; testimonio de fraternidad y solidaridad 

“Cuidemos el don que se nos ha dado y hagámoslo 
fructificar para ser: Testimonio de gratuidad y de 
gratitud; testimonio de fraternidad y de solidaridad y 
testimonio de anuncio alegre del Evangelio. Se nos ha 
dado un don para rejuvenecer la Iglesia y para que ésta 
sea la casa de todos los hombres; donde los pobres se 
encuentren a gusto; donde asoma la armonía y se goza 
la comunión y donde se respira la alegría del Evangelio”. 

Cardenal Aquilino Bocos, CMF 

 

Una reforma que “nos urge a priorizar” 

Una reforma que “nos urge a priorizar”, a “ensanchar el horizonte, hacer camino y evitar toda tentación a 

dejarse arrastrar por la cultura del consumismo”, donde “los religiosos 

debemos dar prioridad al Evangelio y al Espíritu frente a nuestras 
cavilaciones; a las personas antes que a las estructuras; a lo 

carismático a lo institucional; al testimonio que a la irrelevancia; a lo 
comunitario que a lo individual; a la calidad que a la cantidad; a la 
profecía que a la indiferencia; a los procesos que a a l’inmovilismo y al 
liderazgo de servicio, participativo y misericordioso, que al gobierno 
directivo, regulador y eficacista”. Y, sin duda, una “opción inequívoca e 

irreemplazable por los pobres”, porque “aludir a la pobreza es señalar el dinamismo más eficaz de la 

reforma en la Iglesia y en la vida consagrada. Es un punto sobre el que nos sobran palabras y nos faltan 

hechos”. “La vuelta a la raíces es lo más revolucionario”, incidió Bocos. “Vivir en las raíces no es remitirse 

al pasado, sino al núcleo interior donde el presente se proyecta hacia el futuro”. 

Cardenal Aquilino Bocos, CMF 

 

El P. Ignacio Ellacuría y la justicia 

El P. Ignacio Ellacuría en una conferencia en Valencia el 1973: “Nosotros, 
jesuitas ¿os hemos educado para la justicia? Si al término «justicia» y a la 
expresión «educar para la justicia» le damos toda la profundidad de que 
hoy la ha dotado la Iglesia, creo que tenemos que responder con toda 
humildad que los jesuitas no os hemos educado para la justicia tal como 
Dios la exige de nosotros y creo que puedo pediros también a vosotros la 
humildad de responder igualmente que no os hemos educado para la 
justicia y tenéis que completar la formación recibida”. El P. Arrupe animó 
a llenar estos vacíos y a que los colegios de jesuitas respondiesen a las 
exigencias de la justicia. No sería fácil, añadió, pero había que intentarlo. 
Sus palabras causaron conmoción. 

G. Jaume Pujol i Bardolet 
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Camino hacia la justicia 

Bajo la guía y el aliento del P. Pedro Arrupe, en la XXXII congregación General 
de los jesuitas (Capítulo General) se hizo la pregunta más radical que se habían 
hecho en muchísimo tiempo: “Qué significa hoy ser compañero de Jesús». Y la 
respuesta, como hemos visto, fue inaudita: “Comprometerse bajo el 
estandarte de cruz en la lucha crucial de nuestro tiempo: la lucha por la fe y la 
lucha por la justicia que la misma fe exige”… “No trabajaremos en la 
promoción de la justicia sin que paguemos un precio” (la persecución y el 
martirio) (Decreto 4, n. 86). Desde el generalato del P. Arrupe alrededor de 60 
jesuitas han sido asesinados por defender la justicia y, de esa forma, por ser 
seguidores de Jesús de Nazaret. De la provincia centroamericana el P. Rutilio 
Grande y los seis mártires de la UCA (entre ellos el P. Ellacuría), más el P. Carlos 
Pérez Alonso –del cual poco solemos hablar-, jesuita desaparecido de aquel 
país 

Charo Mármol 

 

Dos citas clásicas para comprender nuestra situación 

La expresión volver a Jesús me trae a la mente dos citas clásicas que siguen siendo iluminadoras para 
comprender nuestra situación… La primera cita es de 
Garaudy de la época marxista. En un encuentro con 
cristianos después del Concilio les dijo: “Hombres de Iglesia, 
devolvednos a Jesús”. Es como si en un ambiente de diálogo 
y amistad dijera: “Ustedes manejan a Jesús como si fueran 
sus dueños. Pero lo peor es que lo han secuestrado”. 
Tenemos que devolver a Jesús. Pero, eso implica que, antes, 
los cristianos tenemos que «volver» a él. 

La segunda cita son las ácidas palabras del Gran Inquisidor, del Cardenal Arzobispo de Sevilla, en la leyenda 
de los hermanos Karamazov de Dostoyevsky. El Inquisidor le echa en cara que ha traído la libertad, pero que 
se han equivocado, pues lo que realmente desean los humanos es la seguridad y esa seguridad es lo que 
precisamente ofrece la Iglesia. El Inquisidor en un primer momento anuncia a Jesús que le va a quemar en la 
hoguera, pero finalmente abre la puerta y le deja marchar diciéndole “Muchas gracias por haber venido hace 
mil quinientos años, pero ahora no te necesitamos, y en realidad nos estorbas. Vete y no vuelvas más”… “Una 
Universidad que luche por la verdad, por la justica y por la libertad no puede menos que verse perseguida”.  

P. Ignacio Ellacuría 

 

 

El binomio «riqueza-pobreza» 

 “Hay más riqueza en la Tierra pero hay más 
injusticia. África ha sido llamada el «calabozo 
del mundo», una Shoâ continental. 2.500 
millones de personas sobreviven en la Tierra con 
menos de 2 dólares al día y 25.000 personas 
mueren diariamente de hambre, según la FAO. 
La desertización amenaza la vida de 1.200 
millones de personas en un centenar de países. 
A los emigrantes les es negada la fraternidad, el 
suelo bajo los pies. 

Pere Casaldàliga (año 2006 ) 
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G. Jaume Pujol i Bardolet 

 

TORRALBA, Francesc. Món volàtil. Com sobreviure en un món incert i inestable. Columna 2018, 158 pàgs. 

És un llibre molt recomanable per a tothom per comprendre la situació actual, i 
diria d’una manera particular podem aplicar a nosaltres Germans, que posem tot 
l’esforç per la continuïtat de l’Institut.. Avui ens fem moltes preguntes sobre el 
temps evolutius que vivim acceleradament i que ens situen constantment en la 
inseguretat. Els sistemes que semblaven sòlids s’esvaeixen en l’aire. Els qui 
experimenten el diagnosticar la nostra època, observen una gama molt variada de 
nominacions successives citades per l’autor:  Postmodernitat, Ultramodernitat, 
Hipermodernitat, Tardomodernitat, Transmodernitat, Modernitat líquida, 
Turbomodernitat, Edat del caos, Era del buit, Imperi de l’efímer, Societat de la 
decepció, la Societat de l’hiperconsum, Societat del cansament, Societat de la 
Transparència”. Tota aquesta situació la podem aplicar a l’ara del nostre Institut i 
des de la situació en la que estem volent fer emergir el futur. Els temps actuals 
sacsegen la Societat política, l’Església i l’Institut. Aspirem a tenir més followers 

(seguidors), lluitem contra el pas del temps i pensem que la nostra vida és plena perquè estem constantment 
ocupats. Els valors tradicionals es descomponen, el món polític, social, econòmic, religiós i cultural es desfà i 
ens sentim vulnerables i frustrats, perquè tot canvia vertiginosament i ens preguntem què és el que es manté 
sòlid en un món en vertiginosa transformació. Amb el seu to divulgatiu, el filòsof Francesc Torralba fa un 
diagnòstic de la societat actual i de com l’individu s’ha d’adaptar per viure en un món dominant per la 
incertesa, la hiperacceleració i l’excés d’informació. Diu textualment Francesc Torralba: “Necessitem, mapes, 
cartografies culturals, plànols per orientar-nos, per saber on som, cap on anem, què és el que està passant, 
perquè només si coneixem mínimament l’escenari, podrem determinar i comprendre quin és el nostre lloc 
en el món i el nostre rol en la societat”. I afegeix: “Estem ben convençuts que la noció món volàtil reflecteix, 
amb nitidesa, allò que es mou al nostre entorn... Valors i creences que semblaven sòlides i estables 
s’esbocinen i es descomponen que floten en l’aire”. Però, cal remarcar que la lectura d’aquest llibre dóna un 
to positiu i obert a un optimisme de visió malgrat la incertesa que li és pròpia. Ens movem des d’una novetat 
com fou el naixement del cristianisme i del nostre Institut. 

 

JIMÉNEZ ORTIZ, Antonio, SDB. La fe en tiempos de incertidumbre. Teología para dar qué pensar. San Pablo 
2018, 621 páginas 

L’autor, un salesià, després de fer un recorregut per la societat europea actual tenint 
en compte la vertiginosa evolució en tots els sectors, assenyala la incidència que això 
suposa en la creença religiosa, que no poques dones i homes els porta a 
l’individualisme o a la indiferència de la que ha parlat el Papa. La imatge de Déu se’ls 
fa borrosa i confusa i l’evangelització i la catequesi i en general la transmissió de la 
fe es fa difícil i complicada i cal trobar el llenguatge audible i adequat per avui. L’autor 
fa la pregunta de si és possible creure avui fent front a tanta comunicació que ens 
invaeix i que intervé en la forma sempre variant de reflexió i d’enterbolir  certituds 
segures. I al llarg del llibre fa un recorregut i síntesi de la fe cristiana: la qüestió social 
i el sentit de la vida, creure i comprendre: fe i teologia, sobre el misteri de Déu, la 
revelació de Déu en la història, Jesús el Crist, l’Església, els sagraments en l’Església, 
l’evangelització com missió de l’Església, sobre el més enllà. Cada lector s’hi sentia 

al·ludit i també profitosament orientat al llarg de la lectura d’aquest llibre. 
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CARAM, Lucía. A Dios rogando. Plataforma editorial 2a edición 2014, 233 páginas 

De sobras nos es conocida Sor Lucía Caram incluso a través de los medios. Este libro es 
de la segunda edición pero ya existe la 5a edición. En una entrevista Risto Mejido dijo 
de ella que se trata de “Compromiso hecho acción, palabra hecha verdad”. Desde su 
sensibilidad de religiosa, Lucía “se percibe muy identificada con los pobres, de los sin 
techo… que considera como personas a menudo humilladas, que no se han 
acostumbrado a su suerte”. Hay que superar la tentación de sentirnos tranquilos 
diciendo que las autoridades tienen que poner remedio a estas lamentables 
situaciones. Jesucristo no tenía ningún poder político, ni religioso. “Basta tener fuego 
en el corazón y anhelo de querer hacer que el mundo sea espacio de fraternidad, 
donde el mandamiento del amor, el único mandamiento que debería aplicarse en la 

tierra fuera la norma, el camino de todos los hombres y mujeres, de todos sus hermanos y hermanas”. La 
felicidad es más que dar o recibir, es amar la vida y compartirla. A veces podemos tener capacidad de adorar 
al Crucificado en el culto y no reconocerlo en los crucificados de nuestra historia que reclaman compasión y 
solidaridad. Confiesa Sor Lucía: “Me dicen que soy activista social. No sé qué soy, pero sí sé que, desde hace 
años, me dedico a acoger y a acompañar a las personas que este sistema, que no da para más, pretendió 
expulsar de la sociedad... Este llanto, estas lágrimas, este dolor son mi insomnio y creo que podemos hacer 
algo. Las esperanzas, las alegrías, los anhelos y la potencia de tantas personas buenas con las que me cruzo 
cada día, son el motor para movilizarme”. Sor Lucía ha conseguido un equipo de más de doscientos 
voluntarios comprometidos en alternativas y oportunidades con diversos proyectos: Plataforma de 
alimentos, pisos tutelados, residencias, huertos ecológicos de proximidad… con personas que se apuntaban 
a estos proyectos y que tenía efecto multiplicador. A lo largo de todas las páginas se ve que Sor Lucía es 
verdaderamente una persona impregnada de la vida de los necesitados a los que quiere aportar una solución 
y de hecho lo consigue movido por el fuego evangélico que hay en su corazón.  

 

CASTILLO, José María. El Evangelio marginado, Desclée de Brouwer, 2018, 278 pàgines 

Ens pot resultar sorprenent el títol d’aquest llibre i àdhuc els titulars de cada capítol. 
Però el contingut està molt ben raonat i s’hi aprecia que l’autor l’ha escrit després d’un 
exhaustiu estudi, com s’hi percep per les abundants notes  a peu de pàgina i per la 
biografia assenyalada. Parteix de que hi ha com dues teologies diferents: la de sant Pau 
i la dels Evangelis, encara que són compatibles. Sant Pau no va conèixer la vida terrena 
de Jesús, i la seva fe i predicació prové de la visió en la seva conversió i centrant-se en 
Jesús mort i ressuscitat, doncs sembla que és una teologia especulativa; en canvi la 
teologia dels Evangelis parteix d’un haver compartit la realitat de la vida terrena de 
Jesús, amb el corresponent seguiment fins a la mort de creu, doncs aquí es tracta d’una 
teologia narrativa. Els primers cristians van viure dels records de la predicació dels qui 

havien conviscut amb Jesús i no van conèixer els Evangelis, degut a que foren escrits a partir de l’any 70; en 
canvi, 20 anys abans, cap a l’any 51, sant Pau va començar a escriure les seves cartes que contenen la 
predicació de Pau sobre Jesús. Per l’autor creure en Jesús és seguir-lo amb totes les conseqüències de pèrdua 
de seguretat personal i institucional, però també afegeix una contradicció, dient que ser ordenat prevere, 
bisbe o haver fet vots religiosos no és entrar en un estatut de superioritat i de privilegi social. El cristianisme 
més que l’aprenentatge d’una doctrina i de pràctiques rituals consisteix en un procés d’identificació amb 
Jesús, pel seguiment que és totalitzant i s’adreça a tothom, no solament a uns privilegiats. Els deixebles no 
van conèixer Jesús llegint llibres, ni escoltant conferències, sinó vivint amb ell i seguint-lo fins a la creu. De 
vegades l’observança de normes i lleis, potser poc evangèliques, serveixen per tranquil·litzar la consciència, 
com els grans sacerdots del Temple tranquil·litzarien la seva consciència crucificant a Jesús; i afegeix una 
al·lusió a la situació actual en què la gent senzilla sent molta simpatia pel Papa Francesc, conjuntament amb 
un grup que el critica apassionadament; exactament el que va passar a Jesús. L’Evangeli de Jesús i la fe dels 
sacerdots del Temple eren dues maneres incompatibles de buscar a Déu. Recrimina que l’Església s’ha ocupat 
molt de defensar la doctrina i s’ha oblidat dels pobres. Amb el període de Constantí els bisbes eren elegits 
antre la gent rica i amb influència social. En fi, reclama que l’Església i tots els cristians ens centrem en 
l’Evangeli. Es tracta d’un llibre favorablement interpel·lant. 
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MÁRMOL Charo. Conversaciones con Jon Sobrino, S.J. 

De origen español, Jon Sobrino en 1972 fue a El Salvador donde se apercibió de la pobreza y entró en contacto 
con religiosos afines a la teología de la liberación, por entonces en 
pleno desarrollo, entre los que figuraba el mismo rector de la 
Universidad, el también jesuita Ignacio Ellacuría, que sería asesinado 
junto con otros jesuitas de la UCA en 1989. Importante figura de la 
teología de la liberación latinoamericana, su obra, como la de otros 
destacados teólogos de esta tendencia, manifiesta sus profundas 
preocupaciones sociales y orienta el mensaje evangélico hacia un 
compromiso en la lucha contra la pobreza y la injusticia. Dirá: 
“Procuré acercarme periódicamente a lugares de pobres en los 
suburbios de San Salvador y en tiempos de guerra sobre todo a los 
refugios… descubrí que los pobres eran seres humanos a quienes el 
pecado del mundo les había convertido en desechos y piltrafas 
humanas. Y, sin buscarlo, pronto me vino a la mente que pecado es 

todo lo que da muerte… Y, sin buscarlo también, me vino a la mente que Dios es Dios que da vida”. 

 Se sintió influenciado por el P. Ellacuría y tuvo mucha amistad con el Arzobispo Romero que admiraba. Estaba 
en Barcelona cuando fueron asesinados sus compañeros jesuitas de la UCA y cuando se enteró del crimen 
reaccionó diciendo: “Por lo visto, yo no era digno del martirio”. Estaba y sigue estando muy incardinado con 
el pueblo salvadoreño compartiendo su pobreza y la opresión del Gobierno. A lo largo de las páginas de este 
libro se percibe la situación de la gente en América Latina y sobre todo en El Salvador. Tuvieron el apoyo del 
P. Pedro Arrupe, General de la Compañía de Jesús. Se lee incluso con pasión y suma atención sintiendo las 
situaciones descritas.  

 

LAMET, Pedro Miguel. ARRUPE, testigo del siglo XX y profeta del XXI, 608 pàgines, 2016, Mensajero 

Poques figures eclesials contemporànies han crescut tant en el pas 
del temps com la del carismàtic General dels Jesuïtes (1907-1991). 
Nascut en una família burgesa de Bilbao, va estudiar Medecina a 
Madrid i després d’abandonar la carrera per entrar a la Companyia 
de Jesús, on l’esperaven adveniments decisius. Expulsat d’Espanya 
durant la República. Ciutadà del món per vocació i per formació, 
testimoni excepcional de la bomba atòmica, va viure el Règim Nazi 
a Alemanya i la Segona Guerra Mundial al Japó, passant per 
l’experiència de ser acusat d’espia, la presó, la incomprensió i nou 
anys de silenci abans de la seva mort. Però sobretot des del seu 
càrrec de Superior General, on no solament es convertí amb un dels 
personatges més discutits i catalitzadors de l’Església del segle XX, 
sinó al mateix temps profeta del segle XXI, al que s’avançà amb les 
seves lúcides intuïcions sobre la justícia, l’educació, el racisme, la 
globalització, la marginació de la dona, els refugiats i els 
drogodependents. Fins a noranta nou jesuïtes han arribat a donar 
la vida en els països del Tercer Món per les tesis d’Arrupe en la 
defensa de la fe i la promoció de la justícia. Pedro Miguel Lamet 
guarda importants confidències personals d’Arrupe i investigà la 
seva vida durant cinc anys a Roma, Japó i el País Basc per escriure 
aquesta amena i impressionant biografia, contínuament revisada i 

reeditada i convertida en un clàssic i un referent. «Arrupe – escriu en el pròleg el P. Adolfo Nicolás, antic 
Superior General- s’avançà al seu temps quan deia: “No podem respondre als problemes d’avui amb les 
solucions d’ahir. Roturava els camins en temes tant d’avui com la inculturació, la xenofòbia, el diàleg Orient-
Occident, el desarmament, ecumenisme, fam, la dóna, vida religiosa i un humanisme sense fronteres... 
Aquesta biografia té el mèrit de ser la primera, de traçar fidelment el seu perfil humà i espiritual i de fer-lo 
assequible al gran públic”.  
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LAMET, Pedro Miguel. Azul y Rojo. José María de LLanos. Biografía del jesuita que militó en las dos 
Españas y eligió el suburbio. La esfera de los libros 2013, 730 páginas. 

Con numerosa documentación el autor va relatando el itinerario vital del Padre José 
M. Llanos. Originario de una familia muy católica. Su padre era militar. En la guerra 
civil los ‘rojos’ asesinaron a dos de sus hermanos que eran fervorosos cristianos a los 
que José María tenía un afecto y admiración especial y que se sintió afectado de ello 
a lo largo de su vida. Tras licenciarse en Química en 1927 entró en la Compañía de 
Jesús. Al principio de la postguerra fue muy adicto a la Falange de la que fue su 
consiliario y gozaba de gran prestigio. Incluso Franco le pidió que le predicara los 
Ejercicios Espirituales conjuntamente con su esposa. Pero su evolución partía de su fe 
y del Evangelio. Lo básico y fundamental en José María es su fe que vivió en 
profundidad, su devoción a la Santísima Virgen (durante toda su vida rezó diariamente 
los 15 misterios del Rosario), su Misa cotidiana y el rezo del breviario. A partir de estas 

vivencias se realizó toda su evolución y encarnación con el suburbio. No se limitó a englobarse en la fe de 
turno del nacionalcatolicismo. Era un hombre poeta, filósofo, teólogo y muy culto, escribió varios libros y 
numerosos artículos en diversas revistas, que eran ciertamente muy leídos. En 1955, sufre una crisis 
existencial y decide optar por el suburbio en el Pozo del Tío Raimundo. Cuando llegó allí encontró un conjunto 
de chabolas exiguas para sus habitantes y las calles eran auténticos barrizales. Se acomodó a vivir en una 
chabola como ellos y aun compartía las noches con otro jesuita colaborador. El P. José María Díez de Alegría 
y también políticos y Ministros que había conocido en la Universidad y que trabajaron en campos de trabajo, 
le ayudaron con sus visitas en la mejora del barrio, entre ellos Javier Solana, Fraga Iribarne, Jiménez de Parga, 
Joaquín Ruiz Giménez, Gregorio López Bravo, Manuela Carmena, Fernández Ordóñez… y también se 
relacionó con Carrillo, Dolores Ibárruri, Marcelino Camacho a los que visitó varias veces. Consiguió que el 
barrio del Pozo del Tío Raimundo llegara a ser un decente barrio más de Madrid. Creía que desde su fe 
cristiana, tenía que encarnarse con la mentalidad de la gente con la que convivía. Al final de su vida 
recomendó no hablar nunca mal de nadie, ni de personas, ni de partidos y precisamente es esto lo que él 
hizo. Su funeral fue una expresión de aprecio por el P. Llanos, con la presencia de José M. Álvarez del 
Manzano, Federica Sauquillo, Leopoldo Calvo Sotelo, Joaquín Ruíz Giménez, Cristina Almeida, Julio Anguita, 
Marcelino Camacho… La Asociación de Vecinos del Pozo del Tío Raimundo, con motivo de su 85 cumpleaños 
le entregó una placa que decía: “José María de Llanos vino al Pozo camino de Dios, tropezó con el hombre y 
de su mano llegará a Él”. 

 

MARTÍNEZ SISTACH, CARDENAL Lluís. Laudato si’ i grans ciutats, Claret 2019 

Laudato si i grans ciutats. El llibre recull les conferències del congrés de Rio de Janeiro 
dedicat especialment a la temàtica ecològica. Inclou el text del missatge del papa 
Francesc dirigit al congrés i firmes molt competents i procedents de diferents 
continents. En el llibre s'aborden tres grans qüestions: l'aigua potable, la qualitat de 
l'aire i el constant augment dels residus que produeixen les grans ciutats. Només la 
ciutat de Barcelona ocasiona anualment 806.650 tones d'escombraries. I això es 
tracta amb un doble objectiu: conèixer el seu contingut científic-tècnic i administratiu 
per contribuir a aplicar solucions a aquesta problemàtica i proposar la seva dimensió 
ètica perquè la humanitat prengui major consciència de la responsabilitat per no 
agreujar el problema del maltractament al nostre planeta i buscar solució dels 
problemes ecològics El llibre destaca el missatge del Papa signat de pròpia mà que va 

dirigir per al Congrés i que tracta de tres erres. 1. Respecte cap a la creació i que «és un deure de tots crear 
a la societat una consciència de respecte pel nostre entorn; això ens beneficia a nosaltres i les generacions 
futures». 2. La responsabilitat davant la greu disminució de la qualitat de l'aire o la producció de residus 
que no són adequadament tractats, indicant que «vam comprovar una indiferència davant la nostra casa 
comuna i, lamentablement, davant les nostres tragèdies i necessitats que copegen a els nostres germans i 
germanes». 3.  Manca de reixement en la relació interpersonal molt necessària en les grans ciutats. Aquest 
volum recull les Actes del Primer Congrés Internacional de Pastoral de les Grans Ciutats, que tingué lloc a 
Barcelona i Roma l'any 2014.   (Contraportada) 
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VATICANO: DOCUMENTO FINAL DEL SÍNODO DE LA AMAZONÍA (pdf) 

https://drive.google.com/file/d/1ijycW6C69CW1SptNYItpCc_n_NMkLUkz/view?usp=sharing 

 

DOCUMENTO FINAL DEL SÍNODO DE LA AMAZONÍA (word) 

https://drive.google.com/file/d/1XeDY1FPjWaZAFgA3UkckP89OQhFzSPuP/view?usp=sharing 

 

Un documento con todos los puntos aprobados, pra fijarse en lo grande y no en las cositas 
https://drive.google.com/file/d/1e-8VZpSE2m4ssUCU0mbVkonowv_4ligj/view?usp=sharing 

 

Presentación del documento final del Sínodo 

https://drive.google.com/file/d/1QeWUOBbXUOP9uYPv-jMW6F3fBLS2Vbl0/view?usp=sharing 

 

Las 20 propuestas imprescindibles del Documento final del Sínodo para la Amazonía 26/10/2019 

https://drive.google.com/file/d/1w508B9gJBeY_9orLEFVnrh6cu940Q8bk/view?usp=sharing 

 

Seis propuestas tras el documento del Sínodo de la Amazonía: Ordenación de hombrs casados, 
diaconisas, voz y voto de los laicos, nuevo pecado, ecologia integral, rechazo a evangelización colonialista 

https://drive.google.com/file/d/1gpCDl5-oNo_kG3iV_W3apEMf0-qQv1XJ/view?usp=sharing 

 

El Papa en la clausura del Sínodo: “¡Cuántas veces, también en la Iglesia, las voces de los pobres no se 
escuchan, e incluso son objeto de burlas o son silenciadas por incómodas!” 

https://drive.google.com/file/d/16REYsvWXCL3Up8UmmMYU5kXqCpB285i-/view?usp=sharing 

 

Francisco al cierre del Sínodo: “Todavía no hemos caído en la cuenta de lo que significa la mujer en la 
Iglesia” 

https://drive.google.com/file/d/1oaDOegN6v42takGf6XrzmopqJzrT_JsS/view?usp=sharing 

NOTA. Volent fer un llistat dels titulars dels nombrosos articles sobre el 

Sínode de la Amazònia per tenir-ne una idea més ampliada, s’ha pensat 

que es podia fer aprofitant les pàgines de LINKS amb la possibilitat de 

clicar els que interessi llegir. 

https://drive.google.com/file/d/1ijycW6C69CW1SptNYItpCc_n_NMkLUkz/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1XeDY1FPjWaZAFgA3UkckP89OQhFzSPuP/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1e-8VZpSE2m4ssUCU0mbVkonowv_4ligj/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1QeWUOBbXUOP9uYPv-jMW6F3fBLS2Vbl0/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1w508B9gJBeY_9orLEFVnrh6cu940Q8bk/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1gpCDl5-oNo_kG3iV_W3apEMf0-qQv1XJ/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/16REYsvWXCL3Up8UmmMYU5kXqCpB285i-/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1oaDOegN6v42takGf6XrzmopqJzrT_JsS/view?usp=sharing
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Vídeo mensaje del Papa en la ONU: “El planeta està sufriendo, però todavía estamos a tiempo” 

https://drive.google.com/file/d/1iLBEgOy5sUIytit661cWpSfkHaGMjJJn/view?usp=sharing 

 

Discurso del papa Francisco a los pueblos amazónicos en Puerto Maldonado 

https://drive.google.com/file/d/1cmjW2BUTNCZD034ipx22bVwKbwp_bG6U/view?usp=sharing 

 

Lucero Guillén: “El sínodo es un comienzo. Hay que romper esquemes, avanzar un poquito más! 

https://drive.google.com/file/d/1EtKVfjEpdQ9T4NQKIm8N4si2CQbqFmKa/view?usp=sharing 

 

El Sínodo es un proceso que se prolonga en el tiempo. Nada se acabó, seguimos navegando 

https://drive.google.com/file/d/1S4lk-ev5YaRGcHr4SDKf2qt6-_z3xqqY/view?usp=sharing 

 

La primavera de Francisco ‘resucita’ el Pacto de las Catacumbas 

https://drive.google.com/file/d/1N1Zdln4zGot69Oc4XksIpkjgzK0i0YQ0/view?usp=sharing 

 

Los obispos del Sínodo sellarán un nuevo “Pacto de las Catacumbas” para la Amazonía 

https://drive.google.com/file/d/1xcO2IJwJfkUOGMWpoiUp5tR6D0OxRdxU/view?usp=sharing 

 

Este es el nuevo Pacto de las Catacumbas por la Casa Común 

https://drive.google.com/file/d/1osSw_DcRARyCshfGSQDRzrh3ps9aJEPC/view?usp=sharing 

 

Pacto de las Catacumbas por la Casa Común, una Iglesia con rostro amazónico, pobre, servidora, 
profètica y samaritana 

https://drive.google.com/file/d/1OrBLMeitoz-l7QKpsyqJFRRj_7I2mKPS/view?usp=sharingç 

 

Los indígenas afirman que “La persona más lúcda del Sínodo es el Papa, y eso nos dio esperanza” 

https://drive.google.com/file/d/1r9wy1kvBkBMI39EM7bMmiShxYM7gZmt7/view?usp=sharing 

 

Víctor Codina: “Siete claves teológicas para el Sínodo de la Amazonía” 

El Sínodo de la Amazonía reviste hoy una providencial actualidad 

https://drive.google.com/file/d/1HpULaxEx8htkU7MarMDvAgd_Qwy2FJ29/view?usp=sharing 

 

 “Un Sínodo para pasar de una pastoral y ministerios de visita a una pastoral y miniterios de presencia” 
(Obispos Proaño y Samuel y Cardenal Ramazzini) 

https://drive.google.com/file/d/1GLOmOkGWUkJY6-BfwzexZfq3HgEMSj7S/view?usp=sharing 

 

Nuevos ministerios para la Iglesia Amazónica. Sacerdotes casados y diaconado para la mujer 

https://drive.google.com/file/d/1zYUZukggTIjrrWm8QGkEfkNpEuQMZUNH/view?usp=sharing 

 

Pikaza. La Amazonía. Ministerios Nuevos sin celibato 

https://drive.google.com/file/d/1VfxwetBCK7k9d0y2WKCKb0TxxT0M4tJV/view?usp=sharing 

 

https://drive.google.com/file/d/1iLBEgOy5sUIytit661cWpSfkHaGMjJJn/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1cmjW2BUTNCZD034ipx22bVwKbwp_bG6U/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1EtKVfjEpdQ9T4NQKIm8N4si2CQbqFmKa/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1S4lk-ev5YaRGcHr4SDKf2qt6-_z3xqqY/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1N1Zdln4zGot69Oc4XksIpkjgzK0i0YQ0/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1osSw_DcRARyCshfGSQDRzrh3ps9aJEPC/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1OrBLMeitoz-l7QKpsyqJFRRj_7I2mKPS/view?usp=sharingç
https://drive.google.com/file/d/1r9wy1kvBkBMI39EM7bMmiShxYM7gZmt7/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1HpULaxEx8htkU7MarMDvAgd_Qwy2FJ29/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1GLOmOkGWUkJY6-BfwzexZfq3HgEMSj7S/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1zYUZukggTIjrrWm8QGkEfkNpEuQMZUNH/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1VfxwetBCK7k9d0y2WKCKb0TxxT0M4tJV/view?usp=sharing
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Cincuenta aniversario del Concilio Vaticano II. Una mirada irreversible 

https://drive.google.com/file/d/1h5THaUUsuBfLB-FnEVCrEwRTPJFsSJAh/view?usp=sharing 

 

P. Arrupe. El grito de los pobres 

https://drive.google.com/file/d/1gJCz8ESjeKMv1tebfH0vHEckn0zJO31D/view?usp=sharing 

 

Cardenal Osoro: El Sínodo no nos trae recetas, sinó criterios, pequeñas grandes certezas 

https://drive.google.com/file/d/11i6wfimUa-NyRIlvsqQcPQ-kBIPaJTm2/view?usp=sharing 

 

Alberto Franco, defensor ambiental: “Los pueblos amazónicos son ricos que no pueden disfrutar de sus 
riquezas 

https://drive.google.com/file/d/1JB89_Nem0G0SnZ7UnGuYfu0Pubigel6o/view?usp=sharing 

 

Obispo de Puerto de Maldonado da las claves del Sínodo de la Amazonía  

https://drive.google.com/file/d/1eGpvs9tvkGoA0cLsJrdRd46cAhYjgHwH/view?usp=sharing 

 

Rafael Luciani: “El Sínodo para la Amazonía, un kairós que llegó para la reforma de la Iglesia” 

https://drive.google.com/file/d/1v3w5V5A1WF_cU2iGXQAxyPZ39c3g3CSA/view?usp=sharing 

 

El Sínodo insta al Papa a ordenar hombres casados y el diaconado permanente para la mujer 

https://drive.google.com/file/d/1H9jrMYURLNbM7b3HbejlhBNdYKjwI8Kz/view?usp=sharing 

 

Carlos Schickendantz: “Parece que el Papa es el principal impulsor de las reformas y de la renovación” 

https://drive.google.com/file/d/17v2RsWtzdkhY1YeP4gQAGzchuRdIEjfB/view?usp=sharing 

 

El Presidente del CELAM advierte: Lo que pasa en la Amazonía va a pasar en todo el planeta” 

https://drive.google.com/file/d/1luon8nDuymXlDMNZJ6uPQV75QGCLeDQN/view?usp=sharing 

 

Monseñor Centellas: “Una Iglesia con rostro amazónico es una Iglesia que tenga ministros y ministerios 
propios” 

https://drive.google.com/file/d/14z8tcpj_X81FBrp-LSI6qNs3r15IUoeh/view?usp=sharing 

 

Rafael Luciani: “Es importante que este Sínodo represente un giro eclesiológico en continuidad con el 
Concilio” 

https://drive.google.com/file/d/1yeGWKDNGiJlzyRggUHhojARGFXZxffcv/view?usp=sharing 

 

Valorar las mujeres, una realidad y un desafio para la Iglesia de la Amazonía 

https://drive.google.com/file/d/10U8rz1eUnMVF7bdPxfClrzpY602N2zWY/view?usp=sharing 

 

Los pueblos indígenes desafían a nuestro mundo 

https://drive.google.com/file/d/1eZ-zENninWb_dk4Ygl2r3JyjSF6vj_KN/view?usp=sharing 

 

https://drive.google.com/file/d/1h5THaUUsuBfLB-FnEVCrEwRTPJFsSJAh/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1gJCz8ESjeKMv1tebfH0vHEckn0zJO31D/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/11i6wfimUa-NyRIlvsqQcPQ-kBIPaJTm2/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1JB89_Nem0G0SnZ7UnGuYfu0Pubigel6o/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1eGpvs9tvkGoA0cLsJrdRd46cAhYjgHwH/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1v3w5V5A1WF_cU2iGXQAxyPZ39c3g3CSA/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1H9jrMYURLNbM7b3HbejlhBNdYKjwI8Kz/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/17v2RsWtzdkhY1YeP4gQAGzchuRdIEjfB/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1luon8nDuymXlDMNZJ6uPQV75QGCLeDQN/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/14z8tcpj_X81FBrp-LSI6qNs3r15IUoeh/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1yeGWKDNGiJlzyRggUHhojARGFXZxffcv/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/10U8rz1eUnMVF7bdPxfClrzpY602N2zWY/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1eZ-zENninWb_dk4Ygl2r3JyjSF6vj_KN/view?usp=sharing
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Víctor Codina: “Los misioneros siempre llegan tarde, el Espíritu ha llegado antes” 

https://drive.google.com/file/d/1B7Jd7c4dtCeFl3G0BBasushDewXzRFIC/view?usp=sharing 

 

Mauro Castagnaro. Francisco se ha confirmado tal vez el único líder mundial con mirada planetaria 

https://drive.google.com/file/d/123FCJvnZXgF7L8c97cVs-HoJEkhPaaYC/view?usp=sharing 

 

La Madre Tierra y los pueblos amazónicos, clavados en la cruz de una economía que mata 

https://drive.google.com/file/d/11poyR28RLZCcA_7AtTa8_gS2zY_yFE7k/view?usp=sharing 

 

Monseñor Verzeletti: “Quien no tiene eucaristía se empobrece, está defraudado en algo essencial” 

https://drive.google.com/file/d/1VWMqWAN3Zmcvxnwd4_txEMwpMMw_k4zH/view?usp=sharing 

 

Por qué el Amazonas amerita un Sínodo – Nuevos caminos para la Iglesia y para una ecología integral 

https://drive.google.com/open?id=1RyCCK9jN35gSvncoojCIFHrJ0-2Sv6Dt 

 

Sínodo de la Amazonía: Nuevos caminos para la Iglesia y para una ecologia integral 

https://drive.google.com/file/d/16WqE3KE3D64Q5G8nYmHfbWiMZxcriTfe/view?usp=sharing 

 

Nuestra madre Tierra agoniza: Comunicado del Congreso sobre Ecología Integral y Sínodo Amazónico en 
Quito:  

https://drive.google.com/file/d/1YTOevn5myQPAgbiPRCrQKSlq_fjp-S9A/view?usp=sharing 

 

Oro negro, arterias de muerte en el corazón de la Amazonía 

https://drive.google.com/file/d/1xgOvWR5k4f_89MyJ-aIePKCcvN8ddwke/view?usp=sharing 

 

Leonardo Boff: “El futuro de la humanidad y de la Tierra está ligado a la Amazonía” 

https://drive.google.com/file/d/1lOJ73ln557n9qSB3ubQTkmknRYEdyqr8/view?usp=sharing 

 

Leonardo Boff: “Si queremos ver la cara brutal del sistema capitalista, visitemos la Amazonía” 

https://drive.google.com/file/d/1OeuHF0iXa_cl9BuS8Z5z-kDLU0fTN8wM/view?usp=sharing 

 

Pikaza: Sínodo de (para) Amazonía: Un decálogo cristiano 

https://drive.google.com/file/d/1S4lk-ev5YaRGcHr4SDKf2qt6-_z3xqqY/view?usp=sharing 

 

Juan José Tamayo: “Francisco es el primer papa que coloca en el centro de sus preocupaciones la 
ecología” 

https://drive.google.com/file/d/1osQ5JrchIzS5aEai8ackVl9gjvdpV99i/view?usp=sharing 

 

Mons. Miguel Cabrejos, Presidente del CELAM: “El CELAM tiene que involucrarse positivamente en la 
posasamblea sinodal” 

https://drive.google.com/file/d/1myzvFY4si-HMDx3-OBQaSx7Sepk6NN3X/view?usp=sharing 

 

https://drive.google.com/file/d/1B7Jd7c4dtCeFl3G0BBasushDewXzRFIC/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/123FCJvnZXgF7L8c97cVs-HoJEkhPaaYC/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/11poyR28RLZCcA_7AtTa8_gS2zY_yFE7k/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1VWMqWAN3Zmcvxnwd4_txEMwpMMw_k4zH/view?usp=sharing
https://drive.google.com/open?id=1RyCCK9jN35gSvncoojCIFHrJ0-2Sv6Dt
https://drive.google.com/file/d/16WqE3KE3D64Q5G8nYmHfbWiMZxcriTfe/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1YTOevn5myQPAgbiPRCrQKSlq_fjp-S9A/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1xgOvWR5k4f_89MyJ-aIePKCcvN8ddwke/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1lOJ73ln557n9qSB3ubQTkmknRYEdyqr8/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1OeuHF0iXa_cl9BuS8Z5z-kDLU0fTN8wM/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1S4lk-ev5YaRGcHr4SDKf2qt6-_z3xqqY/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1osQ5JrchIzS5aEai8ackVl9gjvdpV99i/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1myzvFY4si-HMDx3-OBQaSx7Sepk6NN3X/view?usp=sharing
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Anècdotes Lasal·lianes 
 

G. Ricard Serra i Feu 

 

Anècdota nº 70: 

Aquesta anècdota del Germà Pepe Cavero l´he sabuda a través del Germà Pablo Álvarez. A qui li havia 
explicat ell mateix. 

Diu que va demanar permís a un dels Germans Directors una mica 
garrepes que va tenir a Figueres per fer-se un complet arranjament 
de la dentadura. El Director, endevinant que seria molt car, li va 
preguntar: 

              “¿Vd. cree que esto es absolutamente necesario?” 

              -“Hermano Director, va contestar el genial Germà Cavero, 
absolutamente necesaria sólo hay una cosa: la salvación del 
alma” 

Naturalment, desarmat el bon Germà Director, no li va quedar altre 
remei que donar-li permís. 

 

 

Anècdota nº 71: 

El curs 52-53, quan jo era Petit Novici a Cambrils i, entre 
d´altres Germans, tenia de professor el Germà Ricard 
Masferrer, un dia va succeir aquesta anècdota: 

Era costum acabar la classe amb el res del “Sub tuum 
praesidium...”, que entonava el professor. Un dia que ens 
disposàvem a acabar la classe amb aquesta pregària i tots 
esperàvem que la iniciaria el Germà Masferrer, se li va ocórrer 
cridar l´atenció a Fernando Soto, que devia estar fent alguna 
cosa inconvenient. I li va cridar: 

             “¡Soto!” 

Però tota la classe, confonent aquesta advertència amb la pregària final habitual, vam continuar: 

            “... praesidium...” 

I des d´aquell dia, alguns companys li fèiem sovint la broma a Fernando Soto anomenant-lo: “Soto 
praesidium”. 

 

Anècdota nº 72: 

Del bon Germà Pablo Alonso (“Pablico”), nebot de l´inefable Germà Marcos Alonso (“Marquitos”), 
traspassat fa alguns anys, s´expliquen moltes anècdotes que poden semblar inventades per 
inversemblants, però que, de tan bona persona de poca cultura i ingenu com era, són totalment 

SOTO!… 

praesidium 

confugimus… 



~ 134 ~ 
 

verídiques. Algunes les vaig presenciar personalment i d´altres me les han explicat Germans totalment 
dignes de creure. 

*Diu que un dia es va presentar a una Comunitat el matí i, totalment convençut que seguia els preceptes 
de la bona cortesia, es va auto-invitar  a dinar d´aquesta original i inesperada manera: 

          “Hermanos, hoy tendrán Vdes. el honor de comer conmigo”. 

*Com es sabut, un dia que a l´estació de Tarragona havia pujat al tren només per acomiadar uns parents 
o amics, es va refiar massa i el tren va arrencar sense que ell hagués baixat encara. Totalment espantat, 

segons ens va dir després, va creure que el tren tardaria 
molt a parar en alguna estació i que qui sap on aniria ell a 
parar abans de poder baixar. I per això va arrencar l´alarma. 
Però, nerviosíssim com estava, va voler baixar quan el tren 
encara no havia acabat de parar. I va caure com un sac als 
peus del Cap d´Estació. Produint-se la greu lesió a la cama, 
que va arrastrar més o menys tota la vida. 

Van trucar a La Salle i el Germà Miguel Ramos va baixar amb 
el cotxe i el va portar a la clínica, on li van fer la primera 
intervenció. Però el que no és tan sabut és la següent 
anècdota: 

Quan jo l´endemà el vaig anar a visitar a la clínica, em va 
engegar aquest comentari: 

“Hno. Ricardo: lo he pasado muy mal, sobre todo cuando 
me hicieron la autopsia. Pensé que no lo podría contar.” 

      - “Pablo, si te hubieran hecho la autopsia, seguro que 
no lo contarías. Querrás decir la “anestesia” 

       -“Ah, quizás sí; sería la anestesia. 

*Un día va anar a una botiga a comprar: 

       “Vengo a comprar una máquina de afeitar de 3 corta cabezas” 

      -“¿Se quiere Vd. suïcidar?, va dir rient el venedor. “Querrá Vd. decir una máquina de tres cabezales” 

 

* Bona persona com era, li agradava donar consells a les persones que atenia a la consergeria de 
Tarragona. Però, per ingenu i de poca cultura, més d´una vegada havia ficat la pota. Un dia va dir a una 
senyora: 

 “Señora: ¿Vd. no tiene hijos? Pues pídaselos a Nuestro Señor, que el Evangelio dice. ´Quien pide, 
recibe´” 

 

*Quan, després de l´esmorzar, els Germans es disposaven a anar a classe, Pablo solia dir:: “Hermanos, 
¡a clase, que la clase es lo nuestro!” 

     Un dia el Germà Emilio Cantarino li va contestar:: 

     ¿”Y tú por qué no vas”? 

I ell, bon coneixedor de la seva limitació intel·lectual i física, va dir: 

         “Hermano, es la voluntad de Dios” 
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Octubre 2019. Coincideix aquesta estrena 
amb una exposició al Museu del Prado de les 
pintores Sofonisba Anguissola y Lavinia 
Fontana. Tres persones que varen trencar amb 
els estereotips socials i els prejudicis sobre les 
capacitats creatives de la dona. 

Maria Peters, guionista i directora, ha tret a la 
llum la història modèlica d’Antonia Brico 
(1902-89). Tot un repte per aquells que no li 
atorgaven cap altre horitzó que “casar-se i 
tenir fills”. La seva vida va ser una autèntica 

obra d’art. 

Dels seus pares biològics se’n sap ben poc. La família adoptiva emigra des d’Holanda als Estats Units. 
Als 24 anys, passa de feina en feina enmig de greus tensions familiars. Tot ho supera a fi i efecte de 
fer fruitar la vocació que sentia des de ben petita. Un dia, escoltant com Albert Schweitzer 
interpretava la música de Bach, expressa el seu desig: “vull ser directora d’orquestra”. 

Vol donar la seva vida per la música. Estudia amb molt d’esforç i dedicació total en el Conservatori i 
en l’Escola Superior de Direcció. 
Cap obstacle aconsegueix frenar-
la. 

Alhora viu el problema de la seva 
identitat. Navega enmig d’un mar 
d’interrogants. “Em van estimar? 
Per què la meva mare em va 
vendre?”. Guardar silenci sobre un 
fet tan significatiu és una mentida. Emociona el retrobament amb els seus orígens davant la tomba 
de la seva mare en un convent d’Amsterdam. 



~ 136 ~ 
 

Un primer amor fa que es plantegi el dilema d’escoltar el seu cor o lluitar pel seu somni. Creu que 
el matrimoni ofega la vocació de moltes dones. 

Karl Much será el seu guia musical. 
Admira el seu testimoni i el seu consell: 
“cal ser un tirà amb la batuta, no un 
demòcrata”. L’any 1930 serà la primera 
dona en dirigir la Filarmònica de Berlín. 
Acte amb el que ensorra el mur de 
l’escepticisme, menyspreu i 
discriminació sexual. Tres anys després 
ho farà a Nova York, amb crítiques 
excel·lents. Triomfarà en les seves 
actuacions: Londres, París i Països 
Bàltics. El 1934 crearà l’Orquestra 
Simfònica Femenina de Nova York. Viu 

una dècada d’or. Amb el seu tarannà i estil va revolucionar el món de la música. 

Cal agrair a Maria Peters el fet de donar a conèixer la personalitat d’Antonia Brico. Moltes vegades 
ignorem les possibilitats de la llibertat, quan la persona es mobilitza per modificar el curs fatídic de 
l’existència. Encara avui es donen professions que la dona ha de conquerir. 

A nivell d’Església, i després del Sínode de l’Amazònia, podrà gaudir la dona d’una responsabilitat 
més gran al servei de tota la comunitat?   

 

 

 
 

 

  

UNA OPORTUNIDAD A LA ESPERANZA  
Ginés García Beltrán, obispo de Guadix 

Aportación del H. Antonio Domínguez 
 

Muchas veces leo alguna frase o algún pensamiento que me gusta y creo que me puede ayudar 
en otro momento, lo escribo en un papel, que tantas veces se queda encerrado entre las páginas 
de un libro, quizás esperando ser rescatado. Al hacer una consulta, lo he encontrado como si me 
estuviera llamando. Decía así lo que escribí hace años: “Quien aprende a decir gracias a la manera 
de Cristo crucificado, podrá ser un mártir, pero jamás será un verdugo”. Son palabras de san Juan 
Pablo II en su preciosa carta Mane nobiscum Domine - Quédate con nosotros- sobre la Eucaristía. 

Aprender a decir gracias. Es una lección que merece la pena seguir, a la que hay que entregar 
tiempo y dedicación. Sería bueno pararse cada día un tiempo, aunque fuera breve, y dar gracias 
a tantas personas, a tantas cosas que cada jornada han sido un motivo de acción de gracias. 

Estoy convencido de que este sencillo ejercicio terminaría por enseñarnos a dar gracias incluso 
por lo que, aparentemente, no me hizo bien, por lo que me negó y me hizo sentir. 

Esa acción de gracias al estilo de Jesús se hace en la entrega de la vida por amor. 

Cuando vivimos nuestra vida en clave de entrega, estamos agradeciendo todo lo que somos y 
hemos recibido. Estamos diciendo, con el elocuente lenguaje del testimonio, que todo es gracia. 

Es verdad que vivir así puede traernos incomprensiones y rechazos; puede que nuestra entrega 
no sea vista por los demás como tal, pero esta vida agradecida será siempre la semilla de un 
mundo nuevo, de un mundo mejor, donde no se entierra la esperanza porque no se olvida el 
amor. 

A mí, la frase del santo Papa me trajo esperanza al corazón. ¡Cómo necesitamos la 

esperanza!.Hemos de reivindicar la esperanza que nace de un corazón que ha aprendido a decir 
gracias. 
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